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ПРЕДГОВОР

»ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ»
Момчила Ћире Животића

Устаљена је и често понављана изрека да глумци ретко и 
мало пишу о себи. Ако се посматра у историјском смислу, онда у 
томе има доста истине, али савремени српски глумци увелико 
оповргавају ту изреку, јер се све чешће јављају као аутори књига 
о себи, као драмски аутори, па и писци сложенијих књижевних 
форми.

Момчило Ћира Животић (1931), књигом »Чаробњаци 
сцене» придружује се све импозантнијем кругу глумаца - колега 
по перу.

1 .

У раздобљу између два светска рата (да не идемо дубље у 
прошлост), објављене су тек две аутобиографске књиге српских 
глумаца: »Мој живот» Димитрија Гинића (1924) и »О њој, која се 
не вра-ћа» (1934) Олге Илик

Глумац Михаило Ковачевић, пре одласка у Француску, у 
Београду објављује две књиге - »Историју позоришта у Русији» 
(1'927) и збирку есеја »Позориште и глумци« (1928). Тихон Хаџић, 
такође глумац, у књизи »Гнусан злочин» (1932), хумористички 
обојеним стиховима, даје портрете двадесет својих београдских 
колега.

Деса Дугалић-Недељковић, првакиња Народног позоришта, 
штампа стручну расправу »Елементи визуелне глуме» (1935).

Овом набрајању ваља додати бројне глумачке прилоге у 
позоришној и књижевној периодици, као и дневним листовима 
(Милке Гргурове, Бране Цветкови-ћа, Чича Илије Станојевића, 
Димитрија Гинића, Витомира Богића, Николе Јовановића, Десе 
Дугалић, Петра С. Петровића, Раше Плаовића, Радослава 
Веснића, Јована Геца, Мате Милошевића, Љубинке Бобић, Злате 
Марковац, Јована Танића и др.)
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У послератном периоду, педесетих година Раша Плаовић, 
искусни глумац, редитељ и драмски писац, објављује четири 
приручника, писана с педагошком наменом: »Елементи глуме» 
(1950), »Обрада драмске улоге» (1950), »О рецитацији» (1951) и 
»Глума и режија» (1953).

Последње две деценије представљају прави процват 
разноврсних театролошких радова о глуми и глумцима с наших 
простора. У том скупу налазе се драгоцена сећања самих 
глумаца.

Глумац и редитељ Мата Милошевић објављује књиге »Моја 
глума» (1977) и »Моје позориште» (1984). Мирко Петковић, 
глумац Српског народног позоришта из Новог Сада, објављује 
портрете колега у књизи »Талијине таљиге« (1982), Светолик 
Никачевић исписује аутобиографске белешке »Срећни дани» 
(1989), а Славко Симић у књизи »Добрица Милутиновић - 
казивања и сећања« (1990) сведочи о легенди српске глуме. 
Огњанка Хет исписује своја сећања у књизи »Међу кулисама» 
(1992).

Двојица ветерана српске позоришне сцене оставила су 
драгоцена сведочанства у аутобиографским записима - Душан 
Животић »Моје успомене» (1992) и Радослав Веснић 
»Аутобиографија» (1998).

Шесторо истакнутих чланова Југословенског драмског 
позоришта деведесетих година објавило је своје књиге: редитељ 
Мирослав Беловић »Редитељску дилему», глумац и редитељ 
Бранко Плеша »Боју празнине« (1990), глумица Марија Црнобори 
»Свијет глуме» (1991), а глумац Гојко Шантић у двема књигама 
истражује смисао и суштину глуме - »Двојство истога» (1992) и 
»Тело глуме» (1999). Маја Димитријевић у књизи »Сама на сцени» 
(1996) анализира своја монодрамска остварења, а Стево Жигон 
објављује обимну аутобиографију »Жигон, хроника» (1998).

Њима се придружују и две угледне глумице Рада Ђуричин 
и Олга Савић својим новим делима.

Глумица Мирјана Коџић у двема књигама »Позориште моје 
младости« (1983) и »Између две игре» (1999) анализира своју 
глуму и себи блиских колега. Глумац Љубиша Бачић оставио је 
шармантну књигу песама и сећања »Мој животе, мало ли те има» 
(1999).
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Овог пролећа, 2000. године, велика драмска уметница 
Мира Ступица објавила је мемоарске записе под необичним 
насловом »Шака соли», који су веома повољно примљени у 
јавности.

Глумци се све чешће јављају као књижевни и драмски 
аутори, али о томе овде неће бити речи.

2 .

Књига »Чаробњаци сцене» Момчила Ћире Животића, 
дугогодишњег члана Народног позоришта у Београду, припада 
све ширем кругу драгоцених глумачких сећања. О првацима и 
истакнутим глумцима Куће код Споменика аутор анегдотски 
бележи своја запажања, из специфичног, мало искошеног и 
топлим хумором обојеног угла, чиме се придружује књизи »Смех 
и сузе», »анегдоте о великанима глуме» Николе Ж. Мајсторовића 
(прво издање 1986, друго 1991, треће у припреми).

Животићева књига има два, готово подједнака дела, али 
тематски и стилски стопљена у јединствену целину.

Први део, под насловом »Приче са клупе», анегдотски 
бележи сећања на Добрицу Милутиновића, Рашу Плаовића, 
Миливоја Живановића, Љубишу Јовановића, Франа Новаковића, 
Војислава Јовановића, Љубинку Бобић, Павла Богатинчевића, 
Северина Бијелића, Драгомира Гидру Бојанића, глумачке 
величине које су својим креацијама обележиле послератно 
раздобље не само Народног позоришта већ и српског глумишта у 
целини.

Други део књиге, насловљен »С обе стране завесе», чине 
записи и сећања Момчила Животића на свој глумачки ход преко 
српских позоришних сцена, задржавши се, природно, највише на 
личностима и догађајима у Народном позоришту у Београду, где 
је провео своје најплодније глумачке године.

Те деценије испуњене су бројним, и често бурним, 
позоришним догађајима везаним превасходно за реализацију 
појединих драмских дела.

На фону тих збивања одсликавају се силуете колега и 
чланова Управе као и уметничких сарадника нашег националног 
позоришта.
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Галерија ликова која оживљава у Животићевом сећању 
сликана је пластично, чини се и верно. Најчешће је дата кроз 
конкретна збивања, у радном процесу креирања појединих 
драмских дела, често с прегрејаним глумачким страстима. 
Колико су занимљива збивања на сцени, још су драматичније 
описана закулисна збивања и самоуправне догодовштине као 
својеврсно изругивање саме битности позоришне уметности.

Ту су Животићева казивања огољена, без длаке на језику 
и зато се понеком могу учинити сликана исувише јаким 
наслагама упадљивих боја, без прелива и нијанси. Али без тих 
Животићевих живих боја, казивање би изгубило у великој мери 
своју драж коју несумњиво поседује.

Јер, како пише Перо Слијепчевић, драж анегдоте »не лежи 
у догађају који се прича, него у начину како се он прича», а 
Животић је умешан да »фактичну истину прикаже сликовито, 
вазнесено, преображено, тако да то није више обична истина 
него лепа истина, виша истина». У томе је превасходна вредност 
Животићевих записа, који трајно чувају успомену на низ наших 
најпознатијих позоришних великана.

Парафразирајући Андрићеве речи да све што није записано 
је изгубљено, можемо устврдити да је Животић написао књигу 
којом је желео да заувек остану упамћени и оживљени уметници
- »чаробњаци сцене», а који су, у највећој мери, годинама 
стварали и представљали стваралачки дух Куће код Споменика.

Без »Чаробњака сцене», својеврсног сведочанства о 
београдским послератним позоришним деценијама и глумачким 
личностима које су их обележавале на непоновљив начин, наше 
колективно позоришно памћење било би више него осиромашено 
низом пластично и уверљиво оживљених ликова и догађаја.

Аутор је и сам учесник описаних збивања, те тиме његова 
сећања добијају на вредности и упечатљивости.

Тако својом првом књигом глумац Момчило Животић, 
дугогодишњи члан Народног позоришта, постаје његов 
приљежни летописац и »паметар» (израз драматурга Милована 
Ђ. Глишића) и достојно улази у анале наше позоришне историје.

Зоран Т. Јовановић



I део

ПРИЧЕ СА КЛУПЕ

ТЛУМЦИ СУ КАО БИЉКЕ, — 
МОРАЈУ СЕ ОДНЕГОВАТИ”

Раша Плаовић
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КЛУПА

Клупа, која је читав један век стајала поред улаза у 
Народно позориште, из Доситејеве улице, тзв. “Глумачког 
улаза” , по свему је подсе-ћала на обичне клупе које виђамо по 
парковима Београда, рецимо, Калемегдана и сл. Додуше, била је 
нешто дужа. На супротном крају клупе од улаза у Позориште 
изницао је, такорећи из асфалта, један чокот лозе ширећи се 
изнад клупе и улазних врата, и као надстрешница се надвијао 
изнад њих. И грожђе је рађало на тој лози. Причало се, да се та 
лоза памти од када се памти и зграда позоришта коју је саградио 
кнез Михаило Обреновић још давне 1869. године.

Клупа о којој је реч за разлику од клупа по парковима 
чија је намена да се на њима за који тренутак одморе шетачи 
Београда, или причучну, прилегну и одморе се једнодневни 
посетиоци и туристи који допутују у Београд, имала је сасвим 
други значај. Без обзира за њену првобитну намену, најмање је 
служила за одмор.

На тој клупи су, у току једног века, мање или више, 
седели сви чланови Народног позоришта без обзира на то да ли 
су били глумци, музичари, певачи, играчи балета, сценографи, 
костимографи, декоратери, фризери, шминкери, кројачи, 
обућари и мајстори малтене свих заната који постоје. Не треба 
ни доказивати да су то били они најбољи од најбољих које је 
Србија имала.

Та клупа је била место где је публика преко дана могла 
“уживо” видети своје љубимце и ступати са њима у контакт и 
дијалог. Увече, после представе, сачекати их седећи на клупи, 
док се ови пресвлаче у приватна одела и скидају маске, а када 
се појаве предати им неки цветић или просто узвикнути: “Браво” , 
уз стисак руке.
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Са те клупе су често гласно подизане оптужнице 
извођача представа против “неправедних критичара”, после 
изведених премијера. Дешавало се да се чују и псовке.

На тој клупи се могло што-шта сазнати о новом пројекту 
Народног позоришта. О новој подели улога која се још није 
званично појавила на интерној табли драме, опере или балета, а 
која се налазила иза портирнице и била приступачна само 
члановима позоришта.

Клупа, са које се углавном разлегао смех, узвици доброг 
расположења, али се, врло ретко додуше, могао видети и плач.

Целокупни дневни културни догађаји у Београду су били 
предмет разговора и полемике на тој клупи.

Клупа и простор испред ње су били повремено “округли 
сто”, час “дебатни клуб”, често “конференција за штампу”, а 
дешавало се да личи на адвокатску канцеларију или чак 
судницу.

Било је, ретких, ситуација да се полемика вођена на 
клупи претвори у свађу, а онда покрај клупе заврши физичким 
обрачуном. Срећом, заиста ретко.

Ето, та клупа је била место где се, нушићевски речено, 
доносила вест, па један дода воде, други брашна, трећи соли; 
све се то “добро замеси” и пренесе преко улице у кафану, 
надалеко познату “Позоришну касину”, ту се “још боље испече” , 
и тако “добро испечена прича” крене по Београду.

У “Позоришну касину” су сем глумаца Народног 
позоришта свраћали и глумци осталих београдских позоришта, 
али и многи писци, сликари, наравно и новинари, а и један број 
пријатеља позоришта. Било је међу њима људи свих професија, 
па чак и људи из полиције. Било је и представница лепшег, 
нежног пола које су малтене читав дан проводиле ту у кафани, 
увек спремне за чашицу пића, -ћаскање и дружење.
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ПРИЧЕ СА КЛУПЕ

На тој клупи сам по доласку у Београд 1950. године, као 
студент Позоришне академије, а врло брзо и као безначајни 
сарадник (статиста) Народног позоришта први пут видео 
великане Народног позоришта, чланове драмског, оперског и 
балетског ансамбла. Могао сам врло близу да прођем поред, 
рецимо, Добрице Милутиновића који седи на клупи у разговору 
са Рашом Плаовићем (мојим професором), или чак да се другог 
дана јавим са “добар дан” Љубиши Јованови-ћу поред кога седи 
Љубинка Бобић, Фран Новаковић, Воја Јовановић и многи други 
глумци. Обично би одговарали са “здраво", погледавши ме 
неодређено, не знајући ко им се то јавља. Клупа је за нас, 
бруцоше позоришне уметности, била “забрањена” када на њој 
седе чаробњаци сцене. Тако смо бар ми тада мислили и чинило 
нам се да је то и сасвим нормално. Шта бих ја, седећи на тој 
клупи поред неког од њих могао да причам? Како да водим 
обичан свакодневни разговор са фантастичном “Живком, 
министарком” , генијалним “Отелом”, бравурозном “Леди 
Виндермир” . Они су, за задње три вечери на представама у 
којима сам их гледао, добијали десетине аплауза од стотине 
гледалаца, и за мене су престали да буду обични људи, а ја сада 
да седнем поред њих на клупу и да водим неки безвезни, 
свакодневни разговор. Да ли ће се мењати време... или... V 
колико се сати смркава?! Којешта! Ми смо обично седали на ту 
клупу када њих ту нема, посматрали пролазнике кроз Доситејеву 
улицу и крадом покушавали да одгонетнемо да ли обраћају 
пажњу на нас. Да ли нас гледају, макар и не постали чаробњаци 
сцене! Стварно којешта може да се роди у младој глави. Што 
рекао Бора Станковић: младост - лудост!

Међутим, десио се, после непуне једне године, догађај 
који је окренуо све за 180 степени. У оквиру прославе 
стогодишњице Петра Петрови^а Његоша, на огласној табли, 
појавила се подела улога његовог “Горског вијенца” у адаптацији 
и режији мог професора Радомира-Раше Плаовића. На своје 
запрепашћење прочитао сам у подели и своје име. Трећи ђак - 
Момчило Животић. Прочитао сам и други и трећи, а можда и
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пети-шести пут. Тачно је, нисам погрешио! Моје име! Негде при 
крају поделе, на дну, али свеједно. Изнад мене су сви они, сва 
њихова имена, имена свих оних што седе на клупи расположени, 
ведри и мирно разговарају. Ево, ту су на папиру Добрица 
Милутиновић, Раша Плаовић, Љубиша Јовановић, Фран 
Новаковић, Воја Јовановић, читав глумачки ансамбл Народног 
позоришта, али и ја са њима. Сада сам много ближи њима. Значи 
ли то да сад и ја могу да седнем на клупу кад они седе. Постоји 
бар нешто што нам је заједничко. Ено, виси на огласној табли! 
Подела улога Његошевог “Горског вијенца” на којој су уписана 
имена свих нас. Заједно! Један корак смо ближи. А онда смо 
почели да се срећемо сваког дана на пробама. Ја и даље са 
“добар дан” они са “здраво”, али су сада и они знали коме 
отпоздрављају.

- Добар дан!
- Здраво!
- Здраво, сине!
Улога Добрице Милутиновића у “Горском вијенцу” имала 

је само два стиха:
“А ево смо као они миши,
што за мачку звоно приправљаху”.
Моја улога имала је такође два стиха:
“Пресули их шеницом бјелицом,
А залили црвенијем вином” 

али то није било ни приближно исто. Добрица Милутиновић је на 
крају своје фантастичне и богате глумачке каријере у Народном 
позоришту, после одиграних малтене свих написаних улога у 
драмској литератури, добио два стиха да својим присуством 
увелича праизведбу Његошевог дела на сцени. Ја сам добио 
могућност да са два стиха први пут проговорим на сцени 
Народног позоришта и покажем или не покажем своје 
могућности и умеће за позив који сам одабрао. Бог ће ми, надам 
се, помоћи да их бар гласно и разговетно изговорим. Било је то 
једино што сам тад желео.

Једног дана, на клупи, реч по реч, што би рекао наш 
народ, Воја Јовановић, сада већ чика-Воја и ја сазнасмо да смо 
земљаци; да сам ја рођен, наравно, доста година после њега, у 
селу које је удаљено од његовог родног села само четири 
километра. Он у Кобиљу, ја у Кули - иза Пожаревца. Он у
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свештеничкој, ја у учитељској породици. То је већ био други 
корак приближавања.

Чика-Воја је био баш благородна личност. Можда зато 
што је учио богословију у Москви и желео да буде поп. Благе 
нарави, увек спреман на разговор и да помогне. Никада га нисам 
видео да је нервозан, љут, или, не дај Боже, у сукобу са неким. 
Био је омиљен код колега, али и код публике, јер је био изврстан 
глумац. Као млад, кажу, био је изузетно леп. “Најубавији Мане”, 
“Мане, кујунџија” у “Зони Замфировој” Стевана Сремца. Добрица 
га је звао “попче” , иако никада није био свештеник. После 
богословије “побегао је у глумце” . Ето прилике да сазнам, 
временом, све што ме интересује о глумцима који су обележили 
прву половину века тако блиставим глумачким достигнућима. 
Нажалост, ми млађи, можемо да их замишљамо само по 
причама. Као доказ њихове величине остале су само позоришне 
плакате.

ДОБРИЦА МИЛУТИНОВИЋ 
- Три краља -

- Какав је био чика-Војо, Добрица у млађим годинама, не 
мислим као глумац, него приватно, у животу, као колега. Дуго 
сте радили заједно? - Упитах једног дана када смо се нашли 
сами на клупи.

- Био је силан, непредвидљив, никог се није плашио. Био 
је спреман да каже све што му је и на уму и на срцу, без обзира 
на последице.

- Значи, био је храбар!
- Јако храбар. Ево ти пример: као млад, врло талентован 

глумац, одабран је и послат у Минхен у Немачкој, као 
стипендиста Владе да студира глуму. После извесног времена, у 
некој пивници у Минхену, у друштву наших људи, из Србије, у 
некој жучној препирци псовао је Драгу Машин, краљицу Србије. 
Вест је стигла врло брзо, по нашим обичајима, до краља, и одмах 
му је одузета стипендија. Убрзо се Добрица, оставши без 
стипендије и средстава да настави студије, вратио у Београд.
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- Значи, ни краљицу није поштедео?
- Није. Ни краља, сине. Због њега краљ Александар 

Карађорђевић није више од годину дана улазио у Народно 
позориште, иако је постојала “краљевска ложа” , и иза ње 
“краљевски салон” .

- А зашто?
- Па ево... на свим краљевим или краљичиним баловима, 

који су приређивани у Белом двору, био је обичај да у програму 
којим су почињале те вечери, поред музичара и певача и балета, 
учествујемо и ми, глумци. Наравно, Добрица је био незаобилазан, 
јер је већ био незванични краљ београдских глумаца. И по 
улогама које је играо, и квалитетом којим их је остваривао дошао 
је у врх. То су му признавали и колеге и публика. Дакле, на 
једном од тих краљевих балова у Белом двору Добрица је 
учествовао у програму, а после тога остао да као и сви позвани 
проведе вече и ноћ у добром расположењу. Будући да је био 
невероватно шармантан и пријатан, пун анегдота, прича и 
вицева, зналац поезије, мајстор говорења патриотских и 
љубавних песама, није чудо што се око стола за којим је седео 
окупио велики број званица, особито представница лепшег, 
нежнијег пола. Добрица је био у свом елементу. Добро пиће, лепе 
жене, пуно смеха, све очи окренуте ка њему - шта може лепше 
да доживи глумац. И управо када је на неки Добричин виц смех 
достигао врхунац, пришао је један човек из протокола и 
упозорио Добрицу:

- Његово величанство краљ Александар вас моли, мало 
тише! Баш иза ваших леђа води разговор са енглеским 
конзулом.

- Нека се носи у пизду материну! - одговори Добрица. 
Смех присутних је овог пута изостао.

Краљ, који је стајао одмах иза Добрице, окренут леђима, 
чувши ово, окренуо се према њему и одвалио:

- А Ви, господине, у три.Ј И одмах напустио просторију.
Велики скандал је избегнут, али краљ Александар више

од годину дана није улазио у Народно позориште. После дуго 
вођених преговора и разговора између управе Народног 
позоришта и краљевског кабинета, краљ Александар је дошао 
на премијеру Шекспировог “Краља Лира”. У насловној улози био 
је Добрица Милутиновић. Добрица је прихватио да се лично, у
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“краљевом салону” на првој галерији, извини краљу Александру, 
са објашњењем да је “оно” било упућено енглеском конзулу, а не 
њему, краљу. И тако су се у “краљевом салону” на првој галерији 
Народног позоришта нашла три краља. Глумачки краљ Добрица 
Милутиновић као краљ Лир, са краљем Александром 
Карађорђевићем.

- Волео је, Добрица, добро и да попије - наставља причу 
чика-Воја, - Знаш, ми глумци смо између два светска рата били 
врло присутни у чаршији, тада не тако великог Београда. А 
Добрица је био врло омиљен свуда. У кафанама посебно, међу 
студентима такође. Облачио се необично. Носио је црну 
пелерину, увек са беспрекорно белом крутом крагном и лептир 
машном, белим крутим манжетнама што вире неколико 
сантиметара из рукава сакоа и обавезним камашнама преко 
ципела. Црни шешир са великим ободом уобличавао је изразито 
мушко лице са крупним очима и продорним погледом. Говорио је 
бас-баритоном са једном малом нијансом патетике. Просто је 
опчињавао све око себе. Био је, заиста, велики господин. Баш 
после те премијере краља Лира, Добрица је доживео репризу 
једног догађаја који му се догодио 1923. године. Те 1923. године, 
Добрица је славио 25 година уметничког рада у Народном 
позоришту са насловном улогом у представи “Зулумћар” 
Светозара Ћоровића. Доживео је велики тријумф. А онда, после 
представе, десило му се нешто што се до тада десило, можда, 
први пут у историји Позоришта. Студенти, публика, са треће и 
четврте галерије и стајања, изнајмили су један фијакер, испрегли 
коње и оставили их фијакеристи на чување, сачекали Добрицу 
на излазу код клупе поред лозе, и унели га у фијакер. Једни су 
се сами упрегли уместо коња, други су помогли гурањем и уз 
масу присутних колега и дела публике, вриском и одушевљењем 
провезли Добрицу преко Теразија, око Славије и вратили га до 
Народног позоришта. Разуме се да се те ноћи све завршило у 
Скадарлији, код “Три шешира” , кафани коју су волели сви 
београдски боеми. Ту би се обично остајало до зоре, а понекад и 
до друге зоре. Те ноћи, пред јутро, стигао је телеграм Добрици из 
Мостара. Телеграм од аутора “Зулумћара” , Светозара Ћоровића. 
Пошто није успео да стигне на премијеру свог комада, он је 
послао телеграм у стиховима следеће садржине:

“Зулумћару, зулум чини,
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писац плаћа, ич не брини!”
Сада, после премијере краља Лира, уследила је реприза 

фијакером и студентима уместо коња.
Милан Предић, брат нашег великог сликара Уроша 

Предића, био је дуго управник Народног позоришта. Сви глумци 
којима је био управник, без иједног изузетка, тврде да је то био 
најбољи управник у историји Народног позоришта. Најбољи у 
свему, без истицања неких посебних квалитета. А када су глумци 
једногласни онда се у то мора поверовати.

Неколико дана после премијере “Краља Лира” у 
Предићеву канцеларију улази секретар Народног позоришта и 
саопштава:

- Господине управниче, господин Добрица Милутиновић 
жели да га примите на разговор.

- Знате, знате, шта хоће господин Добрица? Јел’ вам 
нешто рекао?

- Не, господине управниче. Питао сам га за разлог 
доласка, а он ми је рекао да то што жели, мора вама лично да 
саопшти.

Предић се мало замислио.
- Хм-м. Лично кажете. Реците ми која је представа била 

синоћ код нас?
- Краљ Лир, господине управниче.
- Краљ Лир, кажете...
Опет се замислио.
- Хм... реците господину Добрици да сада морам хитно у 

министарство, већ касним. Реците му да ћу и следећа два дана 
бити одсутан и да, вероватно, нећу долазити у канцеларију... 
нека дође кроз три дана... Знате, знате, али нек’ остане међу 
нама... Нека му то краљевство мало изађе из главе.

Волео је Добрица Скадарлију, али волела је Скадарлија и 
њега. Врло често је састављао ноћ и дан без одласка кући. Чуо 
сам неком приликом, у “Позоришној касини” , једну причу у 
интерпретацији нашег великог глумца Мије Алексића.

- Кренем ја - вели Добрица, - на Велики четвртак са чича 
Илијом Станојевићем, после представе, у кафану код “Три 
шешира”. Само што смо попили по неколико “тура” пића, појави 
се после поно-ћи Јанко Веселиновић. Седе за наш сто и наручи 
пиће. Части, вели, јер му је Политика објавила причу. Хајде,
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важи! Прихватисмо, пописмо неколико литара вина и у том 
Велики петак. Кућа ујутру части киселу рибљу чорбу - не 
могасмо ни то одбити! И кад смо се спремали да се разиђемо 
појављују се Милован Глишић и Стеван Сремац. Купили великог 
сома на Бајлоновој пијаци и хоће да нам се у кухињи очисти и 
испржи. Не могасмо ни то одбити. Ред сомовине - ред вина, ред 
сомовине - ред вина и дође Велика субота. Ја одох часком до 
куће да се обријем, променим крагну и манжетне на кошуљи, а 
кад сам се вратио друштво се увећало. Придружили су се Нуша 
(Бранислав Нушић) и Бора Станковић. Друштво весело, јела и 
пи-ћа у изобиљу, и тако освану благдан - Ускрс. Шта сад? Мора 
се кући! На предлог Боре Станковића одлучисмо се да свратимо 
код Јоце “куплера” . Јоца је у близини држао куплерај, а ми смо 
хтели да девојчицама за Ускрс однесемо понуде. Мало 
слаткиша, понеки цветић и црвених ускршњих јаја која смо 
понели из “Три шешира”. Девојчице су биле одушевљене нашим 
доласком и поклонима. Дивно ускршње јутро, ми сви у дворишту 
на прагу Јоцине куће. Бора Станковић прича неке масне приче, 
Нуша прича најновије вицеве а ја окупљеним девојчицама око 
себе рецитујем љубавну поезију. Појављује се у дворишту Јоца 
“куплер” и још са врата узвикује:

- Марш одавде, мајку вам мангупску, немојте да ми 
кварите децу!

- Како је успевао Добрица, чика - Војо, да сједини тај 
ноћни боемски живот са одговорним и бројним улогама? Како је 
памтио и тако успешно одигравао тако велике улоге? - питао сам 
једног дана седећи на клупи под лозом.

- На суфлера, сине, на суфлера! Учио је обично само 
монологе и кључне сцене за аплауз. Остало је чекао да му 
суфлер дошапне. А, нарочито, кад дође на представу мало 
мамуран или “накресан". Десило му се да је због тога био чак и 
отпуштен.

- Није могуће! - био сам изненађен.
- Јесте, јесте! Баш званично, написмено отпуштен. Дошао 

је на неку представу мало више “накресан” . Управник Предић је 
те вечери седео у својој ложи и приметио је да Добрица прави 
“лапсусе”, говори отежано, успорено, неразговетно, без разлога 
се примиче суфлеру да би боље чуо, и схвати да је доста попио. 
Љут и бесан напусти ложу, оде у своју канцеларију, откуца отказ
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и у затвореном коверту га преда портиру на “глумачком улазу” 
код клупе, са строгим наређењем да га преда Добрици, те вечери 
кад овај буде излазио после краја представе. Наређење је 
извршено. Добрица је излазећи из Народног позоришта отворио 
коверат и прочитао да од сутра није више члан Народног 
позоришта, а да своју до тада зарађену плату може сутра добити 
на благајни Позоришта, али улазећи кроз службени улаз у 
Француској улици. Добрица поцепа и баци отказ и оде у 
Скадарлију да се допије, Сутрадан, пошто је претходно из 
Скадарлије свратио кући да се обрије и промени крагну и 
манжетне, дође и седне у “Позоришну касину” . Лети се у 
“Позоришној касини” помоћу неког механизма дизало стакло 
целом ширином кафане, те се добијао утисак баште. Добрица је 
сео одмах поред улице и наставио да пије. Вест о Добричином 
отпуштању из Народног позоришта већ је у преподневним 
часовима била обнародована и увелико коментарисана на клупи 
испод лозе. Наравно, глумци и јавно мњење је било подељено. 
Неки су одобравали неки су били против. Једни су осуђивали 
строгу одлуку управника Предића, други су га подржавали. 
Добрица је за све то време седео мирно за својим столом и пио.

А онда, управник Предић направи грешку. Требало је да 
оде до Народног музеја неким послом. Учини му се да му је даљи 
излаз из Француске улице, те се упути на излаз у Доситејевој 
улици, поред клупе испод лозе. Није му пало на памет да може 
доћи до нежељеног сусрета. Изиђе из Позоришта и крене уз 
улицу ка Музеју. Тог тренутка проломи се из “Позоришне касине” 
бас-баритон Добрице Милутиновића:

- Управниче!
Управник Предић се несвесно заустави, окрене и погледа 

преко улице према “Позоришној касини” . Видевши Добрицу брзо 
је наставио улицом.

- Јебем ти матер! - заврши Добрица започету реченицу. 
Мук. Управник Предић је схватио своју грешку што је прошао 
туда а не Француском улицом, али било је касно. Још брже, 
ситним корацима нестао је уз улицу према Музеју. На клупи, око 
клупе и у “Позоришној касини” се све орило од смеха. Добрици су 
почеле да стижу наруџбине пића, уз похвале за одважност и 
храброст.
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Најбољи Управник, Предић, ујутру је позвао Добрицу да 
као редовни члан Народног позоришта настави са играњем 
својих представа и редовним долажењем на пробе.

Био је заиста најбољи управник. Победило је Позориште, 
а не лична сујета.

Трудио се Добрица да искористи сваку прилику да врати 
управнику Предићу “мило за драго” , за оно отпуштање. У 
Народном позоришту се припремао позоришни комад “Зрињски и 
Франкопан”. Дошло се и до генералних проба. На једној од њих 
приметили су пред сам почетак да нема Зрињског. Добрица који 
је играо Зрињског седео је доле у бифеу Позоришта, у свом 
оделу, и био “синоћни и под гасом” . Сви су већ у костимима и 
чекају почетак пробе. Управник Предић пита, кад ће проба да 
почне. Саопштавају му да чекају Добрицу који седи у бифеу без 
намере да им се придружи, али се нико не усуђује да га позове. 
Сада се не усуђује ни Предић, памтећи догађај испред 
“Позоришне касине” . Одлучи да пошаље Воју Јовановића који 
игра Франкопана, и који је већ у костиму, не би ли приволео 
Добрицу да дође, обуче костим и почну пробу. Добрица је 
изузетно волео чика-Воју, а Предић је то знао. Чика-Воја је 
прихватио да посредује, сишао у бифе, а Добрица, чим га је 
видео обрадовао се.

- Дођи, попче, седи са мном, - и одмах наручио следећи 
литар вина. Пију они вино, чика-Воја покушава да скрене 
Добрици пажњу на генералну пробу која треба да почне, али 
време брзо пролази. Глумци на сцени већ негодују и управник 
Преди1=1 одлучује да сиђе доле и упозори Добрицу на дисциплину. 
Видевши доле стање у коме је Добрица, одустаје од упозорења 
Добрици, али се обраћа чика-Воји који седи и пије са њим:

- Срамота, господине Војо, колеге вас горе већ скоро 
читав сат чекају да почне проба, а ви овде пијанчите.

Добрица је одмах реаговао:
- Господине! Кад Зрињски и Франкопан пију, чиновницима 

и администрацији ту нема места. Молим вас да се удаљите са 
лица места.

Управник је отишао, а чика-Воја је некако успео да 
Добрицу наговори да оде у гардеробу. Генерална проба је 
одржана са закашњењем.
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Добрица је становао на Дорћолу у улици Цара Душана. Он 
и жена, у врло скромном стану. Шта би му и значило да има 
велики, раскошан стан? Он је време проводио у Позоришту и 
кафанама. После Другог светског рата, у разрушеном Београду, 
доласком Партизана и Црвене армије, настао је велики стамбени 
проблем. Поред две војске, новоформирана савезна 
администрација заузела је све зграде и станове, а уз то је и 
донела одлуку да се вишак стамбеног простора “реквирира” у 
свакој кући и у сваком стану. Велики број комисија, састављен 
углавном од младих, ишао је од куће до куће, од стана до стана 
и уписивао број просторија и број станара. Онда је по неким, 
питај Бога, којим критеријумима, донешена одлука где има вишка 
простора и то се “реквирирало” . То практично значи да се 
фамилија из неких просторија стана исели, мора да се стисне у 
осталом делу стана, а у њих се неко усели.

Једна комисија, младих, дошла је и зазвонила на вратима 
Добрице Милутиновића. Добрица им је отворио и они су му 
љубазно објаснили зашто су дошли. Одмах су му рекли да он као 
заслужан уметник и грађанин неће имати никаквих проблема, 
али попис морају извршити.

- Само изволите, децо! Ја ћу вас провести кроз стан. Ево 
ово вам је као неко предсобље али је и дневна соба. Ова врата 
воде у кухињу која служи и као трпезарија. Ова друга врата су 
од купатила. Ево, погледајте. А ово вам је наша спаваћа соба. Ја 
и жена живимо сами!

Комисија врло пажљиво записује.
- А шта је иза ових врата? - пита један члан комисије.
Добрица је имао и једну малу просторију, тзв. “девојачку

собу” 3 x 3  метра, коју је био опремио као мали лични музеј. Биле 
су ту фотографије улога из разних позоришних комада, 
одиграних за време тако дуге и богате каријере, неколико 
уметничких слика добијених као награде за бројне јубилеје, 
неколико већ сасушених ловорових венаца са, на тракама, 
исписаним посветама. На једном зиду доминирала је велика 
слика Патријарха Гаврила, рађена у уљу. Наиме, Патријарх и 
Добрица су били велики пријатељи па је тим поводом и стајала 
на почасном месту његовог малог музеја.

После питања Добрица је отворио врата. Комисија је 
разгледала просторију.
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- А ко вам је ово? - Упита један од чланова комисије са 
посебним нагласком на “ово” , показујући на слику Патријарха 
Гаврила. Очигледно неки новопечени атеиста. Добрица га је 
добро одмерио пре него што је одговорио:

- Зар не препознајеш, сине? Па то је Моша Пијаде! (Моша 
је тада био председник Савезне скупштине).

После Другог светског рата Добрица је мало радио. Био је 
већ у поодмаклим годинама. Учествовао је у неким новим 
премијерама, али углавном да би својим присуством увеличао 
значај самог догађаја. И то, обично, у мањим улогама. Поменуо 
сам већ на почетку “Горски вијенац” П.П. Његоша. За прославу 
80-годишњице Народног позоришта 1948. године у “Станоју 
Главашу” Ђуре Јакшића играо је на крају представе улогу 
Рудничанина.

После Другог светског рата у Београду су била два 
водећа дневна листа. Већ позната и цењена предратна 
“Политика” и нови лист “Борба” основан у току рата у 
партизанима као орган Комунистичке партије Југославије.

Негде у време припрема “Станоја Главаша” , за време 
проба, Добрица је проводио време седећи у глумачком салону 
поред позорнице, са колегама, очекујући позив инспицијента 
(водитеља представа), за излазак на сцену. Једнога дана, у том 
салону, Добрицу спопадне јак кашаљ и почне погледом да тражи 
пљуваоницу по ћошковима салона. Некада су у свим 
просторијама у Народном позоришту, укључујући и ходнике, 
стајале у ћошковима пљуваонице. После рата још није било 
папирних марамица. Даклем, Добрица гледа да ли негде постоји 
пљуваоница, а тада млади глумац, Бранивоје Ђорђевић, видевши 
да пљуваонице у салону нема, брзо зграби једну “Политику” која 
је стајала на пијанину и потури је, држећи је у руци, испред 
Добрице, не би ли испљунуо на њу. Добрица, гушећи се од кашља 
одмахује и главом и кажипрстом десне руке, и најзад, дошавши 
до даха, промумла:

- Борбу, Борбу!
Тај послератни период 50-тих година у позоришном 

животу Београда постао је врло занимљив око једне приче, може 
се чак рећи и “трача” наговештеног у штампи. Ко ће бити 
наследник “Добричиног прстена”? Добрица је славећи 40 година 
глумачког рада 1937. године играо Шајлока у Шекспировом
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Млетачком трговцу. Тадашње Удружење глумаца му је за 
прославу као поклон дало златан прстен на коме су била 
угравирана три лика: Добрица, Шајлок и Орлић (Едмон Ростан). 
Добрица је изузетно био поносан на тај прстен који није скидао 
са руке. Е, сад су почеле приче о томе ко од глумаца има 
уметничке заслуге да буде наследник тог прстена.

Говорило се у чаршији да ће наследника одредити, једног 
дана, сам Добрица. Лист “Политика” је чак једног дана, у 
културној рубрици, објавила слику на којој су крај постеље, већ 
болесног Добрице, окупљени Раша Плаовић, Миливоје 
Живановић и Љубиша Јовановић, као кандидати за “Добричин 
прстен”. Један од њих тројице би требало да буде тај сре-ћни 
добитник. А одмах затим су, у позоришним кулоарима почеле да 
се препричавају анегдоте везане за ривалство тројице 
чаробњака сцене. Настављене су и после смрти Добрице 
Милутиновића.

Сима Јанићијевић-Бата, диван глумац Београдског 
драмског позоришта, незабораван и ‘маестралан у представи 
Смрт трговачког путника Артура Милера, прича нама, глумцима 
Народног позоришта, у бифеу, да је ишао на пету представу 
после премијере Краља Лира да гледа Миливоја Живановића у 
насловној улози.

- Представа је на мене оставила добар утисак, а 
нарочито импресивни Миливоје. Наравно, да сам, као стари 
дугогодишњи Миливојев пријатељ, одмах после представе пошао 
у његову гардеробу да му то кажем и да му честитам на 
изванредном добром и вредном резултату. Рекао сам му: “Миле, 
извињавам се што сам стигао тек на пету представу, нисам 
могао на премијеру. Ти знаш да сам увече у свом позоришту 
заузет скоро сваке вечери, али никада није касно да ти кажем - 
фантастичан си као Лир.”

- Јел’ ти се стварно допало? Е, баш ми је драго да и ти 
тако мислиш. Слушај, Бато, у поверењу, сви причају да сам бољи 
од Добрице, само ја то не верујем.

У том “периоду ривалитета” десио се још један догађај. 
Премијера Магбета Виљема Шекспира, где је Миливоје играо 
насловну улогу, није баш нарочито добро оцењена код званичне 
критике. Највеће замерке су највише биле упућене Миливоју.
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Не много после тога, у Народном позоришту је приказана 
премијера Цара Едипа од Софокла. Тадашњи водећи и цењени 
критичар Ели Финци, у својој критици у “Политици” , се свом 
силином обрушио на Љубишу Јовановића, тумача насловне 
улоге, и како се то “глумачки” каже - поцепао га.

Сутрадан је Миливоје дошао у Народно позориште не би 
ли нашао Љубишу. И нашао га је баш код клупе испод лозе.

- Чујем, Љубо, да си усрао са Едипом исто као и ја са 
Магбетом.

У вези те лоше критике Цара Едипа десио се један 
догађај, а затим као последица и један скандал.

На једну представу Цара Едипа, после премијере, дошао 
је Тито. После представе је изјавио да је одлична и да му се 
нарочито допао Љубиша као Цар Едип. Чак је и остао у 
позоришту после представе и пожелео да му у “краљев салон” 
доведу Љубишу како би му лично честитао и задржао у 
разговору. Све то је сутрадан, заједно са заједничком сликом, 
објавила “Политика” на насловној страни. То је био догађај. 
Скандал се десио после два-три дана. Појавила се нова критика 
Ели Финција у којој посебно оцењује велику креацију Љубише 
Јовановића као Цара Едипа, уз извињење читаоцима “Политике” 
за своју прву негативну критику, јер је “њихов критичар 
премијеру преспавао” ! Свашта!

Није Цар Едип једина представа у Београду која је од 
истог критичара доживела две различите критике у истом 
дневном листу. Представа Кад су цветале тикве Драгослава 
Михајловића у Југословенском драмском позоришту, у којој је 
такође играо Љубиша Јовановић, прво је доживела одличну 
критику, а затим, пошто је критиковао Тито и дао негативну 
оцену, испљувана је од истог критичара. Критичар је жив, па му 
нећу помињати име.

Др Хуго Клајн, наш познати психијатар, ученик чувеног, 
светски признатог психијатра Зигмунда Фројда, и дугогодишњи 
редитељ Народног позоришта, овако је оценио тројицу 
“кандидата” за Добричин прстен:

Радомир-Раша Плаовић је глумац интелекта, 
рационалности и мисаоног стварања улоге.

- Љубиша Јовановић је глумац емотивног доживљаја.
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- Миливоје Живановић је глумац срца и снаге глумачког
израза.

Раша Плаови-ћ је једном приликом говорећи о Миливоју 
Живановићу рекао:

- Њему је Бог дао кратку памет, али као глумцу му је 
подарио све оно што сам ја морао да учим.

Љубиша Јовановић је увек истицао Рашин глумачки 
интелект, а то је потврђивао и Миливоје. Али да ли је баш и тако 
мислио?

На снимању неког филма у друштву где је био присутан и 
Миливоје Живановић, глумац Драгомир Бојанић-Гидра је причао 
да је Раша Плаовић за своје заслуге и све оно што је подарио 
позоришној уметности добио бесплатно од “државе”, као 
награду, вилу на Авалском путу.

- Људи, био сам код Раше пре неколико дана. Позвао ме 
је на част за усељење у кућу. Вила је фантастична. Двориште 
велико и пространо. Испред виле цвећњак, а иза део са разним 
воћкама и могућност гајења поврћа. Има чак и кућица где би се 
могле сместити ситније домаће животиње. Кажем вам, 
фантастично! И бесплатно! Пауза. - Па, што му не дадоше и 
виноград, - прокоментариса Миливоје.

Међу тројицом је и у међусобним сусретима било 
довољно да се поведе било какав разговор, па да се осети 
ривалство иако нема никакве везе са професијом. Нека нијанса 
супериорности код сваког од њих морала је да се осети у тим 
сусретима.

- Рашо, како куваш кисели купус? - пита Миливоје Рашу 
Плаовића једном приликом. Разговор се водио о кулинарству, а 
обојица су важили као добри кувари у својим домаћинствима.

- Све зависи од величине лонца! - покушава Раша да 
добије у времену.

- У великом! Рецимо... осам литара. Какво месо 
стављаш?

- Свежу сланину, суву свињску коленицу и три врсте 
меса, Миливоје.

- Добро. И шта још? - инсистира даље Миливоје.
- Неколико сувих, црвених и љутих папричица.
- И још... и још?
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- Неколико очишћених чешњева белог лука - не да се
Раша.

- И још? Шта још? - већ је нервозан Миливоје.
- Десетак зрна црног бибера.
- Чиме наливаш све то и шта ти је одозго? - већ је љут 

Миливоје.
- Налијем расолом, а одозго прекријем листовима киселог

купуса.
- Не ваља! Ниси положио!
- Зашто? већ сумњиво пита Раша.
- Одозго све то мора да се прекрије са два сува свињска 

увета, да пребацују кључ, пућ... пућ, пућ!
А кад се разговор повео око припремања гулаша, пошто 

је Раша набројао све што треба, и објаснио цео поступак од 
почетка до завршетка кувања примедба је била иста:

Не ваља!
- Зашто? - зачудио се Раша.
- Лукац ти није био добро упржен - завршио је Миливоје.
У односу на Љубишину глумачку каријеру Миливојево 

мишљење се најбоље може претпоставити кроз приче. И 
Љубишино о Миливоју.

Љубишина прослава 30 година уметничког рада била је 
обележена са седам узастопних вечери у Народном позоришту. 
Седам вечери седам различитих представа. Народни посланик 
Бранислава Нушића, Херакле и У агонији Мирослава Крлеже, 
Отело Виљема Шекспира, Шума Александра Островског, Побуна 
на Кејну X. Воука, Сирано де Бержерак Едмона Ростана. На дан 
представе Шума, у Безистану на Теразијама седели смо Миша 
Мирковић и ја, тада глумци Дечјег позоришта “Бошко Буха”, а 
наилази Миливоје.

- Здраво, шта причате вас двојица? Ако није нешто у 
поверењу могу ли да седнем са вама?

- Како да не! - вичемо ми у глас устајући у знак поздрава.
- Ништа у поверењу, чика-Миле, - каже Миша седајући. - 

Договарамо се да идемо вечерас у Народно позориште да 
гледамо Шуму. Заиста би било штета не видети тај глумачки пар 
Љубишу и Марка Маринковића, као Несрећковића и Срећковића. 
Нарочито изврсног Марка.
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- Слушај, Мишо. Генадија Несрећкови^а сам у тој подели 
улога добио ја, пошто сам тада био члан Народног позоришта. 
Љубиша је добио Шарана - епизодну улогу. Онда ме је у 
половини припрема комада позвао Бојан Ступица у 
новоосновано Југословенско драмско позориште, те је тек тада 
моју улогу преузео Љубиша. Само, да вам кажем нешто. Није 
Марко могао ни да буде изврстан, нити да ради то што је радио 
са Љубишом. Чим почне нешто да серка и импровизује, ја га 
одмах прекидам: “Чекај, Марко, стани! Ко овде игра главну 
улогу?

Једне вечери Љубиша Јовановић је седео у Клубу 
књижевника са два прослављена партизанска генерала. Кочом 
Поповићем и Пеком Дапчевићем. У позним сатима, после пола 
ноћи, пришао им је, споља долазећи, Миливоје. Упитавши их за 
дозволу, сео је за сто хукчући.

- Ух... људи... поједе ме овај Магбет!
У то време у Југословенском драмском позоришту 

припремала се премијера Магбет Виљема Шекспира. Миливоје је 
спремао насловну улогу.

- Не могу ноћу да спавам, - наставља Миливоје. - Заспим 
мало, а онда у три сата ноћу скачем из кревета, сањајући улогу. 
Почнем на запрепашћење пробуђене Невене, своје жене, да 
вичем. Тек кад мој мачак уплашено скочи са столице где је 
спавао, и ноктима се закачи за завесе, учини ми се да је то оно 
право, најбоље. Ноћима већ не спавам. Више од месец дана.

Коча и Пеко су се сложили да је глумачки позив изузетно 
тежак, али да је и велико задовољство, после, на представама, 
због добијеног аплауза. Кад су генерали отишли Љубиша се 
обратио Миливоју:

- Како те, Миливоје, није срамота? Шта то причаш? Немој 
бар предамном. Као да ја после 25 година проведених у 
Позоришту не знам шта је глумац?

- Ћути! Шта они знају! Како ће друкчије да нас цене, ако 
овако не причамо?!

Када је Гидра (Драгомир Бојанић) једном приликом у 
присуству Миливоја објашњавао величину седмодневне 
прославе 30-годишњице глумачког рада Љубише Јовановића, 
уверавајући их у, пре свега, физички напор који тај подухват 
изискује. Плус, изванредну моћ глумачке трансформације коју је
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Љубиша остварио тумачећи седам различитих главних улога за 
тих седам вечери, што вероватно нема ни један наш глумац, 
Миливоје је слушајући га врло кратко прокоментарисао:

- Слушај, Гидро. Гледао сам те сад скоро у представи 
Тетовирана ружа Тенеси Вилијамса. Цига (Бранислав Јерини-ћ) је 
много бољи глумац од тебе.

Љубиши Јовановићу је сваког дана “фалило” 500 динара. 
Позајми он из “касе узајамне помоћи” 500 динара, али му сутра 
опет “фали” 500 динара. Прочитавши у “Политици” да је 
енглеска краљица енглеском глумцу Лоренсу Оливијеу за 
изванредне заслуге за енглеско позориште доделила титулу 
Сер, Љубиша се, вероватно мислећи да титула носи и новчану 
вредност, пожалио Миливоју при првом сусрету:

- Видиш ли, Миливоје, како се глумци поштују у правим 
земљама. Енглеска Краљица, као знак признања, једном глумцу 
додељује титулу Сер.

- Па шта? И ја сам већ пет година Љубичевски Војвода!
Миливоје је већ пет задњих година, у војводској

униформи, са перјаницом на капи, јахао на челу параде 
одржаване у Пожаревцу (свом родном граду) приликом почетка 
чувених Љубичевских коњичких игара, сваке године, почетком 
септембра месеца.

Миливоје је и после преласка у Југословенско драмско 
позориште редовно долазио на клупу под лозом, у “Позоришну 
касину” и у бифе Народног позоришта. Повремено да би 
одгледао последњу генералну пробу нове премијере свог, како је 
често волео да каже, матичног позоришта - Српског народног 
позоришта. Волео је многе глумце, а посебно Гидру. Гидра је 
волео да са Миливојем направи шалу и такне у његову глумачку 
сујету, а још чешће већ познати Миливојев цицијашлук.

Још као студент Гидра се са Миливојем, на снимању 
неког филма, зближио и постали су добри пријатељи.

- Слушај, Гидро, да ли ви на Позоришној академији знате 
да ја, скоро кроз три месеца, славим 30-годишњицу глумачког, 
уметничког рада?

- Како да не чика-Миливоје, често причамо о томе.
- Па, шта ћете ви да ми донесете на представу као 

поклон? Ви, студенти сте сиротиња.
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- Тачно је чика-Миливоје, сиротиња. Зато смо одлучили 
да вам трчимо штафету уочи представе. Распоредићемо се од 
Позоришне академије у улици Вука Караџића до Југословенског 
драмског позОришта и пред почетак представе, трчећи, стижемо 
да вам предамо штафетну палицу са честитком. - Измисли тога 
часа и извуче се Гидра из непредвиђене ситуације.

- То је одлично! То сте се добро сетили. Задржите то. 
Немојте да заборавите.

На неколико дана пред “јубиларну представу”, секретар 
Позоришне академије, Срета Мелентијевић, зове Гидру и 
саопштава му да увече треба да оде у Југословенско драмско 
позориште и обавезно нађе Миливоја који га је неколико пута, у 
току дана, тражио телефоном. Гидра, не знајући о чему се ради, 
заборавивши на дато обећање Миливоју, оде увече у 
Југословенско драмско позориште и после представе нађе 
Миливоја у гардероби где се пресвлачи.

- Добро вече, чика-Миле, звали сте ме.
- Здраво, Гидро, тачно је! Звао сам те у вези нашег 

договора око моје прославе кроз неколико дана.
Гидра се сети обећања датог пре неколико месеци, не 

знајући како да се сад извуче.
- Па, ето, чика-Миле, што се тиче штафете... овај...
- Баш те због те штафете и зовем. Неће бити штафете.
Гидри лакну. Befc је био почео да се презнојава.
- А зашто неће бити, чика-Миле?
- Слушај, Гидро! Ти знаш коме се у овој земљи трчи 

штафета. Не бих волео да то неко схвати као конкуренцију.
На снимању тона за неки филм. у Кошутњаку код 

Радоша Новаковића, у паузи, пита Миливоје пред свима Гидру:
- Гидро, где седиш увече после представе?
- Обично код “Три шешира” .
- Како се тамо једе?
- Одлично!
- Какво им је вино?
- Одлично! И бело и црно.
- Вечерас си мој гост. Водим те на вечеру и пиће, - 

завршава Миливоје разговор пред свима.
После једног сата рада опет пауза.
- Гидро, какав им је роштиљ? - пита Миливоје пред свима.
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- Одличан, чика-Миле. Разноврстан, све имају.
- Вино, је л' расхлађено?
- Јесте.. И вино и сода.
- Одлично! Вечерас си мој гост - опет завршава разговор 

Миливоје.
Опет раде један сат, онда опет пауза.
- Немој, Гидро, да заборавиш. Вечерас си мој гост код 

“Три шешира” - подсећа Миливоје Гидру пред свима.
Опет раде. Увече, на крају свега, Миливоје и Гидра 

седају у кола која их одвозе до Народног позоришта. Излазећи 
из кола Миливоје пита Гидру:

- Гидро, где ти сад идеш?
- Идем код “Три шешира” да нешто презалогајим.
- Је л ’? Ајд сад здраво! Журим! Видећемо се сутра у 

Кошутњаку код Радоша.
Ујутру, Гидру који стиже први, пита Радош како је било 

на вечери код “Три шешира” са Миливојем.
- Није ни ишао са мном. Отишао је кући, Журио је нешто, 

ја сам сам ишао.
Мало касније стиже и Миливоје.
- Па ти, Миливоје, јуче цео дан обећаваш Гидри вечеру, 

распитујеш се за квалитет роштиља и вина, а човека ниси водио
- каже Радош.

- Нисам! Побеже ми код Народног позоришта. Изгуби се у 
гужви, - кратко узврати Миливоје.

Прича Миливоје једног дана, на клупи испод лозе, Мији 
Алексићу:

- Мијо, нуди ми општина у Херцег Новом да ми поклони 
плац поред мора, да саградим кућу,

- Па, одлично, чика-Миле! Видиш како су пажљиви.
- Нећу, Мијо! Шта ће ми. Ја не волим море. Легнеш увече 

да спаваш, а целе ноћи море бум-жвћ, бум-жвћ, бум-жвћ. Нема 
спавања.

- А ти тражи плац горе у брду. Даље од мора.
- Jec’! А змије? Више волим да се сретнем са три 

изгладнела вука него са једном змијом. Шта ће ми то? Шта мени 
фали у Врњачкој бањи. Ресторан у лепој башти, под дрвећем сто 
са белим чаршавом и тихо свира музика. За мојим столом са 
леве стране поп, преко пута учитељ, са моје десне стране
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председник општине. Сто пун ића и пића и све то уабе. Ништа не 
кошта.

У тој Врњачкој бањи, једне вечери, у лепој башти 
ресторана, засело друштво и водила се жестока препирка 
између Миливојевих пријатеља. Наравно, тема: пиће! Које и 
какво вино је најбоље?! Бело, розе или црно, да ли жупско, 
крајинско, тиквешко или неко сасвим друго. И када је препирка 
достигла врхунац појавио се Миливоје. Као познаваоцу правих, 
добрих вина дају му право да он пресуди које је вино најбоље?

- Миливоје, не можемо да се сложимо које је вино 
најбоље. Ти си мајстор, имаш у свом подруму и винотеку 
најбољих вина. Које је вино најбоље?

- Слушајте, људи. Ту нема никакве дилеме. То је бар 
просто и једноставно. Најбоље вино мора да испуни три услова:

први - да буде хладно,
други - да га има млого,
и трећи, најважнији - да је џабе!

Виктор Старчић, глумац Југословенског драмског 
позоришта, бравурозни карактерни глумац, међу првима је купио 
аутомобил. Миливоје је још увек имао живу мајку у Пожаревцу, 
али је тада требало доста времена да возом стигне до 
Пожаревца и врати натраг. Учинило му се да би Вики Старчић 
могао да му помогне да обиђе мајку, а да не изгуби много 
времена.

- Вики, ти би могао да ми учиниш велику услугу. Могли 
бисмо, твојим колима да одемо у посету мојој мајци и да се истог 
дана вратимо. Био би мој гост. Сврати-ћемо и у Смедерево, 
директор винског подрума је мој добар пријатељ, узећемо вино 
од њега. Знаш, он снабдева “маршалат” , а и Аца Ранковић узима 
вино од њега. То су специјална вина којих нема у продаји.

- Важи, пристајем.
- Кренусмо ка Смедереву, - наставља започету причу 

Виктор Старчић у Радио Београду на снимању неке емисије. - 
Свратисмо у Смедерево и заиста смо били изузетно дочекани од 
директора винског подрума. Добили смо две гајбе вина. Црног и 
белог. Наравно, као поклон. Једва смештамо гајбе на задње 
седиште, а Миливоје вади из сваке гајбе по једну флашу.
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- Ово је, Вики, за тебе! Стави у гепек! Настављамо пут, 
али чекамо испред Љубичевског моста да прође воз, јер је 
спуштена рампа.

- Слушај, Вики, ја плаћам пола бензина за овај пут. 
Делимо трошак.

- Таман посла, не долази у обзир - кажем.
- Па jec’! У праву си, ниси ти таксиста.
- Прође воз и ми настависмо пут. - Заврши Вики причу.

Замолио једног дана Миливоја, неки добар пријатељ, 
када је био у Пожаревцу у посети мајци, да му помогне око 
пријема сина на Позоришну академију.

- Ти, Миливоје, знаш све те професоре који су у тим 
комисијама за пријем на студије глуме. То су, углавном, твоје 
колеге, познати глумци и редитељи и шта ја знам... Учини севап, 
дете полудело, хоће да буде глумац и ништа друго. Да ти 
запишем име и презиме na ти тамо кажи неку реч... мене ради... 
помози му.

- Не могу! И нећу! - прекида га Миливоје. - Нећу за његово 
добро, разумеш? Није то, пријатељу, само тако! Помози му... 
Размисли само... Да му помогнем сад да га приме, да му 
помогнем и да заврши Академију. Може и да му се помогне да 
добије неку улогу у неком позоришту... Али... дође премијера, 
пуно гледалиште, дигне се завеса, а он сам на сцени. Ко ће тад 
да му помогне? А?

У својој глумачкој каријери Миливоје Живановић има 
један бисер, какав нема ни један глумац, не само код нас већ у 
свету: он је једини страни глумац који је био гост у представи 
Московског Художественог театра, и то баш у њиховој 
националној драми, у Јегору Буличову Максима Горког. Играјући 
на нашем, српском језику постигао је фантастичан успех. И 
добио медаљу “Станиславски”.

Имао је Миливоје у каријери доста успешних улога из 
руског репертоара. Због тога, негде око одласка у пензију у 
Руском дому у Београду, приређена је једна свечаност Миливоју 
у част. На њу су били позвани јавни и културни радници 
Београда. Руски амбасадор је одржао дуг пригодни говор, у коме 
је набројао све улоге из руске литературе које је Миливоје
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одиграо и предао му златну значку “Мајаковски”. А онда је 
прозвао Мију Алексића и предао му сребрну значку “Мајаковски” 
за успешна остварења у руским комадима. На крају је приређен 
коктел. Миливоје поносно шета кроз све просторије са златном 
значком “Мајаковски” на реверу, али с времена на време застане 
испред Мије Алексића и погледа у његову сребрну значку. А 
онда, по ко зна који пут, не издржа, стаде једног момента, па 
пруживши кажипрст ка Мијином реверу са значком рече:

- Мијо, само да знаш! То није исто што и ово моје. Али 
сад, јеби га! Кад су ти дали - носи, шта можеш?! - и оде у друге 
просторије.

Чим се Миливоје удаљио, Мија је, вероватно као “малу 
одмазду” , испричао следећу причу:

- Седимо чика-Миле и ја у салону поред позорнице у 
Југословенском драмском позоришту, пушимо и чекамо позив за 
излазак на сцену. Распричао се он о усамљености њега и његове 
жене Невене. Никог немају сем мачка, каква ли fce им бити 
старост; ко ће бринути о њима!? “Мијо, све ћу да оставим 
држави! И кућу и све што ми је у кући. Готовине немам, али имам 
доста вредних ствари у кући, доста слика које су ми поклонили 
наши највећи сликари, пуно поклона добијених за јубилеје... 
Накупило се доста. Све ћу да оставим држави! Никог немам.” У 
том се зачу преко звучника: “Молим господина Миливоја да се 
припреми за сцену” !

- Мијо, сине, молим те чувај ми ову цигарету, док се не 
вратим. Попушиће је неко!

Можда је оно, што је Раша Плаовић код Миливоја оценио 
као “кратку памет”, довело да се на другој страни развију 
инстинкт и снага који су га доводили до фантастичних резултата 
у професији. Без потпуног сазнања шта значе мисли које 
изговара, тумачећи разне улоге, те личности су биле толико 
аутентичне, снажне и импресивне, да су увек биле изнад сваког 
партнера са којим је играо.

На једној од проба Краља Лира Виљема Шекспира, а у 
режији Мате Милошевића, када још није било никаквог декора на 
сцени, када је био тзв. “маркирани декор” , догодио се следећи 
случај.
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У моменту када Лир полуди, одбачен од свих, и говори 
урлајући:

“Лире ударај у та врата
која су разум пустила напоље”... итд.
Миливоје зауставља пробу, прилази напред према 

гледалишту у коме седи редитељ, и пита Мату: “Мато, мораш ми 
рећи на којој ће страни стајати та врата кад дође декор, да знам 
како да будем окренут” . Мати је било јасно да Миливоје није 
схватио метафору речи врата, али Миливоје је ту сцену тако 
добро играо, тачно и импресивно, те би свако објашњење можда 
несвесно изменило код Миливоја и тачност и импресивност у 
игри, зато је кратко одговорио: “Ништа не брини, Миле, биће све 
у реду”. - “Наравно да ће бити све у реду, али морам да знам где 
су врата” , - био је упоран Миливоје, не знајући и даље где да се 
окрене, али је још импресивније поновио целу сцену.

Сналажљив је био Миливоје. Несвесно, инстиктивно, али 
се сналазио. Долазећи једног дана на генералну пробу “Сирана 
де Бержерака” Е. Ростана, у Народно позориште, одлучио је да 
пре пробе оде у гардеробу свог доброг пријатеља, Мије 
Алекси-ћа, који је играо насловну улогу. Пролазећи ходником 
према гардероби, сретне се са младим глумцем Драганом 
Зарићем који му је ишао у сусрет. Зарић је тек био ушао у 
Народно позориште после Позоришне академије, а са Миливојем 
се никада није био лично упознао, нити је Миливоје уопште знао 
да постоји Драган Зарић. Драган је био у костиму песника, са 
налепљеном брадом и брковима, периком и великим шеширом. 
Тако маскиран, и са дозом безобразлука Зарић добаци Миливоју 
у пролазу:

- Па, где си ти, бога му, Миливоје?
- А где си ти? Невена сваки дан пита шта је то са 

човеком, зашто се не јавља? - отпрати га Миливоје погледом, не 
знајући ко му се то обратио, али за сваки случај сналажљиво, 
чак и објашњењем на изненадно питање.

У вези Миливојевог гостовања у Художественом театру у 
Москви у представи Јегор Буличов Максима Горког, као 
узвратно гостовање био је долазак великог руског глумца 
Ливанова, такође у представи “Јегор Буличов”, али овог пута у
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извођењу ансамбла Југословенског драмског позоришта. Управа 
Југословенског драмског позоришта је замолила Миливоја, да 
свечана вечера после представе у част Ливанова и његове 
супруге буде приређена у кући Миливоја и супруге Невене у 
улици Чарли Чаплина, с тим да присутне госте одабере Управа 
позоришта, сносећи трошкове вечере. Миливоје је као изузетан 
дома-ћин, наравно, прихватио. Вечера је прошла у јако добром 
расположењу. На крају вечере, заливајући све добрим вином из 
Миливојеве “винотеке” , почеле су поделе поклона тако драгом и 
значајном госту и пријатељу Ливанову. Поклон од глумачког 
ансамбла представе Јегор Буличов, те од Удружења драмских 
уметника, те Управе Југословенског драмског позоришта, те од 
Синдикалне подружнице, те колега, и други поклони, а увек уз 
мали пригодни говор оног који предаје. Ређали су се Жигон, 
Млађа Веселиновић, Мирослав и Маја Беловић и сви остали, 
присутни. Поклоне прима супруга Ливанова стојећи за време 
сваког говора. Ливанов седи и пије, а Миливоје пуши, ћутећи 
слуша и гледа у једну тачку. Поклони се ређају. Када су поклони 
били већ при крају, а било их је много, Миливоје нагло устаје.

- Чекај! Стани! Сад ћу ја - и оде у собу. Сви чекају. Убрзо 
се појављује на вратима собе Hocetin у десној руци златан џепни 
сат са дугачким златним ланцем који је висио. Супруга Ливанова 
поново устаје:

- О, хвала, ово је већ превише... ова пажња је преко свих 
очекивања...

- Чекај, није ово за тебе!... Ово ми је дао као поклон твој 
министар за културу, кад сам у Москви, у Художественом театру 
играо Јегора Буличова, - обрати се Ливанову, а затим врати сат у
собу.

За прославу 30 година глумачког рада Петра Прличка, 
великог позоришног, а и из филмова познатог глумца, у Скопље 
су отпутовали Миливоје Живановић као представник 
Југословенског драмског позоришта и Раша Плаовић као 
представник Народног позоришта из Београда. После повратка 
из Скопља нашао се Миливоје поред клупе испод лозе.

- Како је било, чика-Миле, у Скопљу? - пита га Гидра.
- Одлично. Раша је по обичају држао дугачак говор. Мало 

је пресеравао. Ја сам држећи ловоров венац Југословенског 
драмског позоришта био јасан, кратак и конкретан. Рекао сам:
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“Петре, цео живот си газио по трњу ево ти, па сад гази по цвећу”
- и бацио сам му онај венац пред ноге.

Гидра је, рекох, био мајстор да изазове Миливоја на 
непредвиђена реаговања, било због глумачке сујете, било због 
цицијашења.

Примали су једном приликом хонорар за неко накнадно 
доснимање за филм Шолаја. Нашли су се случајно, истовремено 
на благајни “Авала филма” . Прво је Миливоје примио, за један 
радни дан доснимавања одређену суму. Затим је Гидра, али за 
десет радних дана доснимавања примио суму двапут већу од 
Миливоја. Миливоје, не знајући да је Гидра радио и снимао десет 
дана више од њега, био је запрепашћен:

- Чекај! Како ти, Гидро, примаш дупло већи хонорар од 
мене, а дупло си млађи глумац од мене.

- Знам, чика-Миле, ја сам млад, али сам и талентован - 
безобразан је Гидра.

- А шта сам ја био кад сам био млад. Него, сад сте се ви 
млади глумци избезобразили. Вечеравате у Клубу књижевника 
или Скадарлији. Ја кад сам био млад глумац, у твојим годинама, 
на Ускрс се чиновници враћају преко Теразија, из цркве, журе 
кући на богат, Ускршњи празнични ручак, а ја “ладни чварци у 
врућу 'артију.” То ми је био ручак и све.

Био сам пре доласка на Позоришну академију 
професионални глумац у Обласном народном позоришту у 
Пожаревцу, Миливојевом родном граду. Било је то 1949. године. 
Професионални глумац сам постао врло просто. У то време није 
било глумаца са завршеном глумалчком школом, јер је 
Позоришна академија основана тек 1948. године, па је 
Министарство за културу Србије декретом проглашавало и 
постављало нове, младе глумце. Тако сам после завршене 
матуре у Пожаревачкој гимназији проглашен за професионалног 
глумца на предлог Управе обласног народног позоришта у 
Пожаревцу. Те 1949. године Миливоје је дошао да гостује, у свом 
родном граду, у представи Коштана Боре Станковића, у улози 
Миткета. Представа је прошла са овацијама, наравно због 
Миливоја. Сутрадан смо седели код управника Владе Илића - 
“Кмета” , препричавали смо утиске о синоћној представи.
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- Зашто ти, Владо, не ставиш на репертоар Магбета 
Виљема Шекспира? - пита Миливоје управника, после једне 
паузе у разговору.

- Шта ти, Миливоје, пада на памет. Откуд мени подела за 
Магбета. Прво, где да нађем Магбета...

- Ево, ја ћу као гост играти Магбета, остале улоге подели 
у ансамблу твог позоришта.

Влада се збунио. Није очекивао овакву понуду, а није и 
даље веровао у могућност реализације такве представе. 
Покушао је да се извуче неким другим проблемом.

- Да, са тобом би то свакако ишло... али... али ми немамо 
позорницу за тако велику и масовну представу. Где да сместим 
декор потребан да дочара и време и место где се радња дешава.

- Шта ће ти декор? Ако ја играм Магбета, можеш да 
окачиш на позорницу три српска ћилима сви ће мислити да су у 
Енглеској.

Миливоје је много волео Србију, те је и ова прича више 
снага те љубави, него било каква шпекулација која би се могла 
прилепити Миливоју.

Арса Јовановић, редитељ Народног позоришта почео је 
припреме Софокловог Цара Едипа, са Бекимом Фехмију, као 
гостом из Југословенског драмског позоришта у насловној улози. 
Беким је био млад глумац, у жижи јавности због неке 
италијанске серије где је играо Одисеја, а приказивана је код нас 
на телевизији. То је вероватно и одлучило да се Арса, због те 
популарности, одлучи за њега.

Седели смо, нас неколико глумаца, једног дана, у бифеу 
Народног позоришта када се појавио Миливоје. Био је већ 
пензионер. Ушао је, стао на средину бифеа и све нас поздравио. 
После дуже паузе, посматрајући нас редом, јер смо седели за 
различитим столовима, упита Петра Банићевића:

- Петре, кажи ми ти, има ли у овом Српском народном 
позоришту бар један паметан човек?

- Зашто, чика-Миливоје? - Збуњен питањем одговара 
Петар на питање.

- Ко даде оном Арнаутину да игра Цара Едипа. Зар нису 
могли да нађу нашег глумца, човека са слива три Мораве? 
Класика се мора говорити јасним простим матерњим језиком, а у
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Националном позоришту посебно. Овај младић то не може. Не 
зна српски!

Пробе Цара Едипа су после неколико дана прекинуте, 
премијера никада није изашла, а објашњења никаквог никада 
није било. Да ли је, можда, Миливоје био у праву?!

ЉУБИША ЈОВАНОВИЋ

Љубиша JoBaHOBHti је био сушта супротност Миливоју. 
Додуше, глумци се у принципу разликују по својим карактерима и 
наравима, што и јесте њихова вредност која долази до изражаја 
баш у професији, на сцени. Та различитост и јесте њихово 
богатство, кад су заједно на сцени. Љубиша се од Миливоја 
разликовао и у приватном животу. Глумачка сујета је једина 
заједничка мана свих глумаца овог света. Али без ње, 
вероватно, не би ни могли да се баве тим послом.

На једној од проба, десетак дана пред премијеру 
Млетачког трговца Виљема Шекспира, редитељ др Хуго Клајн је, 
између осталих многобројних примедби, врло замерио Љубиши 
незнање текста улоге. Љубиша је играо Антонија, а главну улогу 
Шајлока, Раша Плаовић.

- Ми, Љубо, не можемо ићи даље ако ти добро не 
савладаш текст уло№. То је основно без чега представа не може 
напредовати. - Био је одлучан Клајн.

- Докторе, ово није улога. Ово је којешта! Ја тај текст 
сваког дана учим, али је то низ бесмислених речи без икаквог 
смисла. Кажем одговорно, јер сам глумац 25 година, то није 
улога, то је, да извинете сви присутни, срање од улоге.

- Не бих се сложио са тобом, - опет ће Клајн. - По мојој 
концепцији представе, Антоније је носилац радње, главна улога, 
а Шајлок је противрадња, друга улога у комаду.

- Антоније главна улога? Па што је онда нисте дали Раши, 
а не мени. Што мени нисте дали другу, а њему прву улогу.

Али, Љубиша је био личност изузетних вредности. Волео 
је људе, колеге, велики џентлмен и каваљер, изузетно духовит, 
добронамеран, спреман да сваком учини и помогне. Имао је, како
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је сам волео да каже, два порока. Страст су му биле лепе жене 
(талентиране - како је говорио) и карте. И те две страсти су га 
највише коштале у животу. Због те две страсти је и долазио у 
ситуацију да му, како сам у почетку већ рекао, фали сваког дана 
500 динара.

- Васо, идем да из касе узајамне помоћи, од Реље 
Ђурића, узмем 500 динара и водим те на кафу у “Мажестик”.

Васа Пантелић, глумац Народног позоришта, велики 
пријатељ Љубише, сачекао га је на клупи испод лозе, и кад се 
појавио са позајмљеним новцем, кренуше поред споменика Кнеза 
Михаила према “Мажестику”. Одједном се испред њих створи 
заносна, лепа, млада плавуша.

- Јао, господине Љубиша, имам једну велику молбу за 
вас, али просто ме је срамота да је искажем...

- Реци слободно! Немој да се устручаваш, слободно!
- Видела сам у излогу дивне ципеле. Имају само тај пар, 

плашим се да ће их продати, а имам мањак новца. Фали ми 500 
динара. Да ли бисте, случајно, имали да ми позајмите?... Јао, 
страшно ми је непријатно.

- Ништа се не извињавај, драго дете! Наравно да 
имам пет стотина динара. Ево... - извади их из унутрашњег џепа 
и пружи јој.

- Јао, много вам хвала! Не знам како да вам се одужим. 
Много сте ме задужили, - захваљивала се девојка.

- Ништа, ништа! Није то ништа значајно... Боже мој, пет 
стотина динара, није то ништа значајно да се толико захваљујеш.

- Још једном хвала! - и девојка оде.
- Васо, јасно ти је да нема ништа од кафе у “Мажестику” ! 

Хајдемо натраг на клупу испред Позоришта док нам се 
финансијска ситуација не поправи.

- А, ко је ова слатка, лепа девојка? - пита Васа.
- Позната ми је однекуд... не знам тачно... зар је то 

важно, Васо! Она је једна од многих... Ех, зар сам их мало извео 
на пут.

И упутише се ка клупи испод лозе.
Седео је Љубиша повремено са пријатељима и испред 

Градске кафане, обично кад је требало обезбедити “четвртог” за 
партију покера. Наилазио сам једног дана са глумцем Богићем 
Бошковићем-Туретом, својим добрим школским другом, баш кад
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су Љубиша и пријатељи очекивали неког "четвртог”. Љубазно се 
јављамо, а одмах затим Љубиша прелази у акцију:

- Како си Туренце? - тепа Турету. - Шта радиш?
- Хвала на питању, Љубиша, али не могу да се похвалим. 

Мајка ми је нешто болесна, возим је сваког дана на контроле, ја 
се нешто не осећам добро, срце ми нешто "трокира”, ово време 
утиче, шта ли је, не знам. А и брат, Бошко, од јутрос ми 
телефонира да му нешто помогнем око нечега...

- Видим ја, Туренце, немаш Ти пара - кратко закључи 
Љубиша.

Једне вечери требало је да се игра партија покера код 
Љубише у стану. Љубиша, Мића, секретар Позоришта, “дебели 
Жан” како су га звали и Васа Пантелић. Туре и ја смо пошли као 
кибицери. Међутим, Васа касни. Туре ускаче у игру да га замени 
док не дође. Почиње игра и Љубиша добија. Како партија одмиче 
Љубиша све више добија. Сви губе, што се врло ретко дешава. 
Онда се појављује Васа са извињењем што касни.

- Нема проблема, Васо, Туренце те је заменио, али он ће 
кратко. Изграћеш ти, држаћемо се договора, - каже Љубиша, 
задовољан досадашњим током партије, јер добија. - Можеш да 
одеш у другу собу, гледај ако хоћеш телевизију. Баш су на 
програму “Плетерси” . Певају црнци божанствено. Они су дивни, 
фантастични!

И док је Васа у другој соби гледао и слушао на телевизији 
“Плетерсе”, у партији је дошло до преокрета. Љубиша је изгубио 
и добитак и скоро сав свој новац који је имао. Васа се вратио из
собе.

- У праву си, Љубиша, црнци су дивни, фантастични!
- Пун ми је курац и тих црнаца! - био је кратак Љубишин 

коментар.

Васо Перишић, црногорски глумац је, кажу, био 
професионални коцкар. Никад нисам знао шта значи та 
дефиниција "професионални коцкар”, али сам замишљао да је то 
човек који на картама никада не губи. Васо је волео да игра са 
Љубишом. Када је Љубиша добио 50-тих година прву 
новоустановљену “Октобарску награду” Београда за позоришну 
уметност ја сам тада био у позоришту на Цетињу, и сећам се да 
је то Васо овако прокоментарисао:
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- Велиш, Љубиша је добио “Октобарску награду”? То није 
сигурно мала сума новца. Ваљало би, Богами, што пре 
отпутовати у Београд, док не потроши те паре на неку Соњину 
бунду. (Соња Хлебш је била Љубишина супруга).

На Цетињу је сниман филм Крвава кошуља. Играли су и 
Љубиша и Васо.

- Љубиша, могли бисмо после ручка једну покерицу. Шта 
велиш? - пита Васо за време ручка Љубишу.

- Не, Васо, не могу. Знаш да у шест сати морам бити на 
објекту. Имам ноћно снимање.

- А, колико пара имаш, Љубиша?
- Имам ја доста пара! Имам 300.000 динара, али имам 

снимање у шест сати.
- Бићеш ти, Бога ми, много пре шест готов. Ја ти 

гарантујем, ништа се ти не секирај.
После целе ноћи проведене у картању, Љубиша долази 

неиспаван, уморан у Позориште на пробу. Бранка Веселиновић, 
позната по својој опчињености децом и луткама, прикупљањем 
помоћи за децу дистрофичаре, прилази Љубиши са гомилом 
фотографија:

- Љубиша, да ти покажем слике! Да видиш ту слатку 
дечицу, та лепа племенита, насмејана лица...

- Молим те, извини ме - прекида је Љубиша. - Не љути се, 
али мени је доста слика. Целу ноћ сам гледао слике - и оде, 
оставивши збуњену Бранку Веселиновић.

На глумачкој огласној табли у Народном позоришту 
једног дана појавила се подела улога комада Златне кочије J1. 
Леонова. Долазећи у Позориште на вечерњу представу, Љубиша 
је застао поред огласне табле, где је већ стајала група глумаца, 
и почео да чита. Видео је одмах да је у подели, али је брзо 
погледао и ко ће бити редитељ представе. Била је то Огњенка 
Мили-Иевић, млада редитељка.

- Чекајте, молим вас, колико видим редитељ је жена - 
почео је гласно да коментарише. - Па, молим вас, колико је мени 
познато постоје три професије којима не могу да се баве жене. 
Жена не може бити генерап у војсци, не може бити поп, и не 
може бити диригент и редитељ. Јел' тако? И окренувши се 
присутнима око себе, међу њима угледа Огњенку. - Добро,
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редитељ још и може некако... али... остало не може, јел’ тако? 
Сви се насмејаше.

- Тако је! У праву сте, Љубиша! - рекла је Огњенка.

Глумац Миле Лазаревић је дошао у Народно позориште у 
Београду крајем четрдесетих година. Прича једном приликом о 
својој првој сарадњи са Љубишом!

- Међу првим задацима које сам добио, доласком у 
Народно позориште, био је и да заменим Радета Марковића у 
представи Станоје Главаш Ђуре Јакшића. Знајући да је 
представа високог уметничког домета, и осећајући велику 
одговорност због тога, а још знајући да замењујем Радета 
Марковића, који је био одличан, научио сам не само своју улогу, 
него скоро читав комад напамет. Нарочито сам пазио да у 
дијалозима са Љубишом не направим неку грешку, јер је као 
Станоје био фантастичан. Почела је представа, ја под тремом, 
имам дијалог са Љубишом и врло прецизно изговарам свој текст. 
Љубиша ћути и гледа ме. Видим, неће изговарати то што треба 
да каже, и настављам са следе-ћим својим текстом. Љубиша и 
даље ћути. И даље настављам своје реплике, већ се знојећи, а 
Љубиша мало ћути мало говори. Завршисмо некако дијалог, 
заврши се слика и паде завеса. Идемо ходником према својим 
гардеробама.

- Млади колега, - обраћа ми се Љубиша, - када сам био 
млад глумац у вашим годинама, ја сам се пред сваку представу 
преслишавао обнављајући текст. Нисам долазио неспреман на 
представу, да не знам шта кажем.

Одсутност је била ретка, врло често, присутна особина 
Љубише у комуницирању са партнерима у приватном животу. 
Када је дошао из Ниша у Народно позориште у Београду, глумац 
Јовиша Војинови-ћ, није могао да реши стамбени проблем, па је 
становао у хотелу. Половину трошкова плаћало је Позориште. 
Јовиша је одмах добио неколико улога у новим представама 
“ушао у репертоар” . Међу првим улогама била је и улога Срете 
“нумере” у Народном посланику Бранислава Нуши-ћа, где је 
Љубиша играо главну, насловну улогу. Неке колеге су 
посаветовале Јовишу, да би му око решавања стамбеног 
проблема могао много помоћи баш Љубиша који је тада био
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савезни народни посланик. Јовиша је вребао згодну прилику да 
отпочне разговор са Љубишом око стана. Учинило му се једном, 
кад су гостовали у Краљеву са Народним послаником, да је то 
згодна прилика да у повратку започне причу у аутобусу. Сместио 
се на месту поред Љубишиног седишта.

- Како си се ти, Јовиша, снашао код нас у позоришту? - 
пита Љубиша новодошлог колегу из Ниша кад је кренуо аутобус.

- Добро, добро, друже Љубиша. Јако добро. Колеге су ме 
јако лепо примиле. Ето, хвала Богу, и у репертоару сам доста 
запослен. Трудим се да, што боље могу, оправдам то поверење, 
доласком у велико позориште, али зато велику муку мучим са 
станом...

- Да, да, разумем, - каже Љубиша.
- Са станом немам баш среће, друже Љубиша! Ето, 

ускоро ће ми доћи и вереница из Ниша, она је исто глумица и од 
идуће сезоне је ангажована у нашем Позоришту. Ја за сада 
живим у хотелу, сналазим се некако сам, али кад и она дође, то 
неће бити више тако једноставно... разумете ме.

- Да, да, разумем, - слаже се Љубиша.
- Шта да радимо нас двоје у хотелу? Ту се не може 

постићи фамилијарна, домаћа атмосфера, тако потребна човеку 
после свакодневних напора који су део нашег посла, разумете 
ли?...

- Да, да. Наравно да разумем, - опет понавља Љубиша.
- Кажу, да бисте ви могли много да ми припомогнете уз 

помоћ ваших пријатеља, са којима се свакодневно срећете. Ја 
бих вам, друже Љубиша, био вечито захвалан... и ја и моја 
вереница... макар да добијемо било какав смештај, али приватно, 
да то није хотел. Само да знамо да је то наш домаћи кутак. 
Касније ћемо, надам се, и сами нешто пристојније створити. Ето, 
то је једини мој проблем, на остало се не могу пожалити, хвала 
Богу, млади смо, радићемо па ћемо доћи до неких резултата... 
само нам је сад потребна помоћ и... и та прича је текла до близу 
Београда. Настаде пауза. Љубиша ћути. Дуга пауза и ћутање.

На самом улазу у Београд Љубиша забринуто пита
Јовишу:

- А, како си ти, бога ти, Јовиша, решио питање стана?
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Поред лепих жена и карата, трећа страст, свакодневно 
присутна у Љубишином животу био је фудбалски клуб 
“Партизан” . Са много мање последица по њега од прве две, али 
често поприличним непријатностима по околину.

Скоро да се није могла одиграти утакмица на стадиону, 
тада ЈНА, а да Љубиша није био присутан. Био је и члан управе 
фудбалског клуба “Партизан” . Разуме се да су утакмице са 
“вечитим ривалом” , “Црвеном звездом” имале посебан значај у 
његовом животу. Није постојала препрека да Љубиша изостане 
са “вечитог дербија” , а још мање ако је у питању финале 
фудбалског купа Југославије и играју “Партизан” - “Црвена 
звезда”.

Једне године се десило, да се истог дана, када се 
одржавала генерална проба Шекспировог Отела са публиком у 
гледалишту, одигравала и фудбалска утакмица за куп 
Југославије, и то управо “Партизан”-”Црвена звезда” . Проба се 
одужила, а утакмица почиње у 14,00 часова. Љубиша, који игра 
насловну улогу, све време пробе пожурује технику да убрза 
промене декора, чак им и помаже, али време пролази. Најзад, 
почиње и задња слика, а већ је један сат по подне, један сат до 
почетка утакмице. Љубиша, као рис нервозно шета иза сцене, 
док се Дездемона припрема за спавање и води дијалог са 
Емилијом која јој помаже да се спреми.

- Колико је сати, има ли неко сат? - пита Љубиша нас 
присутне који смо поред њега.

- Прошло један сат! - добија одговор.
- Па шта гњаве, мора се то брже играти. Развлаче и то је 

онда досадно... Ја нећу стићи на почетак утакмице.
После два минута понавља:
- Колико је сати?
- Око четрдесетак минута до почетка утакмице, - неко је 

већ прецизнији и помало циничан.
- Ух, бога му! Чека ме такси, али свеједно, закаснићу!
После дијалога Дездемоне и Емилије Љубиша треба да

уђе са упаљеном свећом и пошто је угаси има велики, дуг монолог:
“Угаси светлост, па онда угаси светлост.
Кад тебе утулим слуго пламени,
Могу ти живот повратити,
Али кад ти..., итд.”
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После тог монолога Дездемона се буди. Отело је моли да 
се пре “убиства” богу помоли. Дездемона га пита зашто о 
“убиству” говори. У другом дијалогу који траје неколико минута, 
Отело је оптужује да је рубац, који јој је као први дар дао, 
поклонила Касију, као знак љубави према њему. И на врхунцу те 
препирке, Отело разјарен скаче преко Дездемоне и дави је у 
кревету. Тако би по Шекспиру требало да буде.

Међутим, с обзиром на почетак финалне утакмице 
“Партизан”-”Црвена звезда” кроз двадесетак минута, дешава се 
нешто друго. Љубиша улази са упаљеном свећом, гаси је и 
реченицом:

- Невернице, рубац, што као први дар ти дадох,
дала си Касију... Умри тад, - дави Дездемону!
До краја представе је текло све по писцу, али је Љубиша 

“скраћењем” добио добрих десетак минута, Довољно да стигне 
на поче.так финала Купа. Крај пробе, аплаузи, глумци се клањају, 
наравно, без Отела. На сцену долази, прилично збуњен, 
редитељ представе, Мата Милошеви-ћ и пита:

- Шта је са Љубишом?
Љубиша већ улази у такси, без шминке, закопчавајући 

каиш на панталонама,

Соња Хлебш, глумица Југословенског драмског 
позоришта, Љубишина супруга, била је његова највећа љубав. 
Она је чинила равнотежу свим наведеним страстима. Из 
милоште је звао “Бајко”. У “Клубу књижевника” је испричала, у 
Љубишином присуству, две врло занимљиве приче из њиховог 
заједничког живота:

- Некада, у Паризу, седели смо Љубиша и ја у неком 
бистроу. Љубиша је прелиставао лист “Борбу” коју је понео из 
наше амбасаде, а ја сам радознало посматрала пролазнике. 
Поглед ми се једног тренутка зауставио на двојици црнаца који 
су сусревши се застали, уз поздрав. Почели су нешто да 
разговарају. Учинило ми се да је један од њих у држању и 
гестовима имао нешто јако феминизирано. “Боже, да ли је 
могуће, црнац-хомосексуалац” - помислила сам.

- Љубиша, молим те погледај она два црнца - рекла сам.
- Да, њих има много, Соња, пун је Париз црнаца! - каже ми 

Љубиша не дижући поглед са “Борбе".
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- Да, али погледај овог. Потпуно је феминизиран. Да ли је 
могуће, црнац па хомосексуалац?!

- Зашто да не, Бајко! Боље да га јебу, овде у Паризу, него 
да носи балване по Африци.

- У једном периоду, - каже Соња почињући другу причу, - 
наш брак западе у озбиљну кризу. Љубишина вечита 
ангажованост у Позоришту, плус седење у “Мажестику” са 
пријатељима, одлазак на редовне партије покера, па кад се томе 
додају и друге обавезе, доведоше нас да се скоро не виђамо. 
Виђала сам га само ујутру, како спава. Кажем му једног дана да 
ми више не можемо тако, јер то није никакав брак. Зашто смо ми 
уопште формално заједно, ако нисмо стварно заједно. Љубиша 
ћути и гледа замишљено у једну тачку испред себе.

- Ја ћу се, - кажем му, - ако овако наставиш, спаковати и 
отићи у Љубљану, код мајке. Размисли шта ћеш сам?!

Љубиша и даље ћути, гледајући у замишљену тачку.
- Бесна, почнем да се пакујем, отварам кофере.
Љубиша ћути.
- Па реци нешто на све ово што сам ти рекла, зашто

ћутиш?
- Слушај, Бајко! Ако ми сутра на утакмици против Звезде, 

не повучемо Зебеца са крила у одбрану, на место центархарфа, 
ми смо га најебали. Растуриће нас Звезда - каже Љубиша и даље 
гледајући у замишљену тачку испред себе.

После тога сам распаковала кофере.
Љубишину страст за картама, Соња није ни осуђивала. 

Чини се да јој је више било жао због његових непроспаваних 
ноћи, него што јој је сметало што је био вечити Губитник.

- Ја сам Љубиши саветовала да за плату да овлаш-ћења 
“дебелом Жану” или Мићи Кољеншићу. Нека му тај новац узимају 
на благајни Народног позоришта, на тај начин неће морати да 
проводи бесане ноћи, како би тај новац на крају отишао у њихове 
џепове.
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РАДОМИР-РАША ПЛАОВИЋ

Радомир-Раша Плаовић, такође “ кандидат” за Добричин 
прстен био је различит од Миливоја Живановића и Љубише 
Јовановића. Ови су га изузетно “решпектовали”, јер је Раша 
Плаовић био глумац са два факултета, иако ниједан није био 
глумачки. Такав није ни постојао кад су они почињали.

Миливоје је почео у путујућем позоришту, побегавши од 
оца, власника кафане “Жировни венац” у Пожаревцу, дуго 
играјући у путујућим позориштима пре него што је примљен у 
Иародно позориште у Београду. Цео тај период је у шали прозвао 
“Моји универзитети” . Љубиша, Шапчанин, завршио је учитељску 
школу, па постао глумац у Загребу. Отишао је затим у партизане 
и преко “Казалишта народног ослобођења” дошао после Другог 
светског рата у Народно позориште у Београду. Раша Плаовић је 
започео каријеру у Народном позоришту у Београду. Врло брзо је 
почео да игра “први репертоар” . Изузетно пријатног гласа, 
савршене дикције, брзо је освојио публику. Невероватно, али 
мало је анегдота везаних за његово име. Прва анегдота коју сам 
чуо од њега, као његов ученик, је била прича из његове 
младости. Заљубљен у једну жену, одлучио је да да отказ и оде 
из позоришта, постане спикер на Радио-Београду, како би имао 
могућност да јој на завршетку програма око поноћи “пожели лаку 
ноћ”, преко таласа Радио Београда. Кажу да је као млад, у 
позоришту, у односу према колегама био повремено циник, али 
га ми, из моје генерације не знамо као таквог.

- Позориште је игра, сине, а глумци су као биљке и 
захтевају велику негу - говорио је. Ретко је давао своје судове о 
другима, и увек је после премијера одбијао да их коментарише са 
разлогом “да се у кући обешеног никад не разговара о конопцу”. 
Био је мајстор говорења стихова. Догађало му се, рецимо, у 
Шекспировим представама, да заборавивши интегралан текст, 
исти преприча не губећи смисао, али сачувавши јамб, стих којим 
је комад писан.

У представи Ричард // Виљема Шекспира као Гонт треба 
да Јорку, замерајући нешто Ричарду, каже:

“Осећам се као надахнути пророк,
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И чујте ме шта ћу умирући рећи...” итд.
Међутим, на једној од представа Раша изговори:
"Осе-ћам се као надахнути прозор” ... и стаде, јер схвати 

да је направио “лапсус” - прозор уместо пророк..., али убрзо, не 
исправљајући се, настави:

“Кроз који видим то што ћу вам рећи...” итд. Наравно да, 
сем нас на сцени који смо знали прави текст, гледаоци нису 
ништа приметили. Да се исправио, грешка би била очита.

Прича Дарослава једном приликом:
- Одосмо, једне вечери, Раша и ја да погледамо 

представу Хамлет Виљема Шекспира, у режији Стеве Жигона. 
Представа је играна у “Художественој оперети”, у Маршала Тита 
улици, како је Раша звао Југословенско драмско позориште. 
После завршетка представе позвао нас је управник 
Југословенског драмског позоришта, Милан Ђоковић, иначе 
Рашин велики пријатељ и сарадник, у бифе, у Позоришту. 
Придружио нам се ту и Стево Жигон, редитељ представе. 
Жигона је врло занимала концепција Хамлета у игри Раше 
Плаовића од пре много година, јер је Раша био први Хамлет 
после Другог светског рата, који је извођен у Народном 
позоришту у Београду.

Раша му је потанко излагао своје виђење Хамлета и као 
личности, односно појединачне улоге, али и целокупне 
представе. Жигон је очигледно био задовољан оним што је чуо, 
па и изненађен излагањем професора Раше Плаовића.

- Фантастичан приступ Шекспиру и морам да се запитам 
одакле вам толико памети, професоре? - упитао је мало 
шеретски Жигон.

- Са Уба, сине. Ја сам рођен на Убу - одговори Раша.
- Нисам то знао. Знам да је Џајић, фудбалер Црвене 

звезде, рођен на Убу, али за вас нисам знао!
Раша се окрете свом дугогодишњем пријатељу и 

сараднику, Милану Ђоковићу, управнику Позоришта:
- Причам ја теби, Милане, целог живота, да су ноге много 

важније од главе, а ти мени не верујеш.

Позориште је место, установа, кућа, колектив, назовите 
то како хоћете, где се често чује реч криза. Глумци и редитељи
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чије су представе празне, са мало публике, проглашавају кризу 
позоришта. Управници којима недостају паре за опреме 
представа и плате говоре о кризи у позоришту. Уметнички 
директори због промашеног репертоара криве позоришну кризу, 
а слабу посету позоришту за кризу публике.

Раша Плаовић је на стогодишњици Народног позоришта 
то лако дефинисао:

- Ја сам у Позоришту пуних педесет година. За тих 
педесет година рада, доживео сам пет великих криза и свака је 
трајала по пуних десет година.

Ни један од три потенцијална кандидата за Добричин 
прстен није доживео да га стави на прст своје руке. Још одмах 
после Добричине смрти, средином педесетих година, јавност је 
прво сазнала да је нестао. Добрица га за живота није ником 
предао, а много касније Музеј позоришне уметности и Удружење 
драмских уметника су отпочели са додељивањем Добричиног 
прстена. Сваке године, по један, најзаслужнијем глумцу. Добрица 
није имао толико прстију рачунајући и леву и десну руку.

Три чаробњака сцене, достојних наследника краља 
глумаца, Добрице Милутиновића, полако су ишчезавали и са 
сцене и из живота Београда и Србије.

Миливојев одлазак био је најтужнији. Још много пре свог 
дефинитивног краја у професији, доживео је да у свом родном 
граду, Пожаревцу, који је изнад свега волео, буде, као жртва 
политичких сукоба локалних моћника, проглашен за 
националисту, шовинисту чак и четника. Скинут је са коња, није 
више учествовао приликом парада Љубичевских коњичких 
игара, те је престао и да долази у Пожаревац. Разлог свега је 
био-тај, што су му смењени председник општине Пожаревац, 
Бранко Ивошевић, у заједници са групом грађана из Пожаревца, 
за прославу 35-годишњицу уметничког рада на свечаности у 
Југословенском драмском позоришту, донели позлаћену круну, 
да крунишу краља глумаца. С обзиром, да су краљеви још 1945. 
протерани из земље овај гест Миливојевих земљака и 
обожавалаца из Пожаревца добио је значај непријатељског чина 
према рођеној земљи.

- Знамо ми коме се ставља круна на главу - био је 
коментар културно-политичких званичника Пожаревца. И тако је
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Миливоје постао четник. Наравно, само за Пожаревац и околину. 
Због свега тога и сахрана Миливоја на Новом гробљу у Београду 
имала је чудне обрте.

На вест о смрти Миливоја пожаревачка “политичка 
врхушка” није била сигурна на ком нивоу треба да се Пожаревац, 
родни град Миливоја, опрости од њега. Знали су да треба, али то 
је једино било сигурно што су знали. Имали су три предлога.

1. Да оде председник општине са опроштајним говором.
2. Да оде глумац-аматер и да се опрости од колеге 

глумца-професионалца.
3. Да оде секретар општине као административно 

службено лице. То би било средње решење. Нити смрди нити 
мирише.

И победило је то средње. На пола сата пре почетка 
сахране стигао је секретар општине на Ново гробље и на своје 
запрепашћење, на улазу у капелу, уз сандук је био прислоњен 
огроман венац белих ружа са крупним словима на траци:

Миливоју - Тито и Јованка.
Шта сад? Касно је да стигне председник општине 

Пожаревац, макар и хеликоптером. Ништа! Опростиће се родни 
град чаробњака сцене на “средњем нивоу” . Секретар општине ће 
извршити своју чиновничку дужност. А затим су одржане две 
сахране. Прва са крстом и свештеничким опелом, по жељи 
Миливојевој, онда су се вратили на почетак, да би се одржала 
сахрана са државним почастима и говорима.

Пошто је Миливојева жеља била да буде сахрањен у 
свом родном Пожаревцу у породичној гробници, и поред тога што 
се “званични Пожаревац” био одрекао свог најпознатијег 
грађанина, а “држава” то није дозвољавала, Бранко Ивошевић, 
дугогодишњи Миливојев пријатељ и иницијатор позлаћене круне, 
понео је само крст у Пожаревац и прислонио га на гробљу уз 
споменике породичне гробнице Живанови-ћ, где су већ почивали 
мајка и отац великог глумца.

Морало је да прође око тридесет година да у Пожаревцу 
отпочну “Миливојеви дани”, културна манифестација у част 
најпознатијег грађанина ове вароши после Милоша Обреновића.
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Љубишу Јовановића је однела болест. Рашу Плаовића 
такође, додуше у познијим годинама.

ЉУБИНКА БОБИЋ БОБА

Упоредо са тројицом потенцијалних наследника 
Добричиног прстена, њихов савременик, ништа мање позната а 
можда и омиљенија, како на сцени тако и на улицама Београда, 
на клупи испод лозе, у “Позоришној касини", у бифеу Народног 
позоришта била је “Национална Боба” -Љубинка Бобић. Глумица 
која се, што се каже, рађа ретко у једном веку. “Краљица смеха”, 
како се говорило, али подједнако и потресна у драмским 
улогама. Незаборавна неколико деценија на сцени као Госпођа 
Министарка.

У животу изузетно шармантна, оштрог језика, безобразна 
и дрска кад брани истину, али увек спремна да помогне и да 
пружи користан савет. Псовка јој је била “помоћни глагол” , али 
никад као увреда, увек у доброј намери или кад је љута. Цео 
живот, до самог краја, јој је био кућа - позориште - бифе. 
Летовала је обично у Италији. За време Другог светског рата, за 
време окупације, одбила је да игра у позоришту. Неко је 
“оцинкарио” и била је позвана код команданта града Беогада, 
немачког високог официра на разговор.

- Питао ме је да ли је истина да не желим да играм због 
тога што су Немци у Београду. Одговорила сам му да је моја 
земља окупирана, а да ја као комичарка не могу јавно преко 
сцене да засмејавам свој народ који је изгубио своју слободу, 
постао поробљен народ, и нема чему да се смеје. Нити ја могу да 
се смејем, па сам одлучила да не играм. Рекла сам му то на 
немачком језику, након чега је он устао, пружио ми руку и рекао:

- “Честитам Вам, госпођо! Потпуно сте у праву и слажем 
се са вама. Дозволите ми да вам понудим да заједно попијемо 
нешто”.

И попили смо. Е, после сам се ја уплашила да немам 
проблема са “овим нашима”, па сам се једно време била 
склонила из Београда.
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Љубинку је у позориште довео Бранислав Нушић за 
време свог управниковања у Народном позоришту. Врло брзо је 
постала звезда.

- Била је згодна, агресивна и често безобразна, - сећа се 
чика-Воја, на клупи испод лозе. - Једном је закаснила на пробу. 
Глумци је чекају више од 15 минута, ње нема. У гледалишту седи 
тадашњи управник Милан Предић и пита зашто проба не 
почиње.

- Нема госпођице Бобић - био је одговор.
После неколико минута улази Боба и без извињења 

колегама упућује се на позорницу.
- Госпођице Бобић, проба почиње у 10,00 часова а не у 

10,20 часова. Зашто сте закаснили? - пита управник Предић из 
гледалишта.

- Зашто? Зато што си ме до четири ујутру држао у свом 
кревету. Ја сам објашњавала да ујутро имам пробу, а ти ми 
стално понављаш: “Срце, срце, остани још мало”. Кажу да је 
управник напустио гледалиште за трен ока, прескачући по два 
реда столица,

Једне године стигао је у Народно позориште у Београду, 
из Скопског позоришта, млади глумац Витомир-Циле Богић. 
Љубинка је тада била млада, врло згодна, уз то првакиња 
Народног позоришта. Циле се, убрзо после свог доласка, 
заљубио у своју колегиницу, али није никако могао да успостави 
неки ближи контакт. Забога, она је била већ звезда, а он тек 
дошао из провинције! Али се определио да издалека, негујући 
неку наду, гаји и негује ту своју заљубљеност. Долазио је на све 
представе које је Љубинка играла, увек куповао корпу цвећа и 
слао јој је са пуним потписом на картици у цвећу. Пролазило је 
време, Љубинка је знала ко јој то шаље, али није показивала 
никакве знаке приликом сусретања у Позоришту. Цилета је 
издало стрпљење. Одлучио се на акцију. Купио је корпу цвећа, и 
пред представу је одлучио да закуца на врата Бобине гардеробе 
и да јој лично преда цвеће. Гардеробу је са Бобом делила 
госпођа Анка Врбанић, глумица која је и својим физичким 
изгледом и изразом и начином опхођења са колегама изазивала 
код свих, уз велико поштовање, и неку дозу нелагодности и 
страха. Циле је, знајући да госпођа Анка тек касније долази,
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искористио прилику када је Боба била сама у гардероби и, са 
корпом цвећа у руци, закуцао на врата:

- Слободно, - огласила се Боба.
Циле је полако отворио врата и видео да Љубинка седи 

за пултом испред огледала и шминка се. Ушао је, затворио врата 
за собом.

- Извињавам се, госпођице Љубинка, што сам се усудио 
да вам сметам, али овог пута сам желео да вам лично предам 
ово цвеће. Оно је само мали знак пажње за велико дивљење 
према вама и све оно што доживљавам уживајући у вашој игри. И 
вечерас сам дошао да вас гледам и да вам се дивим!

- Остав’ ту негде! - рече Љубинка не прекидајући да се 
шминка, гледајући га повремено преко великог огледала испред 
себе. Циле остави корпу цвећа на један пулт са стране.

- Знате, - настави Циле, - био бих слободан да вам 
понудим, уколико сте слободни и расположени да после 
представе будете мој гост у Скадарлији или негде другде где се 
вама допада. Позивам вас на вечеру. Учинили бисте ми велику 
част ако прихватите...

Утом се врата од гардеробе отворише и на њима се 
појави госпођа Анка Врбаник

- Молим! - рече, изненађена, видевши млађег колегу у 
гардероби.

- Извињавам се, госпођо Анка, одмах fcy напустити 
гардеробу и ослободити вас свог присуства, али сам имао од 
једног човека врло важну поруку за госпођицу Љубинку, коју сам 
морао да јој саопштим лично.

- Молим вас пожурите, и ја журим! - била је кратка 
госпођа Анка.

Циле се сада нашао у незгодној ситуацији. Одговор за 
вечеру није добио, а није желео да тако лако испусти ситуацију 
из руку. Зар сада, када је очекивао само одговор.

- Госпођице Љубинка, нисте ми одговорили. Само ми 
реците шта да кажем оном човеку?

- Каж’ човеку д ’ иде у пичку материну!

У представи Књажев секретар Жике Лазића, на самом 
почетку комада, двојица Милошевих “батинаша” ударају 
његовом секретару 25 батина. Онда се развија радња комада,
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где се из врло занимљивог угла, својственог Жики Лазићу, 
приказује владавина Милоша Обреновића. За нашу причу је 
важан тај почетак. Батине.

Милосав-Буца Мирковић, позоришни критичар, у том 
периоду је водио културну рубрику, у којој је, после сваке 
београдске позоришне представе, у “Политици-експрес”, 
објављивао разговоре које је после представе водио са 
присутним гледаоцима.

После премијере Књажев секретар десило се да је Буца 
међу гледаоцима срео и Љубинку Бобић и запитао је за 
мишљење о представи.

- Нисам схватила зашто су били оног јадног секретара. 
По 25 батина требало је, пре свега, да добију писац, редитељ и 
директор Драме. Писац што је написао, редитељ што је пристао 
да режира такав комад, а пре њих директор Драме, који је комад 
ставио на репертоар, - казала је Боба.

Сутрадан је “Политика-експрес” то објавила.
По подне је Љубинка седела у бифеу Народног 

позоришта пила “оно бело” (водка) и ћаскала са Мирком 
Милисављевићем, глумцем савремеником, са којим је углавном 
била у жучној препирци. Ушао је Велимир-Веца ЛукиК директор 
Драме Народног позоришта читајући “Политику експрес” и 
застао пред Љубинком.

- Је ли тачно, госпођо, да сте ово изјавили синоћ после 
премијере, или је Буца то измислио да буде духовит?

- Јесте, тачно је! Шта ’o-ћеш! Што да не кажем оно што 
мислим и што је истина. Комад је срање!

- Па добро, је ли то лепо да глумица која као гост игра 
Госпођу Министарку у овом позоришту, где јој се указује част, 
овако нешто каже за то позориште - упита Веца и успут наручи 
лимунаду са дуплим шећером.

- Јесте! Лепо је! И горе ствари ky да кажем ако су 
истините. Ништа ми не можеш!

Је л' кажете да је лепо? - упоран је Веца.
- Jec’. Лепо је. Шта 'оћеш? - упорна је и Боба.
- Е, па, онда је и ово лепо! - рече Веца и пошто је добро 

промешао лимунаду са дуплим шећером, сасу јој целу чашу у 
отворену ташну која је стајала на ивици стола. Испловише на 
површину ташне неке папирне марамице, лична карта,
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признанице, и друге ситнице. Боба не може да верује својим 
очима. После кратке паузе експлодира!

- Ти ниси нормалан... Будало... Јебо те онај што те 
створио. - 1/1 сасу му читав арсенал псовки из свог богатог 
репертоара. Просу из ташне што се могло просути. Покупи своје 
ствари и пређе за други сто и даље псујући.

Дуго је трајала та напета ситуација између Бобе и Веце. 
Боба је наставила да игра Госпођу Министарку, али је увек 
“фрктала” на Вецу. Сачекала је тренутак да му се реваншира. 
Када је Веца постао управник Народног позоришта 1972. године, 
прво јутро му је дошла до канцеларије, закуцала, отворила врата 
и рекла:

- Да знаш, свим управницима сам давала пичку, теб’ 
з ’инат не дам!

Тада је имала преко 75 година, а Веца око 40 година.

Боба је, пре подне, врло рано долазила у бифе Народног 
позоришта. Стављала је на ивицу стола ташну и новине које је 
обавезно куповала. Носила је увек неке немачке часописе, 
најчешће “Шпигл”, модне часописе и тада врло популаран 
“Спорт и свет”. Наручила би од келнера “оно бело” (водку), 
пијуцкала, палила цигарете које је углавном “пућкала” и чекала 
свог свакодневног саговорника Мирка Милисављевића, глумца 
Народног позоришта. Наравно, чим би Мирко дошао, за кратко 
време је настајало вербално чаркање, али се завршавало и 
жучном препирком. Све те препирке су биле врло забавне, нама, 
присутнима у бифеу, а у суштини нама су и биле намењене.

Улазим једно пре подне у бифе, а Љубинка седи сама. 
Љубазно јој се јављам и остајем једно време, ослоњен на шанк 
бифеа, гледајући кога све има, не би ли се придружио неком, или 
да седнем сам.

- Шта се ту “курвошеш?? Дођи седи! - гледа Љубинка 
према мени. Ја већ знам да реч “курвошеш" и нема буквално 
значење и да је отприлике и као “шта се правиш важан” .

- Ништа! - слежем раменима.
- Дођи да Ти покажем нешто.
Седам поред Љубинке за сто на коме је већ отворена 

средња страна “Спорта и света”.. Преко обе средње стране 
слика испружене и голе, наше младе глумице, недавно удате за
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неког италијанског филмског продуцента. Испод слике 
прочитам: “Ево како италијанска штампа рекламира наше 
југословенске п1умице.”

- Јел’ видиш? Чиста порнографија! Зар је то реклама за 
једну глумицу? Чудна ми чуда! Мисле да су измислили нешто 
ново. Ја сам се сликала гола пре педесет година, али нисам 
давала у новине. Донећу ти сутра да видиш слику. Ја гола на 
једном крзну, које је пребачено преко клавира.

- Па, добро, Бобо, променио се начин рекламе, нарочито у 
свету, - покушавам да оправдам слику.

- Jec’, променио се кажеш? Јок! Ништа се није 
променило. Права уметност је увек иста. Морал се променио! 
Шта he јој гола слика у новинама?

- Па можда она то воли!? - правдам даље.
- Јес' воли! Па, дабоме да воли. Јебаше, јебаше, па на 

филм послаше.
Сутрадан је донела своју слику. На крзну пребаченом 

преко клавира лежи гола.

Разговори и препирке са Мирком Милисављевићем су 
често вођени преко целе дужине бифеа, са столова на потпуно 
супротним странама целе просторије, то је било уживање за све 
нас, присутне у бифеу.

Без икаквог устручавања су износили једно о другом 
читаву биографију, све до оног “ћути курво” и “мушка курво”. А 
онда би сели заједно, за исти сто, и после заједничког пића, 
заједно изишли из бифеа.

Једног дана сам, седећи са Љубинком рекао:
- Много вас је јуче изнервирао Мирко.
- Ја с’ њим не говорим, - одсечно одговори.
- Мислим о оном вашем разговору од јуче, - покушавам да 

се извучем.
- А то! Ја њега не слушам. Ја му кажем шта мислим о 

њему па се онда искључим. Чујеш, искључим се и не слушам га. 
Може он да прича што год хоће. Мене то не занима, што да 
слушам његова срања! Јес’ чуо? Искључим се. Је л ’ разумеш?

Слагао сам јој да разумем. Верујем да ни други глумци- 
колеге нису могли да објасне чудне обрте у дружењу Бобе и



58 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

Мирка. Заједничко мишљење нам је било да је то игра, да забави 
присутне.

Одвео сам једне године Бобу на “Федрас” - фестивал 
драмских аматера села у Мало Црниће. Требало је да после 
представе буде “гост вечери”, да прикаже део из своје Госпође 
Министарке. Сместили су нас у први ред да гледамо представу 
сеоских аматера, после чега је требало да наступи Боба са 
десетоминутним програмом. Боба се окренула осмотривши добро 
публику. У препуној сали седели су становници околних села.

- Што си ме довео овде? - пита ме Боба.
- Зашто? - питам сад ја, уплашен да јој не одговара састав 

публике. Мисли, вероватно, да ова публика неће умети да 
процени њен наступ.

Па, знаш, да сад, кад сам погледала по сали, имам трему. 
Ову публику не можеш да превариш. Није ово “битефовска 
публика” па да је исфолираш “c’ неке нове тенденције” . Овде ако 
ниси аутентичан ћеш’ да пропаднеш. Да си ми рек’о да се 
озбиљније припремим.

- Не брини, Бобо, биће све добро - тешим је.
- Сад сам се усрала, да знаш!
Њен наступ, после аматерске представе, завршен је 

овацијама.

Седим у бифеу са Бобом, а кроз бифе испред нас 
пролази једна млада тек ангажована глумица. Бифе дугачак, па 
се пролазећи “пронесе” кроз бифе. Jleno грађена, на њој све 
подрхтава.

- Добра пичка, права дама! - коментарише Боба, - Само је 
најебала! Морам да је научим да се брани.

И позва младу глумицу да приђе.
- Добар дан, изволите, - учтива је глумица.
- Дођи ближе да ти кажем нешто. Лепо изгледаш, млада 

си, али ћеш зато имати муке у животу.
- Зашто? - зачуђено пита глумица.
- Сви ће хтети да те туцају, али ће уз то и да те бију! 

Говорим ти ово из искуства. Не дај да те бију!



Момчило Ћира Животић 59

Улазећи у позориште и пролазећи ходником према бифеу 
Мира Ступица среће Љубинку која излази из бифеа.

- Здраво, Матора! - поздравља је Мира.
- Здраво, неподерива! - отпоздравља Боба.
И удаљише се одлазећи тамо где су се упутиле.

Кажу да се супротности привлаче. Да је то истина, доказ 
је велика љубав између Љубинке Бобић и изврсног, млађег од 
ње, глумца Павла-Паје Богатинчевића. Љубинка није много 
обраћала пажњу на спољни изглед, гардеробу, фризуру и све 
друго што би красило једну елегантну даму. Паја је био сушта 
супротност. Увек у савршеном испегланом оделу, са краватом, 
марамицом у малом џепу и блиставим ципелама. Избријан, 
напудерисан и намирисан. Пушио је на дугачку муштиклу док је 
Боби цигара висила на крају усана. Рекло би се две особе 
супротног укуса. Боба је псовала, а Паја је управо, бирао речи не 
би ли оставио што повољнији утисак о себи.

Ето, тако, једног сунчаног јутра, после проспаване ноћи у 
кабинама брода који је пловио од Кладова према Београду, на 
палубу излазе Паја и Љубинка. Народно позориште је било на 
гостовању у Кладову па су се глумци враћали бродом. Излазак 
сунца које се огледа у Дунаву и шумовитост обала које се такође 
оцртавају у води чини призор фантастичним. Паја излази, 
избријан, напудерисан, бриљантином зачешљане косе, у 
беспрекорно испегланом кућном капуту, опасан свиленим 
појасом са две велике кићанке и белим свиленим шалом око 
врата. Љубинка иза њега, расчупана и неочешљана у изгужваној 
кућној хаљини и папучама.

- Бобо, диван дан ће бити данас?! - каже Паја.
- Jec’, до увече мож’ и гомна да падају, - одговара Боба.

Боба је имала својеврсне “бисере” у оцењивању свега 
што се дешавало у Позоришту. Своја мишљења је безрезервно, 
јавно износила у свакодневним разговорима, и није се 
устручавала да неким посебним називима критички оцењује 
догађаје. Разуме се да се увек осетило да је ту увек више 
присутан хумор него злоба.

Одмах по отварању нове сцене у Народном позоришту 
“Круга 101 ” , ову сцену је прозвала “вежбалиште”.
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Представу Молијеровог Дон Жуана са Јованом 
Милићевићем у насловној улози, прозвала је “Босански 
зулум-ћар”.

Сирана де Бержерака са Мијом Алексићем у главној 
улози звалаје “Мики маус”.

- Ану Карењину са Миром Ступицом у насловној улози, је 
због Мириних поодмаклих година назвала “Хасанагиница” .

Сутрадан, после премијере балета Катарина Исмаилова, 
у којој је насловну улогу играла Вишња Ђорђевић, улази Вишња у 
бифе и видевши Бобу где седи за “својим столом” упита:

- Јеси ли ме гледала, синоћ, на премијери?
- Јесам. Само петнаест минута.
- А зашто само петнаест минута?
- Па ја сам дошла, мислила сам ти играш балет. Видим, ти 

се нешто протежеш. Издржала сам петнаест минута и изишла. 
Све сам видела за петнаест минута.

Негде седамдесетих година у Лесковачком позоришту су, 
у договору са градским властима, одлучили да позориште буде 
бесплатно. Град финансира све трошкове и плате запослених у 
позоришту, а грађани долазе на благајну Позоришта, подижу 
бесплатне карте и гледају представу. Идеју им је дао београдски 
редитељ и професор Душко Михаиловић звани “бата-Душа” . 
“Позориште мора да буде бесплатно” била му је животна идеја. 
Да би обележили овај пројекат, одлучили су да за почетак буде 
изведена премијера Нушићеве Госпође Министарке, али тако 
што би се у сваком, од четири чина, појавила нова министарка. 
Једна глумица из Ниша, једна из Ужица, домаћа глумица из 
Лесковца, а као “шлаг” на крају, четврти чин да игра Љубинка 
Бобић, национална Боба из Београда. Боба је прихватила позив. 
Председник општине Лесковац је послао свој службени 
мерцедес да довезе Бобу на дан представе, а у Лесковцу, испред 
Позоришта, јој је припремљен дочек. Од коловоза до улаза у 
Позориште, преко тротоара је разастрта црвена стаза - тепих, 
шпалир ђака у пионирским униформама и црвеним марамама је 
распоређен са обе стране стазе. Код коловоза чекају пионир и 
пионирка са цвећем. Председник општине, председник градског 
комитета СКЈ, директори лесковачких школа су у тамним
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оделима, белим кошуљама и обичним или лептир машнама. 
Управник Позоришта са глумачким ансамблом, а ту је и бата- 
Душа, који ми је и испричао ову причу. Стоје, -ћаскају и чекају да 
се појави мерцедес. Пионир и пионирка се шапћући преслишавају 
оно што треба да кажу. Најзад мерцедес стиже и стаје. Прилази 
насмејан председник општине и отвара врата, иза њега стају 
дечак и девојчица са цвећем. Љубинка полако излази. Ставља 
једну ногу на тепих, али у том тренутку шофер, коме се учинило 
да није стао тачно поред тепиха, крене да помери кола још пола 
метра унапред; а Боба, још седећи, раскречена, са једном ногом 
на тепиху, а другом у колима, уплашено викну шоферу:

- Јес’ ти луд! Поцепа ми пичку!
Осмех на лицу председника општине ишчезну. Кришом су 

се смејала једино деца, али су их брзо удаљили не знајући какав 
ће бити наставак дочека.

Вест о смрти Љубинке Бобић (1978. године) је, без обзира 
на њене године, дошла као велико изненађење за нас у 
позоришту. Дан пре тога је седела у бифеу за својим столом, уз 
чашицу “оног белог” , очекујући да пронађе саговорника у неком 
ко се “курвоше”, или можда да наиђе Мирко Милисављевић. 
Онда је стигла вест о њеној смрти.

Управа Позоришта је на “једвите јаде” добила дозволу да 
Љубинка буде изложена у фоајеу Народног позоришта и да се 
Београђани, проласком око одра, последњи пут опросте од 
“краљице смеха”, своје националне Бобе и своје Госпође 
Министарке. После два сата пролажења, одлучено је да је из 
фоајеа до погребних кола испред позоришта изнесе “фамилија” 
из представе Госпођа Министарка. Стали смо с једне и друге 
стране ковчега и носећи је кренули ка излазу. Видео сам 
фантастичан призор. Трг Републике је био препун народа, а 
саобра-ћај је био заустављен. Скоро да су сви, држећи марамице, 
плакали, без гласа. Тајац! А онда се десило чудо! Одјекнуо је 
аплауз. Ми, који смо носили ковчег, нисмо могли да сачувамо 
достојанство тренутка, и грунуле су нам сузе. Схватио сам да у 
том кратком путу до погребних кола у рукама носимо део 
историје Народног позоришта. Аплауз је трајао и даље... и 
даље... Аплауз и сузе јер су се марамице нашле у џеповима. 
Више није било потребе скривати сузе. Саобраћајни милиционер
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је, негде код палате Албаније, неким нервозним, необавештеним 
возачима, који нису знали разлог заустављања саобраћаја, 
кратко објашњавао:

- Молим вас још мало стрпљења. Само да испратимо 
госпођу Министарку!

Све док није прошло 40 дана од смрти, на Љубинкином 
столу, у бифеу Народног позоришта, горела је свећа, стајала 
чашица “оног белог”, цигарете и упаљач. Нико није седао за тај 
сто. Тешко смо пристали на то да је нема.

Глумачка популарност и глумачка вредност су понекад 
на потпуно супротним странама. Популарност не значи вредност 
и обрнуто, вредностима и квалитетом се не стиче увек 
популарност. То нарочито важи за време после појаве 
телевизије. Много пута, награде су биле резултат заједничких 
вечеринки, дугих телефонских разговора између “утицајних 
личности”, а разуме се и “политичке подобности” . И ако се све 
ово узме само као претпоставка, не треба много доказивати. 
Довољно је, рецимо, да један од најве-ћих, најплоднијих, најбољих 
позоришних редитеља после Другог светског рата, Бојан 
Ступица, нема ни једну озбиљну награду за позоришно 
стваралаштво, иако је често пута био и сценограф и 
костимограф својих представа, а многе представе су му обишле 
Европу.

Савременици Добрице Милутиновића су тврдили да је 
Пера Добриновић био квалитетнији, студиознији, раскошнији 
глумац од Добрице, али је као највећи остао Добрица.

Много би се књига морало написати да се помену сви 
савременици горе поменутих чаробњака сцене. И скоро да су 
сви, сваки са нечим значајним од своје личности, припомогли да 
ови, до сада споменути, то постану.

Мирко Милисављевић, “салонски глумац” како је волео 
за себе да каже, незаменљиви саговорник Љубинке Бобић у 
бифеу Народног позоришта, а често и на клупи испод лозе, 
после завршеног Другог светског рата није био у милости новој 
власти. Није био због свог “дугачког језика” . Мирко се није 
трудио да буде, како се то обично каже, дипломата, није се 
устручавао “да кресне у очи” своје мишљење о неком догађају 
или нечијем поступку, те је понео епитет “трачаре”.
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А врло често је био у праву и истинит. Рекох, није био у 
милости новој власти и био је често позиван на “информативне 
разговоре” , како се то тада звало, а и хапшен је. Прича о једном 
таквом догађају.

- Позвао ме је једног дана Радован Зоговић, песник, 
аутор чувене песме о Титу, тадашњи референт за културу, на 
разговор. Одмах је почео са оптужбама и квалификовању мојих 
политичких и моралних вредности.

- Ти си познат као реакционар и ми знамо све о твом 
држању за време окупације, - рекао ми је. Знамо за твоје 
дружење са круговима блиским немачкој власти. Могли бисмо 
одмах да те ухапсимо као издајника и сарадника окупатора, А 
позната нам је и твоја настраност и наклоњеност мушкарцима.

- Па шта? И Чајковски је био више склон мушкарцима 
него женама, па је музички геније и нико га није оптуживао за 
његов приватни живот и хапсио, - одговорио сам му.

- Не занима мене Чајковски него ти! Затрован 
буржоаским погледима на свет, браниш капитализам и 
империјализам где год стигнеш, Нападаш и пљујеш на нашу 
социјалистичку власт, а немаш појма шта је шта. Знаш ли ти, 
уопште, шта је социјализам?

- Знам!
- Шта је?
- То је кад су забрањене све партије а само је једна на

власти!
Црвен од беса, Зоговић зграби лењир са свог стола па 

мене по глави удри, удри, удри!... Тако се завршио разговор два 
културна радника у Министарству културе Републике Србије, - 
заврши причу Мирко.

Чика-Фран Новаковић, који је био велики глумац ниског 
раста, био је бисер, медаљон у сваком комаду где је играо. У 
Сарајеву, где је био глумац пре доласка у Народно позориште у 
Београду, играо је Отела. Кажу да су га неки злобници, због 
ниског раста, питали:

- Је ли истина, чика-Фране, да сте у Сарајеву играли
Отела?

- Јесте, истинаје, господине!
- Па како сте ви, чика-Фране, играли Отела?!



64 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

- Па, љубоморног, господине, пинка вама материна, - 
“вратио је лопту” чика-Фране.

Фран Новаковић је сваког дана дочекивао Велимира 
Бошкови-ha, кум-Вељу, такође глумца у Позоришној касини или 
обрнуто.

- Добар дан, куме, како сте?
- Добар дан, Фране, добро, хвала вам на питању.
- Шта бисте попили, куме?
- Пиииих.... не знам шта бих... мало, бело, Фране, - 

одговара кум-Веља иако већ 40 година пије искључиво мало, 
бело вино. - А шта ћете ви, Фране?

- Тја... шта бих мого?... Шљивовицу, куме, - иако већ 40 
година пије искључиво шљивовицу.

- Шта сте то купили, Фране? То завијено у хартију.
- Млевено месо, куме... Моја ћерка Вера прави изврсне 

фаширане шницле, па ћемо то за ручак.
- Одлично, Фране, “мало пиреа и салатица” не треба 

ништа више.
- А, извините, куме мој, и винце. Мора и винце.
- Е, то мора! - Слаже се кум-Веља.
- Хоћете ли још једно, мало бело.
- Наравно, Фране, и ви ћете шљивовицу?!
1/1 онда се ређају, мало, бело и шљивовица, шљивовица и 

мало, бело... Почиње и киша.
- Погледајте, Фране, почиње киша!
- Киша?! Шта ће нам киша? Појма немају ови комунисти 

шта раде, господине мој! Шта ће нам киша. Киша у мају! Ко је још 
то видео! Шта ће нам киша? - Љути се Фран.

- Немојте, Фране, добро је за млад грашак.
- Грашак? Какав грашак?
- Па уз фаширане шницле, Фране. Кад направи Вера. Од 

тог меса кад однесете кући. Дотле ће стићи и грашак.
- Пичка вама материна, господине мој, ви мене 

зајебавате. Ко још једе фаширане шницле, - узима Фран завијено 
месо и баца кроз отворен прозор на улицу.

- Немојте да се нервирате, него да попијемо још по једну 
шљивовицу и мало, бело?

- Наравно, куме, него шта ћемо.
И настављају шљивовицу и мало, бело.
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Фран Новаковић није волео да лети авионом. За 
гостовање у Црној Гори 1952. године, било је предвиђено да се и 
оде и да се врати авионом. Фран неће ни да чује. Он ће возом. 
Велике муке је имао Мића Кољеншић, секретар Позоришта да 
убеди Франа да прихвати лет авионом. Попио је пре полетања 
Фран неколико шљивовица и ушао у авион. На изласку из авиона 
у Црној Гори Мића дочекује Франа и крећу према аеродромској 
згради.

- Чика-Фране, је л ’ било удобно путовање?
- Јесте, господине, дивно, прелепо!
- Видите ли, за сат и нешто смо стигли, возом би се 

клацкали дан и ноћ. Овако, зачас!
- Савршено, господине, кратко и зачас. Фантастично!
- А нисте се ни уморили. Као flš нисте путовали.
- Да, господине, нисам ни осетио време. Невероватно!
- И натраг за Београд ћемо авионом?
- Никад, господине, никад више! - Кратак и јасан је био

Фран.
За разлику од Франа, који је био нервчик, кум-Веља је 

био супротност. Никад нервозан, духовит, весељак кад попије 
мало више малог, белог вина.

На гостовању у Неготину открио кум-Веља подрум вина. 
Зове Ташка Начића и мене.

- Куме, хајдемо ујутру, открио сам подрум вина. Да 
видиш, вино на извору!

Пошли смо сутрадан заједно. У подруму из великих бачви 
претачу вино. Само подметнеш криглу и вино џабе - што би 
рекао Миливоје Живановић. После доста времена излазимо из 
подрума. Кум-Веља се зацрвенео. Расположен више него обично. 
Наилазимо на неку дечицу која се играју.

- Децо, јел’ знате да певате. Дођите да певамо заједно, 
да вас научи чика-Веља. Прво да научите речи. Слушајте:

“Титови смо мали пионири,
Гаће су нам поцепане, а дупе нам вири” , 

хајде, сад заједно. И деца певају. Прихватају игру. Ташко је 
опрезан.

- Немој, куме, да учиш децу ту песму. Могу због ње да 
добију грдне батине.
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- Зашто? Песма је поучна!
Те вечери у башти дома ЈНА играмо Коштану Боре 

Станковића. Пред почетак представе нема кума. Сви смо се 
забринули да му се нешто озбиљно није десило. Пред сам 
почетак представе отвара се капија и, поред већ приспеле 
публике, улази у двориште фијакер у коме у средини стоји кум- 
Веља.

- Где си, досад, забога, куме? Представа само што није 
почела! - прекорева га Раша Плаовић.

- Кочијаш је крив, Рашо! Замисли, поверили су му коње а 
није члан партије. Зато и касним. Како су смели да му повере 
коње кад није члан партије?!

Ипак је представа почела на време. Кум-Веља није имао 
сам почетак.

Волео је кум-Веља и тихо да запева у Позоришној касини 
после малог, белог. Нарочито кад је ту директор драме.

- Хајде, Војо, знаш ли ону песму:
“Од Тополе па до Равне Горе
Свуд су страже... не сме да се каже!”
- Немој Вељо, сунце ти јебем, седи иза нас директор! - 

опомиње га чика-Воја.
- Јеби га, и он је певао то у своје време.
И тако 40 година заједно, сваки дан, кум-Веља и чика- 

Фран. Увек на “ви” пијуцкали су у “Позоришној касини” мало, 
бело и шљивовицу. И псовали се, али на “ви” .

Чика-Воја је патио од болова у зглобовима, нарочито “од 
ногу” . Ишао је врло полако користећи штап. Становао је на 
Дорћолу и требало му је доста времена да се попне до 
Позоришта. Кум-Веља је био често пута веома забринут.

- Нема Воје, а већ је прошло једанаест сати, да му се није 
нешто десило.

И тако увек кад би чика-Воја долазио касније. А онда, 
кад би се појавио и стигао до Позоришта, прича је била друга.

- Гледао сам синоћ неку трку на телевизији. Нисам те, 
Војо, видео међу првом петорицом.

- Не зајебавај, куме, лако је теби. Гледам те пре неки 
дан, претрчаваш из Позоришта до “Позоришне касине” , да што 
пре стигнеш на мало, бело.
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СЕВЕРИН БИЈЕЛИЋ

- Слушај, Ћиро! Мораш што пре да купиш жени “ C A N D I” 

машину за прање веша. Не због ње да јој олакшаш посао већ 
због себе, - рече ми једног дана, почетком шездесетих година, у 
бифеу Народног позоришта, Северин Бијелић-Сева.

- Зашто због себе?! Па не перем ја веш, Сево!
- Ама не због прања! Ја сам, додуше, купио Боби (својој 

жени, глумици Богосави Никшић) да јој олакшам кућне послове, 
али сам јуче преседео на клозетској шољи, поред које сам 
ставио машину, два њена комплетна програма прања, гледајући 
кроз стакло на вратима шта све ради, сама. Аутоматски! Узима 
сама воду, прашак, окреће лево-десно, кува веш, избацује 
прљаву воду, поново узима чисту, испира, брзо врти и цеди... 
Чудо!... Веруј ми, забавније је од телевизора... А то што одлично 
опере веш је посебно. Извучеш чист веш! Невероватна 
стварчица.

- И ти ништа не радиш?
- Ама баш ништа! Можеш и да не будеш присутан. Све 

уради сама до цеђења, а онда се сама искључи. Ја сам седео јер 
сам желео да откријем како то ради, и нисам открио. Чудо, 
кажем ти. Дођи сутра до мене, видећеш.

Срео сам сутрадан Бобу.
- Причао ми Сева да сте купили машину за прање веша и 

да је одушевљен, а и фасциниран, како ради?
- Мани га! Ено га, остао је код куће да је састави, јер ју је 

јутрос целу раставио да види шта то има унутра. Потпуно је 
подетињио. Као дете када му даш играчку!

Ето, то је био Сева. Уз то, што је већ био најпопуларнији и 
највише тражени глумац Југословенске кинематографије, што је 
већ дуго био међу водећим најбољим глумцима Народног 
позоришта, скоро да је веће интересовање имао за занатску 
делатност и аутомеханику. Поправљао је сам свој аутомобил. За 
време Другог светског рата и касније шио сам своја одела, 
правио себи ципеле и још много других послова радио. 
Поправљао је колегама у позоришту сатове...
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- Сево, овај сат ми жури, види шта му је, - молио би га 
неко од колега, на проби, скидајући сат са руке.

Сева би вадио неки ножић (перорез) из џепа, отварао 
сат, чачкао ту на лицу места, затварао га и додавао колеги 
натраг.

- Ево, биће сад у реду!
Сева је више од десет година држао државни рекорд у 

пливању на двеста метара (батерфлај), био омладински 
репрезентативац у фудбалу (голман), играо ватерполо и хокеј на 
леду, а највећи хоби му је био подводни риболов. Ронио је и 
преко петнаест-двадесетак метара дубине без икаквих помоћних 
апарата.

Сева је био човек изузетне снаге. Једном приликом смо 
нешто славили у “Позоришној касини” и друштво је било 
“весело” . За суседним столом је седело петоро-шесторо нама 
непознатих људи поприлично”гасирани” . Не сећам се повода, 
али је дошло до препирке између наша два стола. Уосталом, и 
алкохол је био довољан разлог за сукоб.

- Оставите нас, молим вас, људи, на миру и не добацујте 
са другог стола да не би било непријатности, - обратио им се 
Сева.

- Коме ти то? - устаде један од њих и приђе Севи.
- Ја вама без жеље да се даље препиремо, - скоро је 

молио Сева и даље седећи.
- А шта ако не пристанемо, - ухвати овај Севу за раме.
- Бар склони руку, - учтиво ће Сева.
- А ако нећу...
- Е, онда... и севну песница... Прелете човек преко једног 

празног стола. Остали брзо устадоше и пођоше према Севи, али 
док смо ми покушавали да устанемо сви су већ били 
поразбацани по поду, неки и са окрвављеним носевима и 
главама. И док су покушавали да устану, Сева нам је скоро са 
сузама у очима објашњавао да није желео да их повреди, али да 
је ово морао да учини, иначе би то исто они учинили њему. Био 
сам збуњен, али и задивљен поступком једног од најмирнијих и 
најпитомијих колега у позоришту.

Становао је једно време, док је био без стана, у 
сликарском атељеу свога оца, Јована Бијелића, највећег 
сликара-колористе у српском сликарству. Сликарски атеље
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Јована Бијелића налазио се на крају ул. Ђуре Стругара у 
дворишној “управној” згради предузећа “Пластика” које се 
бавило ливењем вајарских уметничких радова (биста, разних 
вајарских облика, али и читавих споменика). Ливница је била у 
другој дворишној згради.

Становао сам, тада, са пријатељем Миливојем Жикићем- 
Милетом у тој “управној” згради “Пластике”, изнад атељеа. Био 
је већ дугогодишњи велики пријатељ са Севом. Дружећи се са 
Севом постао је заљубљеник у позориште, а посебно је волео 
Севу као глумца. Постао је редовни посетилац позоришних 
представа, Севине представе није пропуштао, па из љубави 
према позоришту почео је и сам да се аматерски бави глумом. 
Постао је и велики поштовалац личности Љубише Јовановића, 
Радомира-Раше Плаовића, Воје Јовановића, Љубинке Бобић, кум 
Веље Бошкови-ћа и других чаробњака сцене.

Сева је, разуме се, као најпопуларнији млади глумац 
Југословенске кинематографије, био и велики миљеник младих 
девојака. Сакупљале су се у парку, испред зграде где смо 
становали, не би ли уграбиле прилику да се сретну са Севом, 
измоле фотографију са посветом или се макар поздраве са њим. 
Сева је био прилично стидљив и суздржан према нежнијем полу. 
Избегавао је такве сусрете. Иако је имао један велики кофер пун 
својих фотографија, које је добио од “Авале филма” као 
рекламни материјал, скоро никада их није износио испред зграде 
и давао обожаватељкама. Смејао се на наш предлог да Миле и ја 
изнесемо његове слике и поделимо девојкама.

- Изнесите им, потписаћу их овде, али будите 
“деликатни” са девојкама, не злоупотребљавајте моју 
популарност у личне сврхе!

Били смо Миле и ја “деликатни”, али смо понекад, због 
њиховог изгледа и “физичког утиска” , покушавали да направимо 
“заказотину” (састанак) како би им дали детаљније податке о 
Северину Бијелићу!

Сева, Миле и ја, врло често смо време проводили у 
атељеу (сада Севином привременом стану), гледајући “деда- 
Јову” , како смо га звали, како слика. Затекао сам их једног дана, 
сву тројицу, како сликају. Деда-Јова је сликао за својим 
штафелајем неке облаке, Жикић је седећи на једном троношцу и 
парчетом лесонита на коленима, желео да “пренесе” Деда-
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Јовину слику, а Сева је са неке фотографије “преносио” портрет. 
Радио је “црно-белом техником” док су друга двојица сликали у 
“колору”.

- Сево, зашто Hte сликаш у боји?
- Буразеру, не разликујем боје. Ја сам далтонист. Не 

разликујем црвену боју од зелене. Ја не могу да видим у шуми 
црвени барјак!

Настала је пауза. Био сам збуњен. Син највећег сликара- 
колористе не распознаје боје.

- Сево, а како на семафору, кад возиш кола, знаш када је 
црвено, а када зелено? - глупо сам се “упецао” .

- По месту! Горње је црвено, а доње зелено.
Па, добро, мислио сам. Зар је то важно што не разликује 

боје. Добар је глумац и ту му је мало ко раван.
Много година после Севине смрти Миле и ја смо се често 

сећали догађаја везаних за њега и његове многобројне улоге. 
Када сам га подсетио на Аутобуску станицу В. Инџа и улогу 
каубоја Џоа, Миле је кратко прокоментарисао:

- Био је југословенски Марлон Брандо!

Г И Д Р А

Није било кафане у Београду, између 60-тих и 80-тих 
година где човек на питање, да ли је долазио Гидра? - не би 
добио позитиван или негативан одговор, од било ког присутног 
госта. Можда би незнатан број узвратио питањем! А ко је то? 
Мислим и на госте који не посећују позориште или гледају 
телевизију.

Последњи боем београдских глумаца, не рачунајући, 
наравно, оне свакодневне беспослене “кафанске клуподере”, 
како би рекла Живка, министарка, био је Гидра. Драгомир 
Бојанић-Гидра. Надимак Гидра је добио још у свом Крагујевцу од 
надимка Драги. Драги, па наопако, шатровачки Ги-дра.

Одмах по доласку на студије у Београд, у Позоришну 
академију, постао је звезда Скадарлије и свих кафана, ужег 
центра града. Добијао је неколико стипендија за време студија.
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Једну је чак добио од Савеза бораца НОР, иако су му партизани 
после рата стрељали оца, као сарадника окупатора. Отац му је 
пре рата био професионални жандарм, те је то остао. и за време 
рата. Гидра је, кад је примљен на Позоришну академију, отишао 
у Савез бораца и отворено рекао:

- Другови, убили сте ми оца, сад немам никог ко може да 
ме школује, сем вас! Кад сте га убили, можете, ваљда и да га 
замените, дајте ми стипендију! И добио је.

Народно позориште га је врло брзо прихватило, те је још 
као студент доста играЛ у Позоришту. Врло брзо је постао први 
млади глумац Народног позоришта, а и на филму је нашао своје 
место. Био је изузетно способан, као организатор многобројних 
уметничких програма, толико тражених у то време, а везаних за 
многобројне прославе одржаване широм земље. По домовима 
ЈНА, посебно. У његовим екипама тих програма су учествовали 
наши највећи глумци, оперски и балетски уметници, пијанисти, 
виолинисти, па понекад и читави оркестри. Сви глумци Народног 
позоришта почев од Раше Плаовића, Љубише Јовановића, 
Миливоја Живановића, сви певачи почев од Жарка Цвејића, 
Драга Старца, Софије Јанковић, сви балетски играчи и балерине 
почев од Вишње Ђорђевић итд., били су учесници такозваних 
Тидриних тезги”. Обилазио је целу Србију.

Никада нећу заборавити један догађај у Краљеву 1961. 
године. У дому ЈНА била је свечана академија поводом 20 година 
од оснивања ЈНА. Сала испуњена до 'последњег места. У првим 
редовима официрски кадар у свечаним плавим униформама, 
златним ешарпама и белим рукавицама. Супруге у црним, дугим 
хаљинама. У првим редовима и политички руководећи кадар са 
супругама, такође свечано обучени. У програму у Гидриној 
организацији учествују, поред нас млађих и најеминентнији 
глумци, певачи и балетски играчи Народног позоришта из 
Београда. На пет минута пре почетка програма код нас, на сцену, 
долази начелник дома ЈНА у Краљеву.

- Другови, молим вас, у гледалишту имам и једног 
генерала, а и сви високи официри Краљевачког гарнизона су ми 
дошли. Председник општине и председник градског комитета 
партије су такође присутни. Очекујем од вас максималну 
ангажованост. Груните мушки.
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- Морамо почети другом тачком програма. Немамо 
Назорову песму “Титов напријед”. Драган Оцокољић је остао у 
Београду, имао је високу температуру кад смо полазили, а нико 
од нас не зна ту песму, - каже Тори Јанковић.

- Шта немате?!
- Песму “Титов напријед” од Владимира Назора.
- Немате “Титов напријед”?! - пребледе начелник. - Па... 

па... другови... ја... ми без те песме не можемо... ја вам нећу 
исплатити хонорар... па ви сте ме упропастили... Ја... Ја...

- Шта није у реду, начелниче, - приђе Гидра који је пратио 
разговор између Торија и начелника.

- Па, Гидра, ви немате песму о Титу... Ја... Ја -hy...
- Ко каже да нема? Начелниче, слушајте мене. Не иде 

“Титов напријед”... Ја говорим нову песму о Титу, написану за ову 
прилику, за 20-годишњицу ЈНА. И то ћу је изводити на почетку 
програма, испред завесе, осветљен једним јаким рефлектором. 
Осветљени ћемо бити само биста маршала Тита и ја. Ништа се 
ви не брините.

- Добро, добро, Гидра. Како ти кажеш! Само песма о Титу 
мора да буде... Идем ја сада у салу, чека ме генерал.

Чим је отишао Гидра се окрете Торију.
- Шта лупаш, Тори?!
Тори слеже раменима, ми се сви згледасмо. Ништа нам 

није јасно. Дође време почетка. Угасише светла у сали. Гидра, 
полако у мраку, изиђе испред завесе. Упалише рефлекторе на 
Гидру и бисту маршала Тита која је стајала са десне Гидрине 
стране.

Очекујемо знатижељно шта fce Гидра да уради. Он приђе 
полако, некако свечаним кораком, бисти и загрли је десном 
руком. Поче леденим, успореним гласом:

“Узо’ деда свог унука, 
мето га на крило, 
па уз гусле певао му...”
Са, песме Јове Јовановића Змаја, Гидра пређе на 

ијекавштину:
“Дједе, тко је они човјек 
што хода горама нашим.
Је ли хајдук?...
- Није!
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Дједе, тко је они човјек 
што носи црвени барјак 
пољима нашим.
Је ли разбојник?...
- Није!
Тај човјек, у руци носи 
Црвени барјак слободе,
У срцу свом љубав 
за све народе,
А у имену свом 
Само четири слова 
И зове се - Тито!”
Реч Тито, Гидра је изговорио скоро у крешченду. Ми 

премрли. Чим смо чули почетак мислили смо да ли fce нас 
похапсити одмах или на завршетку програма? У сали неколико 
секунди тишина. А онда пуче! Пуче аплауз! Трешти сала. Сви 
поустајали и стојећи аплаудирају. Почесмо после шока да се 
смејемо... смејемо... смејемо... Гидра се на крају аплауза кроз 
завесу враћа на сцену.

- “Јебем вам матер, церекате се, а ја умало да умрем, сав 
сам мокар. Инфаркт сам могао да добијем.”

Завршили смо програм, и долази озарен и срећан 
начелник.

- Браво другови, генерал је одушевљен. Каже да се 
овакав програм не може видети ни у Београду. Песма о Титу му 
се посебно допала. Каже да је јака. Гидро, где си нашао ту 
песму, волео бих да је имам?

- Није штампана, начелниче, добио сам је ексклузивно.
- Штета што није штампана. А ко је писао?
- Један словеначки песник, начелниче.
- Па хоће ли се негде касније појавити?
- Неће начелниче!... Да ти кажем у поверењу, али не 

инсистирај даље. Ту песму је превео друг Едвард Кардељ, он је 
скроман човек, не жели да се то шири, разумеш ли?

- Како да не, Гидро! Наравно да разумем. Буди сигуран, 
као да ми ниси рекао.

Другом једном приликом седели смо у “Позоришној 
касини” са начелником дома ЈНА из Ваљева. Договарали смо се,
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опет, за неки свечани програм у ваљевском дому ЈНА, а у вези 
неког значајног датума. Начелник је желео да има на 
позивницама наштампан програм, и да извођење тече без 
класичног конферансијера који најављује и објашњава следећу 
тачку: шта, од кога је и ко је извођач. Имали смо фиксиране све 
тачке са пуним називима, сем у извођењу оперске певачице 
Софије Јанковик Отишао сам преко пута у позориште и у једној 
оперској соби нашао Софију Јанковић.

- Извините, Софија, само ми реците шта tieTe певати у 
Ваљеву на свечаном програму у дому ЈНА?

- Право да вам кажем, и сама сам у дилеми за шта да се 
определим. За мој глас нема пригодних песама из Народно- 
ослободилачког рата, па морам нешто из класике.

- Начелник из Ваљева, мора још данас да зна тачно, 
пошто ће програм штампати на позивницама.

- Па добро. Реците, арија Ђилде из првог чина опере 
Риголето од Ђузепе Вердија.

Сиђем доле у “Позоришну касину” код начелника и Гидре 
и пренесем Софијину поруку. Начелник записује све, а онда 
застаде и замисли се.

- Гидро!... Овај Ђузепе Верди ми нешто звучи као 
италијанско име и презиме?

- Па јесте, начелниче.
- Немој, Гидро, молим те! Па ми смо ратовали против 

Италијана, а ти сад да ми у програм убацујеш италијанску 
музику. Не долази у обзир. Нађите нешто револуционарно, 
патриотски.

- Начелниче! Јеси ли ти чуо за Јованку Орлеанку?
- Јесам.
- Ако ниси за њу, чуо си за Наду Штарк, Јелену Ћеткови-ћ.
- Како да не, Гидро! Наши народни хероји!
- Е, то! Ђилда је, у “Риголету", побуњена револуционарка 

и хероина из народа, која за време Римског царства, позива са 
бедема Рима народ, да устане против робовласника и 
експлоататора, који тлаче и експлоатишу робље и пролетаријат, 
разумеш?

- Разумем, Гидро, нема проблема. Иде у програм!
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У “Клубу књижевника” код Иве, Тори Јанковић је у 
једном ћошку кафане прилично малтретирао друштво, читајући 
песме Густава Крклеца. Гидра је успео да га смири. Напустили 
смо Клуб књижевника и нашли се на Тргу Републике.

- Плаћам сто динара ономе ко успе да узјаши коња иза 
Михаила - рече Гидра.

- Ја ћу џабе - јави се Тори, срећан што је пала тако добра 
идеја. И одмах крете у извршење, И онако под гасом успе, 
батргајући се некако, да се попне горе на постоље поред коња. 
Таман је кренуо да некако дође и на коња, на нашу несрећу, 
појави се милиционер.

- Шта то радите овде, другови?
Сви ћутимо, али се Гидра снађе.
- Друже, имамо друга који је месечар, попео се горе и сад 

тражимо начин како да га скинемо а да се не повреди.
- Ево, ја fcy да га скинем, - одлучан је милицонер.*'
- Само полако, молим вас, друже, он је и епилептичар. 

Ако се сад пробуди паигће и поломиће се. Знате...
- Ништа не брините, пажљиво ћу ја... Хајде, полако 

друже... пружи ми полако ногу... - и оног тренутка кад је ухватио 
Торија за ногу “промени фарбу”.

- Силази, маму ли ти, мангупску, - и свуче Торија са 
споменика. - Пођите сви самном у станицу милиције. - И ми 
пођосмо у Француску улицу. Гидра, Тори, Растко Тадић, Богић 
Бошковић-Туре и ја, млади глумачки кадар Народног позоришта. 
Гидра, Туре и ја, који смо при себи имали личне карте, брзо смо 
пуштени, а Тори и Рале су остали у затвору. Сутрадан нам Рале 
прича.

- Затворили нас, а негде пред јутро Тори, мало 
истрежњен, приметио је да му нема књиге Густава Крклеца и 
почне да лупа на врата.

- Не лупај! Немој да ти ја дођем, - чује се споља стражар.
- Ако ти се пиша, пишај у гаће.

- Не друже. Не знам где ми је Крклец?!
- Твој друг Крклец и остали имали су личне карте и 

пуштени су. Ти ујутру идеш код иследника.
Случајност је хтела да шеф испоставе милиције за Стари 

Град буде зет Торија Јанковића, друг Баџа Предраг Стојковић,
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иначе наш пријатељ који је са нама глумцима често седео у 
“Позоришној касини” .

Ујутру су Торија, као главног оптуженог, јер је он нађен на 
споменику, извели у Баџину канцеларију. Наравно, био је 
присутан и милиционер који га је скинуо са споменика. Баџа је 
већ знао да је Тори притворен, јер му је Гидра пред јутро све 
испричао телефоном.

- Причај зашто је друг приведен? - пита Баџа 
милиционера.

- Друже Баџо, нашао сам га на споменику. Попео се горе...
- Причај све, по реду.
- Обилазећи реон, наишао сам на групу која је галамила и 

реметила мир грађана, а овог сам затекао на споменику. Држао 
је коња за реп и покушавао да се попне на коња...

- Ког коња?... Па на којем споменику си га нашао?
- На споменику књаза Михаила, на Тргу Републике.
- Па штос’ га апсио, јебем ти сунце. Ја мислио да се попео 

на неког од ови’ наши. Губите се обадвојица из канцеларије.

Кафана “Три шешира”, “Два јелена” и “Скадарлија” су 
нам биле уточиште сваке вечери. Гидра је био “увежбао” 
оркестар Паје Николића да при сваком уласку у кафану 
“Скадарлија” буде дочекан музиком “Марш на Дрину” . Разуме се, 
да је то Гидру прилично коштало. А имао је и обичај, кад је 
“раздраган” од пића да позове шефа сале.

- За сваки сто литар “жилавке” са содом за господу, а 
корпа поморанџи за даме. На мој рачун. Потписао сам уговор за 
нови филм.

Једне ноћи смо били “дебело загузили с пи-ћем” , што би 
рекао Аца Маринковић-Шиља, наш познати оперски тенор. Гидра 
је позвао Пају, виолинисту, и тражио да му свира и да га прати, а 
затим запевао! “Од Тополе па до Равне Горе, свуд су страже 
ђенерала Драже”. Шеф сале је одмах пришао, прекинуо песму и 
отишао да позове милицију. Уплашио се од последица и хтео је 
да се обезбеди, како је објаснио Гидри, уз извињење што је 
морао тако да поступи. Дошла је милиција. После кратког 
разговора са шефом сале пришли су обадвојица столу за којим 
смо седели.
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- Ко је овде певао? - пита милиционер гледајући нас

редом.
- Ја, друже! - јави се Гидра.
- Шта сте то певали, друже?
- Једну народну песму - каже Гидра.
- Народну, кажеш? Да чујем, кажи ми речи те народне

песме.
- Од Тополе па до Равне Горе; Свуд су страже ђенерала 

Драже, - али ми није дао да завршим песму, друже. Није ми 
дозволио да отпевам следећу строфу, већ ме прекинуо.

- А како гласи следећа строфа?!
- Ал’ дођоше Титове патроле, па сјебаше страже 

ђенерала Драже.
- Што га ниси пустио да заврши песму, јебем ли ти све по 

списку. Ти си, уствари, направио срање, а не он - осу милиционер 
паљбу на шефа сале. - Извините, друже Гидро! - отпоздрави 
милиционер и оде. Добро смо се извукли, помислих, иначе би 
јутро дочекали код Баџе. Наравно, захваљујући Гидри.

Гидрина духовитост је често била прилично сурова.
- Шта радиш летос? - пита Гидра Звонка Јовчића у 

“Позоришној касини” , једног пролећног дана.
- Ништа, Гидро! Јел’ има нешто да се ради?
- Пусти браду да ти порасте. Што већа.
- Добро. Нема проблема, Гиле.
Цело лето Звонко је чешао браду очекујући јесен, јер су 

се у то време снимали партизанско-четнички филмови и 
копродукција “Дуги бродови” која није никад завршена. Негде 
почетком новембра у “Позоришној касини” засело веће друштво, 
а међу присутнима Звонко и Гидра. Звонко очекује, не помињући 
му ништа, да га Гидра обавести о могућности посла.

- Шта си пустио ту браду, видиш ли на шта личиш? - 
упита Гидра у једном тренутку Звонка.

Није добио одговор.

Гидрина сналажљивост понекад је била и од користи. 
Били смо припремили за тезгу представу Николетина Bypcah 
Бранка Ћопића. Да бисмо били покретљивији приликом 
путовања, један глумац је у току представе, пресвлачећи се 
играо више улога. Једини су Николетина и Јовица Јеж били у
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континуитету кроз цео комад. Гидра - Николетина и Тори 
Јанковић - Јовица Јеж. Љиљана Контић, каснија Гидрина 
супруга, је играла три улоге. Мајку, цуретак и Ерну, малу 
Јеврејчицу. Премијеру смо одржали у Дому ЈНА у Бања Луци, а 
онда још неколико представа по домовима ЈНА у разним 
градовима Србије. Једног дана купим “Вечерње новости” и видим 
крупан наслов у културној рубрици: “Драгомир Бојанић-Гидра као 
Алек Гинис” . Прочитавши цео чланак схватим да нема никаквих 
замерки на уметнички квалитет извођења, али замера што 
глумци играју по неколико улога. Као, то је јефтино продавање 
културе по Србији, без мере и укуса. Асоцијација наслова је била 
поводом филма, где Алек Гинис игра све улоге. Иако су већ и 
професионална позоришта радила то исто, да један глумац игра 
више улога, али намерно као нешто “авангардно у позоришту”, 
новинар се обрушио на Гидру. Покажем новине Гидри кад сам 
стигао кући у “Позоришну бараку” , где смо становали заједно у 
адаптираном делу бараке. Гидра је пажљиво прочитао цео 
чланак.

- Иди, одмах купи педесет примерака “Новости” .
- Шта ће ти Гидра. Не имитираш надам се Живку 

Министарку, да куповањем новина спречиш бруку?
- Не, не схваташ. Сутра шаљем педесет понуда домовима 

Армије по Србији. Хоћу да изрежем чланак и приложим у свако 
писмо.

- Чланак оваквог садржаја?
- Не буди глуп. Начелници домова Армије читају само ова 

крупна слова, ‘Тидра као Алек Гинис” . Мислиш да њих занима 
шта пише испод? Јок. Само ти иди и купи.

Сутрадан је у Србију кренуло педесет писама. За кратко 
време је стигао велики број одговора са жељом да се што пре 
договоримо око термина одржавања представе и цене.

Један од првих домова Армије у коме смо после ових 
понуда играли Николетину Бурсаћа био је Горњи Милановац. Две 
представе. У 17,00 часова за војску, а увече за грађанство. 
Публика се заиста дивно забављала. Гидра и Тори су и на сцени, 
као и у животу, били редак пар, маштовити, духовити, пуни 
импровизација, а да никада не оду у “шмиру” како то ми глумци 
кажемо. После представе начелник дома Армије, као награду и
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посебан израз задовољства због добро обављеног посла, 
приређује нам вечеру. Уз вечеру иде и ћаскање.

- Има још у буџету дома Армије за ову годину, око милион 
и седам стотина хиљада динара да утрошим на културу. Да ли 
би, Гидра, могао да ми овде, у дому, организујеш и приредиш 
књижевно-музичко вече, са познатим личностима из тих 
области? - пита начелник.

Гидри застаде залогај у грлу. Протера га брзо хладним 
шприцером, да би добио у времену, али се затим и озбиљно 
замисли.

- Колико, кажеш имаш за то пара?
- Па, рекох, имам око милион и седам стотина хиљада 

динара. Ако не утрошим до краја године, тај буџет ће се угасити, 
а новац прелази у наредну годину. Желео бих да га искористим у 
овој години која је већ при крају. Може цела сума, зависно од 
програма, да буде утрошена одједном.

Гидра је схватио шансу. Плате нас младих глумаца су 
тада износиле око двадесетак хиљада динара, а врхунске у 
позориштима око педесетак хиљада динара. А начелник дома 
Армије у Горњем Милановцу нуди, милион и седам стотина 
хиљада динара за само једно књижевно-музичко вече. Додуше, 
са врхунским извођачима.

- Начелниче, мислим да можемо брзо да нађемо решење. 
Ево, у октобру месецу, код нас у Народном позоришту у Београду 
гостује у опери Марио дел Монако. Можемо да темпирамо да 
одмах сутрадан буде “то вече” у Горњем Милановцу и да он 
учествује у њему.

Ми, остали за столом се само згледасмо.
- У октобру месецу, - настави Гидра, одржавају се у 

Београду сусрети писаца из целог света. Долазе и руски 
књижевници и песници. Можемо да уклопимо да дође Јесењин, 
који је најављен као представник Русије, чуо си за њега?

- Како да не, Гидра, ко не зна за њега!
- Од наших писаца можеш да изабереш кога хоћеш. 

Андрића, Ћопића, Крлежу, а од млађих Богића Бошковића (наш 
колега који није никад ништа написао), он је сада од млађих 
песника у успону.
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Ми, који седимо за столом, на ивици да експлодирамо од 
смеха. Смејемо се уздржано, правећи се да се између себе 
засмејавамо вицевима.

- То би, Гидра, било фантастично! То Горњи Милановац 
још није видео. Јави се ти мени телефоном да ми све то 
испрецизирамо. Ти знаш да ја као начелник дома Армије, врло 
значајног места у култури Горњег Милановца, имам обавезу да 
водим рачуна о квалитету те културе. А ти ћеш ми помоћи у 
избору.

- Наравно, начелниче! Ништа ти не брини, - завршава 
Гидра са бригом од милион и седам стотина хиљада динара у 
глави.

На путу према Београду, у колима, био је кратак Гидрин 
коментар.

- Које ја колеге имам? Излажем се ризику, вама да 
зарадим хлеб, а Ви се церекате к ’о блесави.

- Па, Гидра, како да се не смејемо на све оне глупости 
што си рекао - буни се Љаља, Гидрина супруга.

- И ти, Љаља, нарочито! Носите се у пизду материну.

На предзадњој генералној проби Идиот Фјодора 
Достојевског где је Гидра играо Птицина, Бојан Ступица, 
редитељ комада, каже Гидри:

- Молим те, Гидра, на овом месту кад си на просценијуму 
са Славком (Јеринић) измисли неку реченицу коју ћеш јој рећи, 
неки комплимент рецимо, јер ми се појављује једна пауза у 
дијалогу који се води у другом плану. Јебем ти, ти знаш да су 
Руси волели да говоре француски, па до сутра смисли нешто на 
француском, да ми испуниш ту паузу.

- Договорено, маестро, биће извршено!
Сутрадан на последњој генералној проби пред пуном 

салом гледалаца долази то место и Гидра држећи у својој руци 
руку Славке Јеринић, нежно јој саопштава:

Мадам, же суи каладонт!
Проба је наравно прекинута. Прво је Славка прснула у 

смех, а онда је и Бојан, кроз смех једва успео да добаци из сале:
- Јебем ти, ти си луд!
Проба је настављена пошто су се сви у сали добро 

исмејали.
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А онда једног дана добио је отказ од Велимира Лукића, 
директора Драме, и свог доброг кућног пријатеља. На гостовању 
у Пожаревцу, пошто је био прилично “гасиран” , чим се спустила 
завеса после првог дела, пришао је госпа-Мари суфлерки, која је 
седела у порталу, зграбио је за руку и на силу извукао испред 
завесе, на средину сцене.

- Госпа Маро, преко 30 година радите овај посао, 
помажете нам, па ред је један пут да вас публика види и 
поздрави. Молим вас за један аплауз, госпа-Мари!

Госпа-Мара је добила аплауз, а Гидра сутрадан отказ. 
Отишао је у Југословенско драмско позориште.

Једна “духовитост” је прилично скупо коштала Гидру. 
Позван је да учествује у програму који се одржавао у 
Карађорђеву, после лова који је приређивао председник Тито за 
дипломатски кор и своје најближе сараднике. На крају програма 
Гидра је по протоколу добио место за столом где су седели три 
генерала. После вечере било је весело, па су генерали, ценећи 
његову духовитост, инсистирали да им прича најновије вицеве. 
По оном систему: “Глумац, кажи нешто смешно” . Гидра, који је 
поприлично био попио, преценио је њихов смисао за хумор, и 
изрецитовао им једну најновију “сељачку песму”. У то време се 
појавила нова врста високородне пшенице тзв. “италијанка” , али 
се одмах појавила и песма везана за пшеницу:

“Друже Тито и Јованка
Родила је “Талијанка”.
Жито вама, нама слама,
не можемо више с вама.”
Јутро је Гидра дочекао код судије за прекршаје, а већ 

истог дана послат у “Падинску скелу” на 60 дана. Није издржао 
све. Зоран Чалић, филмски редитељ, молио је власт да га пусти, 
да заврши филм. У “Падињаку” је, прича Гидра, био задужен да 
чува рибе у рибњаку.

- Најтеже ми је било што сам, после осам сати седења, на 
питање дежурног милицонера који ме је, пролазећи, увек исто 
питао: “Јеси ли напојио, Гидра, рибе?” морао да у ставу мирно и 
капом у руци одговорим: “Јесам”.
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Није Гидра дуго остао у Југословенском драмском 
позоришту. Позван је од једног италијанског продуцента и 
редитеља Алфиа да снима вестерне. Отишао је у Италију и био 
врло успешан, са новим именом Ентони Гидра. За кратко време 
снимио је три филма. Многи његови пријатељи су долазили у 
Рим, као Гидрини гости. Само његова Љаља, супруга Љиљана, 
никако да стигне на ред да отпутује у Рим.

- Снима у Риму већ месецима, позива своје пријатеље, 
остају у Риму по недељу-две дана, а ја никако да стигнем на ред
- прича Љаља. - А не стиже ни нека лова. “Скуп живот у Риму” , 
правда ми се Гидра “не остаје много да се одвоји". И онда једног 
дана јавља ми да су резервисане карте код ЈАТ-а, за мене. 
Узимам карте и одлетим за Рим. Гидра ме чека на аеродрому, 
одлазимо код фризера, у бутик да купим свечану вечерњу 
хаљину, јер ме увече изводи у ексклузивни ресторан на “Виа 
Венето” , где се могу срести само звезде италијанског и светског 
филма. После свих припрема, таксијем стижемо испред 
ресторана. У излозима, фотографије свих глумаца и глумица који 
су били гости тог ресторана. Излазимо из таксија, ливрејисани 
вратар, уз дубок наклон Гидри и мени, отвара врата. Улазимо, 
Гидра напред ја за њим у диван ресторан са тихом музиком. 
Мали камерни оркестар тихо свира неку лаку забавну музику. 
Диригент се окрете према нама, угледа Гидру и намах заустави 
оркестар. Затрешта добош, а затим још јаче оркестар поче 
“Марш на Дрину” . Одмах сам схватила где су паре, и зашто је 
“скуп живот у Риму” .

И поред значајног успеха у Италији као Ентони Гидра, 
снимивши неколико филмова, тражећи увек нове изазове, Гидра 
се вратио у земљу и наставио као глумац на филму и телевизији.

Из Италије је стигла прича да је Гидра наљутио своје 
продуценте једним за њих, мало необичним поступком. 
Италијански филмски глумци, уједињени у свом синдикату, су 
отпочели са протестима због све чешћег учешћа страних глумаца 
у италијанској филмској продукцији. Тражили су да продуценти, 
ангажујући стране глумце, уплаћују у синдикални фонд 
италијанских глумаца одређене суме новца којима би се 
помагали незапослени италијански глумци. Не наилазећи на 
разумевање, одлучили су се на једнодневни штрајк и одредили
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датум. Редитељ и продуцент филма, у коме је главну улогу играо 
Гидра, да не би изгубио дан и плус имао финансијске губитке, 
одлучио се да тог дана снима само крупне кадрове са Гидром.

Ујутро, рано, долази шофер колима пред хотел, у коме је 
Гидра, а он још спава. Буде га телефоном са рецепције, али им 
Гидра саопштава да он данас не иде на снимање, јер штрајкује. 
Шофер телефоном обавештава редитеља и убрзо се успоставља 
телефонска веза између редитеља и Гидре. Гидра ни да чује да 
пође на снимање. Редитељ убрзо стиже са преводиоцем да се 
објасне.

- Извините, молим вас, - љубазан је Гидра, - али ја данас 
не идем на снимање. Солидаришем се са својим колегама који 
штрајкују.

- Али они, сињор Гидра, штрајкују против вас. Хоће да вас 
избаце из Италије, да неко од њих заузме ваше место. Како се 
можете солидарисати са некима који желе да вам из руку узму 
парче хлеба? - објашњава му редитељ.

- Сињоре, Алфио, ја долазим из социјалистичке земље, и 
моја је обавеза да будем уз своје колеге, без обзира против кога 
су они. Ви -ћете то вероватно тешко разумети. Ја сам рођен у 
граду у коме је још у прошлом веку развијен “Црвени барјак”. И 
то не смем сметнути с ума. Бар не због свог родног Крагујевца, - 
завршава Гидра тираду уз загонетан осмех.

Редитељ је отишао незадовољан, а Гидра је сутрадан од 
задовољних и одушевљених италијанских колега добио аплауз. 
Због тога се и определио за глумачки позив.

Врло важан “елемент глуме” , како би рекао професор 
Раша Плаовић је глумачка машта. Можда и најважнији 
“елемент”. Развијању маште се у глумачким школама и 
факултету, посвећује посебна пажња. Наравно и у каснијем 
раду, у пракси. Можда је то и разлог да су глумци и ван сцене 
склони да неку обичну ситуацију у животу “разраде” и учине је 
некад смешном, а понекад и тужном.

Бранивој-Брана Ђорђевић, у' млађим годинама глумац, 
касније редитељ, најзад са два доктората из области језика, 
лектор свих београдских позоришта, радија и телевизије, имао је 
посебну склоност да, пуштајући својој машти “на вољу” чини 
невероватне “играрије” , “лакрдије” , смешне и духовите обрте од
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свакодневних догађаја. Можда је разлог био и тај, што је Брана 
Шапчанин.

- Играли смо, - прича - једног дана у дому Армије у 
Ваљеву, комад Срећни дани француског комедиографа К.А. 
Пиже-а. Комедија ситуације у којој принудно слеће спортски 
авион у место где живе три заљубљена пара. Лепушкасти пилот, 
принудно слетеног авиона, уноси љубомору код тројице 
заљубљених младића, јер им се девојке, све три, заљубљују у 
пилота.

После многобројних заплета и смешних ситуација све се 
срећно завршава.

Прву представу, поподне, играли смо за војску. Начелник 
дома ме пита да ли је комад пригодан за “дан Армије” јер је 
данас 22. децембар дан Југословенске народне армије. Кажем 
му да смо га због тога и одабрали.

- Добро би било, Брано, да пре представе кажете 
неколико речи у вези садржаја комада, и истовремено им 
честитате празник, дан Армије!

- Наравно, и сам сам мислио да рам то предложим.
Војници су испунили салу, а у првим редовима су седеле

старешине, официри и подофицири у свечаним униформама са 
“златним ешарпама”. Изашао сам испред завесе, - наставља 
причу Брана.

- Другови официри, подофицири и војници, честитам вам 
ваш и наш велики празник, 22. децембар, дан наше 
Југословенске народне армије. (Хвала). Срећни смо, моје колеге 
глумци и ја, што можемо да вам овај празник учинимо још 
срећнији приказујући вам комад Срећни дани. Писац овог комада 
Клод Анри Пиже, који је по професији био пилот француског 
ратног ваздухопловства, а касније кад је Француска окупирана 
од Немаца и пилот РАФ-а, постао је национални херој Француске 
и Енглеске, оборивши 34 немачка ловачка авиона. Погинуо је у 
ваздушној борби приликом покушаја да обори и 35-ти авион. Пре 
своје смрти написао је овај комад који је аутобиографија. 
Носилац је многих француских и енглеских одликовања и постао 
је легенда, француског и енглеског ратног ваздухопловства у 
Другом светском рату. Позивам вас да минутом ћутања одамо 
пошту писцу и пилоту Клод Анри Пиже-у. (Сви устају. Читав 
минут стоје у ставу мирно) Слава бесмртном Клод Анри Пиже-у.
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(Слава му! - одјекује сала) Представа нам је почела са малим 
закашњењем док су глумци успели да се уозбиље и 
концентришу.

Брана је, као глумац, својим колегама на сцени 
приређивао изненађења. Играјући циганског кмета на крају 
комада Коштана Боре Станковића, излазио је на сцену само 
неколико корака. После неколико реченица изговорених у 
дијалогу са Коштаном (Дивна Ђоковић) повлачи се уназад, не 
окрећући се. Пошто га публика види само из профила, на једној 
представи Коштане, нашминкао је само половину лица, ону 
окренуту публици, исцртао и потенцирао само једну обрву и око и 
залепио само половину брка и тако изашао на сцену. Дивна, која 
излази уплакана, кад га је видела, није успела да каже ни једну 
једину реч из страха да се не насмеје. Брана је и њен и свој текст 
претворио у монолог, изговорио и ишчезао у портал.

На гостовању Народног позоришта из Београда у 
Љубљани 50-их година, Брана је свом колеги, иначе одличном 
другу и пријатељу, Драгану Оцокољићу, приредио једну 
“чарламу”, којој се слатко смејао цео глумачки ансамбл 
Народног позоришта, док га је Драган јурио по целом парку, око 
Месног гледалишча са озбиљном намером “да га убије”, како је 
изјавио после смиривања.

Драган је после филмова “Капетан Леши” и “Мис Стон” 
добио на неки начин симпатије нежнијег пола. Инспирисан тиме, 
Брана је пре представе Народног позоришта у Љубљани, купио 
велику корпу цвећа и оставио у позоришту на име г. Драгана 
Оцокољи-ћа, позоришног и филмског глумца. Текст на другој 
страни картице је био отприлике: “И вечерас ћу уживати 
гледајући Вас. Обожавам и Вас и Ваше филмове. Уколико имате 
жељу да ме упознате, чекаћу Вас после представе у парку испод 
светиљке. Као знак распознавања имаћу раширен кишобран, 
испод кога ћу стајати са црвеном ружом у левој руци. - Очекује 
Вас, Заљубљена.”

Драган је пре представе почео свим младим глумцима и 
колегама да потура корпу и страну картице са својим именом и 
презименом, сакривши шта на картици пише.
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- Шта кажете? А? Ко би знао за мене да нисам снимао 
филмове. Позориште је ограничена уметност, зна те само пар 
хиљада посетилаца позоришта.

Колеге су слегале раменима, а неки су и климањем главе 
давали сагласност.

Завршила се представа. Драган се брзо пресвукао и са 
корпом цвећа, журно, да не буде примећен, кренуо ка 
назначеном месту, испод светиљке, на заказани састанак. И 
тачно... Испод светиљке у сенци отвореног кишобрана од ког се 
није добро видело лице, са цветом у левој руци, стајала је на 
високим потпетицама женска особа.

- Да ли Вама треба да захвалим за ову дивну корпу 
цвећа, - ослови је, прилазећи јој, Драган.

Жена пружи руку са ружом, Драган је прихвати нежно и 
пољуби врхове црвених прстију, кишобран се помери...

- Да, мени... Кишобран се диже и указа се нашминкано 
Бранино лице...

Иза дрвећа у парку појавише се главе скоро читавог 
глумачког ансамбла Народног позоришта уз громогласан смех и 
цику.

- Брано, мајку ти!... и настаде трка по парку. Брана, 
напред, Драган за њим покушавајући да га докачи оном корпом 
цвећа. Глумачки ансамбл се подели у два табора. Једни су 
навијали да Брана умакне, други подстицали Драгана не би ли га 
стигао.

Помирење је дошло тек у Београду после неколико
месеци.

Драган Оцокољић је често био “жртва” за “намештаљке” 
од стране колега. Скоро увек је брзо “загризао удицу”, што би се 
рекло био је манекен за штосове.

Пред једну представу Васа Пантелић је прошао поред 
инспицијента (вође представе) Крста Шпадијера, и договорили 
се, да кад буде преко интерфона објављивао први знак, 
тридесет минута пред почетак представе, после пет секунди 
каже: “Тачно је 28 минута до 20 часова, Васо”, а онда после три 
секунде каже: “Нема на чему, Васо” . Васа је отишао у гардеробу 
у којој су били Северин Бијелић, Брана Ђорђевић, Драган 
Оцокољић и он, Васа Пантелић. Почео је Васа разговор о
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директору Драме, Милану Ђоковићу, и управнику, Милану 
Богдановићу. Врло вешто је навео Драгана да нападне обојицу, 
извређа их, па чак и да их “почасти” псовкама. Занео се Драган 
“ухватиле га емоције” па псује ли псује, уздуж и попреко. 
Целокупну Управу позоришта укључујући и администрацију. У 
том се преко интерфона зачу:

- Пажња, пажња! Дајем први знак до почетка представе. 
Понављам, први знак до почетка представе.

- Крста, колико је тачно сати? пита Васа окренут ка 
звучнику!

- Тачно је 28 минута до 20 часова, Васо - зачу се из 
звучника.

- Хвала, Крста!
- Нема на чему, Васо, - одговори преко звучника Крста. 
Драган пребледео. Запрепашћено гледа редом,

Северина, Брану, Васу... Занемео, не може да проговори, гледа 
према звучнику, а одмах затим поново Севу, Брану и Васу. На 
лицу нема ни капи крви.

- Шта ти је, Драгане? - кобајаги збуњен пита га Васа.
- Па... па они све чују шта се овде прича?! Јеботе... - и 

опет занеме.
- Чују, па шта? - опет ће Васа.
- Чекај! Па ја сам га најеб’о! Мени је најбоље да ујутро 

дам отказ. Они су чули све ове моје псовке?!
- Па шта ако су чули? Прави се као да ниси знао да се 

одавде из гардеробе чује, - саветује га Брана који је знао за 
Васину “ујдурму”.

Драган се замислио.
- Можда си у праву. Само... нећу да се више овако глупо

зајебем!
- Нити да овако глупо најебеш, - теши га Сева који је 

такође знао за “намештаљку”.
- У праву си, Сево. Нећу, гарантујем. - Чврсто је уверен

Драган,

Још једном је Драган био жртва Бране Ђорђевића. 
Глумица, Нада Борозан, која је на свечаним програмима по 
домовима ЈНА говорила Давичову песму “Стојанка мајка 
Кнежепољка” добила је неком приликом, када се путовало на
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“тезгу”, температуру. Брана је покушао да објасни начелнику 
дома ЈНА у Ужицу, да ћемо морати да у програму прескочимо ту 
песму, али је негодовање начелника било прилично. Брана, да би 
одобровољио начелника обећа да ће песму рећи неко други. Већ 
је у глави имао и план да Драгана “на брзака” увуче у “ујдурму" 
да би и нама приредио задовољство.

- Драгане, је л ’ ти знаш напамет “Стојанку мајку 
Кнежепољку"? Толико пута си слушао Наду, сигурно си је 
запамтио?

- Како да не, знам је - самоуверено и некако поносито му 
је одговорио Драган.

- Слушај! Начелник је љут што у програму, због Надине 
болести, неће бити те песме. Прети да нам неће исплатити цео 
хонорар, ако не буде изведен цео договорени програм. Жртвуј се 
за колеге и кажи ту песму уместо Наде.

- Нема проблема, Брано, наравно да ћу да кажем - 
пристао је Драган.

И кад је та песма по програму дошла на ред, Драган поче 
да говори “Стојанку мајку Кнежепољку” . И све је било у реду, 
Драгана обузимају емоције и кад је у заносу, црвен као рак од 
узбуђења почео стихове:

“И кад би се утроба моја оплодила,
Још би три сина породила
И љутом дојком задојила,
И сва три теби поклонила.”
Ми, стојећи са стране, почесмо да се превијамо од смеха, 

представљајући у машти Драгана на порођају, и као дојиљу. 
Издржао је Драган до краја песме, наравно, добио је и аплауз 
публике. Али излазећи са сцене, још црвенији од рака, зграбио је 
један чекић, који је случајно стајао на ивици сцене и јурнуо на 
Брану.

- Брано, јебем ти све по списку, убићу те 'што си ме ово 
зајебао - Брана је збрисао у мрак у двориште дома ЈНА. Дуго му 
је, касније, требало времена да увери Драгана, да ни њему, 
кобајаги није пало на памет да је то “женска песма”.

Најлепша позоришна прича је везана баш за Васу 
Пантелића.
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Била је на репертоару представа Ричард II Виљема 
Шекспира, са Миком Викторовићем у главној насловној улози, у 
режији Боде Марковића. Била је то, почев од премијере, па све 
до задње представе, представа високог ризика што се тиче 
знања текста улога. Код свих сем код Мике. Он је једини био 
сигуран, остали су имали проблем и шта, и кад треба да кажу, то 
што не знају. Представа је повремено стављана на репертоар и 
страх од незнања текста је растао код свих учесника. Сем код 
Мике, кажем. Постала је временом представа, чијим је 
стављањем на репертоар директор Драме Велимир-Веца Лукић 
кажњавао ансамбл због недисциплине или разних 
незадовољстава код чланова Драме. Чим осети код чланова 
Драме било каква “превирања” одмах се у репертоар убаци 
Ричард //, понекад и после шест месеци неиграња. И то без 
пробе. Разуме се, да настане облетање око суфлерке, Љиље 
Пауновић, да се дочепамо дела пошто га је једина она имала. 
Сви смо били затурили и изгубили улоге.

Тако се, једног дана, изненада, на огласној табли 
појавило обавештење да се, сутрашња представа, због болести 
глумице отказује, а да се уместо ње игра Ричард // Виљема 
Шекспира. Сутрадан код Љиље суфлерке ред. Први се дела 
дочепао Васа Пантелић и отишао у своју гардеробу да се 
подсети текста. Било нам је нормално, јер је Васа играо, после 
Ричарда, највећу улогу. Ипак, доста нас је отишло код Васе у 
гардеробу да чекамо на ред. Васа је седео за својим пултом и 
листао дело, ми сви стајали изнад њега не би ли некако уочили 
текстове својих улога. Васа је, међутим, врло брзо листао не 
задржавајући се ни на једној страници. Скоро да је прелистао 
две тре-Нине књиге.

- Ууу... овај што игра Јорка је најебао! Има на свакој 
страни текст. - рече Васа.

Ми се згледасмо. Значи ли то да он не зна, да је он тај
Јорк?

- Па ви, Васо... играте Јорка! - рече неко стидљиво.
- Ко?! Ја?... ууу... jec’L . онда сам ја најеб’о! - и врати се на 

почетак дела, на прве странице... Сви смо изишли из гардеробе, 
свесни да од дела нема ништа, да се можемо поуздати само у 
сећање.
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Колико је све у позоришту непредвидљиво и нелогично 
најбоље се може видети из следеће анегдоте.

Припремали смо комад Пророк Жарка Јовановића, 
касније Команина. Дуго смо увежбавали једну сцену у којој треба 
преко сцене, у погребној поворци, да поред великог броја 
глумаца прође и већи број статиста. Са статистима је увек 
проблем, јер се из пробе у пробу мењају, те се све мора 
увежбавати из почетка. Ратко Сарић, глумац старије генерације 
био је врло нервозан и љут што толико пута “враћамо” и пробамо 
ту сцену. Међутим, тај наш ход требало је да делује и 
достојанствено и са пуно туге, као што треба на погребима. 
Дошла је и премијера. У погребној поворци Ратко Сарић је ишао 
иза Драгана Зарића, а испред мене. Нарочито је било важно да 
још иза сцене “ухватимо корак” како бисмо сви корачали 
синхроно. Приближавамо се средини позорнице и одједном, 
необјашњиво, Ратко Сарић почиње да звиждуће и преплићући 
ногама игра коло “Моравац” . Толико смо били запрепашћени да 
се нико и не сећа реакције публике.

Сутрадан је Ратко добио писмо од директора Драме Веце 
Лукића, које нам је прочитао у бифеу:

“Поштовани господине Сарићу,
Само захваљујући вашим годинама и Вашој седој коси 

ово писмо нећу јавно окачити на огласну таблу. То што сте синоћ 
учинили на премијери Пророка не припада ни циркуској шатри, а 
камоли позорници Националног позоришта. Морали сте да знате 
да су преко те сцене прошли Сара Бернар, Француска комедија, 
Московски художествени театар, Вела Нигринова, Добрица 
Милутиновић, Жанка Стокић, Раша Плаовић, Миливоје 
Живановић, Љубиша Јовановић, Сава Северова, Љубинка Бобић 
и да вам више не набрајам а ви сте је својим поступком укаљали. 
Надам се да ће Вам ово писмо бити довољно да се уозбиљите и 
више не чините такве глупости. - Ваш директор Велимир Лукић.” 

После два дана у “Политици експрес” изишла је 
позоришна критика поводом премијере Пророка. Била је врло 
кратка, негирајући све вредности писца, редитеља, глумаца и 
свега осталог. Оценом да би ту представу вредело што пре 
заборавити, задња реченица је била:

“Част представе и Народног позоришта је спасао глумац 
Ратко Сарић."
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Ратко је тог дана купио 40 бројева “Политике експрес” и 
исекао критике. Ујутру је дошао у Дирекцију драме и питао 
секретарицу, Даницу Томић, да ли је дошао директор Драме.

- Не, нијејош стигао, Ратко.
- Могу ли да му на столу, у његовој канцеларији, оставим 

неки текст?
- Само изволите!
Ратко је ушао у канцеларију затворивши врата са собом и 

поређао по столу, столицама и поду свих 40 критика “Политике 
експрес”. Врати се, затим, код Данице и започео неки безвезни 
разговор, очекујући да се појави директор Веца. Убрзо је стигао, 
Ратко му се љубазно јавио, Веца га прилично љутито погледао, и 
нељубазно отпоздравио.

- Да ли ме неко тражио? - упита секретарицу.
- Не, није!
Веца је отворио врата своје канцеларије и угледао 

поређане папире.
- Шта је ово, другарице, Данице?

Критике нове премијере, друже директоре - 
предухитрио је Даницу одговором, Ратко.

Веци, који је још јуче прочитао критику није преостало 
ништа друго него да се насмеје.

- Ето, видите! Све је релативно, друже директоре! - 
смејао се и Ратко.

Питао сам се много пута да ли је тачно “да глумци - како 
је тврдио Бернар Шо, тумачећи разне карактере обично изгубе 
свој” . Нисам се у то уверио за четрдесет година рада у 
Позоришту, али ми се чини да се по много чему разликују од 
људи других професија. Имао сам утисак да “брже живе”, да им 
се чешће мења ритам живота, а и безброј свакаквих ситуација и 
стресова их приморава да лако одустају, или бар тако само 
изгледа, од принципа, личних уверења и моралних начела.

После једне премијере у “Звездара театру” у бифеу 
Народног позоришта, почела је жестока и општа полемика међу 
глумцима о вредности текста, о режији и игри глумаца. Публика 
обично говори о својим утисцима, да ли се то неком свиђа или не, 
али глумци, међутим, врло оштро оцењују, критикују то што су 
гледали. Десило се да је било међу полемичарима и учесника те
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премијере, који су се, наравно, жестоко бранили. Растко-Рале 
Тадић био је најоштрији међу критичарима.

- Еј, бре! То синоћ ништа није ваљало. То нема, бре, везе 
са позориштем! Сви су “шмирали”, а режија је била турска. 
Очајно је било осветљено, борба црнаца у тунелу! Пола публике, 
бре, после паузе отишло кући.

Предраг Тасовац-Таса који је играо у представи, значајно 
га гледао. Приметио је то Рале.

- Па и ти, Тасо! Што ме гледаш? Шта ти би. Нисам те 
ништа разумео... Шта ме бре гледаш? То нема везе са 
позориштем. “То Ти говорим у принципу” ...

- Слушај, Рале! Врати ми оних пет стотина динара што 
сам ти узајмио пре месец дана! - опомиње га Таса.

Пауза. Рале потпуно збуњен.
- Е сад, јеби га... Кад си сирома’ не можеш да имаш ни 

принципе! Зезам се, Тасо! Одличан си! Све сам те чуо. Остали 
немају везе, ти си лачо (добар).

Глумац Миле Лазаревић, био је један од оних глумаца 
који је много водио рачуна о свом изгледу. Увек са белом 
кошуљом, дискретном машном, беспрекорно испеглан, сваког 
дана свеже избријан и добро изгланцаним ципелама. Био је 
свакодневни гост у “Позоришној касини” и позоришном бифеу. 
Доброћудан, одмерен у опхођењу са колегама, пленио је својим 
пријатним бас-баритоном. Важио је за колегу увек спремног да 
помогне у оквиру својих могућности, али и да маштом збуни 
саговорника.

Глумачка машта је понекад равна фантастици. Миодраг- 
Миле Лазаревић је генерацијски припадао глумцима, одмах 
после чаробњака сцене, Миливоја, Љубише, Раше и Љубинке. У 
почетку је, како каже Срећковић у Шуми А. Островског “играо 
љубавнике”. Касније је био добар карактерни глумац. Имао је 
једну “ману” због које смо се, углавном сви утркивали да седимо 
у његовом друштву. Био је увек пун прича, наравно измаштаних, 
које су, мислим од Циге Јеринића, добиле назив "Лазарице”. Није 
било дана да му се нешто није десило, или да је неко нешто 
испричао, а да се и њему “нешто слично” није већ догодило. 
Углавном се радило о догађајима, или невероватним, или на



Момчило Ћира Животић 93

ивици вероватног. Али увек без и најмање намере да прича 
неком донесе неку непријатност, или да њему буде у корист.

- Јутрос се спремам да пођем на пробу, - прича једног 
дана у бифеу Народног позоришта, - жена ми у тазбини у 
Врњачкој бањи, кад неко зазвони на вратима, Отворим и видим 
непознатог човека.

- Јесте ли ви господин Лазаревић?
- Јесам!
- Могу ли са вама да разговарам пет минута?
- Како да не, само изволите - и руком желим да га 

пропустим да уђе унутра у стан, кад ми рука прође кроз њега. И 
више се ничег не сећам. Следеће чега се сећам је да стојим на 
вратима и погледом га испраћам како силази низ степенице и 
одлази. Погледом на сат сам схватио да је прошло двадесетак а 
не пет минута разговора, јер сам на сат погледао и кад је 
зазвонио на вратима; да не закасним на пробу. Јасно ми је одмах 
било да ми је у посети био човек са друге планете, бестелесне 
грађе, јер ми је рука прошла кроз њега. Из сећања ми је избрисао 
цео разговор који смо водили двадесетак минута. Вероватно су 
му били потребни неки поверљиви подаци - заврши причу Миле.

Миле отишао у болницу да оперише брух. После два дана 
неколицина млађих колега отишло је у болницу да га посети. 
Миле већ устаје и шета.

- Како сте, госн-Миле? Бога ми ви одлично изгледате, као 
и да нисте били на операцији - каже му Бошко Пулетић!

- Није било баш тако наивно - показује Миле завој преко 
ране од 2 см, залепљен са неколико фластера унакрст. - Нисам 
хтео анестезију. Добио сам само локалну. Гледао сам цео 
оперативни поступак. Распорили су ме, извадили ми сва црева и 
пребацили у једну ванглу. Онда су зашили тај део трбушне 
марамице, вратили црева из вангле у стомак, зашили и превили. 
Није баш тако наивно било.

Још једна Милетова прича је везана за болницу. Жалио 
се једног дана да му жена није здравствено у реду, да је јако 
болесна и да је већ недељу дана у болници.

- А шта јој је, госн-Миле? - упита неко.
- Имала је слепљену плућну марамицу. Одвео сам је пре 

недељу дана у болницу, а јуче је и оперисана.
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- Зар је тако компликовано?
- Врло. Јуче су је оперисали. Отишао сам рано ујутро, кад 

су је уносили у операциону салу, али ми нису дали да 
присуствујем операцији. Чекао сам скоро два сата испред 
операционе сале. Најзад, нисам имао више стрпљења и ушао сам 
унутра. Имао сам шта да видим! Три лекара у белим мантилима, 
белим капама, белим стерилним чизмама, гуменим рукавицама и 
стерилним газама преко лица закачени један за другог, као у 
причи “деда и репа”, вуку слепљену плућну марамицу и не могу 
да је одлепе. С тешком муком је одвојише од ребара. Избацише 
ме напоље, да заврше са операцијом. Још је у шок соби. Морам 
сад после пробе одмах у болницу.

Повео се једном приликом и разговор о напретку 
медицине, али и тешкоћама и дуготрајности лечења неких тешко 
излечивих болести.

- Сад у Америци трећи стадијум сифилиса се лечи за 24 
часа - каже Миле.

- Како, Миле?
- Врло просто! Напуне болесника антибиотицима, онда га 

затворе у једну велику челичну комору у којој је непрекидно 
температура 50 степени Целзијусових, и ту проведе дан и ноћ, 24 
часа.

- А како човек издржи ту, тако високу температуру тако
дуго?

- Замислите шта су се сетили. Цело време болеснику 
пуштају цртане филмове, не осети ни температуру ни време. 
Зачас му прође 24 часа, гледајући цртаће.

Глумачки тзв. “лапсуси” су последица разних стања у 
којима се глумац “затекне” на сцени. Понекад мањка 
концентрације, често због незнања текста, или због 
преморености, мамурлука, а дешава се и због претеране жеље 
да нешто зазвучи што убедљивије, када је језик бржи од мисли. 
Публика често и не примети грешку, али за глумце на сцени 
нечији “лапсус” може да буде велики проблем, било да изазове 
смех, па глумац не може да каже свој текст или да онај ко је 
направио “лапсус” због тога не може да настави.

После Добрице је остала прича да је у једној сцени 
“Млетачког трговца” , Виљема Шекспира заборавио текст. 
Требало је да одбеглу ћерку зове: “Џесика, Џесика” ! Узалуд му
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је шаптач добацивао: “Џесика, Џесика”, Добрица га није чуо и 
ишао је према њему. Шаптач му је поновио, али без резултата. У 
жељи да му помогне шаптач му је добацио: “Зови је””

Добрица је застао за тренутак, а онда је ставио руку на 
чело и пуним гласом са нијансом патетике и тремола рекао: Зло 
ми је!

Тако је он чуо суфлера.

У представи Јулије Цезар Виљема Шекспира, у Народном 
позоришту, после говора Марка Антонија у тумачењу Раше 
Плаовића, треба да говори Брут, у интерпретацији Љубише 
Јовановића. Љубиша који је свој говор почињао громогласно 
речима: Римљани, суграђани, земљаци... итд., на једној
представи пуним гласом загрме: “Римљаци...? Наравно да је 
један број глумаца напустио сцену, већина окренула леђа 
публици да сакрију смех, а само неколицина остала уздржана. 
Публика, вероватно, није ништа ни приметила.

У представи Коштана Боре Станковића, у II чину, Митке 
каже Коштани: “Коштан бре, минтан да скинеш, руке горе више 
главу да фрлиш, косу црну - филдиш око себе да распеш па као 
она Реџеповица да си” .

На једној представи, играјући Миткета, Јован Милићевић 
каже: “Коштан бре, минтан да скинеш, груди више главу да 
фрлиш, итд.” Може се само замислити тај напор осталих глумаца 
на сцени, да не експлодирају од смеха, уздржавајући се 
грижењем усана, тихим цичањем и самоштипањем да бол замени 
смех.

Још једном је Јован Милићевић довео колеге у сличну 
ситуацију, када је, исто у Коштани уместо: “Коштан, хоћу да 
чујем твој топао и мек глас”, рекао: “Коштан, хоћу да чујем твој 
мекао и топ глас.”

Коштана је постала “талична” представа за 
непредвиђене догађаје.

Играо сам циганског кмета који на крају представе чува 
Коштану пре одвођења у бању за Асана. На почетку слике кад 
се дигне завеса, и док се из даљине чује музика, седим испред 
куће и пушим лулу. Треба да утрчи Курта и саопшти: “Иду, иду
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сватови” ! Онда се наставља дијалог, после тога се појављује из 
куће уплакана Коштана итд. итд.

На једној представи диже се завеса, свира музика и ја 
пушим лулу. Нема Курте да саопшти: “Иду, иду сватови”. Пушим 
и даље, правим што гушће димове. Нема Курте и даље. Чујем 
избезумљеног вођу представе како преко микрофона позива 
глумца који игра Курту да дође на сцену. Публика се већ 
“комеша”, осећа да нешто није у реду. Устајем не би ли покретом 
смирио публику, одлазим до угла куће, ослушкујем... Курте и 
даље нема! Полазим напред према публици и да бих прекинуо 
паузу, не размишљајући много, кажем:

- Иду ли сватови, не иду ли сватови; Питање је сад?
Публика је препознала асоцијацију на чувени текст

Хамлета “Бити ил’ не бити, питање је сад?” - и наравно почела 
да се смеје чак ме поздравила аплаузом. Вероватно је 
поздрављала моју “сналажљивост”, нису ни схватили да је у 
питању била “избезумљеност" и страх.

Проблем је настао кад сам схватио да и Маја 
Оџаклијевска која је играла Коштану, због смеха не може да 
изиђе на сцену. У паници, да ће морати да се спусти тек пре 
неколико тренутака дигнута завеса, изашао сам са сцене и 
изгурао Мају на силу на позорницу. Пресавијена због смеха, са 
рукама преко лица изгледало је као да плаче. Све што је 
требало да буде речено у дијалогу претворио сам у монолог, 
завршио га и изашао са сцене. Био сам потпуно морак.

Светолик Никачевић, глумац старије генерације, прича о 
једном свом догађају, који му се догодио пред Други светски рат.

- Играо сам Сирана де Бержерака у Народном позоришту. 
Једне вечери требало је да учествујем у неком програму на 
Коларчевом универзитету, а имао сам представу Сирана де 
Бержерака. Организатори програма на “Коларцу” су ми обећали 
да ће ме испланирати за крај програма како бих стигао на време, 
после представе у матичној кући. Да бих стигао комотно на 
“Коларац” , одлучим да на крају представе скратим монолог 
Сирана. Чим сам прескочио део монолога, десило се нешто што 
нисам очекивао. Са треће, или задње галерије, чуо сам продоран 
глас: “Текст, господине!” Схватио сам у тренутку да сам, својим 
непромишљеним чином, оштетио неког гледаоца који, можда,
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због тог монолога долази на представу, плаћајући улазницу. 
Вратио сам се на почетак и изговорио цео текст.

У представи У агонији Мирослава Крлеже, Љубиша 
Јовановић се, као Лембах, на крају представе убија. Убија се 
пиштољем који, вадећи га из задњег џепа панталона, прислања у 
пределу срца и пуца. Пуцањ, уствари, изводи један декоратер, 
ударајући једном летвом о под. На једној представи декоратер 
није био на свом месту. Узалуд је Љубиша, прислонивши пиштољ 
на груди, покушавао да “симулира” повлачење ороза, пуцња није 
било. Ко зна шта је Љубиша тада имао на уму, тек пиштољ је 
вратио у задњи џеп панталона. У том тренутку одјекнуо је 
пуцањ. Љубиша је пао “мртав”. Декоратер је био закаснио. Сава 
Северова, велика словеначка глумица, која је играла Лауру је 
истрчала на сцену и угледавши мртвог мужа крикнула: “Лембах,, 
Лембах” , клекла поред њега и руком прешла преко предела 
срца, где је требало да буде рана. Тог тренутка из публике се 
зачуо глас: “Није се он ту убио!” Зачуо се смех публике. Завеса је 
пала али уместо трагедије завршило се као комедија.

Васа Пантелић прича о једном догађају у Народном 
позоришту у Београду.

- Играо сам у Злим дусима Ф. Достојевског са великим 
глумцем Љубишом Јовановићем. Између свих заједничких сцена 
у петом чину на крају комада Љубиша и ја играмо карте. 
Међутим, десило се нешто непредвиђено. Љубиша већ у другом 
чину вади карте и почиње да меша. Покушавам да му 
сигнализирам да то није сада, али Љубиша не схвата и почиње 
да дели. Видим да ме не разуме, зауставим га руком, али 
Љубиша не схвата. Дели и даље. Не знајући како друкчије да га 
опоменем промрмљам нешто, отприлике: “то ћемо касније”. 
Љубиша застаде, схвати да то није сад и гласно ми саопшти: “А 
да! То није сад. Карте ћемо играти у петом чину” !

Могло би тако у бескрај! Могло би се још много догађаја 
препричати и много страница исписати о онима који су део 
живота проводили на даскама.

Већ помињани глумац, Ратко Сарић, је свој естрадни 
програм “Портрет једног глумца” , завршавао једном песмом чији 
је аутор “непознати путујући глумац” :

У освит саме зоре издахну глумац стари
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Од дугог и тешког бола.
Анђели, слуге божје ставише га 
на рајска кола, и као и сваког другог, 
однеше журно горе.
Кад пред светог Петра дође,
Чупаво нудо поче:
“Молим шта ћу ја играти овде,
Добри и свети оче?”
Надзорник раја набра обрве 
И прогунђа благо:
“О, ви сте глумац,
Е баш ми је драго.
Ја жалим горко, рај смртницима 
друга задовољства спрема, 
овде ни једног позоришта нема!”
“Како молим, како” - чупаво чудо рече,
“чиме ћу се бавити, ја, свако вече?”
И подиже такву галаму, 
дође до дар-мара.
А надзорник раја 
позва чету жандара.
“Видите ли ово чупаво чудо.
Њушке голе, 
за тур, па доле.
И да ми се више никад, 
око рајских врата не мота.
А за ово га кажњавам:
У позоришту да живи, 
још педесет година живота!”

Шекспир је рекао: “Цео свет је позориште” !
Један злобник је додао:
- Глума је други најстарији занат на свету!
Ако је глума занат у позоришту, а Шекспир у праву да је 

свет - “позориште” , онда би било нормално да је глума занат и у 
свету, те би могла да се у равноправној конкуренцији избори 
врло лако за “Најстарији занат на свету”.
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Последња реконструкција Народног позоришта трајала је 
неколико година. Одмах, на почетку реконструкције, када је 
инвентар пресељен у земунску сцену Народног позоришта и 
бивши Дом слепих у Земуну, а уметнички ансамбли и 
административни сектор прешли на рад у Земун, из непознатих 
разлога, нестала је и “Позоришна касина” . Једног дана 
једноставно је скинута “фирма” изнад улаза, а затим су стигли 
неки мајстори да је преуреде за неку другу намену. Као да је 
неко хтео намерно да уништи све што је подсећало на 
дотадашње Народно позориште. Са “Позоришном касином” 
полако су нестајали сви они многобројни пријатељи, они, који кад 
и није представа у току живе са позориштем и глумцима, и који 
прате све што се збива у позоришту.

Почетком рада у новој реновираној згради вратио је 
позоришту само пријатеље са купљеном картом за представу, 
оне који “само гледају” позориште, али “не брину” о позоришту. 
Архитекте, који су осмислили реконструкцију зграде нису 
предвидели место за КЈ1УПУ у Доситејевој улици, незнајући њену 
функцију, а грађевински радници су “уклонили лозу” . Она се 
осушила, онда је ишчупана из земље и бачена. Људи који су 
одлучивали о новом позоришту нису знали шта је “Позоришни 
бифе” у подруму зграде суштински значио за све оно што се у 
позоришту догађа, ствара, осмишљава, планира, хвали и 
критикује. Нису знали да је то било место где се, заправо, 
формирала представа. Дугорочно су га издали неком 
приватнику, који га је “ампутирао” од позоришта. Зна се шта 
постаје “ампутацијом”.

И тако је нестанком “клупе под лозом” , нестанком 
“позоришне касине” и нестанком “позоришног бифеа” нестало и 
“једно Позориште”.

Наста-ће,. што би рекао професор Плаовић, нова 
“десетогодишња криза” .
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Прва премијера Момчила Ћире Животића у Народном позоришту у Беотраду



II ДЕО

С ОБЕ СТРАУЕ ЗАВЕСЕ

“МИ, СРБИ, СМО НАЈОПАСНИЈИ 
КАДА СМО МИ ОКО НАС”.

(Зоран Радмиловић 
у Радовану ш  Д. Ковачевића)
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Мечкарење

Када сам крајем лета 1950. године положио пријемни 
испит и био примљен у Позоришну академију у Београду, био сам 
пресрећан што ми се остварио животни сан, уз то још и поносан 
што сам одабран у двадесет примљених између више од 300 
кандидата пријављених из целе тадашње Југославије. Вратио 
сам се у родни дом у малом селу Кули код Пожаревца, и то са 
задовољством саопштио својој фамилији. Па, били су задовољни 
што су видели да сам ја срећан, али мислим да они нису били 
нарочито срећни. Баба Даница, коју сам ја одувек звао Аја, и која 
је у животу од “културних догађаја” имала прилике да види само 
“додоле” , “кад игра мечка”, упитала ме је:

- А... шта ћеш то да будеш кад завршиш школу?
- Па, бићу глумац. Учествоваћу у представама у 

позоришту; оно што овде зовемо “приредбе” .
После паузе само што није зајаукала.
- Ијао, зар сам те зато неговала и 'ранила да се 

“мечкариш" по свету.
И тако сам ја изучио, и наставио да се “мечкарим”, ево, 

већ скоро педесет година.

Учи да лаже

Мој колега, Бошко Пулетић, сада глумац Народног 
позоришта у Београду има сличну причу.

- Отишао сам после завршене прве године Позоришне 
академије - прича Бошко - да проведем месец дана код деда 
Мијајла, у Липово, код Колашина, у Црној Гори. Деда се много 
обрадовао, посебно што ћу остати толико дуго. Баба још више. 
Наравно, увече посебна свечана вечера унуку у част, од оног
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што се у кући нашло. Деда-Мијајло расположен, али једва чека 
да чује шта ће му унук бити кад заврши студије. Зна он да ће му 
унук бити глумац, али шта је то? Он никада није имао прилике да 
присуствује било каквом културном догађају, а о позоришту 
једва да је и чуо. Кућа му је усамљена на једној чуки, први 
комшија му је најмање два километра далеко. У Колашин је 
одлазио само кад је требало нешто пазарити. А, када су 
завршили вечеру...

- Е, сада, Бошко, испричај ти мени шта ћеш ти то радити 
кад завршиш школу? Објасни што простије можеш!

- Па, ево... - кажем ја - ти знаш да паметни људи пишу
књиге.

- Како да не! Знам! Његош је написао неколико мудрих 
књига. Из Горског вијенца понешто и знам. То су умни људи, ти 
који пишу књиге - каже деда-Мијајло.

- Ето видиш - настављам, - управо Горски вијенац је 
написао као разговор о важним ситуацијама. Позориште постоји 
да би се уместо читања, то што пише у књизи, слушало и 
гледало. Сваки од нас научи оно што говори једна личност. Када 
то добро увежбамо, чини се да тај разговор није из књиге, већ се 
све то догађа сада. Онда се у једној великој просторији са 
неколико стотина столица окупи публика која је купила карте- 
улазнице, а ми испред ње, добро увежбани, поновимо цео тај 
разговор научен из књиге. Највећи успех као глумац постижем, 
ако то што говорим кажем тако да не изгледа да сам то научио 
из књиге и да је то туђа мисао, већ да ја тог тренутка то мислим. 
Ако говорим оно што, рецимо, у књизи говори владика Данило, 
мора публика да поверује да сам ја Данило, и да то није написао 
Његош, него да ја тако говорим и мислим то што мислим.

- Е, сада те, Бошко, разумем. Сада ми је јасно шта је то 
чиме ћеш се ти бавити и шта ћеш радити... Сада ми је потпуно 
јасно - Задовољан је деда - Мијајло.

Ујутро, рано, пробудио сам се, и бавим се распремањем 
своје собе крај отвореног прозора. Деда-Мијајло нешто ради у 
дворишту, а ја видим наилази први комшија из удаљене куће.

- Мијајло, чујем дошао ти је унук? - пита деду.
- Доша’, доша’! Не можеш замислити колико ме је 

обрадовао.
- Оће ли дуже остати?
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- Мјесец дана.
- Е, лијепо, Богами. Он је на високим школама?
- Jec’, jec’! Учи факултет.
- А шта учи?
- Учи да лаже! - без размишљања одговори деда-Мијајло.

Велики обрт, а зарада никаква

Моју глумачку класу (генерацију) на Позоришној 
академији примио је професор Радомир-Раша Плаовић, и водио 
нас је и учио све четири године студирања - од 1950-1954. 
године. Дипломирали смо са представом у Народном позоришту 
у Београду, за коју је професор Раша Плаовић сам написао 
текст. Комад се звао “Авлија”, а тема је била савремена. Мало 
драма, онда комедија, па мало трагикомедија, и на крају аплаузи, 
честитања, сузе, цвеће и све остало што иде и уз највеће 
премијере.

Али почетак није ни налик оваквом крају. На првом часу, 
часу упознавања нас студената са професором Плаовићем, 
дошло је изненађење. Пошто смо се редом представили са свим 
оним “што смо изводили” на пријемном испиту, чекали смо шта 
ће нам професор рећи на почетку наших тако срећно започетих 
студија.

- Добро!
То је и касније, на сваком часу, гоком следећих четири 

године, била прва реч коју је изговорио. Али следе-ће су биле, 
углавном: “То, сине, ништа не ваља!... То није добро... итд.

- Добро!... Ви рте млади и имате још довољно времена да 
се предомислите, да се определите за неки озбиљнији посао од 
овог за који сте се определили. Али, добро!... Ви сте желели то 
и, ето смо овде заједно. Моја је обавеза да вам кажем и да вас 
упозорим да ће вам муке, незадовољства, несигурност и 
неизвесност бити свакодневни, а спокојство, срећа и 
задовољства реткост, то би се са трговачким жаргоном рекло: 
велики обрт, а зарада никаква. Боље вам је да шетате
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Калемегданом, него да проводите време у овој загушљивој
сали”.

- Прави се важан!... Демагог!... Постао велики глумац, па 
мисли да му се може све! - били су наши коментари, после часа, 
када смо остали сами.

- Плаши се конкуренције! - био је један коментар, нисам 
сигуран, али мислим да га је изговорио Паја Минчик Извињавам 
се Паји, ако сам погрешио.

Професионалци

Био сам ја и пре Позоришне академије глумац. И то 
глумац-професионалац. У Обласном народном позоришту у 
Пожаревцу (од марта 1949. до октобра 1950. године). Како сам 
постао? Врло просто! Бавећи се у пожаревачкој гимназији радом 
у драмској секцији са школским другом Богићем Бошковићем- 
Туретом, каснијим колегом на Позоришној академији и најзад 
колегом у Народном позоришту у Београду, дакле, бавећи се 
аматеризмом у Гимназији, после неколико гимназијских 
представа одиграних у згради Обласног народног позоришта у 
Пожаревцу, пред испит велике матуре позвао нас је управник тог 
позоришта на разговор.

- Да ли бисте вас двојица волели да будете 
професионални глумци? - упитао нас је управник Влада Илић 
звани “кмет”.

- Па... волели бисмо... - згледали смо се Туре и ја.
- Хоћете ли после матуре остати овде', у Пожаревцу, у 

позоришту ако постанете професионални глумци?
- Нисмо ништа одговорили. Били смо збуњени.
- То вам је једини услов. Да останете у Пожаревачком 

позоришту! - наставља “кмет” .
- Али, како да постанемо професионални глумци? Значи 

ли то глумци са платом? - усуди се да пита Туре.
- Наравно са платом. Постаћете врло просто. Ја напишем 

у име позоришта министру Бабовићу молбу и захтев да, због 
потребе нашег позоришта за двојицом младих глумаца, постави
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вас двојицу за професионалне глумце, сачекамо месец дана, и 
добићемо одговор. Позитиван или негативан - каже Влада 
“кмет”.

... Стигао је позитиван одговор. Министар Бабовић нас је 
поставио за глумце пре завршене велике матуре у Пожаревачкој 
гимназији. Било је то почетком 1949. године.

Студент

Годину дана касније конкурисали смо Туре и ја, он на 
Филмској школи, ја на Позоришној академији. Те године су 
спојене у Академију за позориште и филм. Нисмо смели да 
причамо да смо већ били професионални глумци. Неки су нам 
дошапнули да би комисије које процењују и бирају кандидате, 
сматрале да смо већ “искварени” ако смо били професионални 
глумци. То сам тумачио као неповерење у министра Бабовића, 
који нас је прогласио професионалним глумцима. Додуше, сва 
позоришта у Србији која је Бабовић основао, врло брзо су 
укинута, а глумци, које је постављао као професионалце, 
враћали се старим професијама.

Случајна превара

На крају позоришне сезоне 1949-1950., проведене у 
Обласном народном позоришту у Пожаревцу, заказано је 
једномесечно гостовање у Аранђеловцу где смо цео репертоар 
приказивали за госте Буковичке бање. Био сам упослен у целом 
репертоару, те сам сваке вечери имао представу.

Једне вечери, била је представа Поп Ћира и поп Спира 
С. Сремца. Играо сам младог учитеља Петровића око кога и 
почиње цео заплет комедије. Долазећи на представу, по обичају, 
свратим до благајне. Благајница је била истовремено, после 
обављеног посла и наша суфлерка у току представе. Свратим да 
се распитам колико ћемо имати гледалаца.
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- Продато је скоро све, до почетка ће отићи и остатак 
улазница, а ти се вечерас држи добро!

- Зашто?! - упитао сам зачуђено.
- Дошао је један стари господин, купио је цео први ред и 

рекао ми да доводи целу фамилију и све пријатеље јер обожава 
глумца Животића, а није га гледао пуних двадесетак година.

Одмах ми је било јасно где је забуна. Презиме Животић је 
узрок неспоразума, јер ја још нисам ни имао двадесет година. 
Била ми је осамнаеста година живота, нисам био ни рођен кад је 
он гледао свог “љубимца” Животића, али познатог и чувеног у 
целој земљи, Душана Животића, тада већ доајена позоришне 
уметности у Србији.

- Па, јеси ли му рекла да то нисам ја, да немам ни 
двадесет година?

- Таман! Нисам луда да му кажем! Зар да одустане од 
куповине целог првог реда, а то је преко двадесет најскупљих 
карата? Држи се ти добро, допашћеш му се можда и ти!

Држао сам се добро, али не знам да ли сам му се допао, 
пошто сам после представе брзо побегао на споредни излаз од 
позади, “од ардије” како би рекли моји стишки сељаци.

Први “данак” позоришту

Још као ученик основне школе волео сам да гледам 
сеоске аматере како “припремају приредбу”. Био сам учитељско 
дете и приредбе су се припремале обично у школи. Увек сам 
“искукао” да ми дозволе да будем присутан.

“Боже како је то лепо што они раде; нису то “ кобајаги” 
они него неке друге личности из књиге. Што бих ја волео то да 
радим, али бадава! Нећу ја то никада умети!” - размишљао сам 
док сам их гледао. Сећам се и наслова неких од тих приредби. 
На бунару, Ђидо, Две сиротице. Касније када сам отишао у град, 
у гимназију, користио сам увек прилику да се “увучем” и гледам 
неку аматерску представу. И данас се сећам да се аматерско 
друштво у Пожаревцу за време Другог светског рата звало 
“Србозар” .
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“Србозар” вечерас приказује у Дому трговачке омладине 
представу” ... итд.

А онда, после рата, у Пожаревцу је основано Обласно 
народно позориште са професионалним глумцима. Кад год сам 
имао могућности био сам публика. То је за мене било најбоље 
позориште на свету. Нисам желео да поверујем да постоји боље. 
После једне представе “Народног посланика” Б. Нушића, сећам 
се, сутрадан сам, на часу хемије, причао свом “другу из клупе” 
шта сам гледао, хтео сам да му дочарам сцену када Срета 
“Нумера” звони у замишљеној скупштини и даје Јеврему Прокићу 
реч, па сам дигао руку у вис и махао њоме. Професор Пера, 
“Шуца” смо га звали, приметио ме је.

- Батице, ти из последње клупе... ти, ти што машеш 
руком... дођи напред!

Изашао сам и стао испред катедре.
- Кажи ми све што знаш о фосфору!
Стајао сам затечен... Лекција о фосфору је била 

последња лекција а ја, с обзиром да сам пре тога “одговарао” и 
био већ оцењен, нисам знао о фосфору ни да бекнем. Стајао сам 
тако можда читавих пола сата, а професор је мирно седео и 
ћутао. Ћутао сам и ја иако су другови узалуд покушавали да ми 
нешто дошапну. Нисам се ни трудио да их чујем.

- Иди на место, али ми пре тога реци како се зовеш? - био 
је кратак професор.

Рекао сам. Отворио је прозивник са оценама и нашао 
моје име.

- Видим да си већ оцењен. Погрешио сам што сам те 
оценио са врло добар (4). Ево теби, лепо, један кец, па ако будем 
стигао до краја године да те питам, можда ћеш и поправити - 
рече мирно.

Уписа ми “рђав” (1) иако тада није постојала та оцена. 
“Недовољно” је било слаб (2). Муку сам имао да, уз интервенцију 
разредног старешине, будем још једном испитиван и поправим 
оцену. Тако ми је позориште, још пре него што сам имао икакве 
директне везе са њим, почело да загорчава живот.
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Избор занимања - даске (које живот значе)!

А онда једног дана - 1947. године - дошао је друг Туре:
- Слушај, буразеру. Ајде дођи вечерас у салу Гимназије, 

имамо пробу драмске секције. Разболео ми се један члан, Миша 
из v i l3, па немам у једночинки, коју спремамо, деду који умире на 
крају. За недељу дана треба да наступимо на градском 
фестивалу драмских секција. У сали Позоришта. Имаш да 
научиш страницу текста, то је сам крај једночинке, једна мала 
сцена.

- Јеси ли ти, Туре, луд! Ја то нити умем нити хоћу.
- Па, ти волиш позориште и често идеш да гледаш?
- Ја волим да гледам, али немам смисла да се и сам тиме 

бавим. Не долазиш у обзир! Избриши то из главе.
- Ама, ко тражи од тебе да имаш смисла и да умеш? 

Молим те, као најбољег друга, да ми учиниш и помогнеш да 
изађемо на такмичење. Улога је мала и без везе. Биса и ја 
играмо једночинку, ти си на крају. Ајде?! После фестивала 
одлазимо и у Смедерево, Велико Градиште и у Петровац на 
Млави у размену са њиховим гимназијама. Путоваћемо буразеру, 
увек ново друштво, пуно нових девојака... разумеш?

- Ма, знам, све је то лепо, али... како ћу да глумим кад ја 
то не умем?

- Не мораш ни да умеш да глумиш, само научи да кажеш 
текст. Залепићемо ти бркове и браду јер играш деду, па ти 
причај к'о твој деда... Ајде, не зезај брата?!

Онај део приче о путовањима у суседне градове и 
дружење са њиховим гимназијалцима је победило и ја прихватим 
понуду. Залепим бркове и браду и изговорим цео текст, сећам се, 
као у бунилу. И на градском фестивалу драмских секција 
добијем награду. “Награда за постигнути уметнички резултат” - 
тако је писало. Једночинка се звала Зелена грана.

Тих бркова и браде сам се сећао касније и у позоришту. 
Пред сваку премијеру сви имамо трему, и у разговору међу собом 
сви исказујемо сумњу у резултат свега што смо урадили. Обично 
би нас Мија Алексић, наш велики глумац, умиривао и охрабривао.
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- Море, нема везе! Ко се прекосутра на премијери дочепа 
бољих бркова и браде тај је решио улогу.

Ето, тако ми је занимање изабрао Туре, а после 
потпомогао и Мику Миловановић, тада глумац и редитељ 
Обласног народног позоришта у Пожаревцу који нам је у 
гимназији режирао представе у драмској секцији. После оне 
награде и нисам могао назад. Касније је он и предложио Влади 
Илићу “Кмету” да нас позове и предложи нам да будемо 
“професионални глумци” . После доста времена били смо заједно 
у Народном позоришту у Београду. Тада је био помоћник 
управника Гојка Милетића. Кад год би га “оптужио” да ми је 
одабрао животни позив, одговорио би питањем;

- А шта би то ти лепше и паметније одабрао?
И био је у праву за оно прво!

Од позоришног противника до глумице

Мајка Радмила, Мица како сам је звао, јер су је сви тако 
звали, била је највише незадовољна мојим избором занимања.

- Што си баш то изабрао? То ти није ништа! Боље да си и 
учитељ него то. А могао си да будеш лекар, или инжењер, или... 
или тако нешто, паметније.

Док сам био на Позоришној академији, долазила је у 
Београд, и онда бих је одвео у позориште на представу.

- Па, лепо је! Не могу да кажем.. коментарисала је после 
одгледане представе.

Једног дана, стигао је у Београд мој отац, Данило, и - 
између осталог - извади и једну фотографију.

- Показаћу ти нешто, ако ми обећаш да нећеш рећи Мици 
да сам ти то показао, и да о томе нећеш ником, у њеном 
присуству направити било какву алузију.

Обећао сам. Дао ми је фотографију на којој је између два 
мушкарца, једног у хајдучком оделу са великим брковима, а 
другог у турској ношњи са великом брадом, стајала моја мајка, 
Мица, “забрађена” марамом, у сеоској народној ношњи, невешто 
нашминкана, “да буде старија” . Нисам одмах све схватио.
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- Шта је ово?! - упитах прилично збуњен,
- Мица је пре две вечери имала, у селу, премијеру Кнез 

Иво од Семберије Б. Нушића, и та је фотографија начињена 
после представе, за успомену. Молила ме је да ти то никада не 
покажем, Могу ти рећи да је доживела велики успех. Сви кажу 
да је одлично и потресно одиграла мајку у завршној сцени. 
Добила је и награду јер је представа играна у оквиру неког 
такмичења села у општини.

Сада сам био потпуно збуњен.
- Мица се бави аматерски глумом?!!!
- Ето, видиш... - био је кратак очев коментар.
Онда, не много после тог времена, отишао сам у посету 

родитељима у село. Видевши да Мице дуго нема да се појави у 
кући почех да је тражим.

- А, где је Мица, нема је? - запитах оца.
- Отишла је у град. У Пожаревцу је. Она је уписала неки 

редитељски курс за рад са сеоским аматерима. Одлази три пута 
недељно. Вратиће се вечерњим аутобусом.

Те вечери смо уз смех легализовали њену љубав према 
позоришту. А онда ми је једног дана признала.

- Ти радиш најлепши посао на свету. Била сам много 
заостала и глупа.

Тек сад знам да ништа не знам

Већ првих дана на Позоришној академији, када је прошао 
први круг свих часова (предмета), у контакту са професорима, 
ангажованих са разних факултета Београдског универзитета да 
нам буду предавачи свега онога што се учи на Академији, 
схватио сам да је моје знање ограничено без обзира на 
сведочанство о завршеној “великој матури” . Како сам био 
свршени матурант Пожаревачке реалне гимназије, врло угледне 
у Србији, са дугом традицијом, уплашио сам се сазнања да је 
незнање бесконачно, неограничено, за разлику од мог знања. 
Као професори на Академији су били др Милош Ђурић за светску 
и античку књижевност, проф. Ђуза Радовић за југословенску
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књижевност, др Павле Васић за Историју уметности, др Ђорђе 
Живановић за српски језик и акцентологију, професор-глумац 
Карло Булић за маску и још много њих, за сценске кретње, 
технику говора, мачевање, акробатику, јахање, стране језике, 
филозофију, психологију и све друге бројне предмете који су 
били у оквиру плана студија на Академији. Било је јасно, 
слушајући их, да су ми потребни велики напори да пре свега 
исправим грешке стеченог знања у мојој глави, а затим испуним и 
све празнине у њој, ако желим да живот наставим у великом 
граду и будем глумац у великом позоришту. Можда је та разлика 
између паланке и велеграда, пожаревачког акцента и 
београдског говора, између провинцијских професора код којих 
сам стекао прилично ограничено образовање и академика чија 
сам предавања сада слушао, учинило да сам престао са 
младалачком самоувереношћу, и почео сам да сумњам у неку 
значајну вредност оног што радим. Једино нисам никад 
посумњао у жељу да се играм позоришта. Играо сам се, али сам 
увек сумњао у вредност те игре. Када нам је једног дана проф. 
Милош Ђурић изрекао мисао грчког филозофа “Сад тек знам да 
ништа не знам” , скоро да ми није било потребно никакво 
тумачење.

Могуће је да је тај период био пресудан, да сам и касније 
у животу сумњао у то што радим, и никада нисам био задовољан 
оним, што сам у професији учинио. Све моје колеге које су се 
поносиле својим постигнутим резултатима, гледао сам са неким 
дивљењем, али никада нисам успео да било шта прогласим 
својим успехом. Заправо, позориште ће и касније за мене остати 
место за игру, за остварење мојих личних задовољстава у тој 
игри, а никако нешто што ће ми омогућавати рангирање на неким 
глупим платним списковима или било каква, још глупља, 
поређења са осталим колегама. У то сам био сигуран и тада када 
сам сазнавао “да ништа не знам”.

Мој професор глуме, проф. Раша Плаовић ме је често на 
студијама, а и касније у позоришту, не знајући, подсећао на прву 
реакцију моје бабе-Данице кад је сазнала да ћу бити глумац. Кад 
год би му нешто погрешио, неумесно предложио, реакција је увек 
била иста.

- Ајде, бежи тамо, мечке да водиш!
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Позоришна академија

О Позоришној академији су сви давали своје оцене: те 
ваља, те не ваља! Те потребна је, те није потребна! На њој се 
може научити много, али се и не може научити ништа.

Чак је једном приликом и наш познати редитељ, драмски 
писац, позоришни теоретичар Бранислав-Браца Борозан, када је 
у позоришту требало одлучити да ли глумци са завршеном 
Позоришном академијом треба да добију већу стартну основу на 
лични доходак и имати већу плату у односу на оне без 
Академије, изрекао чувену мисао: “Серем вам се на Академију” ! 
Био је асистент режије на Позоришној академији.

Лично мислим да је Позоришна академија била корисна 
сваком ко је успео да је заврши. Код професора Станислава 
Баји-На, који је предавао светску књижевност, није могао да 
“прође” нико кога би ухватио, а био је врло вешт у томе, да није 
прочитао сва дела Виљема Шекспира.

Уверен сам да ко прочита “целог” Шекспира “изучи
живот”.

Позоришна академија II

Kao студенти Позоришне академије били смо на неки 
начин “привилеговани” у односу на остале студенте Београдског 
универзитета. Као прво, сви смо добијали стипендије. Педесетих 
година се живело сиромашно. Добијале су се картице за 
снабдевање, помоћу којих је била ограничена количина свих 
животних намирница, и оне су биле додељиване по категоријама. 
Они на најтежим пословима су добијали Р,, затим лакши Р2, а 
најлакши Р3. Студенти су имали РС, али и ту су биле категорије 
РС,, РС2 и РС3.

Ми смо на Позоришној академији, наравно, добили РСГ 
Сви смо добили сакое од “ребрастог” сомота боје нафте и тамне 
панталоне што је тада у Београду било јединствено и хит. По 
томе смо на улици били препознатљиви. У београдска позоришта 
смо улазили без улазница, у Југословенској кинотеци смо
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једанпут недељно имали организоване пројекције старих 
филмова. У ДИФ-у (Државном институту за фискултуру) један 
час недељно акробатике и пливања у затвореном базену, двапут 
месечно часове јахања на београдском Хиподрому, а све то у 
циљу практичне обуке, поред главног предмета - глуме. На 
Позоришној академији је у јутарњим часовима био организован 
врло богат бесплатан доручак, а ко је желео могао је врло 
јефтино да постане абонент ресторана Југословенског црвеног 
крста у Симиној улици. Једном речју, режим је будућим глумцима 
пружао много у односу на остале студенте Београдског 
универзитета. Сем редовних професора глуме и режије, сви 
остали професори теоретских предмета, били су са разних 
факултета Београдског универзитета и били су хонорарни, 
Најдражи је, наравно, био професор др Милош Ђурић, чика Миша 
са Филозофског факултета. “Философског, а не филозофског” - 
како је чика Миша волео да каже.

Само будалчине кажу “филозофија” . Треба 
“философија”.

Кад је он имао час на Академији, све остале просторије 
су остајале празне, и студенти свих година су били у просторији 
где је говорио чика Миша. Предавања су му увек била 
незаборавна, сликовита, прожета невероватном љубављу за 
материју о којој је причао. Предавао нам је античку књижевност. 
Када је, рецимо, причао о Одисеју, имао се утисак да је лично 
све то доживео заједно с њим. А онда би са једним невиђеним 
шармом “осуо паљбу” најпогрднијих увреда на неког од нас, који 
би показао незнање на неко од његових питања у вези са темом.

- Чист и плав си ти као небо!... Слама теби вири из 
ушију!... Ти живиш да би пунио клозетску јаму?!... Затвори уста 
бравом дубровачком да не излазе из њих те глупости!... - биле су 
врло често реплике упућене нама.

Једном приликом је једну изузетно дотерану 
студенткињу упитао шта је Кирка рекла Одисеју кад је стигао 
код ње на острво. Девојка је ћутала. Није знала.

- Зашто ти џабе мажеш ту горњу половину тела, кад 
живиш само доњом?!

Када смо једном отишли да полажемо испит на његову 
катедру на Филозофском факултету и сместили се у његовом
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кабинету, отворио је врата и обратио се неколицини својих 
студената са филозофског, који су се нашли у ходнику.

- Дођите овамо! Дођите да се смејете! Полагаће испит 
ове будалчине, глумци!

Смејали смо се ускоро сви, заједно.
Раде Поповић је, као семестарски рад, требало да пише 

о Хомеру. Иако је врло солидно обрадио тај посао почео је рад 
врло “несрећно” .

“Јадни Хомер је морао да сачека врло много времена да 
протекне како би добио признање које...”

- Чика Миша кад је прочитао почетак “Јадни Хомер”..., 
није ни читао даље, већ му је прецртао све странице.

- “Јадни Хомер... јадни Хомер!” Ко је теби дао право, 
будалчино једна, да ти њега жалиш. Јадан си ти!... Погледај се 
само... Како се усуђујеш да доносиш суд о његовој величини и 
његовом делу и да га проглашаваш јадним.

Узалуд је Раде покушавао да објасни шта је мислио да 
каже, чика Миша му није дозвољавао да дође до речи.

- Ајде, коњино, затвори ту јаму и не причај више ништа о 
Хомеру... Кажи ти мени ко је био Пиндар?

Раде ћути, а онда му присутни Ташко Начић, да би се 
насмејао дошапнуо да је био баснописац.

- Баснописац!... - рече гласно Раде.
Чика Миша се читавих пет минута, гласно смејао.
- Баснописац, кажеш?!... Баснописац... А које је то басне 

писао? Испричај ми само једну, коју знаш!?
Раде је ћутао. Био је црвен као куван рак. Чика Миша га 

је позвао да приђе и, попевши се на мердевине, скинуо је, и 
наређао му на руке, десетак дебелих књига.

- Је ли ти јасно, будалчино једна, да је све ово написао 
Пиндар, и да ти никада то нећеш прочитати па да живиш и 300 
година као корњача... Је ли ти јасно?!

- Јесте - одговори Раде коме су већ клецале ноге под 
тежином књига.

- Је ли ти јасно зашто нећеш моћи да прочиташ?
Раде је ћутао.
- Зато што то још није све преведено, а ти си неписмен и 

за наш језик! Него, хајде лепо поређај све те књиге горе одакле 
сам их скинуо.
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На пријемном испиту за одсек драматургије, Бошко 
Трифуновић, већ као писац познатог комада за децу Бајка о цару 
и пастиру, играног неколико стотина пута у Дечијем позоришту 
!‘Бошко Буха”, добио је између осталих питања и једно од 
професора др Милоша Ђурића, који је био члан комисије за 
пријем студената на поменутом одсеку.

- Који позоришни комад у светској литератури се вама 
највише свиђа, и сматрате га најкомплетнијим и највреднијим.

- Сирано де Бержерак, - добио је одговор од Бошка.
Чика Миша није ништа прокоментарисао, али је целе

следеће године, сваки час на Академији, још приликом уласка у 
салу овако започињао:

- Има једна брката коњина која кружи овом Академијом и 
кужи овај уметнички ваздух. За њега није добар комад ни 
Антигона, ни Цар Едип, ни Тројанке, ни Електра, за њега нису 
добри писци ни Есхил, ни Софокле, ни Еврипид, за њега је 
најбољи комад Сирано де Бержерак.

Бошко је тада носио бркове.
Ректор Академије за позориште и филм био је наш 

познати песник Душан Матић. Био је изузетан ректор. Предавао 
нам је Модерну светску књижевност. Много је волео своје 
студенте и био је спреман да за сваког од нас учини што може.

Једном приликом један студент, нећу му помињати име, 
ушао је у Ректорат када ректор Матић није био унутра, узео му 
шешир са чивилука, ставио на своју главу шешир и изашао 
напоље. У ходнику се срео са ректором Матићем, јавио му се 
скидањем шешира са главе и кренуо ка излазу.

Ректор Матић је дуго, зачуђено гледао за њим, 
препознавши свој шешир на његовој глави.

Студент је изишао из зграде и истог дана га продао у 
једном комисиону. На Академији је избила афера због 
шешира. Сазнавши за догађај, Савез студената је сазвао скуп 
свих студената Академије, где је предложено да “лопов” буде 
одстрањен са Академије. Ректор Матић је читаво време упорно 
бранио студента и “његов поступак” и био против било какве чак 
и вербалне осуде.

- Молим вас, младић ми је признао да је био гладан, није 
имао пара, узео шешир и продао га да би могао да купи нешто за 
јело. Шта ту има толико страшно? Шешир јесте купљен у Паризу,
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али чим будем први пут отишао тамо, купићу нови. Уосталом, не 
можете ви доносити одлуке о судбини мог шешира!

Поступак је обустављен. Студент је “појео” цео шешир 
без казне.

Глумац Тома Курузовић је као студент становао на 
Карабурми. Улицом 29. новембра, према Карабурми, ишао је 
трамвај број 9. Једног дана долазећи на Академију срео се са 
ректором Матићем.

- Томо, наставиш ли овако нећеш имати никаквих услова 
да постанеш уметник. Данас сам те видео окаченог на трамвају, 
у улици 29. новембра, висиш држећи се за канап троле. Молим 
те да то више не радиш. Ако је новац у питању обрати се мени!

На једном од његових часова повео се разговор о свим 
чиниоцима који су потребни да се млад човек оспособи да би као 
зрео глумац могао да понесе и донесе одговорне улоге из 
светске и наше драмске литературе. Шта је све поред 
образовања и знања важно? Колико су важни карактерне 
вредности и темперамент сваке личности посебно?

- Имам утисак, гледајући вас тако смирене, спремне на 
послушност, неспремне на инцидентна стања, да -ћете тешко 
постати врсни уметници. Већ дуго на овој Академији није 
разбијена ниједна столица, ниједан лустер, ниједна жустра свађа 
није завршена мањим физичким обрачуном у одбрани својих 
мишљења. Без темперамента и разбијања нема много шанси за 
уметничка остварења, забринуто нам рече тада ректор Матић.

Убрзо је било доста ситуација које су га могле осоколити, 
да буде миран и без бриге!

Било је свега и свачега на испитима тзв. “теоретских 
предмета”.

На једном испиту из Историје уметности код професорке 
госпође Коларић, сећам се, наш касније познати глумац Љуба 
Тадић, не могавши да се сети назива “катакомбе” , на питање где 
је почела писменост код Словена, завукао се под сто да би 
професорки доказао да зна место, али не зна име. Оцењивани 
смо од 5-10 и Љуба је добио петицу (5). Одмах је отишао да се 
жали ректору Марићу, а овај је отишао горе у салу где се 
одржавао испит.

- Забога, госпођо Коларић, ја вас молим да поново 
испитате Љубу, или да му дате шестицу (6); неће он ништа бити
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лошији глумац што не зна шта су катакомбе. А он је, верујте ми, 
изузетно талентован.

Стојан Дечермић “лепи Цоле” , и Стеван Макси^ “Макса 
Пуфта”, на испиту из руског језика, не могавши да преведу текст 
који су добили извлачењем питања, зарадили су шестице (6) 
певањем неке руске песме "Мој кастор в тумање светит” .

Драган Лаковић (“Карло Лаковети”), требало је на 
полагању “предвојничке обуке” , да практично растави и састави 
митраљез. Кад је то обавио, пошто му је професор, капетан I 
класе, уписао у индекс (6), извадио је из џепа десетак ситнијих 
делова од митраљеза које није успео да склопи.

- Ово припада митраљезу, али ви ћете, друже капетане, 
сигурно много боље и тачније то урадити од мене.

Смејао се и капетан.
Часови глуме, одржавани скоро цело поподне, били су 

нам право задовољство. А то је, уствари, и било оно што је 
најважније у нашим студијама.

Како открити и освојити тајну глуме?
Највише смо волели тзв. “импровизације” . Када сами 

смишљамо тему, заплет, сукоб, расплет и крај. Уз све то и текст 
који се тог тренутка “рађа” . Често се дешавало да крај буде 
другачији од оног замишљеног.

Ређале су се трагедије, драме, комедије, траги-комедије, 
биле су ту заступљене све професије, сви могући родбински 
односи, живот од рођења до смрти, од љубави до мржње и 
убиства, једном речју смишљали смо све оно што чини људски 
век. На крају импровизације стизала је оцена и критика 
професора Плаовића.

- ...То није добро што сте данас осмислили и показали, из 
простог разлога што... итд., до нашег разочарања у нашу 
глумачку уметност.

А онда сутра поново.
Испит из глуме после прве године био је тзв. “контролни” 

и пред комисијом. Након испита саопштење:
“Испит су положили следећи кандидати и они ће уписом 

у другу годину наставити студије на Академији” . Испод је следио 
списак. Од двадесет један остало нас је четрнаест. Осталих 
седам, једна тре-ћина, су могли да се опредељују за друга
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занимања. Нису више били студенти Академије, што је значило 
да не-ће бити глумци.

Био је то, можда, мало суров правилник о школовању на 
Академији, али исто толико и исправан. Посао који смо одабрали 
и јесте несвакидашњи. Неспособни за њега, постају вечити 
незадовољници, а тешто се одлучују да се “ману ћорава посла” , 
како би рекао проф. Плаовић.

Касније је то на Факултету драмских уметности 
промењено. Дозвољено је “понављање године”.

Будући глумци на летовању

Нама, који смо успешно завршили прву годину студија и 
прошли контролни испит, остала је могућност да са старијим 
колегама друге и треће године, толико је само година било, 
одемо на летовање 1951. године. Академија је омогућила, онима 
који су желели, да под врло повољним условима оду месец дана 
у студентско летовалиште на острву Лошињ. Било нас је 
десетак. Од старијих колега Оливера Марковић, Олгица 
Станисављевић, Стеван Максић, Михаило-Мика Викторовић, 
Света Павловић, од нас млађих, Богић Бошковић-Туре, Зорица 
Качаревић и ја, а са класе режије Славољуб-Слава Стефановић- 
Раваси и Душко Родић.

По доласку у Велики Лошињ, где је било студентско 
летовалиште, одмах смо скренули пажњу на себе, изабравши 
посебну плажу, одвојену, коју смо назвали “Академска плажа”. 
Дозвољавали смо ретким гостима са других факултета да 
проводе време на њој. Сви смо становали у једној вили са 
неколико просторија, на коју смо били посебно поносни, Једне 
вечери, сазнавши да у Малом Лошињу има башта-ресторан са 
музиком, упутили смо се тамо. Било је изузетно пријатно, 
одличан оркестар и велики плато за игру. У неко доба, уз музику 
румбе, Оливера и Мика су се играјући опустили уз импровизацију 
разних фигура, те су остали парови полако, спонтано почели да 
се повлаче у страну дајући им пљескањем руку ритам. Оливера и 
Мика, пуни себе, свесни да су у центру пажње, чинили су чуда по
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празном платоу. Дуго је трајала та игра, а крај је награђен дугим 
и снажним аплаузом. Оливера и Мика су се вратили за наш сто, 
али се убрзо појавио директор баште-ресторана и замолио их да 
пођу са њим. Били смо мало и уплашени, не знајући да нису, 
можда, претерали у слободи извођених фигура у току игре, да 
нису пореметили неки “домаћи ред”. Било је то почетком 
педесетих година, а тада се много шта није смело. Дуго су се 
задржали, а онда су се појавили насмејани и добро расположени.

- Мислио је директор да смо нека група уметничких игара, 
па је желео да наступимо једне вечери - каже Оливера. - 
Објаснили смо му да смо студенти Позоришне академије из 
Београда и да смо на летовању у Великом Лошињу.

- Обећали смо му, - настави Мика - да му сутра увече, 
овде, у башти, одиграмо један програм за госте хотела. 
Прихватили смо и сутра предвече ће по нас, у Велики Лошињ, 
послати превоз,

- Па шта ћемо играти?
- Импровизацију!
Било нам је јасно да ће цео сутрашњи дан протећи у 

смишљању програма.
Дошао је по нас отворени камион. Једва да смо се 

сместили, јер је камион био мали. Увече је поред гостију хотела 
било и пуно мештана. Изузетно су се забављали јер смо поред 
импровизација, одиграли и неке одломке из разних комада којих 
смо се сетили. На крају, поред аплауза захвалне публике, као 
хонорар од домаћина, директора хотела, стигла је вечера. Била 
нам је то прва “тезга”, додуше плаћена у натури.

Остварује се животни сан

На другој години Академије моја генерација је већ добила 
шансу да се појави на сцени Народног позоришта у Београду. 
Професор Раша Плаовић је поставио праизведбу Његошевог 
“Горског Вијенца”, И дао ми улогу. Малу, само два стиха, али је 
за мене било велико и значајно, Представа је била значајна 
(1951. године). Обележавање 100-годишњице смрти великог
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Петра II Петровића Његоша, цео мушки ансамбл Народног 
позоришта, учествује и доајен српског позоришта, легенда, 
Добрица Милутиновић, свечана премијера са најеминентнијим 
гостима из целе земље. Присутан је и председник Републике, 
Тито, са целом својом свитом. Незаборавно. Аплаузи, цвеће, 
честитања, љубљење и све оно што “иде” у таквим ситуацијама. 
Ја, срећан што имам заједнички плакат са Добрицом 
Милутиновићем. Први плакат у највећем позоришту у земљи.

Причао сам све то својој баби-Даници, Аји, када сам је, 
после тога, први пут посетио у селу.

- Ију, ију, ију! - чудила се она. - Толико људи те гледа! То 
није било лако?!

- То није, како ти кажеш, мечкарење, а?! - провоцирам је
ја.

- Ма, каки мечкарење! Толико важни’ људи те гледи, 
стра’ да те у’вати! Ију, ију, ију! Мора да те било стра’?!

- Било ме је страх! - признајем ја, али не покушавам да јој 
објасним да тај страх није обичан страх, да се то позоришним 
жаргоном назива “стваралачка трема” .

- Боље да си изабр’о нешто друго да радиш, да не будеш 
стално на мети! - заврши забринуто Аја.

- Лепо сам ти говорио да будеш поп - умешао се деда- 
Милан, који је слушао разговор. - Недељом, сат-два у цркви, а 
онда преко недеље од куће до куће “светиш водицу”. Сви те 
љубе у руку, падне свуд нека банка, црквењак, кога водиш са 
собом, пуни полако корпу јајима. Роди се дете - ту је поп, свадба
- ту је поп, неко умре - опет је ту поп. Научиш да певаш две-три 
молитве и целог живота певаш исто. Не мораш да учиш ново, 
нема ко да те критикује.

Слушам деду-Милана и пада ми на памет како би то било 
да Ели Финци критикује нашег попа Владу, да је прошле недеље 
“промашио” текст Јеванђеља по Матеју, и да је био прилично 
несигуран и неубедљив у завршници јутарње службе” .

Почех да се смејем тој мисли, и оставих прилично 
зачуђеног деда-Милана. Није му било јасно чему сам се смејао.
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Сви смо били “Рашинчићи”

Пошто смо часове глуме одржавали у Народном 
позоришту, а не у просторијама Позоришне академије, јер је 
професор тако хтео, врло брзо смо са свим глумцима Народног 
позоришта постали на неки начин блиски, а редитељима “на 
оку” . За четири године студија смо неколицина нас, већ били 
како се то каже “у репертоару Народног позоришта” . Играо сам у 
пет-шест представа. Некада се иста представа у Народном 
позоришту одржавала и неколико година на сцени. Професор 
Плаовић нам је “рекао да је он прихватио да буде професор 
Академије, како би Народном позоришту обезбедио подмладак. 
Кад није било улога у новим комедијама, прихватали смо 
статирање, тако је позориште добијало квалитетне статисте, а 
ми неке хонораре који су нам итекако добро дошли “за трошак”.

Били смо врло компактни, скоро увек заједно, за разлику 
од осталих студената, па смо на Академији врло брзо добили 
назив “Рашинчићи” , због свог професора Раше Плаовића. 
Професор Плаовић строго је водио рачун о нашем развоју. 
Ангажовао је за асистента своју колегиницу Дивну Ђоковић, која 
је имала музичко образовање, да ради са нама на “поставци 
гласа” и дикцији, што нису имали други студенти Академије. 
Дошла је убрзо и професорка Љерка Пејчић да са нама ради 
“технику дисања”, врло важан елеменат за глумца.

Тек касније је уведен тај предмет на целој Академији.

Студиозност

- Одаберите по једну песму коју ћемо, уз остали део 
програма, на часовима анализирати и обрађивати, како бисте на 
крају друге године студија, на испиту, могли да наступите и са 
говорењем поезије, односно стихова - рекао нам је на почетку 
друге године проф. Плаовић.

Одабрао сам Поноћ Ђуре Јакшића и то саопштио 
професору кад је дошао ред на мене.
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- А који део песме желиш да радиш, сине? (професор је 
своје студенте обично ословљавао са сине). Поноћ има три дела. 
Нећемо успети целу песму да обрадимо!

- Професоре, ја сам разумео да ћемо за то имати целу
годину?

- Добро си разумео, сине, имаћемо временски целу 
годину, али нећемо стићи целу песму!

- За годину дана?
- Уверићеш се и сам. Лично ти предлажем трећи део... да 

почнемо од “Врата шкринуше...” па до краја.
- Прихватам, - рекох неуверљиво.
Следећих два-три месеца, кад год бих стигао на ред, 

нисам се макнуо од “Врата шкринуше...”
- “Врата шкринуше...”
- Стани! Није добро, сине, не осећа се... и онда би 

уследиле примедбе, објашњења, сугестије итд.
- Идемо испочетка и води овог пута рачуна о свему овоме 

што сам ти рекао. Концентриши се и почни.
Пауза. Покушавам да у себи поновим све примедбе и 

сугестије.
- "Врата шкринуше...”
- ... Није опет добро, сине! Пази... опет се не осећа... (и 

каже шта се не осећа).
Тако до краја часа.
- Добро! Размисли о свему овом о чему смо говорили, па 

ћемо следећи пут наставити.
Следећи пут...
- “Врата шкринуше...”
- ...Мало је боље него прошли пут, али опет није добро. 

Не осећа се мрак око тебе...
И тако неколико месеци. А онда сам прешао на “О душе, 

о мила сени”.
Може се само претпоставити на које сам муке и 

проблеме наишао. Једина утеха ми је била да су и остале колеге 
проживљавале исте муке. Кад је “заједно”, некако је лакше. 
Нисмо успели да обрадимо свих 28 стихова колико их је било до 
краја песме.
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- Остатак песме, до краја, ћеш урадити сам. Ово што смо 
урадили обезбеђује ти сигурност да не можеш погрешити - рекао 
ми је професор при крају године.

Импровизације

“Импровизације” смо наставили кроз све четири године 
студирања, и оне су нам, уз забаву, изузетно помагале да 
развијемо машту.

Једног дана, одмах на почетку часа, Драган Лаковић 
саопшти професору.

- Професоре, имам нову вежбу (импровизацију).
- Хајде, Драганче, да видимо.
- Пера Банићевић ће ми помоћи, због увођења у радњу, 

разумете...
- Хајде само... видећемо...
Изиђоше “на сцену” Драган и Пера. Пера пође неколико 

корака напред, осмотри околину, седе и поче да распрема 
“замишљене ствари" око себе. Схватисмо брзо да се ради о 
пецачком прибору, јер је убрзо “ставио” црва на удицу и забацио 
је далеко од себе. Све је то радио са “замишљеним, 
предметима”.

Пера “прати пловак” који носи вода и поново забацује 
удицу. Наилази Драган. Кратко посматра шта Пера ради, затим, 
протегнувши се, поче да се свлачи. Али овог пута реалистички. 
Скиде сако и одложи га на страну, скиде сат и стави га на сако, 
седе на једну столицу и изу ципеле и чарапе, па метну поред 
сакоа. Поче да откопчава каиш од панталона. Ми се згледас.мо. 
Драган мирно настави даље да се свлачи. Скиде панталоне, 
затим кошуљу и све то остави преко сакоа. Попе се у гаћама на 
столицу. Удахну два-три пута дубоко ваздух и, на запрепашћење 
свих нас, скочи “ласту” на паркет, задржавши се рукама да не 
разбије нос. Замахујући рукама као да плива поче да се вуче по 
паркету, “отплива” испод стола где је седео професор са 
асистенткињама Дивном Ђоковић и Дарославом-Даром Плаовић, 
Рашином супругом. Оне почеше да устају са столица, али се
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Драган окрете према нама, “доплива” до нас који смо већ 
умирали од смеха, затим “исплива на обалу” , окрете се неколико 
пута око себе, али не нашавши то што је тражио, брзо поче да се 
облачи.

- Професоре, извините, приметили сте надам се, да сам 
заборавио да понесем пешкир на плажу.

- Јесам, јесам, Драганче, ајде седи на место, можеш још и 
да се прехладиш ако будеш тако мокар дуго гГоред воде, мечке 
да водиш! - смејао се од срца професор.

Онда је професор пола сата анализирао шта је било 
добро а шта није код Пере, који је пецао.

- Кажите нешто и мени, професоре?! - знатижељан је
Драган.

- Немој следе-ћи пут да заборавиш пешкир!
Драган ће ми и у каснијем периоду глумачког живота бити 

врло близак и имаће врло значајну улогу у мом другом, да 
кажем, занату, који није директно везан за позориште.

Музичко образовање због зиме

Иако смо на Академији имали часове музичког 
образовања, где нам је професор био заменик директора 
Београдске Опере, Бранко Драгутиновић, “музичко образовање” 
сам, онолико колико га имам, стекао на оперским представама и 
дружењем са људима из опере.

Играњем мањих улога и статирањем у Народном 
позоришту, били смо привилеговани да представе Драме, Опере 
и Балета можемо да пратимо из “глумачке ложе” у Народном 
позоришту. Нарочито је ту “привилегију” користила неколицина 
нас који смо за време студија, као провинцијалци без породичних 
домова у Београду, становали у изнајмљеним собама као самци. 
У Позоришту је зими, и у хладним пролећним данима било топло, 
те смо у почетку на оперске и балетске представе долазили 
више због грејања, него због музике. Временом смо заволели 
оперу, а посебно балет. Није потребно објашњење зашто. После 
четири године студија о опери и балету смо више знали и више
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их волели ми, који нисмо били рођени Београђани. Тако смо 
музичко образовање стекли захваљујући хладном времену и 
зими.

Бранислава-Цигу Јеринића, Богића Бошковића-Турета и 
мене су у шали почели да убрајају као инвентар “глумачке ложе” 
и бифеа. За илустрацију да поменем само један податак. Балет 
Лабудово језеро смо од прве генералне пробе до 50-те 
представе гледали без иједног изостанка неког од нас тројице.

Разуме се да нисмо пропуштали ни драмске представе у 
којима нисмо учествовали. У другим београдским позориштима 
смо обично гледали генералне пробе а оне су одржаване пре 
подне. Тако нам је живот, сем одласка у касне ноћне сате на 
спавање, био даноноћно везан за Народно позориште.

Г остовање

У оквиру прославе 100-годишњице смрти Петра п 
Петровића Његоша, Народно позориште из Београда је у лето 
1952. године гостовало са Његошевим Горским вијенцем, на 
Цетињу, у Никшићу и тадашњем Титограду. Ишле су још две 
представе, Шекспиров Отело и Крлежини Господа Гпембајеви. У 
ова три града игран је Његош на отвореном простору. На Цетињу 
је то било на летњој позорници испод “Орлова крша". То је било 
фантастично, и деловало је “нестварно”. Ансамблу Позоришта је 
био придодат ансамбл игара “Оро”, да учествују као статисти.

Целом падином “Орловог крша” су биле упаљене ватре 
око којих су седели костимирани статисти, а иза гледалишта, 
доста далеко, постављени војни рефлектори који су то све 
осветљавали. На падини и сцени је било као усред дана. 
Незаборавно! Летња позорница испод “Орловог крша” има 
изузетну вредност, неопходну за позориште - невероватну 
акустику. Свака изговорена реч се чује свуда унаоколо на 
неколико десетина метара. Гледалиште је полукружно, облика 
амфитеатра.

Те вечери је било неколико хиљада гледалаца, 
размештених и око гледалишта. Први аплауз је добила
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инсценација на почетку када су рефлектори осветлили сцену и 
падину брда. Стицао се утисак да је амбијент уз изузетну 
надахнутост глумаца због тога амбијента, чинио као да 
присуствујемо аутентичном догађају. Вероватно и зато што се 
стварни догађај и догодио на стотинак метара од летње 
позорнице испод “Орлова крша”.

Публика је са очима широм отвореним, а на лицима 
напетост да се ништа не пропусти, прекидала аплаузима 
представу и као награду извођачима, али и као потребу да се 
опусти и олакша. Био сам тада сигуран да се то не може и неће 
више никада и нигде поновити. И није. Ни у Никшићу ни у 
Титограду није било исто као на Цетињу.

Можда је и тај догађај поред утиска прелепог Цетиња био 
одлучујући да прву сезону после завршене Академије одем у 
Републичко позориште Црне Горе на Цетињу.

Наљутио сам професора

Почетком треће године студија професор Плаовић је 
направио поделу Учених жена Б.П. Молијера, али само због 
могућности вежбања дикције и говорења стихова. Подељене су 
“алтернације” да бисмо били сви у могућности да вежбамо. 
Радили смо скоро читаву годину, два семестра, те смо 
савладали цео комад; недостајали су нам само костими и декор 
за нормалну представу. На један час дикције, крајем године, 
дошао је управник Позоришта са Цетиња, Јунус МеђедовиК и 
одгледао цело извођење Учених жена.

Било је уобичајено да се на тим часовима појављују 
“позоришни људи и пријатељи". После два дана појавио се пре 
часа и заказао ми разговор. Када смо се нашли, одмах ми је 
понудио ангажман, да након завршених студија, кроз годину 
дана, дођем код њега у Позориште на Цетињу.

- Рано је мени да о томе одлучујем. Преда мном је још 
цела година студија.
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- Размислите! Зато вам и нудим сада, да бисте имали 
времена да темељно размислите и одлучите. Позив остаје 
отворен, ми ћемо се још сретати.

Идуће године смо се заиста сретали, а разговор се увек 
завршавао истим питањем, али сада “на ти” .

- Шта си одлучио? Долазиш ли на Цетиње или не?
- Не знам.
- Твоје колеге Туре и Љаља (Љиљана Контић) су 

пристали. Долазе. Ти још увек имаш времена да размислиш.
Туре је врло брзо ступио у акцију.
- Чујем да ти Јунус нуди ангажман. Прихвати! Тамо је и 

мој буразер Бошко (Бошко Бошковић) редитељ, бринуће о нама. 
Већ си ми причао да си одушевљен Цетињем. Тамо се пуно игра. 
Цетиње је мало, мора се за сезону изићи са пуно премијера. 
Гостовања по целој Црној Гори су честа, имају свој аутобус. 
Зимски период је двомесечна турнеја од Улциња до Херцег- 
Новог...

И тако ми Туре по други пут у животу одреди “животни
пут".

- Прихватам понуду - рекох Јунусу приликом првог
сусрета.

Четворо нас из класе је пре завршетка студија, 
потписало у.говор за ангажмане. Зорица Качаревић у Ужицу, 
Дејан Чавић у Сарајеву, Љаља и ја на Цетињу.

А онда... Једног дана је професор Плаовић ушао на час 
глуме веома љут:

- Чуо сам за неколицину вас, да сте прекршили наш 
договор. Знали сте да сам место професора на Академији 
прихватио у договору са Управом Народног позоришта у 
Београду да оспособим једну генерацију за подмладак Народног 
позоришта. Ви, који сте прихватили ангажмане у другим 
позориштима учинили сте ризик на своју одговорност, али можда 
и на своју штету. Нећу се осећати одговорним више за ваш 
развој, ни за вашу будућност у професији и послу који будете 
радили... Толико о томе... Нису ми потребна никаква додатна 
објашњења.

Не знам за остале, али ја сам се осећао кривим. Међутим, 
било је касно. Уговор је предвиђао у случају неиспуњења 
оштетне захтеве и надлежност суда. Морам “на Цетиње” !
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Неколико дана после тога, Душко Михајловић, секретар 
драме Народног позоришта ми је у ходнику позоришта рекао.

- Чуо сам да ћеш у Црну Гору у ангажман. Веруј ми да си 
погрешио, Позориште је рачунало на тебе, али ти желим пуно
успеха.

Испитне представе

Трећу годину смо завршили испитном представом 
Ожалошћена породица Б. Нушића. Било је и две-три 
алтернације, с обзиром да је у комедији мање личности него што 
је нас студената у класи. После испита, где смо се ми са 
алтернацијама мењали са пола-пола учествовања, одлучено је 
да се цела испитна представа одигра јавно, за публику, на сцени 
Народног позоришта у редовном вечерњем термину. Проблем је 
био шта ћемо са алтернацијама? Не можемо за публику да један 
игра до половине представе, а други део, исту личност други 
студент. Ми смо желели да професор одреди ко ће играти те 
вечери,али је он одбио.

- Договорите се између себе!
Паја Минчић и ја смо играли у алтернацији Проку 

“стеницу”. Ја сам нудио Паји да игра, Паја мени, на скоро један 
сат пре почетка представе нисмо успели да постигнемо договор. 
Већ су нас колеге упозоравале да водимо рачуна о времену. 
Туре, који је био присутан у гардероби дао је предлог.

- Одаберите “писмо или глава”, а ја ћу бацити динар у 
ваздух па шта падне. Нек вам одлучи коцка.

Пристали смо.
- Пајо, реци ти. - понудих му да бира.
- Писмо! - рече Паја.
- Одлично, ја сам иначе глават, па ми одговара глава. 

Туре је бацио динар. Паја и ја нисмо ни погледали.
- Глава! - рече Туре.
Отишао сам да се облачим, али и да размишљам о томе, 

да ми већ по ко зна који пут Туре одлучује о судбини.
Дипломску представу смо припремали према тексту који 

је професор Плаовић написао за нас. Заправо, написао је
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позоришни комад Авлија, где је било тачно онолико улога колико 
је било нас; четрнаест. Трудио се да све улоге буду подједнако 
заступљене бар временским трајањем на сцени, али, наравно, 
није успео да по значају и ефектности буду једнаке. Објашњавао 
нам је да је покушао да сваком напише улогу која му, како се 
каже “лежи”, али није успео да избегне, можда, и подсвесне 
наклоности према некима, и омогућио им је “хлеба без мотике”.

Представа је приказана на сцени Народног позоришта, 
пред комисијом, али уз присуство публике. Сценографију је, 
такође као дипломску представу, радио Живорад-Жак Кукић.

Како је прошло? Као и увек како се обично у позоришту 
завршава. Аплаузи, цвеће, честитања, љубљење и остало што 
следује.

О представи се не говори, јер, како је говорио професор 
Плаовић “у кући обешеног се никад не говори о конопцу”.

Прво казна - онда решење о постављењу

“На Цетиње” сам стигао 25. августа 1954., неколико дана 
пред почетак позоришне сезоне 1954/55. године. Довољно да се 
снађем око обезбеђења “квартира” (собе за становање), затим 
треба обезбедити исхрану, а и да упознам колеге са којима ћу 
сарађивати следећу годину дана. Тада су се у позориштима 
потписивали уговори о запослењу на једну годину. Првих 
неколико дана провео сам у хотелу, а онда једног дана пре 1. 
септембра, када почиње рад у позоришту, упита ме Боро Беговић 
са којим сам се тек упознао.

- Чујем да тражиш собу за становање?
- Да, али се тешко сналазим.
- Ако желиш можемо да станујемо заједно. Ја имам овде, 

близу позоришта, једну понуду. Издаје се соба са два кревета. 
Нема купатила, има само за умивање, али имамо купатило у 
позоришту. Било би нам јефтиније ако будемо удвоје.

Прихватио сам. Вече уочи 1. септембра срео ме је у 
позоришту.

- Можеш данас да се уселиш. Шта радиш вечерас?
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- Ништа, идем да спавам. Знаш да нам сутра у 10 часова 
почиње прва проба Учених жена Б.П. Молијера. Оба смо у 
подели. Не бих волео да вечерас заглавим негде.

- Нећемо дуго. Пођи са мном, идем са друштвом у крчму у 
Бајице, на његушки пршут и сир. То им је тамо специјалитет. 
Стиже им директно из Његуша.

Пристао сам. Није ми, међутим, рекао да им стиже 
директно из Црмнице лозовача. Његушки сир, са лозовачом из 
Црмнице задржали су нас до 5 ујутро. Стигли смо на спавање.

- Како ћемо устати ујутро, немамо будилник? - упитах.
- Ма, не брини ти ништа, будим се ја вазда рано!
Пробудио ме је сутрадан.
- Знаш ли да је скоро подне. Успавали смо се за пробу, 

нема смисла да се данас појављујемо у позоришту.
- Ти рече да се вазда будиш рано?
- Би и данас да се не налока’ оне лозе... Шта ћемо... Нема 

везе... Сутра ћемо на пробу. Настави да спаваш.
Сутрадан, чим смо дошли на пробу и извинили се 

редитељу и колегама на јучерашњем недоласку, ушао је у 
пробну салу Видоје, секретар Позоришта, и дао нам решења на 
потпис. Кажњени смо са 20% од једне месечне плате.

- Управник, Јунус, који је на одмору на Ивановим 
Коритима, обавештен је о вашем недоласку на пробу, и издао ми 
је телефоном налог да вам откуцам ова решења и да му их рано 
јутрос однесем на потпис, - саопштио нам је Видоје.

И да нам их уручиш кратко и ефикасно - 
прокоментарисао је Бора Беговић.

- Тачно. И да вам их уручим одмах пре пробе.
Тако сам успео да добијем решење о казни пре него 

решење о постављењу за редовног члана Позоришта, које ми је 
уручено после неколико дана.

Целу сезону после тога, приликом сваког седења у 
кафани у присуству управника Јунуса, нисам могао никад да 
платим рачун.

- Ти не плаћаш ништа! Платио си ти то већ првог дана, 
доласком у позориште.

- Ваљда, недоласком у позориште?! - Исправио сам га.
- Свеједно, али си платио.
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Плаћен “први наступ”

- Требало би да одеш у кројачницу (позоришну) да 
пробаш костим пошто ћеш морати да замениш колегу, који је 
отишао из позоришта. У представи Лажни цар LUhenaH Мали П.П. 
Његоша. Представу 'ћемо ускоро играти на летњој позорници 
испод “Орлова Крша". Имаћемо и пробу, али је важно да 
испробаш костим. Можда су потребне неке преправке, - рекао ми 
је редитељ Бошко Бошковић. -То ће ти, уствари бити деби (први 
наступ), прва представа у новом позоришту после завршетка 
Академије.

- Да, али не и деби (знам да је то на страном језику: први 
наступ) под “Орловим Кршем” . Играо сам већ пре три године, 
такође у комаду П.П. Његоша, у Горском вијенцу. Одушевљен 
сам амбијентом.

- Ето, Разлог више да се добро припремиш.
Отишао сам у позоришну кројачницу. Представио сам се.
- Ја сам нови глумац, Момчило Животић, а зову ме 

обично “Ћира” . Дошао сам да ми пробате костим колеге Топића, 
који више није члан позоришта, за представу Лажни цар LUfcenaH 
Мали. Послао ме је редитељ Бошковић.

- А ви сте тај нови глумац?! Е, мило нам је, и мени и 
колеги. Ја сам Вито Бујишић, шеф кројачнице. Рече мени Бошко 
да треба да дођете. Е, мило нам је, надам се да ћемо добро 
сарађивати и да ћете бити задовољни са нама. Ми 1=ieMO Вас и 
облачити за представу, јер овде нема посебних гардеробера, као 
у великим позориштима... Мило нам је, кажем вам... Сад ћемо ми 
то часком да испробамо... Не... бисте ли ви једну лозу, домаћу?

- Хвала, али рано ми је, немам навику да ујутро попијем... 
Хвала... Можда други пут, биће прилике.

- Немојте нас одбити... Код нас је џабе, јадан!.,. Макар 
једну, за срећан почетак и добру сарадњу. - упоран је Вито и већ 
ми налива чашицу. Налише и себи.

- Е, па нека је са срећом, да Бог да имали успеха и... 
живјели.

- Живели!
- Живјели!
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- Живјели!
Пописмо лозу, обукох костим и они се растрчаше око

мене.
- Овде ћемо мало сузити... Ти му Владо узми меру око

врата...
Тако! Можете сада скинути костим.
Скинуо сам костим, окачио га на једну вешалицу.
- Ево, ту ће стајати, да нам буде “на оку” , да га одмах 

узмемо у рад... Само ви на овом парчету картона напишите читко 
своје име и презиме да пришпендламо у костим, - рече Вито и 
даде ми картончић од кутије сарајевске “Дрине”.

Написах на једној страни, читко, име и презиме. Вито са 
шпенадлом прикачи картончић за костим.

- Е, хајде, још по једну - рече сипајући лозу.
- Хајде, кад је џабе, како рекосте, - смејем се ја.
- За нас сте ви јоикувек драг гост!... Биће дана када ћемо 

и ми пити џабе. Неће то бити далеко!
- Надам се?, - рекох испијајући лозу.
- Три пута Бог помаже и узимају флашу да још наточе.
- Не, не, хвала. Заиста нећу, - одлучно одбих.
- Штета! Права, домаћа је. Набављамо је ту од “Јованке 

преко пута” . Упознаћете је ви.
- Да, вероватно. Хвала на части. Морам да идем. Треба 

ли да навратим за пробу костима?
- Не, нема потребе. Па, ваљда смо мајстори, Стварно 

нећете још једну лозу?
- Не хвала! Довиђења.
- До виђења.
Следећег првог сам у канцеларији примао плату. 

Благајник ми је избројио новац, и пре него што сам се окренуо да 
изађем из канцеларије неко ме је куцнуо по рамену, окренуо сам
се.

- Ви сте Момчило Животић?
-Да.
- Дужни сте ми 300 динара, треба да ми платите - рече ми 

жена која је стајала испред мене.
- Не разумем?!!!
- Ја сам “Јованка од преко пута” . Ово је, надам се, ваш 

потпис? Не верујем да су ме преварили?! - рече ми и пружи ми
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бели картончић на коме је изнад мог потписа било написано “300 
динара” , и виделе се рупице од шпенадле.

- Да, да. Извињавам се. Потпуно сам сметнуо с ума! рекох 
и дадох јој 300 динара.

Деби је био плаћен.

Час етике у Градској кафани

- Добро вече! Извините, нећу вам бити на сметњи, али 
бих волио да са вама о нечему попричам. Волим Позориште, и 
вечерас сам био на представи и гледа’ сам Вас, па бих мало око 
тога, ако дозволите... рече ми један старији господин, пришавши 
столу за којим сам седео, у Градској кафани на Цетињу. Био је у 
цивилном оделу, са црногорском капом на глави и штапом у 
руци. Имао је препознатљиве бркове какве су носили Марко 
Миљанов и многи други црногорски “главари” .

- Како да не, - брзо устадох, пружих руку коју он прихвати 
као поздрав, - само изволите, седите!

Представи ми се пре него што је сео. Позвах келнера.
- Шта бисте попили, господине? - упитах.
- Нијесам вам ја никакав господин, а мога’ бих само чашу 

киселе воде. За кафу је касно, а за лозу још касније... него... 
нешто друго ме занима, а ви ми вјероватно можете помоћи.

- Донесите киселу воду - рекох келнеру. - Реците ми 
слободно шта вас мучи? - обратих се старом.

- Чујеш, мучи?! Не мучи ме, вала ништа, но бих волио 
нешто знати. Рекох вам да волим позориште и често сам вам на 
представама. Ево, и вечерас сам био, иако сам Вас гледа’ на 
премијери, неколико дана уназад.

- Да, пре четири дана је била премијера Пристлијеве 
Опасне окуке.

- Јес, тачно. Прије четири дана. Били сте изванредни а и 
представа ми се допала. Вечерас сам био само због Вас. Немојте 
ми замерит’ ово што ћу вам сада рећи. Нијесте ништа ваљали. 
Не знам како -ћете ме разумјети, али је то било лоше што сте 
радили. Као да је неко други умјесто вас радио то исто што сте
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ви на премијери, али невјешто. Па се сад мислим, нијесам ли се ја 
први пут преварио у оно што сам гледа’!? Видјех Вас сад да 
сједите, па се усудих да Вас отворено питам, можда ми Ви то 
можете некако разјаснити? Опет Вас молим не замјерите ми 
што!

Нађох се у врло непријатној ситуацији. Због неких слава 
било је вечерас врло мало публике. Прећутно смо били одлучили 
да “збрзамо” представу. Сви смо играли без довољно 
концентрације, механички, опуштено, а то је била тек друга 
реприза. Међутим, то нисам желео да му отворено кажем. 
Покушао сам да се “извадим”, лагањем.

- Да, прилично сте у праву... И сам сам схватио да ми 
нешто “не полази за руком”... али... знате, ни глумац нема увек 
пуну концентрацију, нити довољно инспирације. То су ситуације 
када смо, како да кажем, “индиспонирани” ...

- Немате ви на то право! - прекиде ме стари. - Ви сте, 
колико знам, професионалци. Замислите да ја нијесам био на 
премијери и да сам доша’ вечерас први пут. Ви, лично, бисте ме 
оштетили у односу на оног који вас је гледа’ на премијери, иако 
сам као и он платио карту. Ништа мени не вреди та ваша 
“индиспонираност” , како велите. Не смијете ви варати публику. 
Немате ви на то право!... Опет Вас молим, немојте ми што 
замјерити, мало сам оштрији, али ви сте млад човјек, морате се 
нечему учит’ од нас старијих...

- Напротив, како замерити! Хвала Вам пуно на 
искрености.

Наставили смо причу о позоришту, а ја сам цело време 
размишљао да нам је то исто, професор Плаовић, на првој 
години студија говорио. Много пута сам се пред представу сећао 
старог Црногорца.

Велика представа

Ниша Јовићевић је био редитељ у Цетињском позоришту 
кад сам ја дошао. Сазнао сам тек касније да је редитељ постао 
на исти начин као и ја што сам постао глумац у Пожаревачком
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позоришту. Одлуком Министарства за културу Црне Горе, после 
завршене гимназије добио је место редитеља у Позоришту. Био 
је неколико пута асистент редитељу Бошку Бошковићу, али је 
врло брзо добио самосталну режију. Режирао је Валканску 
царицу краља Николе Петровића.

Дошли смо на прву “читаћу пробу”, како ми то у 
позоришту кажемо. Прочитавши први део комада, Јовићевић нам 
је дао пола сата паузу, па да наставимо са читањем комада. 
Наравно, сви смо отишли у бифе. Да би “залили” срећан почетак, 
редитељ нам свима наручи “по лозу”. Бифе се лозовачом 
снабдевао код “Јованке од преко пута” . Следеће “лозе” смо 
наручивали сами. Стајао сам за шанком и учинило ми се да се 
време одужило. Погледам и видим да се пауза продужила на 
скоро читав сат. Међутим, сви и даље седимо у бифеу. За 
столом где седи Ниша Јовићевић са неколицином глумаца већ 
стоји флаша лозе. Прође и сат и по. У једном тренутку, дигавши 
се са стола, несигурним кораком пређе Ниша за шанк.

- Хоћете ли попит’ још по једну лозу, људи?
- Можемо... Хоћемо...
- Дај свима још по једну лозу, наручи Ниша. Очи му 

засузише и поче да плаче. - Биће ово велика представа, људи!
- Дај Боже, - рече неко.
- Вјерујте ми што вам Ниша каже. У то име живјели!
Лозе су већ биле испред нас.
- Живели, живјели - узвратисмо сви.
Наставак пробе се поприлично одужио. Ниша Јовићевић 

је касније прешао на филм и снимао документарне и кратке 
филмове. Постао је добитник неколико награда на фестивалу 
документарног и кратког играног филма.

Играм “нешто” !

- Изишла је “нова подела” на табли у позоришту. Јеси ли 
видео? - упита ме Туре кад смо се срели на улици.

- Не, нисам. Нисам још данас био у Позоришту. Која 
подела?
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- Подељене су улоге за Нушићев Мистер Долар. Видим 
да сам негде на половини, значи играм неко срање.

- Играм ли ја?
- Играш, управо “нешто”. Ти си прошао још горе. 

Последњи си на подели.
- Јеси ли запамтио шта играм?
- Јесам, неког Жана, келнера.
- Жана, келнера?!!!
- Да, вероватно исто неко срање као и ја. Играш “нешто”. 
Туре није читао Мистер Долар и није знао да је Жан,

келнер, главна улога. Нисам му тада то рекао, али му на првој 
проби “ништа” није било јасно.

“Драмска мајка”

- Бато, ко ти је био професор глуме на Академији? - пита 
једног дана, Васо Перишић, Турета док смо у паузи пробе 
“Балканске царице” стајали за шанком бифеа. Турета су у Црној 
Гори сви ословљавали са “Бато” или “Бања”.

- Био ми је Јожа Рутић, али су са нама, углавном радили 
асистенти, Бранко Плеша и Стево Жигон. Рутић је долазио само 
повремено да погледа наше резултате. Бранко и Жигон су били 
некако спремнији од њега.

- Богами, јесу! Види се то одмах док те човјек слуша на 
проби. Ево, баш данас обратих пажњу на тебе, колико 
драматике у тим стиховима које изговараш, а ми смо тек на 
обичном читању текста. Е, алал вјера, помислих, оном ко га 
научи. Велиш, Бранко и Жигон?

- Јесте. Они су руски ђаци. Били су у Москви на 
специјализацији, - објашњава Туре.

- Види се, богами, одмах да је то руска школа. Е, вала, 
вазда су нам ти Руси помогли! Чудо! Чудо, велим ти. Толико 
драматике код још младог, неискусног глумца. Бићеш ти, вјеруј 
ми, наша “драмска мајка”.

- Да, радили су, урадили су доста са нама, - заврши Туре 
и оде у пробну салу.
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- Да му брат, Бошко, није ође редитељ, не вјерујем ни да 
би гледа’ ово позориште ни као гледалац, а не у њему још и 
играо. Слушам га, сриче кад чита, ка’ у основној школи.

Пауза. Сви ћутимо.
- А ко је био твој професор глуме, Ћиро?
- Раша Плаовић, Васо, али се нећу маћи од шанка док се 

сви не разиђемо.
Сви се насмејаше, па и Васо.
- Ето, одмах се види да ти је Раша био професор!

Под светлошћу батеријских лампи

Позориште са Цетиња је имало и ту обавезу, да приказује 
представе у свим градовима Црне Горе где су за то постојали 
услови. Зимски период је, због непроходности континенталним 
делом Црне Горе, коришћен да се репертоар позоришта прикаже 
од Улциња до Херцег Новог.

Нашли смо се око Нове године у Петровцу на мору. Једне 
вечери је приказивана представа Лажни цар Шћепан Мали П.П. 
Његоша. Негде на половини представе, одједном смо остали у 
мраку, нестало је струје. Престали смо са говорењем текста, не 
знајући, за тренутак, да ли је то квар у згради или у граду. А 
онда се у публици упалила једна батеријска лампа и светлост 
управила ка сцени. Упалила се још једна... па још једна... онда 
као по команди почеле су једна за другом да се пале још многе 
батеријске лампе, а глумци, видевши да су осветљени, 
наставили представу. Имао се утисак да сваки гледалац држи у 
руци батеријску лампу.

Представа није имала никаквих техничких промена, те 
смо је довели до краја под светлошћу батеријских лампи. 
Аплаузи су изостали јер су руке биле заузете, али је крај 
дочекан са олакшањем и код глумаца и код публике. Сад смо ми 
публику поздрављали аплаузом за “позајмљено светло’’, а они 
нас поздрављали са узвицима “браво” за игру без прекидања.
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Расвета - публика. Имали смо срећу да је тада, у зимском 
периоду, Петровац на мору био без уличне расвете, те су 
гледаоци на представу стизали уз помоћ батеријских лампи.

Шта -ћеш ти овде, Ћиро?

Снимао се на Цетињу филм Крвава кошуља. Међу 
многим глумцима који су долазили на снимање, појавили су се 
једног дана мој професор Раша Плаовић и Љубиша Јовановик 
Позвао сам их једне вечери, кад су били слободни, да дођу на 
представу у позориште. Дошли су, а онда смо скупа отишли у 
Транд хотел” на вечеру. Разуме се да нисам хтео да их питам за 
утиске у вези представе. Ако нешто желе, рећи ће и без питања. 
Знао сам да професор никад не говори “о конопцу у кући 
обешеног”. Разговор је био безвезан.

- Шта ћеш ти овде, у овом позоришту, Ћиро? - Упита ме 
једног тренутка Љубиша Јовановик Сетивши се професоровог 
прекора на Академији због потписивања уговора са Позориштем 
на Цетињу без његовог знања, нисам знао шта да одговорим. 
Ћутао сам, осећајући се кривим.

- Зашто он није ангажован код нас, Рашо? - упита 
професора.

Сада је Раша ћутао, очекујући вероватно од мене да 
разјасним ситуацију. Али сам и ја ћутао.

- Зашто он не дође код нас у позориште, у Београд? - 
настави Љубиша. - Ти се, Ћиро, грдно вараш, ако мислиш да је 
ово, што смо вечерас видели добро.

Покушао сам да се извучем.
- Hefcy ја овде остати. Позориште се сели у Титоград који 

ја не волим, а ја морам у војску на одслужење војног рока.
- А после војске дођи у Народно позориште. Раша и ја 

можемо ти помоћи да добијеш ангажман код нас?! - био је упоран
Љубиша.

- Можемо! Видећемо?! - био је кратак Раша.
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Веровао сам у оно: да се варам ако мислим да је добро то 
што су видели, али нисам био сигуран да ће се сетити, после 
годину дана, овог разговора и обећања.

Војска

- Хајде, глумац, кажи нешто смешно! - то је био отприлике 
однос према мени кад сам стигао у Битољ у Школу резервних 
официра, на одслужење војног рока септембра 1955, године. Већ 
при узимању података код четног старешине, приликом примања 
опреме дошло је до неспоразума.

- Презиме и име... година и место рођења...
Одговарао сам, што би се рекло “војнички”, оштро.
- Школска спрема?
- Академија за позоришну и филмску уметност.
- И још?
- Немам ништа више!
- А основну школу?
- Имам!
- Гимназију?
- Имам. Завршио сам.
- Са или без?
- Не разумем.
- Са матуром или без матуре?
- Да, имам матуру. Велику матуру.
- Добро. Овде нема глуме. Глума може само да ти 

направи да постанеш“проблем” .
- Нисам ни дошао овде да будем глумац.
- Ето! Уместо “разумем, друже водниче”, ти објашњаваш 

мени разлог свог доласка. Бићеш вечерас први “пожарни” да би 
ти био јасан разлог доласка.

И тако, почело је и наставило се са неспоразумима. 
Постао сам “проблем”. Сваки мој одговор је оцењиван са 
дилемом да ли је у питању глума. С обзиром да је све почело да 
се пропраћа и смехом осталих питомаца, како су нас звали, код 
старешина је прорадила “сујета” , те сам врло брзо био стално
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кажњаван “пожарним” и “редарством”. И то углавном у ноћним 
сменама. Спавање ми је постало једина жеља.

Једне ноћи, дежурајући тако поред оружја и цокула, 
сетих се како се Нушић исповедао да је настао његов комад 
Протекција. Из затвора у Забели, писао је свом, кобајаги ујаку, 
Министру правде писмо, у коме се жалио на тешке услове 
живота на робији, знајући да се писма цензуришу, и да ће стићи 
до управника затвора. Прочитавши писмо, управник је одмах 
дошао до Нушића, у ћелију, да се распита како му је и да ли му 
шта треба. Сазнавши од Нушића да није богзна како задовољан, 
нареди да му донесу хартије, мастило, оловке и пера, јер је он 
писац, није “обичан” затвореник, да му то припада као већ 
познатом књижевнику, али да би било добро да “оно писмо” 
замени новим у коме би написао да се “управник брине о њему” . 
Задовољан Нушићевим пристанком, завршио је посету речима: 
“Немојте мислити да је ово протекција, ја сам ово наредио јер сте 
ви то заслужили”. Нушић| је на првом листу хартије написао реч 
Протекција, она му је остала у ушима као одјек, а онда испод те 
речи целу комедију.

Дакле, сетих се Нушића и Протекције и донесох одлуку. 
Сутрадан седнем и напишем једну дописницу Милени Дапчевић, 
у којој се пожалим да сам, ето, у војсци наишао на неразумевање 
са старешинама, да ме “киње”, ништа ми не верују као глумцу, 
њеном колеги, стално ме безразложно кажњавају, али се надам 
да ћу издржати и ту неправду. Њој пожелим успех у позоришту и 
на филму, и наду да ћемо после мог одслуженог војног рока 
сарађивати у позоришту.

Милена је на Академији била једну годину испред мене, и 
пре удаје за генерала Пека Дапчевића, носила је девојачко 
презиме Врсајков. Пеко Дапчевић је тада био начелник 
Генералштаба Југословенске армије, те сам ја на дописници 
написао крупним словима Милена Дапчевић, а улица Ужичка на 
адреси још крупнијим.

Чекао сам да ли ће бити неки резултат. И дошао је. Кроз 
два дана, командир чете, капетан l класе, који нам је држао 
часове “Настава гађања” , на полигону нам даде “ 10 минута 
вољно”. Одмах сам се сјурио у један ископан ров да одремам, јер 
сам био константно неиспаван. Нисам ни затворио очи кад чух 
изнад себе:
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- Питомац Животић!
Скочих и окретох се, али капетан настави:
- Седи, немој да устајеш, само сам хтео нешто да те

питам!
- Изволите...
- Ти се вероватно добро знаш са овом глумицом Миленом 

Дапчевић, видех случајно писао си јој дописницу; ја њу много 
волим као глумицу... Сигурно се добро знате кад јој се јављаш...

- Да, ми смо колеге са Позоришне академије, а и у 
позоришту играмо заједно! - слагах ја ово друго.

- Какав је она човек, сигурно лаф, чим је овако добра 
глумица.

- Да, јесте. Како да не. Изузетно је добра, племенита и 
хумана личност. Још боља него што је глумица. Уз то још боља 
домаћица. Бар по речима нашег начелника Генералштаба, друга 
Пеке Дапчевића.

- Ви се знате!?
- Да. Упознали смо се преко Бебе, тако ми зовемо 

Милену. Одем код ње кад ме позове са друштвом на партију 
ремија! Прикључи нам се понекад, када му време дозволи и друг 
Дапчевић. Иначе, више воли да игра покер.

- Он мора да је диван човек? - као да је пречуо моју 
задњу реченицу.

- Јесте, фантастичан. Срдачан, духовит, мене увек нуди 
лозовом ракијом пошто зна да сам живео годину дана у Црној 
Гори на Цетињу. Тамо сам био у Позоришту. Увек исто питање: 
“Оли једну домаћу лозу, Ћиро?” - лажем ја и видим да ће се мој 
“статус” у војсци изменити на боље.

- Види се! Види се и кад га човек лично не зна да је 
изузетан човек... Слушај, видим тамо у свесци уписана многа 
“пожарчења” и “редарства” по казни. О чему се ради?

- Не знам ни сам. Потпуно сам збуњен да бих просудио - 
кажем овог пута врло искрено.

- Дођи код мене да то решимо са командиром вода, 
Башићем. Позваћу га ја. А ти ћеш бити мој курир. Мораш у 
недељу са мном у град да видиш где станујем, и у случају узбуне 
што хитније долазиш да ме обавестиш, јеси ли разумео?

- Разумем - кратко сам одговорио у ставу мирно.
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- И да напишеш другу, нову дописницу Милени, са 
поздравом и од командира чете.

- Разумем!
Идуће недеље седео сам у свечаној униформи, на ручку, 

код куће командира чете са целом његовом породицом.
- Купио сам црногорску лозу, може ли једна?... Смеш, 

смеш! Ја ти дозвољавам - смеје се капетан.
Нека је хвала и вечна слава Браниславу Нушићу! - 

мислим испијајући лозу.
Школа резервних официра у Битољу је имала клуб у 

коме су се у слободним часовима, питомци школе, окупљали и 
проводили време читајући, играјући шах, а постојале су и секције 
за активно учествовање по личним склоностима и избору. 
Литерарна секција, музичка, ликовна, драмска... С обзиром да су 
у школи били само са завршеном средњом школом и високим 
образовањем, школа је имала значајно место у културном 
животу Битоља, са јавним приредбама, с учествовањем у 
једносатном програму на радио-Битољу, и другим културним 
догађајима у граду. Разуме се да нисам успео да избегнем 
директно укључивање у све то, иако сам имао жарку жељу да 
ме све то мимоиђе. Врло брзо сам добио наређење да се јавим 
начелнику клуба, капетану I класе. Одмах ми је рекао да има 
податак да сам једини са високом спремом “из области културе” , 
да очекује од мене велику помоћ, а посебно ми је нагласио да је 
у претходној, прошлогодишњој класи питомаца, био Иван Ивањи, 
(касније помоћник управника Народног позоришта у Београду) 
који је чинио чуда и препородио културу не само Школе 
резервних официра већ читавог Битоља.

- Ти се мораш потпуно ангажовати, јер морамо одржати 
прошлогодишњи ниво, па ићи чак и изнад њега.

- Покушаћемо - рекао сам прилично неубедљиво.
- Не, него морамо! - узвратио је одлучно капетан I класе.
Онда су настале муке. Све слободно време, које су други

питомци, после поподневног спавања и поподневног учења, 
користили, играјући шах, читајући, пишући писма или 
препуштајући мозак “на отаву” , ја сам морао да проведем у 
разноразним припремама неких приредби, за програм на Радио- 
Битољу, за програме обележавања празника државних и 
армијских итд. Долазио сам на вечеру мртав уморан, а чекале су
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ме све обавезе као и све остале питомце. И онда сам се пожалио 
начелнику штаба.

- Друже капетане не могу више ни физички ни психички 
да издржим ово што радим. Ја немам уопште слободног времена 
као остали. На овај начин ми је сваки минут програмиран. 
Преморен сам.

- Разумем те и гледаћу да те у Управи школе ослободимо 
неких неважних обавеза. Разговараћу ја лично са начелником 
школе пуковником Батиницом. Он је човек који има за све 
разумевање.

- Надам се да ће ме правилно схватити, - рекох са 
олакшањем.

После неколико дана наишао сам на начелника клуба 
који, кад ме је видео, сав срећан и озарен што може да ми 
пренесе радосну вест.

- Животићу, кажи драгичка!
- Драгичка!
- Решен је онај твој проблем. Начелник школе те је 

ослободио поподневног спавања. Сад ћемо имати више времена 
и моћи ћемо несметано да радимо док сви други спавају.

- Захвалите се другу пуковнику Батиници и реците му да 
не прихватам да се одрекнем спавања. Радом могу заменити 
само неки други рад.

Најзад је пуковник Батиница прихватио, у директном 
дијалогу, да будем ослобођен “пожарчења” и “редарства”, 
“дежурања” и неких других обавеза, невезаних за “војну обуку”.

Спавање сам и даље “обављао” .

Без посла

Вероватно својом кривицом, мислећи олако, да ћу после 
војске лако добити место у Позоришту, дошао сам у врло 
непријатну ситуацију. Излазак из војске је био крајем августа, 
сва позоришта су почињала 1. септембра са радом, али и 
попуњеним ансамблима. Тада су сва позоришта имала тзв.
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“квоту”, односно одређен број глумаца у радном односу и нису 
могли преко тог броја да приме никог.

Директор драме Народног позоришта, Милан Ђоковић, 
ме је саслушао, схватио да излазим из војске, али ме је одмах 
упозорио да сам сам крив што се нисам раније јавио, макар и 
дописницом из војске. Понудио ми је да прихватим да, 
евентуално, сачекам неки хонорарни рад, али ми није могао ни 
то гарантовати. Немајући стан у Београду нити материјалних 
средстава за живот, отишао сам код родитеља у село, где ми је 
отац био учитељ. Био сам спреман да једну годину “отпишем” . 
Следећа два месеца су ме увукла у прилично депресивно стање.

Нови занат

Једног дана је стигло писмо од колегинице са класе, 
Вере Дедић да дођем 1. октобра 1956. године на разговор са 
управницом Дечјег позоришта “Бошко Буха” , Ђурђинком 
Марковић, око могућности ангажмана, али са одређеним 
условима. Одмах сам дошао на разговор и сазнао сам од 
управнице, да могу добити ангажман, али да је упражњено место 
на “луткарској сцени” . Позориште “Бошко Буха” је имало две 
сцене. “Луткарску” и нормалну, тзв. “отворену сцену” где су 
учествовали глумци.

- Али ја појма немам о луткама, нисам никад у животу ни 
гледао луткарску представу.

- То је наш проблем, даћемо Вам стручњаке који ће Вас 
научити да анимирате лутке, односно да “водите лутку” како се 
то код нас каже. Ваше је само да дате пристанак да ћете то 
прихватити, а користићемо Вас и на “отвореној сцени” као 
глумца. За то ћемо Вас и посебно хонорисати. Размислите добро 
и одлучите, па нам јавите. Ево, пружа Вам се могућност, да још 
данас, у пет сати, видите на нашој сцени једну луткарску 
представу.

Прихватио сам да видим представу, али за ангажман сам 
оставио време да размислим. Отишао сам у пет сати на 
представу. Приказиван је, односно “игран” балет “Копелија” . За
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мало да одустанем од гледања. Лутке и балет, то је немогуће. 
Можда је нека пародија. Ипак да погледам. Угасило се светло у 
препуној сали деце и почела је позната музика. Онда су се 
појавиле лутке и почеле да играју све оно што сам ко зна колико 
пута видео на балетској представи, преко пута у Народном 
позоришту. Кореографија је била толико фантастична, тако 
добра, да се добијао утисак да то раде праве, живе, само 
смањене балерине и балетани. На крају представе сам био пред 
новим проблемом. Више нисам размишљао да ли да прихватим 
понуду, већ да ли то могу да научим.

Отишао сам код професора Плаовића да чујем његов 
савет. Испричао сам му понуду.

- Мислим да је мудро да прихватиш. У сваком случају, без 
обзира што то није твој занат, омогућиће ти да будеш у близини 
наше куће, Народног позоришта, сачуваћеш на тај начин ниво 
критеријума, а можда ће се указати и прилика за сарадњу са 
Народним позориштем, - то је било све што ми је рекао 
професор,

Прихватио сам савет и одмах ујутро отишао у позориште 
“Бошко Буха” да потпишем уговор о запослењу.

Откривам свет маште

Прилика за сарадњу са Народним позориштем се врло 
брзо указала, али сада је преда мном био тежак задатак. Добио 
сам једног члана луткарске сцене да ме упути у анимацију, 
односно вођење лутке и ја сам то почео озбиљно да вежбам. 
Посећивао сам све луткарске представе и почео “да крадем” оно 
што ми се допадало, одбацујем оно што ми се чинило “невешто” 
и тако сам почео да правим избор, учећи се на туђим грешкама.

Иако није био одређен да ме “подучава”, највише ми се 
допало то што ради Борис Андрусевић, касније члан Народног 
позоришта. Гледајући представе, увек сам пратио само његову 
лутку и, вежбајући касније, покушао сам да га имитирам. 
Луткарство у Београду је било на прилично незавидном нивоу, 
особито “гињол техника” са навученом лутком на једној руци.
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“Мало позориште”, тада марионетско позориште, са 
техником вођења лутке концима, одозго, имало је чинило ми се, 
квалитетније извођаче. Како било да било, ја сам полако 
савлађивао основне покрете како би лутка “оживела”. Долазиле 
су и кризе, када сам размишљао зашто се уопште мучим, када ја 
то нећу радити дуго. Било је тренутака када сам заспао са 
идејом да сутра одем у позориште, вратим плату, и уз извињење 
кажем да ја то не могу да радим. Просто не волим.

Онда се десио догађај који је све изменио. У Београд је 
стигао ансамбл луткарског позоришта “Обрасцов” из Москве. 
Играли су представе и за децу и за одрасле. Представе су 
извођене на Коларчевом народном универзитету. Обрасцов је 
имао и два солистичка концерта. Брзо сам схватио да се са 
лутком може постићи све. Лутке су ме водиле из расположења у 
расположење како ни један глумац то не би био у стању. Од 
смеха до суза, од радости до туге, од среће до очаја.

Пошао сам другог дана да видим солистички концерт 
Обрасцова. Нисам могао да поверујем у то шта је тај човек 
радио. Пуна сала Коларчевог универзитета је била у делиријуму 
смеха, одушевљења и аплауза. Да, то се може само једанпут у 
животу доживети. Био је сам иза паравана, али се некад по броју 
лутака имао утисак да има десет руку. Излазио је повремено 
испред да нас припреми за следећу тачку, а онда нестајао иза 
паравана и са луткама чинио чуда. На крају нам је рекао да ће 
извести љубавни сусрет на три различита начина.

Прво су се појавиле две нормално обучене лутке, младић 
и девојка, среле се у парку испред једне клупе, затим селе, 
водиле разговор, љубиле, устале и отишле загрљене. Све је то 
било без текста, као у неком филму, уз музичку пратњу. Затим 
су се појавиле исте личности, али само са главама навученим на 
кажипрсте обе шаке и поновиле, уз помоћ осталих прстију, све 
оно што смо гледали у првом сусрету када су биле “комплетне” 
лутке, и изишле загрљене. Најзад су се појавиле само две шаке 
и само са прстима нам дочарале све оно што смо видели у прва 
два сусрета. Шака и прсти што су представљали мушкарца 
држали су се “мушки”, а друга шака и прсти што су 
представљали “нежнији пол” били су нежнији, грациознији, 
управо женственији, и изишли су загрљени. Такав аплауз, којим 
је завршен концерт, још нисам доживео.
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Утисак је на мене био максималан. Две недеље раније 
сам гледао у Народном позоришту представу Титус Андроникус, 
В. Шекспира, са сер Лоренс Оливијеом и Вивијен Ли, али ми се 
сада чинило да је Обрасцов на мене начинио снажнији утисак.

Признајем да ми се негде у глави јавила мисао: “Како то 
постићи” , али сам се истовремено и уплашио те мисли.

Изгледи на успех

Настављајући са вежбањем пред огледалом, јер се тако 
најбоље виде и контролишу покрети лутке, почео сам да се 
играм. Постављао сам себи разне задатке у свакојаким 
ситуацијама, и трудио се да помоћу прстију на којима је била 
навучена лутка, играјући се, изразим сва та расположења. Како 
показати радост, смех, усхићење, изненађеност, стид, љутњу, 
тугу итд., али све то да постигнем без речи и гласа. Учинило ми 
се да је то негде приближно немом филму. Једино су очи биле 
непокретне и уста се нису отварала. Али, зашто уста? Па ни у 
немом филму уста не производе никакав глас, чак понекад и 
сметају кад се отварају без гласа. Изгледа смешно.

Значи, главно је обратити пажњу на покрет, текст је само 
допуна да се сазна тема и исприча прича. Основно је покрет 
горњег дела тела, главе и руку. “Гињол” лутке обично немају 
ноге, сем наравно у изузетним ситуацијама, али је онда обично у 
питању лутка “дублер” . И тако... наставио сам да се играм. 
Требало је развити машту као код деце. Само код деце штап 
може бити коњ, оловка као револвер, столица заменити 
аутомобил, торта бити од блата итд. Са лутком је нешто слично. 
Лутки се верује и у оно, што ни један глумац не би могао да 
оправда и одигра.

После неколико месеци, добио сам задатак да у новој 
премијери на луткарској сцени анимирам и говорим главну улогу. 
Комад се звао Изгубљена свирала, режирао је Србољуб 
Станковић-Луле, редитељ и уметнички директор позоришта 
“Бошко Буха”. Имао је много стрпљења, с обзиром да ми је то био 
први задатак, односно прва премијера на луткарској сцени, и
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много ми је помогао да се ослободим и радим опуштено. Храбрио 
ме је, да је то што радим изузетно добро, и подстицао да урадим 
још боље.

После премијере је било пуно хвале за “невероватан 
резултат за тако кратко време”. Нарочито од људи из 
позоришта, везаних за луткарство.

- Урадио си нешто што спада у врх луткарског 
позоришта! - рекла ми је управница, Ђурђинка Марковик

Наравно да у то нисам поверовао. Било ми је јасно да је 
све то било лицемерно, не би ли ме потпуно придобили да 
каријеру наставим у луткарском позоришту. Знао сам да у томе 
неће успети, да се луткама могу бавити као неком врстом хобија. 
Схвативши да нећу моћи да постигнем оно што сам видео код 
Обрасцова, јер код нас није било стручњака који би ме томе 
научили. То је занат. Моја дефинитивна одлука је била да 
наставим каријеру глумца, а луткарство ће остати моје допунско 
занимање. Значи, факултативно, под Б. Током пет година 
проведених у позоришту “Бошко Буха” играо сам пола на 
“луткарској” , а пола на “отвореној сцени".

Глума преко десне руке

“Гињол” лутка је навучена на десну руку у следећем 
распореду. На кажипрсту је врат са главом, руке су навучене на 
палац и мали прст, остала два прста су приљубљена, савијена уз 
шаку. Анимација се постиже, просто речено, разним покретима 
односно разним положајима подлактице, шаке и прстију. Али то 
“просто речено” је, заправо, “много компликовано”. Треба пре 
свега извежбати два прста да постану лева и десна рука, 
кажипрст да “изведе” покрете врата и главе, а подлактица 
заједно са зглобом шаке да “представи” тело. Кад се то 
постигне, десна рука “постаје човек” . Или нека животиња, ако је 
потребно анимирати животињу. Е, сад треба тог човека научити 
да постане глумац. Све оно што глумац постиже гестом, 
покретом тела, очима, гримасом, мора се постићи помоћу те 
десне руке, или леве ако је аниматор левак. Пошто се осећања
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код глумца и преносе на гледаоца напред наведеним 
елементима глуме, разуме се кроз тумачење одређеног текста, 
то се и осећања аниматора, тумачењем одређеног текста, 
преносе преко десне или леве руке на гледаоца. Тежина посла 
се повећава тиме што су гледаоци обично деца која се не могу 
преварити.

Да бих постао добар аниматор, морао сам добро да 
савладам онај први део где рука постаје човек или животиња. И 
тај посао ми је одузео неколико година. Са учењем “тог човека” 
да постане глумац ми је било много лакше. И када сам прешао на 
тзв. “отворену сцену” у позоришту “Бошко Буха” , наставио сам 
да усавршавам анимацију лутака како бих успео да лутка добије 
што природније и “мекше” покрете и буде што ближе људском 
покрету.

Са почетком “експерименталног програма” Београдске 
телевизије добио сам позив да већ у првој емисији, првог дана 
учествујем са лутком. Требало је у ТВ Дневнику, на крају, 
најавити какво fce бити време. Наставио сам сарадњу са 
Београдском телевизијом оснивањем дечје редакције. Наша 
телевизија је у почетку доста “крала” идеје са италијанске 
телевизије, а италијанска телевизија је имала доста емисија са 
луткама. Улазио сам у скоро све нове пројекте где су се 
појављивале лутке, јер сам уредницима и редитељима био “пред 
очима”. Упознавао сам нове људе на разним функцијама који су 
се тек учили да праве телевизију па сам често био у ситуацији да 
од мене траже податке, шта све може лутка да уради. Заправо, 
сви смо се учили једном новом занату, јер је “камера” тражила 
нова решења у односу на “луткарско позориште” . Мучили смо се 
дуго да нађемо права решења.

Вера Белогрлић, редитељ са ТВ је путовала и у Италију 
да би на њиховој телевизији видела и касније нама пренела неке 
“цаке” . Доласком Душка Радовића на место уредника дечије 
редакције почели су прави резултати емисија за децу. Почетком 
приказивања серије На слово, на слово схватио сам да тзв. 
"крупни план” пружа изузетне могућности и да се са лутком на 
телевизији може дотаћи оно што би могло да се сврста у 
“луткарску уметност” . “А-ћим” партнер Миће Татића у емисији На 
слово, на слово, који је дат мени да га анимирам, постао је за 
мене велики изазов.
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Лутка није отварала уста и није имала покретне очи, већ 
само два сјајна црна дугмета уместо очију. Желео сам да 
анимацијом у “крупном плану" постигнем да се то не примети, да 
текст испратим одговарајућим покретом и тиме скренем пажњу 
са усана, чиме се и постиже то, да се не примети како се уста не 
отварају. Тај “одговарајући покрет” сам некада чинио главом, 
некада рукама, а некада целим телом. Касније, када је серија 
почела да се снима и да не иде “уживо”, морао сам све то да 
усавршим гледајући снимак, и све грешке избегнем у 
поновљеном снимку.

Душко Радовић, који је долазио на сва снимања и пробе, 
врло често се, у разговору са мном, интересовао шта све могу са 
лутком да урадим, како би у следећим емисијама серије Аћим 
добијао нове задатке. Душко Радовић је “Аћиму” давао све више 
простора у емисији, везивао га за све личности, а Вера 
Белогрлић која “није хтела никада да одрасте” како сам ја 
говорио, прихватала је моје идеје везане за “Аћима” , и Аћим је 
постао “звезда” код гледалаца телевизије. И код деце и код 
одраслих. Наравно, захваљујући пре свега Душку Радовићу али и 
свим осталим учесницима у емисији На слово, на слово. Био је то 
један изврстан текст, како може да напише само Душко 
Радовић, са музичким нумерама које је изузетно компоновао 
Миодраг Илић-Бели.

Бели је понекад био и на великим мукама. Емисија је 
приказивана сваке друге недеље и требало је на време снимити 
тзв. “плеј-бек” музичких нумера на текстове Душка Радовића, и 
са њим почети дводневне пробе у студију телевизије, тзв. 
“кадрирање” са камерама. Договор је био да Душко доставља 
текстове музичких нумера Белом најкасније до понедељка 
увече, како би Бели написао музику до среде, јер су се 
четвртком у Радио-Београду правиле музичке пробе и са 
учесницима емисије снимале музичке нумере, правио тзв. “плеј- 
бек” . Душко је често каснио са писањем текста, те би тек 
уторком увече долазио до стана Белог и не звонећи на вратима, 
протурао коверат са текстом испод врата, затим побегао и тако 
избегао да објашњава зашто је закаснио. Једном Душко није 
написао текст ни до среде. Онда му се јавио Бели телефоном.

- Душко, молим те реци ми бар број песама, садржину 
сваке песме и број строфа, број стихова у свакој строфи и број



Момчило Ћира Животић 153

слогова у сваком стиху, па ћу ја то компоновати “на празно”, а 
онда ћемо спојити на проби и извршити евентуалне корекције.

У тој емисији, чинило нам се, музика је била најбоља у 
читавој серији.

Не би било у реду не подсетити се свих учесника те 
серије: МићаТатић као водитељ, Милутин Бутковић, као Остоја, 
Паја Минчић, Властимир-Ђуза Стојиљковић, Лола Новаковић, 
Баја Бачић, Мића Томић, Предраг Лаковић-Пепи, Драган Лаковић 
и Вера Белогрлић као редитељ. Наравно да посебно признање 
заслужује и Гордана Поповић креатор лутке Аћима и још 
стотинак лутака које су се појавиле у трогодишњем емитовању 
серије На слово, на слово. Сигурно да је важно место имала 
надахнута сценографија Николе Теодоровића.

Само “срећне околности” и случајност могу да саставе то 
што се догодило у серији На слово, на слово. То нико не може 
испланирати и осмислити.

После серије На слово, на слово, по инерцији, добијао 
сам нове емисије на телевизији. То је тако код нас, Када неког 
почне “да бије глас” да нешто најбоље ради, више нико и не 
размишља да ли је то истина. Сви га прихватају као најбољег, 
иако поред њега постоји макар исти, ако не и бољи. А лутку је 
увек водио боље од мене Борис Андрусевић. Уосталом, од њега 
сам то и научио. Кад год сам то у разговорима изјавио, добијао 
сам уобичајен одговор: “Немој бити лажно скроман” . Ту је 
престајала могућност мог било каквог уверавања осталих, да ја 
то не само да мислим, већ и да је то истина.

Луткарство пре филма

Упоредо са луткама, на телевизији сам играо и неколико 
играних серија. Дилломцима, Љубав, ах љубав, Код судије за 
прекршаје и др. Тај посао ме није привукао. Пробе и снимања су 
ми постајали досадни, а никада нисам поверовао у уметничку 
вредност глумца на телевизији. Као и на филму. Из чисто 
пријатељских односа сам код Мила Ђукановића, филмског 
редитеља у два-три филма прихватио неке безначајне епизоде.
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Филм јесте, можда, равноправна уметност са позориштем, али је 
сигурно да то није уметност глумаца. Сви су у филму важнији од 
глумаца да 6и филм био добар. Пре свих редитељ и монтажер, 
али и сви остали, укључујући и мајсторе светла и тона, да не 
говорим о камери и ефектима.

Сећам се изјаве Гари Купера, да је, у најчувенијој и 
најупечатљивијој сцени филма Тачно у подне, када излази из 
канцеларије шерифа и хода кроз град очекујући револверашки 
обрачун, добио задатак од редитеља, да ходајући, помножи у 
себи два троцифрена броја, док му камера снима крупни план. 
На филму смо то видели као, до тада невиђену забринутост, 
страх, одлучност и шта се све не би могло набројати. Алал вера 
и редитељу и камерману! Телевизија је исто што и филм, сем 
што је улогу публике преузела “електроника” уместо филмске 
траке. Можеш прво снимити крај, па онда почетак. И све то уз 
бескрајно понављање, док не буде добро. Али, ето, пробао сам и 
то. Додуше и телевизија и филм су добро плаћали. Боље него у 
позоришту. Пуних двадесетак година сам у континуитету снимао 
са луткама дечије емисије. Рекло би се да је требало да будем 
богат човек.

Једног дана зауставио ме је испред кафане Трмеч” Срба 
Чутурило, продуцент из дечје редакције, телевизије Београд.

- Ћиро, плати ми један вињак, остао сам без пара!
Почео сам да претурам по џеповима и нисам нашао

довољно новца за вињак.
- Извини, Чутурило, али ми веруј да немам!
- Немаш?
- Немам, веруј ми.
- Само код мене, у дечијој редакцији, имаш потписаних 

преко 750 уговора са телевизијом, а снимио си још, најмање, три 
серије! Знаш ли да Елизабета Тејлор има највише двадесетак 
уговора, а могла би да има свој лични телевизијски студио, а ти 
немаш ни за вињак. Нема ни куче зашта да те уједе. Ајд сад, 
здраво, видећемо се у студију телевизије.

У студију Телевизије сам покушао да наставим разговор 
започет испред “Грмеча” .

- Знаш, Чутурило, све је оно тачно што си ми рекао за 
Елизабет Тејлор и мене, али ни њен продуцент није “слепац” као 
ти, који нема могућности да себи купи пиће. Нити то тражи од
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Елизабет. Све је просто и једноставно. Нити си ти холивудски 
продуцент, нити сам ја Елизабет Тејлор, а ни Југославија није 
Америка.

На једном снимању емисије На слово, на слово, 
редитељка Вера Белогрлић приметила је да нема једног важног 
елемента сценографије. Недостајала је једна корпа за отпатке у 
облику жабе, отворених уста, а била је потребна за извођење 
једне музичке нумере. Душко Радовић, који је био присутан на 
снимању је инсистирао да мора да буде баш велика жаба са 
отвореним устима у коју се убацују отпаци. Није било времена да 
се излије корпа у облику жабе. Без жабе би морала да испадне 
цела музичка нумера.

- Јеси ли ти овде с колима? Упита ме Душко Радовић.
- Јесам!
- Знам где има у парку “жаба” за бацање отпадака. 

Хајдемо заједно да донесемо.
- Хајдемо!
Са сајмишта, где се снимала емисија, отишли смо колима 

до парка на углу улица Ђуре Ђаковића и Ђуре Стругара. У парку 
је била, прилично велика, камена фигура жабе са јако отвореним 
устима.

- Отвори гепек да је убацимо унутра, - рече Душко.
Одосмо до “жабе” и, уз велики напор, јер је била јако

тешка, понесемоје према колима.
- Уа, лопови! Украдоше нам жабу! Уа, држите их! 

заурлаше деца која су се играла у парку и појурише према нама.
- Брже да не стигну до нас! - пожурује ме Душко.
Убацисмо “жабу” у гепек, улетесмо у кола, и великом

брзином се удаљисмо од “места крађе”.
- Уа, лопови!... Срам вас било лопуже... - било је 

последње што смо чули, пре поласка, од деце која су застала 
видећи да су немоћна.

- Шта мислиш, Дуле, каква би реакција била код њих, кад 
би сазнали да им је њихов обожавани писац и песник “украо 
жабу”.

- Не зајебавај, боље смишљај како ћеш да вратиш жабу 
кад завршимо снимање, јер ћеш морати да се још једанпут 
брукаш, али овог пута без мене.



156 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

Нови изазови

Некако упоредо са снимањем серије На слово, на слово, 
добио сам позив из Дома пионира да одем, код њих на разговор. 
Драган Лаковић, колега са класе професора Плаовића ту поруку 
ми је пренео и објаснио да желе у Дому пионира да анимирам 
нову лутку као “домаћина-водитеља” у програму Сусрети 
четвртком.

Отишао сам и детаљно, од Донке Шпичек, уредника 
Сусрети четвртком, упознат сам са идејом и послом који би ја 
морао да обављам.

“Водио” бих нову лутку “Четвртка”, и заједно са Дејаном 
Ђуровићем био обавезан сваког четвртка, а понекад и у другим 
данима, да учествујем у програму Сусрети четвртком у Великој 
сали Дома пионира. Лутку би направила Вукица Николин, а име 
“Четвртко” је због назива програма Сусрети четвртком.

Рекао сам да прихватам, али само као покушај, па ако 
успе-успе, у супротном ћу одустати и препустити то неком 
другом. Било је муке на почетку. Донка ме је храбрила да 
истрајем, написана је и компонована песма за “Четвртка” , којом 
би започињао програм, од које сам брзо одустао “јер није ишло”. 
Мирко Шоуц, врсни музичар, апсолутног слуха, брзо је дошао до 
сазнања да ја, поред недовољног слуха, имам недостатак и 
осећања ритма.

- Док ја свирам и пратим прву строфу песме, Ћира већ 
пева рефрен и почиње другу, - кратко је објаснио Мирко наше 
увежбавање - боље да одустанемо од ове идеје.

Одустали смо од певања, али сам врло брзо постао 
нераздвојни партнер Драгана Лаковића у изванредно добро 
написаним дијалозима Душка Радовића.

Душко нас је “помогао” сјајним текстовима за контакт- 
програме са децом. Уз његове песме и песме Љубивоја 
Ршумовића, које су компоновали наши познати композитори 
забавне музике Александар Кораћ, Мирко Шоуц, Радослав 
Грајић и др., а које је певао Драган Лаковић, уз Четврткове приче 
и дијалоге са Драганом, уз музичку пратњу Мирка Шоуца, било 
на клавиру или хармоници (када клавира није било), врло брзо је
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створен једносатни програм који су и деца, а и одрасли уз децу 
изванредно примали, одушевљавали се и учествовали у њему 
јер га је и Душко Радовић тако осмислио.

У повременим вербалним сукобима између Драгана и 
Четвртка публика је била час на једној час на другој страни, а 
понекад, богами, и подељена. Душко је био велики мајстор да 
текстовима покрене дечју машту, да их увуче у игру и изазове на 
гласне реакције, чиме аутоматски постају учесници програма. 
Текстове које је написао за “Четвртка”, нису нигде штампани, те 
ће неки, први пут овде бити објављени.

Ево једног примера:
Драган: “Другари, долазећи на овај сусрет са вама повео 

сам и мог малог друга који ми се ту негде сакрио. Погледајте ту 
међу вама, да се није негде сакрио. (Деца гледају около и гласно 
вичу: “Није”). Погледајте ту, испод ваших столица, можда се ту 
сакрио. (Деца се сагињу и вичу: “Није”). Па ја, децо, не знам шта 
да радим. Ја без њега не могу ништа да урадим. Него, хајде да га 
позовемо гласно, можда ће нас чути. Он се зове Четвртко, јесте 
ли чули за њега? (Деца: “Јесмо”). Хајде на мој знак сви - 
Четвртко... три, четири (Деца: “Четврткооо” !). Децо јесте ли ви 
доручковали јутрос? (Деца: “Јесмо” !). Хајде, онда гласније! 
(Деца: вичу из свег гласа: “Четврткооо” !).

Четвртко: (појављује се полако) - Јао, Драгане, види шта 
је овде деце!

Драган: Ништа немој да се ишчуђаваш, него се представи 
нашим другарима. Реци им како се зовеш.

Четвртко: Они то знају. Другари, јел' ви знате како се ја 
зовем? (Деца: “Знамо”). Како? (Деца: “Четвртко”). Видим да 
стварно знате!... А знате ли зашто се зовем Четвртко? (Деца: 
“Не знамо”). Зато што сам се родио у четвртак!... А знате ли 
зашто сам се родио баш у четвртак? (Деца: “Не знамо”). Па, хтео 
сам ја, другари да се родим у понедељак, али нисам могао... 
болела ме је нога... (смех). Онда сам хтео да се родим у уторак, 
али су ми рекли да се уторком рађају само мамине мазе. Ја 
нисам желео да будем мамина маза, те све то оставим за среду. 
Кад је дошла среда, ја се лепо умијем, очешљам, обучем и 
спремим се да се родим. Чекам ја тако у среду, чекам... чекам... 
чекам... видим рађају се разни клинци и леви и десни, а ја никако 
да се родим. “Ма шта је ово, људи, хоћу ли се ја уопште родити?
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Да знате, ако се до сутра не родим ја... ја... ја ћу се убити, па ће 
вам онда бити жао” . Виде они да се ја не шалим па ми кажу у 
поверењу: “Дођите ви лепо сутра, рано ујутро, па ћете се први 
родити”... И ја дођем сутра ујутро, пораним, станем први у ред и 
родим се први. Ето, то је било у четвртак, и тако сам ја постао 
Четвртко!... А шта је било са вама децо?... Јесте ли се ви сви 
родили?... (Деца: “Јесмо”). Молим вас, ко се није родио нека брзо 
отрчи кући, нека се роди, а ми ћемо овде да чекамо... А док 
чекамо можемо нешто и да радимо... Само шта да радимо? Не 
могу да се сетим... Другари, знате ли ви сви да бројите до десет? 
(Деца: “Знамо”). Бројте ви гласно до десет, а ја ћу за то време да 
се присетим шта да радимо. Почните! (Деца: “Један, два, три, 
четири, пет, шест, седам, осам, девет, десет”). Десееет! Сетио 
сам се... јес, ђавола сам се сетио... Ништа се нисам сетио...

Драган: Док се ти не сетиш, Четвртко, ја и другари ћемо 
да отпевамо песму о једној дивљој животињи са дугим вратом. 
Да ли знате, другари, која је то животиња?

Четвртко: Знам ја! Гуска”
Драган: Ма, каква гуска, Четвртко?
Четвртко: Бела гуска!
Драган: Није гуска, Четвртко! Другари, реците му како се 

зове та животиња са дугим вратом?! (Деца: “Жирафа”).
Четвртко: Гуска!
Деца: Жирафа!
Четвртко: Гуска!
Деца: Жирафа!
Четвртко: Гуска! Гуска! Гуска!
Деца: Жирафа! Жирафа! Жирафа!
Четвртко: А, драгане, сетио сам се.... па то је Жирафа! Ја 

сам се први сетио...
Драган затим пева песму о жирафи.

Отишао сам ујутро у просторије студија “Б” у палати 
“Београђанке” да узмем од Душка Радовића нови текст који је 
обећао да ми напише за Четвртка. Видео сам одмах по уласку, 
по изразу његовог лица и начина на који је рекао “здраво” да 
није написао текст.

- Седи!... Зар тај текст мора баш данас да буде готов?
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- Не мора, али би било лепо кад би га данас, у четвртак, 
Четвртко изговорио деци током програма. Деца би се сигурно 
обрадовала.

- Знам... (Радовић у име мене настави): “Ти си, Душко и 
обавезан да децу обрадујеш нечим новим... да им приредиш 
изненађење и радости” и све знам шта ћеш ми рећи. Јел’ ти, 
сада, журиш негде?

- Не журим нигде!
- Кад је тај програм данас?
- У пет по подне, у Дому пионира.
- Узми неки број Полетарца и читај нешто. Биће, ваљда, и 

текст готов до пет сати. Забављај се нечим, покушаћу да нешто 
смислим.

Сео сам, прелиставао Полетарац и повремено испод ока 
пратио Душка за писаћом машином. Седео је, замишљено гледао 
са врха “Београђанке” кроз прозор, а затим куцао на писаћој 
машини. Вадио је повремено хартију из машине, гужвао је, бацао 
у корпу за отпатке и стављао нову. Тако неколико пута, али је 
било све више и више редова на хартији. После отприлике једног 
сата, извукао је хартију и брижљиво прочитао пре него што ми је 
пружио.

- Узми! Биће ти, ваљда, доста за данас? Прочитај одмах, 
па ми кажи шта мислиш.

Почео сам да читам и већ на почетку почео слатко да се 
смејем. Он ме је ћутећи гледао. Читао сам и смејао се.

- Изгледа да ти се свиђа? - упитао ме је кад му се 
учинило да сам прочитао до краја.

- Фантастично, немам речи...
- Али кратко?!
- И много ефектно... нема везе што је кратко.
- Написаћу ти ја и један дужи текст, али ћу ти јавити 

телефоном кад буде готов... Немој бити нестрпљив и немој да ме 
много гњавиш... седи ако хоћеш да пијемо кафу и... и да причамо 
нешто друго...

А текст који сам чекао да Душко напише је овај:
Четвртко: Драгане! Драгане, да ли смем сада да викнем

јако?
Драган: Смеш, Четвртко!
Четвртко: Другари, смем ли сада да викнем јако?
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Деца: (“Смеш").
Четвртко (викне): Ијао!... Другари, смем ли још један пут 

да викнем?
Деца: (“Смеш“).
Четвртко: (Још јаче) Ијаааоо!... Другари, хоћете ли сада 

да ви викнете уместо мене, а ја да се мало одморим?
Деца: (“Хоћемо”).
Четвртко: Да чујем?!
Деца: (“Ијааооо” !).
Четвртко: Можете ли ви то мало гласније. Да чујем?
Деца: (“Ијаааааооооо! Ијааао! Ијао”)
Четвртко: Одлично! Браво, другари! Знате, другари, када 

сам први пут пао у животу, ја сам из' свег гласа дрекнуо: 
‘Ијааооо”... Када сам други пут пао, ја сам опет дрекнуо: 
“Ијааооо!”... И тако... сваки пут када сам пао, за сваки падеж по 
једно ијааоо!... Другари, хоћете ли да научите падеже?

Деца: (“Хоћемо”)
Четвртко: Ја ћу вам говорити падеже, а ви после сваког 

падежа што громогласније: Ијааооо!... Први падеж са кревета!
Деца: (“Ијаооо!”)
Четвртко: Други падеж низ степенице!
Деца: (“Ијааооо” !)
Четвртко: Трећи падеж у снег!
Деца: (“Ијааооо” !)
Четвртко: Четврти падеж у блато!
Деца: (“Ијааооо” !)
Четвртко: Пети падеж са дрвета!
Деца: (“Ијааооо! ијао!”)
Четвртко: Шести падеж на нос!
Деца: (“Ијао! Ијааооо!”)
Четвртко: И седми падеж из математике!
Деца: (“Ијааааоооо!”)
Четвртко: Ијао, него шта!... Знате, другари, падао сам ја 

још много пута у животу, али наш језик и наша граматика 
признају само седам падежа. Ко падне осми пут има право само 
да каже: ух!

Може се само замислити како су деца, у пет сати по 
подне, примила ову игру и колика је вика и дрека била у сали
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Дома пионира, и то све онако како је Душко написао; имао се 
утисак као да су сама деца све написала и сама све увежбавала!

Понекад сам покушавао да “певам” уз Драгана, али ме је 
увек опомињао: “Немој са мном да певаш. Квариш!”

Било је много убеђивања око тога да се и ја као аниматор 
Четвртка треба да појављујем на крају програма, и да није у реду 
да својим непојављивањем останем “анониман” али сам ја остао 
при свом ставу да бих појављивањем разбио деци илузију о 
Четвртку; он је морао за њих да остане “жива личност” , а не 
само лутка. Тако је и било. Долазила су деца после програма на 
позорницу тражећи Четвртка.

- Отишао је да спава, - говорио им је Драган.
- Јао, зашто нас није сачекао?... Да ли ће се скоро 

вратити? А, где спава?... Да се није ту, негде, сакрио? - била су 
уобичајена питања деце. За мене као аниматора то је било веће 
и право задовољство него да су мене видели.

За децу “гастарбајтера”

Донка Шпичек, уредница програма Сусрети четвртком у 
Дому пионира, дошла је на занимљиву идеју.

Да се преко институција за сарадњу са нашим радницима 
у иностранству, омогући деци тих радника, која се школују у 
разним земљама Европе, да виде овај програм за децу.

Сва тројица, Драган Лаковић, Мирко Шоуц и ја 
прихватили смо да се одрекнемо било какве накнаде за то 
ангажовање. Да без хонорара, само са дневницама којима ћемо 
плаћати смештај у хотелима и исхрану, обиђемо све земље где 
има наше деце. Taj пут је прихватила и наша највећа песникиња 
Десанка Максимовић, са којом смо добили много. Програм је 
постао богатији, а квалитет програма је њеним учествовањем 
добио врхунски ниво. У првом делу програма је Десанка водила 
разговор са децом и читала им своје песме за децу, а ми смо 
настављали програм до краја.

Прве две земље у које смо пошли су биле Шведска и 
Немачка. За двадесетак дана приказали смо 16 програма. Било
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је и по два програма у истом дану и то на раздаљини од хиљаду 
километара, уз путовање авионом. Невероватно је, али 
истинито, да је Десанка, већ госпођа у годинама много већим од 
нас, понекад, боље подносила напоре.

- Ајте, којешта! Нисте се, ваљда, тако млади већ 
уморили. Помислите само на хуманост овог што радимо. Деци, 
која немају могућност да свакодневно слушају свој језик, 
долазимо са песмама и музиком. То може човеку да донесе само 
задовољство, а не умор. Туга ме једино обузме, Драгане, кад их 
запиташ хоће ли да певају заједно са тобом, они уместо да кажу 
“хоћемо или да”, кажу “Ја” или “Јавол” ! Страх ме хвата да ће 
нам неке генерације заборавити свој, лепи, матерњи, српски 
језик. Не кажем да је немачки језик нешто ружно, Гете је писао 
тим језиком, човек који је изнад свега волео наше народне 
песме, али... мајчин језик је најлепши језик на свету... Ето тако... 
Главу горе. Нисмо уморни! И не смемо бити уморни!

Десанка Максимовић

Прошли смо са Десанком Максимовић много европских 
земаља, Шведску, Немачку, Аустрију, Швајцарску, Француску 
смо обилазили по неколико пута. То време проведено са њом, за 
све нас, била је школа новог погледа на околину и свет око нас, 
новог начина мишљења. Она је била особа лишена, чини ми се, 
свега што је зло. Код ње није било сујете, пакости, лажи, сумњи, 
неповерења, цинизма, лицемерја, неодговорности, али је увек 
била спремна да другима помогне, да се свега тога ослободе. 
Заиста је много патила видећи да нам деца наших радника у 
иностранству све мање знају наш језик, а понегде га чак и не 
разумеју. Трудила се 'да сваком родитељу, у разговору пружи 
савет како да помогне свом детету у учењу матерњег језика. 
Одраслима је давала савете како да носталгичност замене 
другим осећањима, и испуне време и живот у времену.

Сећам се једног догађаја у Швајцарској, чини ми се баш у 
Цириху. Пришла јој је једна наша Црногорка са великим букетом 
цвећа, али и са жељом да мало остане у нашем друштву. Звала
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се Радмила, Врло брзо смо сазнали да се давно удала за 
швајцарског инжењера још као матуранткиња никшићске 
гимназије, пошто је он провео годину дана у Никшићу приликом 
изградње железаре.

- Госпођо Десанка, упознали смо се и заљубио се у мене. 
Сваког дана ми је куповао цвеће и одвозио својим колима у 
школу, а онда ме сачекивао после часова. Када сам матурирала 
понудио ми је брак и да пођем с њим у Швајцарску. Прихватила 
сам, дошла у Швајцарску и родила му двоје дивне дјеце... Онда је 
све чешће почео да одлази од куће, на некаква службена 
путовања, а ја сам све више остајала сама. Живот ми је постајао 
све монотонији. Цвијеће више не добијам. Обрадујем се његовом 
повратку, али он је све незаинтересованији за мене. Сада се 
осећам потпуно усамљеном. Дјеца ми једино испуњавају део 
живота, али ми то није довољно. Још сам млада и мислим да 
имам права на садржајнији живот. Много волим вашу поезију, 
доста ваших пјесама знам напамет. Молим вас, да ли ми можете 
дати неки савјет и помоћи ми да се ослободим осјећања самоће.

- Боже, дете, не могу да разумем да тако млада, уз то са 
још двоје деце, не можеш да испуниш свој живот. Па... ако је тај 
твој Швајцарац непажљив и незаинтересован, нађи друге љубави 
које остају у твојој близини и не одлазе на службена путовања, а 
могу ти испунити живот. Околина и природа око тебе, књиге, 
другарице, пријатељи... Имаш ли другарице са којима се 
дружиш?

- Имам, неколицину...
- Ето видиш! Разговарај са њима о моди, о новим 

књигама, о њиховим и твојим дневним проблемима, куда би било 
лепо отићи на летовање, који би филм вредело видети, посетити 
позориште, концерт...

- Све ја то имам, госпођа Десанка! Имам чак и једног 
нашег Југословена који је заљубљен у мене. Не виђамо се, али 
ми пише и шаље љубавне пјесме...

- Забога, дете, како можеш бити усамљена када се теби 
пишу и шаљу љубавне песме?!

- Зато што га држим на одстојању. Не дозвољавам му да 
ми се приближи. Ја много волим ону вашу пјесму “Не, немој ми 
прићи, хоћу издалека” ...
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- Боже! LUt o  си ти, дете, луда! Немој да се љутиш што ти 
кажем "луда”, али си ти мене много буквално схватила... Значи 
да ниси прочитала и моју ГЈролекну песму, где сам рекла “да бих 
срце могла поклањати свима, да га исто толико остане и мени”. 
Пусти ти, дете, да ти се он приближи и нестаће усамљености!

- Заиста тако мислите? - усхићено упита Радмила.
- Баш тако! Нека он те стихове, које ти пише и шаље, 

шапуће теби на уво, а муж нека путује. Вероватно има велике 
пословне обавезе.

- Јао, много сам вам захвална, госпођа Десанка. Много 
сте ми помогли.

Сутрадан је у Лозани Десанку чекао велики букет цве1па. 
Био је од Радмиле.

- Лепо од ње. Сигурно сам јој помогла, па је ово нека 
захвалност, - био је Десанкин коментар.

Први дан програма је испуњавала Десанка, читајући своје 
песме намењене деци уз објашњење када је и како настала која 
песма.

- Децо - често им је наглашавала - ако се бавите писањем 
песама, а било би пепо да се тиме бавите, немојте никад “силом 
вући песму за уши” , како бисте је написали. Сачекајте да вас 
нека ситуација, догађај, или нечија прича о нечему, инспиришу и 
онда ће песма сама да израсте и биће истинита, осећајна и 
читалац ће је разумети.

Онда је испричала како је неки догађај или ситуација 
претходила њеном писању, и постала инспирација за песму, коју 
би затим прочитала. Било је ту разних песама: о природи и 
животињама, о родитељима, баки и деки, о другарицама, школи, 
учитељима и много чему другом. Програм је завршавала својом 
чувеном Крвавом бајком.

- Почетком окупације, децо, нису желели да будем више 
наставник у гимназији. Оставши код куће, осетила сам велику 
празнину неодласком сваког јутра на наставу. Размишљала сам 
о томе, колико ћу недостајати деци, па сам сваког јутра 
одлазила од куће и шуњала се око школе, да бих после извесног 
времена схватила истину. Не одлазим ја школи из страха што ћу 
недостајати деци, већ одлазим, што мени недостају деца, онда 
одлучим да на извесно време одем у своју родну Бранковину. 
Отишла сам и шетајући једног јутра, угледала сам сељака који је
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трчао према мени машући рукама, прилично уплашен, 
избезумљеног лица.

- Јесте ли чули шта су Немци урадили у Крагујевцу? 
Побили су сву децу у једној школи... Извели су ђаке са часа и 
стрељали заједно са професорима... Цео разред... Страшно! 
Кажу и да је много народа побијено... - испрекидано ми је 
саопштио сељак и отрчао даље...

Боже, да ли је то могуће? Зар припадници једног народа 
из кога је израстао Гете, Бетовен и други великани, могу да 
убијају децу, без обзира шта је разлог? "Цео разред” - каже! 
Зашто?... Шта су урадили... можда су та деца решавала, пре тог 
ужаса, рачунске радње, можда баш читали Гетеа... или се 
радовали што ће скоро крај часа... Свеједно... Сигурно је једно: 
били су недужни... и гледајући за сељаком који је нестајао 
“родили” су се први стихови:

“Било је то у једној земљи сељака, на брдовитом 
Балкану...” За можда најкраће време, била је готова цела песма. 
А потом сам врло брзо сазнала да је моја слутња била тачна: 
Немци су ушли у учионицу v 3 баш када су ученици учили од 
професора о највећем немачком песнику Гетеу, великом 
поштоваоцу и преводиоцу српских народних песама. Немачки 
официр је ушао, прекинуо час и одвео их у бараке, тзв. “топовске 
шупе” , а онда на стрељање, завршила би причу Десанка.

Затим би им изговорила целу песму. Иако сам ту песму 
слушао у интерпретацији многих глумаца, а мојих колегиница и 
колега, нико је није, признајем, изговарао тако једноставно, 
просто, а толико узбуђујуће за слушаоце. Деца су остајала 
отворених уста, а родитељи увек у сузама.

Десанкину песму Спомен на устанак као студенти 
Академије анализирали смо код професора Плаовића у оквиру 
рада на рецитацији. Професор Плаовић је сматрао да је 
говорење поезије врло важан глумачки задатак и да се мора 
научити како се бира, анализира и обрађује песма.

Поменуо сам то раније, у вези мог избора, за песму 
Поноћ, Ђуре Јакшића. Десанкину песму Спомен на устанак смо 
радили сви, а он је одабрао баш њу, јер је, како је тврдио, једна 
од ретких песама која се може интерпретирати на неколико 
начина.
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- Десанка и није свесна шта је написала, - говорио је 
професор Паловић. - Једанпут када ме је чула како је говорим, 
питала ме је зачуђено: “Зар сам ја то написала?!” Већ први стих 
“Србија је велика тајна” , може се рећи на неколико начина, као 
упозорење непријатељу, као обична констатација, али и као 
претња.

Путујући, једног дана, кроз Швајцарску, причао сам 
Десанки како нас је професор Плаовић “мучио” са говорењем 
њене песме. Имао сам и сведока, Драгана Лаковића, који је 
потврдио моју причу. Међутим, сви смо у разним приликама, на 
разноразним приредбама или интимним скуповима говорили ту 
песму.

- Занима ме, ако је још увек знаш, како је ти говориш? - 
упитала ме је.

- Ево, одмах ћу Вам је рећи, овде у купеу воза. Публике је 
мало, Ви, Донка, Драган и Мирко, али сте зато добро одабрани.

Били смо сами, нас петоро у одвојеном купеу, и ја сам 
рекао целу песму. Онако како смо је са професором Плаовићем 
анализирали. Признајем, под великом тремом због присуства 
аутора.

- Јесте, видим да си се определио за претећи тон. Добро, 
ти си мушкарац, лежи ти тај начин, међутим, ја сам је замислила 
као причу, без посебних ангажовања и без претњи. Испричаћу 
вам како сам написала ту песму, односно чиме сам била 
инспирисана...

Путовала сам возом за Ваљево да бих отишла у своју 
Бранковину. Воз је био пун, много путника, али и много немачких 
и Недићевих војника, српске страже, или како су се већ звали. 
Једног тренутка воз се зауставио уз шкрипу точкова. Скоро да 
смо полетели једни на друге. Падале су и неке ствари које су 
биле смештене изнад седишта. Онда, одмах затим трчање 
немачких и наших војника кроз ходнике и оштре наредбе: 
Напоље! Излазите сви, брже, брже... мешале су се са командама 
на немачком језику: Лос, лос! Марш хинаус!

Истерали су нас, брзо, све у један воћњак. Са друге 
стране пруге је био шумарак и немачки и наши војници су према 
њему поставили неколико митраљеза. Мало касније смо 
приметили да је локомотива заустављена уз један срушени 
“пропуст за воду” дужине два-три метра. Без обзира на кратку
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дужину “пропуста” воз није могао даље. Остали смо врло дуго у 
воћњаку. Неко нас је обавестио да морамо сачекати воз из 
правца Ваљева да бисмо наставили путовање. Седим у воћњаку 
и посматрам шта се догађа. Војници још увек прате да ли ће се 
“нешто” појавити из шумарка, воз стоји испред препреке од два 
метра и не може даље, док не стигне помоћ из Ваљева. Ето, 
Боже мој та велика сила која је окупирала целу Европу, ратује и 
са Русијом и Америком истовремено, стоји овде, у овој малој 
земљи, Србији, немо+жа испред два метра срушеног “пропуста” и 
са страхом гледа у мали шумарак, у коме сада нема ни 
плашљивог зеца. За њих је и тај шумарак тајна. Вадим из ташне 
једну салвету и рађа се песма:

Србија је велика тајна,
не зна дан шта ноћ кува,
нити ноћ шта зора рађа,
не зна грм шта суседни грм сања,
нити птица шта се догађа
између грања.
Не зна гуштер шта... итд.
Песма је била завршена пре него што је воз стигао из 

Ваљева. Дошавши касније у Београд, папир са песмом сам за 
сваки случај ставила између даске (која је била вешалица за 
капуте) и зида, на улазу. Да, за сваки случај!. Већ два пута до 
тада су ми Немци претресали стан; ту је папирић сачекао крај 
рата.

Једног дана после рата, сетила сам се песме и прекуцала 
је на писаћој машини. Песма се звала као и први стих “Србија је 
велика тајна” . Онда сам је однела уреднику Радовану Зоговићу, 
са жељом да је објаве у часопису. Примио је песму и рекао ми да 
ће размотрити на састанку Уредништва и да дођем за неколико 
дана. Отишла сам да чујем резултат, а он ми је саопштио да је 
песма прихваћена и да ће је штампати, ако се сложим, са другим 
називом. Да назив буде “Спомен на устанак”.

- Па добро! Нека се тако зове, како ви кажете! - рекла 
сам му. - Може и “Црвени барјак” или тако нешто. Мени је важно 
да се песма одштампа, и да се чита, да се не мења садржај 
песме, а како ће се звати није важно... Па да, је л ’ тако?! Их, 
много важно како се зове песма... Зар нисам била у праву?

- Били сте - сложили смо се сви у купеу.
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- Па дабоме. То је био несвакидашњи догађај, а ја сам 
само испричала своја размишљања у тим тренуцима. Нисам 
желела ништа значајније. А зашто сам размишљала у 
стиховима? Па ја сам песникиња. Како ћу другачије?!

Десанка и јесте размишљала на песнички начин, њени 
савети су били на песнички начин, па и њени закључци о свему 
су били на песнички начин. И своју земљу, Србију је гледала и 
волела песнички. Све о чему би говорила, а говорила је о свему, 
било је прожето невероватном љубављу. И када је било речи о 
узораној њиви или цветној ливади са лептирима у њеној 
Бранковини, и када би причала о нашим манастирима са 
фрескама, или говорила о нашим епским народним песмама, 
увек се осећало да је и срећна и поносна што припада таквој 
земљи. Неколико пута су је представили као највећу 
југословенску песникињу.

- Не, ја сам српска песникиња!, - уследила би одмах њена 
исправка. - Пре свега, српска песникиња. А то после?... 
Југословенска... или светска, ко то зна? Има сигурно и бољих, па 
ће оне бити пре мене југословенске или светске песникиње. Али 
српска песникиња јесам, јер сам рођена у Србији, а рођење 
одређује да ли ће неко бити српски или немачки или 
француски... јел’ тако? Ја сам рођена у Бранковини, а она је 
одувек у Србији. И зато ми припада право да будем српска 
песникиња, будући да пишем песме, али се нећу љутити да 
будем још нешто... Говорим и пишем српском екавицом, и то је 
мој, матерњи језик, али, такође, немам ништа против других 
језика. Дала бих увек дозволу да се моје песме преводе на друге 
језике, али никада не бих прихватила да се објављују, рецимо, на 
ијекавском дијалекту. Једанпут су покушали да ме наговоре на 
једно издање у Сарајеву, где би, неко моје песме, препевао на 
ијекавски дијалект... Којешта! Као, не разумеју на екавском, па 
желе ијекавски! Не видим потребу и нисам прихватила. Како би 
било да Бранка Ћопића преводимо на екавски... Има људи са 
разним глупостима у глави. Не треба им бити друг. Јел ’ тако?

Волела је Десанка да, када се нађемо сами на путовању 
кроз Европу, у купеу воза или неког шинобуса, да знак са: три, 
четири... Онда бисмо сви унисоно запевали само један стих: “У 
Јевропи најлепша је земља Србија”.
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Био је то неки наш отпор на високи стандард школа, који 
смо сретали, обилазећи европске земље, и гледајући шта се све 
пружа њиховим ученицима. Нарочито у школама у Шведској. 
Књиге и сва учила бесплатно, дворишта подељена у три дела за 
прваке, средње и старије ђаке, а у циљу заштите првака да их не 
би малтретирали старији ученици; ђаци који станују даље од 
једног километра возе таксисти у школу и после школе кући, 
болесног ученика посећује наставник да не би изостао са новим 
лекцијама и многе друге погодности. Десанка је заједно са нама 
све пажљиво слушала, а када смо остајали сами, 
прокоментарисала би са неком само њој својственом тугом 
обраћајући се Донки Шпичек.

- Донкице, ми ово никада нећемо моћи да пружимо нашој 
деци?!... Па, добро... можда и није сва срећа имати све!, - брзо се 
тешила Десанка.

Запитала је једна учитељица Десанку да ли је била 
заљубљена и колико је година имала када је написала своју 
песму Стрепња.

- Драго дете, наравно да сам била заљубљена. Човек не 
може ништа у животу урадити без љубави. Живот без љубави је 
празан и бесмислен. Да, била сам заљубљена. Не могу сада, 
после толико година да се сетим да ли је у питању нека особа, 
али је то и неважно. Јака осећања и љубав могу да инспиришу и 
леп цвет, или тако неки шарени лептирић, можда излазак или 
залазак сунца, леп пејзаж неког предела, дакле, све што је лепо 
може да буде инспирација песнику да напише љубавну песму... 
Не сећам се колико сам година имала када сам написала 
Стрепњу, сигурно је да сам била јако млада, гимназијалка 
вероватно. Можда је инспирацију учинио и поглед неког колеге, 
ученика, ко зна? Хм... младима се свашта догађа, воле да 
маштају! Ето, то би могао да буде мој, не баш много прецизан, 
одговор; надам се да вас нисам разочарала?! Хм...

Драган Лаковић и ја, понекад, шале ради, покушавали 
смо да смислимо по неку невероватну причу, неки догађај, 
просто желећи да проверимо постоји ли код ње понекад сумња у 
оно што је окружује или јој се саопштава. Сумњу је скоро увек 
замењивало чуђење, разочареност, потиштеност али и уверење 
да је то, нажалост, тако. А када би јој Донка открила Драганову и 
моју шалу, код ње се јављала радост.



170 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

- Значи, они су мене опет преварили?!
Одвели су нас у Франкфурт да видимо њихову чувену 

“Ботаничку башту”. Неколико огромних павиљона, сваки са 
другом климом. Аутентичне биљке једног поднебља, са 
одговарајућом температуром и влажношћу ваздуха. Павиљон са 
биљним светом “Амазона”, павиљон “Сахаре”, павиљон 
“Афричке џунгле” и разни други. Негде у последњем павиљону 
приђе ми Драган.

- Рећи ћу сада Десанки да је ово све, у свим павиљонима 
направљено вештачки, од пластике, а ти ме подржи.

Убрзо затим приближава нам се Десанка, задивљена 
свим што је видела.

- Јесте ли видели, Десанка, ово је све просто 
невероватно, фантастично. Ја просто не могу да поверујем да је 
све ово могуће направити.

- Слажем се са тобом, Драгане, - прихвата Десанка, - ово 
је фантастично.

- У праву сте. Управо фантастично. - Наставља Драган. - 
Видите ли докле су дошли у имитацији природе. Више није ништа 
немогуће направити вештачко! Погледајте само овај лист... - 
Драган кида један лист и ломи га... - Погледајте... иако је 
пластика успели су да буде сочан и да у њему задрже воду која 
имитира сок...

- Па, Драгане... није то, ваљда?... није то пластика... Ово 
све што смо видели?, - окрете се Десанка према мени.

- Јесте! Техника данас чини чуда, - потврдих ја.
- Све је од пластике, Десанка. Само је фантастично 

верно урађено. Да човек не поверује, - заврши Драган.
Утом нам се приближи Донка.
- Јао, Донкице, зашто си ме овде довела?... Ово је 

којешта! Све од пластике... Губим бадава време!
- Ко вам је рекао да је од пластике?
- Па Драган и...
- Зашто им, опет, верујете?
- Јао, па они су мене, опет преварили. Све им успе!... Али 

нека су!...
Драган и ја смо се брзо удаљили.
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Обилазили смо једног дана основне школе у општини 
Мало Црниће. Три села: Тополницу, Смољинац и Божевац, и 
свуда једносатни програм. Два дана пре тога Десанка је имала 
смртни случај у породици, али није желела да одлажемо 
програме, јер су били прецизирани и дан и сати. Десанка се 
изузетно држала, није било ни трага њене жалости и туге за 
изгубљеним чланом породице и ова три програма су протекла у 
дивној атмосфери, изузетно су примљени и од ученика и од 
наставника, али и од већег броја присутних родитеља. Било је, 
пре свега, за све њих велика радост и срећа што су видели 
Десанку “уживо” . Наш договор је био да нигде не поменемо 
случај у Десанкиној породици, и строго смо се тога држали. У 
задњем селу, Божевци, приредили су нам и богату вечеру. А 
онда, после вечере, председник општине, који је био и домаћин, 
и директор школе, замоле Драгана да им уз пратњу Мирка 
Шоуца отпева неколико песама.

- Хајде, Драгане, немој да те много молимо, помоћи ћемо 
сви заједно. Мирко, хајде, узми хармонику па нека нам ово вече 
са другарицом Десанком остане у лепој успомени, моли 
председник Драгана.

Драган и Мирко се нећкају. Учинили би они одмах 
председнику општине, али знају да је Десанка јуче сахранила 
члана породице. Како сада да засвирају и запевају? Договорили 
смо се да о томе ником не причамо, не могу то навести као 
разлог, а не знају како да се онда извуку. Ситуација мучна и за 
нас остале.

- Хајде, Мирко, узми хармонику! Ти Драгане запевај! 
Онако како само ти умеш, од срца. Нећете ваљда овим добрим 
домаћинима, који су нас овако дивно угостили, одбити молбу, - 
прекиде Десанка неизвесност.

- Наравно да нећемо, скоро у глас, са олакшањем, 
рекоше Мирко и Драган.

Мирко развуче хармонику, а Драган запева. Запеваше 
ускоро и сви присутни. Све то потраја доста дуго у ноћ. Онда, у 
једном тренутку, нагну се Десанка према Донки и прошапута:

- Донкице, је л ’ неће бити ружно да и ја мало запевам 
заједно са вама?

- Зашто би било ружно? Само ти запевај, слободно!
Певала је до краја и Десанка са нама.
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У обиласку деце наших радника у Шведској, пошли смо 
једног дана у градић Нибро где је било, рекли су нам, доста наше 
деце. Велики број Југословена, из Параћина и Зајечара, са 
целокупним породицама живели су у том граду, где су родитељи 
били запослени у фабрици стакла. Већ су дуго година ту, деца 
им иду у шведску школу, али имају и додатну наставу на нашем 
језику, а предавачи су наши, југословенски наставници, на неки 
начин и сами гастарбајтери на привременом раду. Једино је 
директор додатне наставе шведски држављанин, али такође 
југословенског порекла, који живи у Шведској преко двадесет 
година. Изузетан је стручњак за српски језик и нашу 
књижевност. Рекоше нам, успут, да воли понекад да постави по 
неко “провокативно" питање, па је добро да не будемо 
изненађени.

Програм је изврсно примљен, Десанка је тог дана била 
изузетно инспирисана, вероватно великим бројем присутних 
родитеља. Добила је велику корпу цвећа, ми по букете и на крају 
нам је понуђено да ручамо у лепом ресторану. Пошао је са нама и 
директор додатне наставе са наставницима. Ручак је прошао у 
говорима захвалности целој нашој групи због уживања што смо 
им приредили диван програм, а посебни акценат на Десанкин део 
програма и њену Крваву бајку. Било је, разуме се, и суза.

И тада је дошло “оно”.
- Смем ли, госпођо Десанка, да Вам упутим прилично 

деликатно питање? - Упита директор Десанку.
- Наравно да смете! Све што Вас интересује. Зашто бих 

иначе прелетела хиљаде километара и долетела овамо?... Само 
изволите, питајте слободно!

- Сем тога што сте написали Крваву бајку, Ви сте били и 
професор у гимназији. Значи били сте и педагог... Ви знате да је 
професор Милоје Павловић, одбио да напусти своје ученике, 
када му је немачки официр понудио, да због подмаклих година 
не мора да пође са ученицима. Постоји и песма посвећена том 
догађају. Питам Вас, да ли бисте и Ви то исто учинили, што и 
професор Милоје Павловић, да сте били на његовом месту?

Настала је пауза у којој смо се ми, остали из екипе 
погледали међусобно, а онда спустили погледе испред себе. 
Кришом сам погледао у Десанку. Једно време је имала оборен 
поглед, а онда је дигла главу и управила поглед у директора.
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- Господине, ја јесам и песникиња и наставник, значи и 
педагог, али сам уз то и жена. Ви знате, господине да у историји 
нема тако много жена-хероја у односу на муижарце. Јунаштво је 
мушки посао. Жене-хероје можемо на прсте набројати. 
Најпознатија је, рецимо, Јованка Орлеанка. Код нас, Милунка 
Савић, из Првог светског рата. Имали смо их и у Другом 
светском рату, неколико. Ми смо жене храбрије од вас у неком 
другом смислу, у материнству и ситуацијама везаним за 
породицу. Према томе, ја не знам да ли бих ја као жена била 
толико храбра колико је био Милоје ПавловиК

Друго, ја сматрам да се нико не рађа као херој. Херојство 
или кукавичлук су питање тренутка у коме се човек нађе. 
Ситуација или догађај учине да човек буде херој или кукавица. 
Ја нисам никад била у ситуацији у којој је био Милоје Павловић, 
па вам ни ту немам одговор на ваше питање.

Претпостављам, али само претпостављам, да би ме 
сазнање, да сутра треба родитељима те деце да погледам у очи, 
определило пре за смрт, него за живот и ту сутрашњу срамоту 
коју бих морала да преживим... Не знам... Стварно не знам како 
бих поступила у том часу... Али, господине, ако сте својим 
питањем хтели да проверите мој патриотизам, ево мог одговора: 
Одрекла бих се целе своје поезије до последњег стиха, да та 
деца буду данас жива.

Лакнуло нам је свима. Подигли смо погледе, а директор 
је Десанки упутио аплауз.

Могло би се рећи, путовање кроз Европу Десанки је уз 
радост при сусретима са децом наших радника, - доносило више 
туге и забринутости када би се завршили програми:

- Несрећна сам и при помисли да ће једна генерација 
полако заборавити свој језик, своје порекло, своју земљу и 
обичаје. Шта тек очекује њихову децу?! Рађајући се у туђим 
земљама посе-ћиваће отаџбину својих родитеља евентуално, као 
туристи.

Са сличним мислима смо сви завршавали сваки дан, 
после многих ситуација, многих нових познанстава са 
родитељима деце, присутним на нашим програмима. Сви ти 
сусрети са Десанком и нама су увек изазивали сузе у очима, као 
са осећањем да су много патили, одвојени од своје земље, куће, 
фамилије и пријатеља.
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Питање да ли је стотине хиљада наших радника морало 
да оде на рад у иностранство било је, прећутно, непрекидно 
присутно међу нама.

Дечје позориште “Бошко Буха”

Колико сам са лакоћом добио своје место на “луткарској 
сцени” толико сам имао муке и проблема да се изборим за место 
на “отвореној сцени”. Није ту било никакве тајне за мене, 
објашњење сам знао. Оног тренутка, кад сам изучио занат 
“вођења лутке” било је лако “доминирати” на сцени, јер је мој 
глумачки занат, без обзира колики је био, увек био изнад 
осталих чланова луткарске сцене.

Били су то сјајни водичи лутака, али са говорним делом 
улоге имали су великих проблема: то су радили обично невешто, 
несигурно, дилетантски што би се рекло, а разлог је био што су 
то и били обични аматери, који су волели тај свој луткарски 
позив.

Представа Копелија је на мене и оставила онако снажан 
утисак, јер је уз изванредну кореографију, савршену анимацију 
имала и дивну музику. На другим луткарским представама 
већина луткара није успевала да и говором “покрије” причу и 
личности које је имала на руци, односно које је анимирала. Знао 
сам, међутим, да бити најбољи врло често не значи исто што и 
бити добар. Уз све то, било је јасно да “луткарство” код нас нема 
велику перспективу, а самим тим ни будућност. Био је то 
довољан разлог за опредељење да се тиме бавим искључиво 
као хобијем.

“Пробој” на отворену сцену изазивао је доста проблема. 
Нормална појава у позориштима, - да глумци чувају стечене 
позиције и врло много пазе да им неки новодошли глумац “не 
заузме место”, - овде, у Дечјем позоришту “Бошко Буха" била је 
неколико пута израженија. Скоро сви глумци и глумице су имали 
комплекс инфериорности у односу на глумце осталих позоришта 
из једног јединог разлога: Због тога што су им публика - деца!
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Ако пођемо од истине да је први мотив код глумаца 
жеља за доказивањем себе и својих умећа, онда је нормално да 
то желимо да покажемо пре одраслима него деци. Наравно, то 
важи само под претпоставком да одрасли могу боље да вреднују 
наше умеће. То значи да ће дивљење за наше уме^ће бити веће.

Има једна друга истина коју су сазнали само глумци који 
су играли и за децу и за одрасле. Децу је тешко преварити као 
глумац “разним стиловима”, “прилагођавањима добу и времену”, 
“отуђивањима од личности коју игра” и разним другим 
филозофирањима која су се увукла у позориште као одбрана од 
немоћи да на прави начин прикаже једно позоришно дело. Деца 
прихватају само искреност, што је најтеже постићи у глуми. Само 
се тада укључују у игру и постају навијачи. Бране добро од зла, 
врлину од порока, љубав од мржње. У супротном постају 
незаинтересовани, почињу да причају између себе, да галаме и 
томе слично. Са завршетком представе се и прекида тај контакт 
између глумца и публике и то је коначан крај. У позориштима за 
одрасле, за многе глумце тек после представе долази права 
представа. Честитања, цвеће, љубљење и накнадно дивљење је 
за оно што је већ прошло,

- Јао, што си дивно изгледала...
- Хаљина ти је фантастична...
- Нисам се у животу тако слатко насмејала...
- Како си само потресно одиграо смрт.
- Браво... све си партнере стрпао у мали џеп.
- Шта да ти кажем.. Улога писана за тебе.
- Штета што ово нема прилике да види више људи... и 

тако, још много разних изјава, врло често циничних, лицемерних 
или да би се тек нешто рекло. Наравно да има искрених и 
добронамерних.

Има још један врло важан моменат у 
искомплексираности код глумаца у Дечијем позоришту. Врло 
често су у ситуацији да морају да играју жабу, јагње, магарца, 
мазгу или неку другу животињу. Сасвим је и људски, а глумци су, 
ипак, само људи, да се јавља одређена инфериорност у односу 
на колеге који играју Отела, Хамлета, Станоја Главаша или 
Офелију, Роксану и Живку министарку.
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Душко Михаиловић, редитељ и шекспиролог ми је једном 
приликом и причао анегдоту, везану за глумца дечјег позоришта, 
односно позоришта за децу.

- Дошао млади глумац, дечијег позоришта, да проси 
девојку. Породица га лепо дочекала и започели су разговор. 
Исказао он своју жељу и очекивао одговор.

- Чиме се Ви бавите младићу? Где радите? - пита га отац 
девојке?

- Ја сам глумац. Запослен сам у дечијем позоришту. Имам 
пристојну плату, имам стан и све услове да заснујем породицу.

- А шта играте у позоришту?
Настала је пауза.
- Па... тренутно играм миша, али ће ускоро бити подељен 

нови комад... Обећано ми са сигурношћу, па ћу добити да играм 
лава - похвали се глумац.

Нисам на “отвореној сцени” позоришта “Бошко Буха” 
почео са играњем животиње. Добио сам улогу уз велику лаж 
редитеља представе, Мирослава Беловића. Негде при крају 
проба комада Бајка о цару и пастиру Бошка Трифуновића, пред 
генералне пробе, Белови-ћ је схватио да не може да спроведе 
своју редитељску замисао. Био је замислио да двојица пастира - 
приповедача, између сцена, уз приче, мењају и декор пред 
публиком и тиме се обезбеди потпуни континуитет представе. 
Сценографија су биле насликане коцке које поређане једна уз 
другу у дужини и висини чине слику која представља место 
одигравања догађаја. Када се једна сцена заврши, пастири 
приповедачи, уз причу, слажу коцке на други начин и добија се 
нова слика која представља други амбијент. Тако, пастири - 
приповедачи слажу слику двора, шуме, градског трга итд. Идеја 
извесна, али се показало на генералним пробама да Миша 
Мирковић и Михајло Фаркић, који су играли пастире, не стижу, 
док траје текст, да изврше промену са коцкама.

Дошао је Беловић код мене.
- Слушај. Не знам колико ћеш ми поверовати, али ми је у 

представи потребно младо лице које зрачи радошћу и 
оптимизмом. Желим да те убацим у представу Бајка о цару и 
пастиру. Мало ћеш имати времена до премијере, али знам да 
ћеш се ти снаћи.
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- Мораш ми рећи о чему се ради. Колико ћу имати 
времена да савладам текст. Колико знам представа је у 
стиховима.

- Дођи сутра на пробу, све ћу ти објаснити. Нема много
текста.

Дошао сам сутра на пробу и брзо сам све схватио. Да би 
промена са коцкама кроз цео комад ишла брзо, требало је 
убацити трећег поред пастира-приповедача Мише и Микија, али 
да то не би био само физички задатак, Беловић је одузео један 
стих од Мише Мирковића и наменио га мени. Да га изговорим “са 
радошћу и оптимизмом” .

- Знаш шта, Беловићу, ниси морао да измишљаш целу ону 
причу о “младом, радосном и оптимистичком лицу” за ову 
зајебанцију са коцкама. Могао си да ми просто објасниш шта ти 
треба, прихватио бих, јер ми неће спасти круна са главе ако 
учествујем у представи без текста. Ја бих ти то као 
дугогодишњем познанику учинио, а да не одузимаш Миши онај 
један стих. Колико видим Мики и Миша немају ништа мање 
“младо, радосно и оптимистичко лице” него ја.

Присутни су се “кришом” насмејали, у себи више, како би 
се рекло. У позоришту “Бошко Буха” није био обичај да се каже 
оно што се мисли. Убрзо после тога сам за један комад Дечак и 
виолина, који је написао Беловић, рекао да мислим да је лош и 
незанимљив. Брзо сам био позван да одем код управнице, 
Ђурђинке Марковик

- Имам податак да сте у бифеу изјавили да је Беловићев 
комад Дечак и виолина лош? - врло љубазно ме је упитала 
управница.

- Да, имате тачан податак. Рекао сам!
- А зашто сте то рекли, - било је друго такође љубазно 

питање.
- Неко ме је упитао шта мислим о том комаду?
- Ви знате да је Беловић наш стални гостујући редитељ, а 

ви сте ангажовани као редован члан овог позоришта. Мислите 
ли да је Ваша изјава у реду? - наставила је врло љубазно.

- Мислим да свака моја друкчија изјава не би била у реду, 
јер би била чиста лаж у односу на оно што мислим. Мислим, 
такође, да ангажовањем у овом позоришту немам обавезу да
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хвалим комаде које напише Мирослав Беловић, уколико ми се не 
свиђају.

- Слободни сте, можете ићи. Немам више шта да Вас
питам.

Било ми је јасно да ме прати “дежурно уво”.
Поред представа за децу у позоришту “Бошко Буха” су 

повремено одржаване и представе за омладину. За разлику од 
представа за децу, које су почињале у 17 часова, представе за 
младе су почињале у 20 часова. Глумци су их више волели од 
представа за децу јер су игране, како се то у позоришту говорило 
“пред озбиљном публиком”. Деца су значи била “неозбиљна 
публика” иако је због њих врло озбиљно основано дечије 
позориште. Свашта! “Кад човек дуго живи свашта може да види 
и чује”, каже Шаран Савељић у Шуми А. Островског.

На репертоару вечерњих представа налазили су се 
комади и домаћих и страних писаца са темама везаним за 
проблеме младих. Сећам се, после одиграних тих вечерњих 
представа за младе, сутрадан се у бифеу “одигравала” једна 
друга представа. Глумци који су играли “пред озбиљном 
публиком” покушавали су пред нама, који ћемо по подне играти 
за “неозбиљну публику” односно за децу, одиграти одговорност 
и тежину позива када се игра за “озбиљну публику” . Као да неће 
и они по подне у 17 часова играти за ту “неозбиљну публику”. На 
те вечерње представе за “озбиљну публику”, долазили су 
другачије обучени него кад су долазили на представе за децу. 
Пред дечју представу се долазило у обичним изгужваним 
панталонама (нису се још носиле фармерице јер нису ни 
постојале код нас), џемперима, сукњама и јакнама, али на 
вечерње представе у испегланим оделима и машнама, а глумице 
у костимима, па понекад и у вечерњим хаљинама.

- Синоћ смо имали фантастичну публику, били су 
одушевљени представом...

- Ко зна колико смо пута морали да излазимо на сцену 
због непрекидног аплауза...

- Био је и онај професор са Универзитета...Не знам како 
се зваше.

- Каже ми једна пријатељица професорка, да тако добру 
представу није видела ни у Народном позоришту...
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И тако... прича за причом, самохвала за самохвалом, 
како то само глумци умеју.

То апострофирање Народног позоришта било је директно 
упућено мени, јер сам ја већ сарађивао са Народним позориштем, 
играо сам у две представе. Иако сам био добио од Управе 
позоришта “Бошко Буха” званичну дозволу да могу учествовати 
у представама Народног позоришта, осећао сам да руководећи 
кадар “Бошка Бухе” има одбојност према Народном позоришту:

- Шта ћеш баш тамо, у Народном позоришту. То је 
позориште са преживелим, старомодним представама, у њима 
нема ничег новог, модерног. Музејско позориште!

После једне премијере у Народном позоришту у којој сам 
учествовао, представе Иркутска прича Арбузова, позвала ме је 
управница Ђурђинка Марковић у канцеларију:

- Била сам синоћ на премијери у Народном позоришту, 
позвала сам вас да вам честитам. Били сте добри. Остали ми се 
нису допали. То је преживело позориште, помало и досадно, али 
сте ви били модеран глумац и била сам поносна што сте члан 
нашег позоришта. Не знам зашто не сарађујете са Атељеом 212 
или Југословенским драмским позориштем, то су много 
интересантнија позоришта. Још једном вам честитам!

- Хвала вам. Лепо је ако заиста тако мислите, - 
лицемерно сам се захвалио.

Јадница! Она је мислила да сам јој поверовао. Ти остали, 
који јој се нису допали, и који су преживели глумци, били су мојих 
година, млађи, а само двоје старијих од мене. Били су то Вука 
Дунђеровић, Маја Чучковић, Милан Пузић, Драгомир Бојанић- 
Гидра, Богић Бошковић-Туре, Бранислав-Цига и Славка Јеринић 
и други. И сви су били бољи од мене.

Ускоро је сцена позоришта “Бошко Буха” у вечерњем 
термину постала стална сцена неких представа Југословенског 
драмског позоришта. Сећам се неких изјава глумаца 
Југословенског драмског позоришта, у бифеу, пре представе.

- Одвући ћемо им (Народном позоришту) публику испред 
носа... Ред је да и његова публика (Народног позоришта) гледа 
модерно позориште!

Разуме се да ће, неколико година касније, чим им се 
укаже прилика и буду позвани, сви они дотрчати у “старомодно”, 
“досадно и декадентно” Народно позориште (Јован Милићевић,
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Мира Ступица, Мија Алексић, Зоран Ристановић, Светолик 
Никачевић, а на крају каријере и Олга Спиридоновић). И 
Миливоје Живановић је негде, као пензионер, рекао нешто, као 
неостварену жељу:

- Желео сам, негде у души, да каријеру завршим у 
матичном “Српском Народном позоришту”, - како је он звао 
Народно позориште у Београду.

Цинизам Раше Плаовића да је Југословенско драмско 
позориште “художествена оперета у Маршала Тита улици” , 
произашао је као револт што је приликом оснивања Југосло- 
венског драмског позоришта декретом премештено око 
двадесетак изврсних глумаца у то новоосновано позориште и да 
је тиме Народно позориште “осакаћено”. Зли језици су причали 
да је то урађено намерно, да се уништи национално позориште, 
јер то је било време када се све са националним обележјем 
морало потиснути, па је бивши “Мањеж” , некадашња филијала 
Народног позоришта, додуше обновљена за нове сврхе, морала 
добити врхунско звучно име: Југословенско драмско позориште.

Настављајући сарадњу са Народним позориштем све 
мање сам добијао задатке на отвореној сцени “Бошка Бухе” . 
Управница је чак неколико пута изразила и незадовољство што 
све мање желим да радим са луткама, али је мој став био да сам 
дипломирани глумац, као аниматор сам само приучен.

Прихватио сам и у Атељеу 212 сарадњу и већ сам био код 
одлуке да дам отказ у позоришту “Бошко Буха” . Затражио сам 
преко Удружења драмских уметника статус слободног уметника. 
Онда је један догађај променио моју одлуку о отказу. У 
позоришту се појавила подела комада Ћорсокак С. Кингсија за 
вечерњи термин, за омладину (“озбиљну публику”), а редитељ- 
гост је био Бојан Ступица. Био је то, наравно велики изазов да 
останем још неко време у позоришту, јер сам био у подели. 
Волео сам неке Бојанове представе у Југословенском драмском 
позоришту иако сам се прилично слагао са оним називом 
“Художествена оперета у Маршала Тита улици”. Сада је било 
бесмислено отићи из позоришта и не радити са Бојаном када се 
већ указала прилика која се, можда, неће скоро или никада 
више указати - мислио сам. Бојан ме освојио својим начином рада 
иако сам се доста намучио да усвојим то што је од мене тражио. 
Нас неколико смо играли дечаке, беспризорне, уличаре, а дечак
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кога сам играо ја био је туберкулозан. Тако су ме и ословљавали 
у комаду: Туберанко.

- Да пробамо, да се у току представе ниједанпут не 
накашљеш. Да то сачувамо само за оно Место кад :;ажеш 
другару: “Будало, погледај, крв” . Да се накашљеш само пре тог 
текста. Важи?

- Важи! - прихватио сам, мада нисам знао како ћу 
показати управо то, да имам туберкулозу, кроз цео комад, било 
да сам у акцији или само посматрач са стране. Текст који ја 
говорим скоро је на крају представе. Мучили смо се доста дуго 
без резултата. Онда ми је једног дана Бојан дао занимљив 
предлог.

- Јебен ти, пробај да ти стално буде зима, некад мање 
некад више. Можеш понекад и да цвокоћеш зубима... Знаш, ти 
туберкулозни имају увек повишену температуру и увек им је због 
тога хладно.

Одмах на проби је проблем био решен. Већ после првих 
неколико минута чуо сам из гледалишта Бојанов усклик:

- Доооброоо!... Још само мало успори и испрекидај 
реченице.

После пробе је био сав срећан.
- Ово смо се одлично сетили... То када ти је хладно 

изгледа фантастично... Немој ништа више да додајеш: све ћемо 
зајебати и покварити. Фиксирај ово од данас и тако ми играј на 
премијери.

Нисам хтео да га исправим да се нисмо сетили, јер се он 
сам сетио.

Бојан се радовао као дете кад добије играчку, ако неко 
нешто добро уради. Тада нисам могао ни наслути^и да ћемо пуно 
сарађивати и у Атељеу 212, и у Народном позоришту.

Начин на који је Бојан започињао сваку пробу био је врло 
интересантан. Увек је, пре почетка на пробању самог комада, 
било разговора о најновијим дневним догађајима који су се 
догодили између јучерашње пробе и почетка данашње. Онда су 
причани најновији вицеви.

Питао нас је има ли неки нови виц? - Ја сам чуо синоћ 
један одличан... - и испричао би нам тај виц. Наравно да смо се 
радо укључивали, и причали оно што смо ми чули. Првих десет- 
петнаест минута смо опуштено причали о свему и свачему.



182 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

Учинило ми се да то није случајно. Веровао сам да ту има 
неке систематичности. Годину-две касније када сам, понекад, 
свраћао код њега у Југово, где је имао викендицу, повео се 
разговор баш о пробама Ћорсокака.

- Сећаш се како смо лепо радили ту представу. Те пробе 
су мени остале као нешто што ми је најлепше у позоришту. Али 
смо јебен ти, и добру представу направили. Сви сте били добри! - 
сећао се Бојан.

- Увек смо почињали пробе у добром расположењу. Увек 
сте нас засипали мноштвом нових вицева, пре него што почнемо 
озбиљно да пробамо...

- Знаш, људи долазе на пробу са гомилом проблема. 
Сваки има неки лични нерешен проблем који га мучи. Ако у том 
расположењу почну да раде, деконцентрисани, оптерећени 
својом муком, ту резултата нема... Урадиће све механички, 
занатски тачно али без правог ангажовања и без правих осећаја, 
без душе. Боље је и изгубити петнаестак минута, некад и више, 
да би глумци заборавили на своје појединачне муке, опустили се, 
а онда кренули ко колико уме и може.

Вратио ме је овим разговором доста година уназад, када 
сам као студент играо 1952. у Народном позоришту у 
Шекспировом Хенрију iv: представу је режирао исто велики 
редитељ др Бранко Гавела. Једног дана, на почетку пробе, мој 
професор Раша Плаовић је причао о мукама које је имао да би 
обезбедио пет метара дрва за зиму. Уплатио је пре доста 
времена, али дрва никако да стигну. И сада, ево, долази са 
дрваре, али без резултата. Нема дрва!

Проба је почела са сликом где Хенри IV  већ на почетку 
има великм и диван монолог о сну. Раша га је изговорио, а онда 
је Гавела прекинуо пробу.

- Чекај! Морамо ово, Рашо, да вратимо. Молим те, Рашо, 
немој мислити на дрва док ово говориш... Немој! Реши^еш ти тај 
проблем са дрвима! Пробај сад да мислиш на проблеме Хенрија. 
Знам да ти то умеш много боље... Хајдемо, поново!...

Раша је поновио.
- Ето видиш!... Немам код себе више, ево ти динар. 

Заслужио си! Идемо даље.
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Позориште “Бошко Буха” је са представом Ћорсокак 
учествовало на Фестивалу малих сцена у Сарајеву. После 
представе задржали смо се у бифеу. Пришао нам је неко са 
стране.

- Игра ли неко од вас преферанс, или како обично зову
“бетл”?

- Играм ја, али прилично лоше - огласих се без везе.
- Михиз и Веца Лукић траже трећег. Пођите до њих ако 

желите да играте!
- Не познајемо се лично, сем из виђења.
- Упознаћете се. Пођите са мном.
Пришли смо столу где су седели Борислав Михајловић- 

Михиз и Велимир-Веца Лукић. Били су чланови жирија 
фестивала.

- Ево нашао сам вам трећег. Упознајте се.
- Знамо се. Гледали смо вас вечерас, - рече Михиз, 

хоћете ли да играте?
- Могу... Само ја нисам неки велики мајстор!
- Нема везе. Нисмо ни ми... тек “да убијемо време” .
- Важи.
Отишли смо у хотел “Европу” у Михизову собу.
- Ми играмо у новац. - упозори ме Михиз.
- Надам се не у велики? - штрецнух се мало.
- Па... није баш ни мали.
- Не знам... шта ако изгубим више него што имам? - рекох 

већ несигурно.
- Остаћете нам дужни док се не вратимо у Београд, - 

тешио ме је Михиз, - немојте ни жалити ако изгубите, јер ћете 
вероватно бити добитник “Златног венца”.

“Златни венац” је био награда на Фестивалу малих сцена. 
Почели смо игру. И да сам хтео, нисам могао да губим. Карте су 
ми стизале као да сам их наручивао. Покушавали су тзв. 
“контрама” да ми парирају, али сам их “реконтрама” доводио до 
лудила. Партија се због њиховог “платкања” продужила до 
сванућа. Оба су били губитници, и кад смо извршили обрачун, 
испразнили су новчанике и џепове, и још су ми остали дужни.

- Нема везе, вратићете ми када се вратите... или када 
будем долазио да примим “златни венац” - рекох са мало 
цинизма.
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- То те неће “стрефити” после ове ноћи, буди сигуран - 
узврати ми Лукић. - Здраво и срећан ти пут!

По подне ми је у возу за Београд пришао Мики Фаркић.
- Чуо сам јутрос, од врло одговорног човека, да си 

озбиљан кандидат за “златни венац” .
- То сам и ја чуо још синоћ, од још одговорнијег човека, 

али то од јутрос не важи.
Испричах му ноћашњи догађај. Слегнуо је само раменима. 

Много година касније, подсетио сам Велимира Лукића, када смо 
једне ноћи седели у Клубу књижевника, на ту ноћ.

- Јао, јесте!... Сећам се. Није нам било остало ни за кафу 
када смо се испавали и нашли заједно за ручком. Михиз те цео 
дан псовао док смо се договарали од кога да узајмимо новац. 
Дневнице смо били унапред подигли, ти си нам их “све мазнуо” 
на картама, а морали смо да имамо нешто за џепарац, пошто смо 
ручавали и вечеравали са потписом на број собе. Михиза је 
посебно ждрало што је изгубио партију од глумца из “Дечијег 
позоришта”.

- А, “Златни венац”?
- Па ниси ваљда после оне пљачке над нама очекивао да 

те још наградимо. Да ти не кажем шта је Михиз рекао да ће да ти 
Да-

У Атељеу 212

Добивши решење којим ми је признат статус слободног 
уметника, дао сам отказ јуна 1961. године у Дечијем позоришту 
“Бошко Буха”. Већ сам имао доста представа у Народном 
позоришту и Атељеу 212, а и сарадња са Телевизијом ми је 
обезбеђивала егзистенцију. Врло брзо је и Бојан Ступица стварао 
Атеље 212 са сталном екипом. Ангажовао је око 20 чланова. 
Истовремено, уз место управника Атељеа 212, је заменио и Мију 
Павловића на месту директора Драме Народног позоришта. 
Позвао ме је да дођем у Атеље 212 у стални ангажман. Ја сам, 
међутим жарко желео да постанем стални члан Драме Народног 
позоришта, скоро цела моја генерација са Академије је била 
ангажована у Народном позоришту. Рекао сам му то.
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- Немој у Народно позориште. Шта ћеш ти тамо? Ти си 
глумац који требаш да будеш ближе публици. Ајде, јебен ти, иди 
потпиши уговор за Атеље 212. Хоћемо да направимо ново, одмах 
на почетку добро позориште. Послушај ме. Ја знам шта ти треба 
да радиш, и где. Играћеш и у Народном позоришту, ја сам и 
тамо... Важи?

- Важи!
Послушао сам га и приступио августа 1961. године 

Атељеу 212. Бојан је одмах поделио пет-шест комада у којима су 
били ангажовани и гости других београдских позоришта. Изишло 
је врло брзо четири премијере. Гледалиште у згради “Борбе” је 
било мало али је увек било пуно. Бојан нам је већ говорио о новој 
згради Атељеа 212 у улици Лоле Рибара коју је требало да 
пројектује. Наставио сам сарадњу и са Народним позориштем.

Иако сам, након оснивања сталног ансамбла Атељеа 212, 
био у свим поделама првих пет-шест предвиђених премијера, 
наставио сам сарадњу и са Народним позориштем. Добијао сам и 
нове улоге било да се радило о новим премијерама или 
“ускакању” како бих заменио неког колегу. Да се не би дешавало 
да буду исте вечери и у једном и у другом позоришту представе у 
којима ја играм, координирале су, и о томе бринуле, секретарица 
Драме Народног позоришта Даница Томић и секретарица Атељеа 
212. Могло се тако, јер је Бојан био и Управник Атељеа 212 и 
директор Драме Народног позоришта. Дешавало се чак да 
почнем у Атељеу 212 у представи Арсеник и старе чипке на 
самом почетку, онда пређем до Народног позоришта, одиграм 
улогу у и чину представе Мадам сан Жен, а онда се вратим у 
Атеље 212, и завршим започету улогу у представи Арсеник и 
старе чипке.

Једног дана сам о томе повео разговор у Дирекцији
драме.

- Данијела, - упитао сам секретарицу Даницу Томић, - није 
ли то ризично да су исте вечери представе у којима играм и овде 
и у Атељеу 212?

- Бојан је рекао да стижете без проблема и да се то 
временски уклапа.

- А шта ако би у једном позоришту нестало струје на 
петнаестак минута?

- Е, о томе нисмо размишљали! Рећи ћу то Бојану.
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Десило се убрзо нешто што је овај проблем скинуло од 
дневног реда. Бојан је дао оставку на обе дужности. Мислим да 
је прави разлог остао у најужем кругу породице и најближих 
пријатеља. Знам само да Бојан није дозвољавао и волео да му се 
диктира шта и како да ради. Био је, углавном, самосталан у 
одлучивању, бар се мени тако чинило, сем у једној ствари. Али 
то је историјски а не само његов проблем. Рођена жена! 
Компромисе је правио само ако је то служило позоришту и 
глумцима које је бесконачно волео и штитио. Борис Андрусевић и 
ја смо, једном, седели са Бојаном у “Позоришној касини” и 
причали о новим премијерама Атељеа 212. Борис је учествовао у 
њима иако је био сталан члан Народног позоришта. У једном 
тренутку нам је Бојан испричао нешто што смо најмање 
очекивали.

Повод за причу је био разговор о представи Професор 
Таран у којој је играла и Вера Миловановић, која је ангажована у 
Атељеу 212 накнадно, у пола сезоне, дошавши из Новосадског 
позоришта. Вера се удала за фудбалера Томића бека Црвене 
звезде. Удајом за Томића напустила је Новосадско позориште и 
дошла у Београд како би живела поред мужа.

- Знаш... започео је причу Бојан, морам нешто да вам 
испричам... Јебен ти, човек мора негде да олакша души... Вера 
није била мој избор за Атеље 212, а морао сам у пола сезоне да 
је ангажујем... Знате да је Никола Бугарчић и председник 
“Црвене звезде”, а истовремено и секретар за културу града 
Београда. Позвао ме је једног дана и рекао ми да треба да 
ангажујем Веру за сталног члана Атељеа 212... Објашњавао сам 
му да немам финансијских средстаеа за још једног члана... Каже; 
"Додаћу ти ја средства у буџету ако је узмеш, а мораш да је 
узмеш, јер Томић неће да она живи одвојено у Новом Саду...” 
Јебен ти, знаш шта ми је још рекао. “Не узмеш ли је и ова 
финансијска средства која добијаш, престаћеш да добијаш"... 
Видиш... да бих заштитио ових двадесетак које сам одабрао, 
видиш шта сам морао да будем.Ј (Бојан је био познат по 
псовкама).
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Нове тенденције

На једну пробу драме Професор Таран донео је редитељ, 
Бата Путник, пар тамних наочара за сунце, две луле и шпил 
карата, Сава Јовановић и ја смо се пожалили, дан раније, Бати 
да се не осећамо добро, седећи за једним, напред истуреним 
столом, а дијалог се води у дубини сцене између два друга 
глумца. Сто је био ем напред ем на средини сцене.

- Донео сам вам да, док седите напред, ставите тамне 
наочари у уста луле. Поделите и играјте карте. Не могу вас 
одатле склањати, врло ми је важно да будете напред испред 
свих осталих! - рече нам Бата.

Дисциплиновано смо га послушали и тако урадили. Било 
ми је и даље нелагодно, нисам се добро осећао на том месту и то 
сам рекао Сави.

- Немој ништа да му кажеш, вероватно му је важно "због 
нечега” - саветовао ме је Сава.

На следећој проби, дан касније, Бата је на том месту 
прекинуо пробу и пришао Сави и мени.

- Окрените луле на доле док су вам у устима, а карте из 
руку немојте бацати на сто. Бацајте их преко рамена иза вас, 
нека падају на под. И док делите, и док играте, нека вам поглед 
буде “очи у очи” без гледања у карте... Немојте тражити да вам 
ово објашњавам... разговараћемо касније о томе.

Урадили смо како нам је рекао.
- Одлично! - чули смо из сале Бату. - То ми је требало... 

Делује фантастично! Не треба вам никакво објашњење, верујте 
ми на редитељску реч.

Радили смо како нам је рекао, иако ни Сава ни ја нисмо 
му поверовали на редитељску реч да је то “фантастично”. 
Односно, поверовали смо му да је “фантастично” али нисмо 
поверовали да тако треба и да “нешто значи” . После једне пробе 
коју је гледао Бојан, договоримо се Сава и ја да упитамо Бојана 
да ли је јасно у тој сцени шта ми радимо. Бојан је волео Саву као 
глумца.

- Бојане, је л ’ јасно оно место кад Ћира и ја за столом 
играмо карте?
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- То сам ја, хтео да питам вас. Зашто бацате карте преко 
рамена, иза леђа, на под?

- Бата Путник нам је тако рекао: “Луле окрените надоле, 
не гледајте у карте већ “очи у очи” и бацајте их преко рамена на 
под” !

Бојан је направио паузу, размишљајући.
- Знаш, ја сам правио разна срања, режирајући. Нисам 

много бринуо да ли има оправдања... али... увек сам се трудио да 
нешто не буде бесмислено... што нико на свету није видео да се 
ради... Па, радите како вам је Бата рекао, можда смо ми овог 
пута “уметнички глупи”, шта знам!

Много година касније, седећи са Велимиром-Вецом 
Лукићем, а знајући да је био члан Уметничког савета Атељеа 
212, пало ми је на памет да га питам.

- Јеси ли гледао, можда у Атељеу 212 представу 
“Професор Таран” коју је режирао Путник?

- Гледао сам, и то премијеру. Да нисам био у средини 
другог реда изашао бих пре краја представе. Мука је била што 
није било паузе. Већу глупост нисам у животу видео у позоришту.

- А Савино и моје картање?
- Пих! Којешта!

Нова зграда Атељеа 212 и Бојанова оставка

Оснивајући Атеље 212 са сталним глумачким ансамблом, 
Бојан је истовремено започео и изградњу нове зграде.

Атеље 212, где се и сада налази, у Светогорској улици, 
тада Лоле Рибара. Бојан је сам био пројектант, пошто је био и 
архитекта. Много нам је причао о тој новој згради, пресрећан што 
ће се остварити још један његов сан, позориште по његовом 
укусу.

Заиста је овај Атеље 212 у згради “Борбе” био скучен. 
Сцена мала, без гардероба за глумце, гледалиште никакво са 
само 212 столица, а сценска опрема и светло “помоћу штапа и 
канапа” , што би се рекло. Нови Атеље 212 је требало да буде 
модерно позориште. Одлазили смо често да видимо како
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напредују радови. Тек су се копали темељи, али смо ми, сваки на 
свој начин, замишљали то ново позориште и врло често смо 
разговарали са Бојаном о њему.

Дошла је вест као гром из ведра неба. Бојан је дао 
оставку и на место управника Атељеа 212 и директора Драме 
Народног позоришта. Ништа нам није било јасно. Сви, који смо 
били ангажовани као стални чланови Атељеа 212, покушавали 
смо да га зауставимо и тражимо објашњење, али је он брзо 
пролазио поред нас, у журби.

- Разговараћемо детаљно, сада имам гужву, и одлазио
некуда.

Једног дана смо се окупили, купили два сандука пива, и 
упутили у његов стан. Примили су нас, он и Мира, и у једном 
дужем разговору смо једино сазнали, да то тако мора да буде, 
да је дошло до неспоразума између Бојана и градских власти, да 
ће Бојан остати међу нама као редитељ, радићемо и даље 
заједно и све тако нешто “округло па на ћоше”. Касније је 
процурила вест да му је замерено што је створио стални 
глумачки ансамбл Атељеа 212 без “благослова” града. Врло 
брзо је одржан састанак чланова и неких “званичника” из 
Градске власти. Сећам се да је главну реч водио Мухарем 
Первић тада члан Уметничког савета, и објашњавао нам да наши 
уговори са Бојаном не важе и да ke Атеље 212 наставити да 
ради као и до сада са гостујућим, хонорарним глумцима, а не 
сталним члановима. Наши уговори ће бити сторнирани. Сећам се 
да сам револтиран тиме што је рекао, изјавио да нисам потписао 
уговор са Бојаном, већ са позориштем Атеље 212 чији је печат на 
уговору, и да ћу преко суда тражити да се његова важност 
испоштује до краја трајања од годину дана и изашао сам са 
састанка.

(Касније сам сазнао да је та моја изјава пренета Бојану и 
Мири друкчије, да сам говорио против Бојана, и њега оптужио за 
насталу ситуацију. Мира ће покушати, касније, у Народном 
позоришту да ми се због те погрешне обавештености и “свети”).

Неколико дана после тога састанка чуло се да је одлука 
да нас одмах распусте промењена, да ће нас плаћати целу 
годину колико важе уговори, а онда -ће се тражити решење које 
ће обезбедити ново-ангажоване чланове да не остану на улици. 
Најављена је нова управница Атељеа 212, Мира Траиловић, која



190 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

је Бојану била помоћник. Нисам био одушевљен. У својој не тако 
дугој каријери већ сам имао једну управницу.

Већ сам имао и идеју да дам отказ у Атељеу 212 и да 
наставим сарадњу са Народним позориштем, где сам већ био 
доста ангажован у представама.

Једног дана појавила се Мира Траиловић као већ 
постављени управник Атељеа 212 и окупила цео ансамбл.

- Хоћу, децо, нешто да вам кажем. Желим да се 
ангажујем целим својим бићем за успех једног “новог" Атељеа 
212. Почећемо као да почињемо испочетка. Ево, затворићемо 
Атеље на две недеље, нећемо приказивати представе. Вас 
молим и да се сутра овде појавите обучени у радна одела, нешто 
старо, обезбедићемо кофе, метле, детерџенте и старе крпе да 
очистимо и оперемо све просторије, прозоре, врата и да нам кроз 
две недеље уђе публика у ново и чисто.

Ружица Сокић је цичала од среће.
- Јао, фантастично! Браво, Миро! То ће нам помоћи да се 

психички растеретимо...
- Миро, - јави се Ђорђе Пура, - мене је Бојан Ступица 

довео из Сарајева ође, да будем глумац, а не чистачица. Не 
рачунајте на мене у “радној акцији”, нећу доћи...

- Добро, ослобађамо Ђоку од чишћења...
- Нијеси ти мене разумјела, нећу ја уопште остати у 

Атељеу ако није Бојан управник. Мене занима само оно што ми је 
он обећао и рад уз њега. Снаћи ћу се ја...

- Не желим ни ја да останем у Атељеу - искористих 
згодну прилику. - Играћу све док се не нађу замене за моје улоге 
и док ми траје уговор. До краја позоришне сезоне.

- Ето, исто важи и за мене - додаде Ђока Пура. 
Устадосмо Пура и ја и упутисмо се у бифе Народног позоришта.

Статус слободног уметника ми је пружао могућност 
сарадње са Народним позориштем иако нисам, његов редовни 
члан. Наставио сам и сарадњу са телевизијом, а започео сам да 
прихватам све више сарадњу са Радио-Београдом. Две пуне 
позоришне сезоне 1962/63. и 1963/64., у Народном позоришту 
сам био хонорарни сарадник. Улажењем у све нове поделе за 
нове премијере повећавао ми се број представа у једном месецу, 
а обрачуном на крају месеца износ хонорара који сам примао 
далеко је прелазио плате у Драми. Никола Добрковић, помоћник



Момчило Ћира Животић 191

управника Народног позоришта је одбијао да потпише исплатне 
налоге мојих месечних хонорара из страха да ће доћи до револта 
код “првака” , и предложио да ме исплаћују два пута месечно. 
Проблем је, међутим, био и даље актуелан, а решио га је 1964. 
године Велимир-Веца Лукић, мојим ангажовањем за редовног 
члана Драме, чим је ступио на место директора Драме, уместо 
Миње Дедића. Ја сам био пресрећан, иако сам добио као плату 
једну четвртину од висине месечних хонорара.

Са Велимиром-Вецом Лукићем упознао сам се много 
раније него што је уопште и дошао у Народно позориште, као 
драматург. Прво сам упознао Милку, Вецину супругу, али много 
пре него што је постала госпођа Лукић, још као Милку 
Радосављевић. Она је била глумица у Шабачком позоришту, где 
је био и iyioj најбољи пријатељ са Академије, Бора Гвојић. Прешли 
су онда у Нишко позориште, а Бора врло брзо долази у 
Београдско драмско позориште. Доласком у Београд Бора ми је 
предложио да изнајмимо заједнички стан. Прихватио сам јер нам 
је тако било јефтиније. Милкица, како су је звали, обилазила је 
мајку у Београду, сретала са Бором, а он ме је једном приликом и 
упознао. Сретали смо се и дружили приликом сваког њеног 
обиласка мајке. Бора се онда преселио у Нови Сад на Телевизију 
и ја Милкицу више нисам виђао.

Случајност је била да се сретнемо у Нишу. Пред једно 
лето, још као члан позоришта “Бошко Буха” отишао сам са 
ансамблом у Ниш на Омладинску радну акцију, где смо за 
бригаду Аутопута играли један програм. Задржали смо се 
десетак дана и једног дана сам у Нишком позоришту срео Милку.

- Јао, откуд ти овде у Нишу? - упита ме прилично 
изненађено.

- Учествујем у неком програму за градитеље Аутопута.
- Имаш ли мало времена, волела бих да поразговарамо, 

потребне су ми неке врло важне информације, уколико их знаш. 
Много би ми помогао.

- Имам времена, врло радо ћу ти помоћи, ако могу.
- Хајдемо у башту Дома армије, тамо је мирно и пријатно.
Отишли смо у Дом армије. Сели смо, наручили пиће, и

Милка није много оклевала.
- Да ли ти знаш једног младог песника, прилично је 

маркантан, висок, има кукаст нос и таласасту, дужу косу...
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- Је л ’ пуши лулу?
- Да, пуши лулу...
- И пије дупли влахов... Знам га!
- Да ли га знаш лично? - већ ме нервозно пита.
- Не знам га лично. Додуше, једне ноћи у Сарајеву сам 

играо са њим карте, био је члан жирија на Фестивалу малих 
сцена. Али се не јављамо један другом.

- Знаш ли бар нешто о њему? - већ је нестрпљива Милка.
О Веци сам мало знао. Само податак из нечије приче, да

му је био забрањен шест месеци приступ у Клубу књижевника, 
код Иве, а забрану му је изрекао председник Савеза 
књижевника, Милан Богдановик Разлог је био што је Веца често 
правио гужве у Клубу књижевника и изазивао туче. У једној 
таквој прилици залетео се да неког удари, овај се измакао у 
страну, а Веца је пролетео кроз завесу између две сале и 
главачке улетео главом у чорбу на столу за којим су седели и 
вечерали Иво Андрић и Милан Богдановић. Милан је после тога 
наредио Иви да Веца шест месеци не може улазити у Клуб 
књижевника. Ја сам га виђао у друштву Бранка Миљковића, 
били су другари, и заиста је често изазивао гужве. Пио је дупли 
влахов и пушио лулу.

- Милка, не знам много о њему, али и ово мало што знам 
је ружно. Знам да се напија, нарцисоидан је, воли да се туче. Кад 
год је у башти Клуба књижевника изазива сукобе и гужве. Имам 
утисак да је надмена будала, иако кажу да је добар песник, да је 
пун себе, једном речју бараба... - залетео се ја, а онда приметих 
да се Милка уозбиљила... - А што се толико интересујеш за 
њега?

- Знаш... он је овде већ дуго времена као новинар Радио- 
Београда и извештач је са Аутопута. Он и ја се забављамо већ 
прилично дуго... Мало сам збуњена твојом причом, јер он хоће да 
се жени са мном!

- Па... удај се ако си луда?! - остадох доследан.
- Добро... нећемо више о томе... Шта има ново у Београду. 

Виђаш ли Бору...
Тешко да се могу сетити како смо завршили разговор, 

размишљајући да ли сам урадио нешто што није требало.
Крајем тог истог лета, случајно сам се срео са Предрагом 

Динуловићем који је већ био прешао из Нишког позоришта у
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Београдско драмско позориште у Београду. Проћаскали смо 
мало и договорили се да се увече нађемо у башти Клуба 
књижевника код Иве. Дошао сам мало раније и сео за сто, у 
сенци једног дрвета, али са погледом на улазну капију, како бих 
спазио Миру и Предрага кад уђу, а и они мене. У том очекивању 
појавили су се Милка и Веца на улазу. Милка је држала Вецу под 
руку, што је мени наговестило да су учинили оно што ми је Милка 
у Нишу рекла за женидбу. Милка ме је видела, нешто рекла 
Веци и упутили су се ка мени. Устао сам кад су пришли.

- Много се радујем што те видим - рекох мало збуњен.
- Добро вече! - рече Веца.
- Добро вече!
- Да ти представим свог супруга Велимира Лукића, иначе 

песника... Ово је мој колега Ћира Животић - представи ме 
Милка.

- Баш ми је драго...
- Шта вам је драго?! Можете ли да ми објасните како сте 

могли и одакле вам право, да дајете оцене о човеку кога не 
познајете, нисте са њим никад разговарали ни о чему, а да га 
оцените и оклевећете као пијанца, нарциса, склоног скандалима 
и тучама и назовете га уз то још и барабом?!

Схватио сам да му је Милка све испричала. Сада је 
стајала врло мирно и ћутала.

- Да... рекао сам то Милки, јер се дуго познајемо... а она 
ме је питала...

- Хајде, немојте да се мучите и да се вадите... Реците нам 
да ли можемо да седнемо за ваш сто?

- Наравно! Само изволите... - понудих им, ипак 
задовољан што се мења тема разговора, - очекујем Предрага 
Динуловића и Миру, имамо договор да се вечерас дружимо,

- Дивно! Одавно нисам видела Предрага и Миру - 
закључи Милка. Сели су, али су се истог часа појавили Предраг 
и Мира, на моју срећу. И, ето, тако смо те вечери седели заједно, 
Веца и ја, први пут, ако изузмем оно картање у Сарајеву. Цело 
вече је “држао банку” , био је посебно духовит, ништа од оног на 
почетку сусрета.

Да, али тај тон са почетка сусрета he се провлачити све 
време дугогодишњег дружења Веце и мене, које ће почети тек 
после неколико година. Веца и Милка су се тада дружили са
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Драгомиром Бојанићем-Гидром и Љиљаном Контић-Бојанић, 
његовом супругом. Гидра је био личност која је шармирала и 
“куповала” (наравно, не у буквалном смислу) све око себе. Није 
одолео ни песник Веца, најмлађи добитник Октобарске награде. 
Није случајно што је мој професор, Раша Плаовић, Гидру 
ословљавао са “професоре” . Гидра и јесте за многе ствари у 
животу и био “професор” .

Тих година, између шездесетих и шездесетпетих овако је 
било. Управник Гојко Милети-ћ је био “заљубљен” у редитељске 
способности Арсе Јовановића и његове уметничке потенцијале. 
Поставио га је за уметничког директора Мале сцене Народног 
позоришта и дао му за то још једну плату. Тако је Арса имао две 
плате у истој кући. Арса је био “заљубљен” у Пају Минчића, као 
глумца, те је Паја пет-шест година “владао” сценом Народног 
позоришта. У разговорима са својим школским друговима са 
Академије, ангажованим у Народном позоришту чуо сам увек 
исте констатације “игра само Паја” . Директор Драме, песник Мија 
Павловић, који је посредно, преко огласне табле кажњавањем 
Љубише Јовановића, овога “отерао” из Позоришта, такође је био 
заљубљеник у глуму Паје Минчића.

Десио се тих година и један врло занимљив догађај за 
који сам сазнао доста година касније из једног разговора са 
Вецом.

Отварање Театра нација у Паризу је требало да буде 
извођење позоришне представе из Југославије. Као главни 
кандидат се овде појавила представа Народног позоришта 
“Резервиста” Александра Ривемала у режији Арсе Јовановића. 
Арса је за ову режију и добио Октобарску награду Београда. 
Главну улогу је играо Паја Минчик

Али, главни кандидат “отпада” и у Театар нација за 
отварање одлази представа Југословенског драмског позоришта 
“Дундо Мароје” у режији Бојана Ступице. Не може се ставити, 
разуме се, никаква примедба. “Дундо Мароје” је била једна од 
најбољих послератних представа у Београду и доживела је у 
Паризу фантастичан успех. Процурила је вест да је најжешћу 
битку, да не иде представа “Резервиста” , водио управо редитељ 
представе Арса Јовановик У Паризу је већ постојала 
пресликана представа Народног позоришта из Београда. 
Извођење “Резервисте” Народног позоришта из Београда би
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открило редитељску крађу, јер је премијера “Резервисте” у 
Паризу била пре београдске премијере.

Представа “Резервисте” је неколицини чланова донела и 
приличне непријатности. Рале Тадић је био кажњен шест месеци 
преласком са редовног на хонорарног члана Драме, јер је на 
неком гостовању уместо текста “ту сам, ту сам” рекао “ту цам, ту 
цам”. Богић Бошковић-Туре је такође изгубио статус редовног 
члана Драме на шест месеци, јер је био на једној представи под 
дејством алкохола.

После одласка из Атељеа 212, на првој и јединој проби 
Мадам сан Жен, у новој сезони после летњег одмора чим сам 
завршио своју сцену у II чину, чуо сам глас Мире Ступице из 
гледалишта.

- Шта ти то играш Ћиро! То нема везе ни са комадом ни 
са улогом коју “треба” да играш!

- Миро, ја сам у прошлој сезони заменио у овој улози 
Антонија Пејића који је напустио позориште. Заменио сам га без 
пробе. Вероватно ми је потребна нека проба са Бојаном да би се 
уклопио у представу. Бојане, молим те, макар за један разговор 
о улози.

- Идемо даље! - чуо се Бојанов глас из гледалишта. 
После пробе пришао сам Бојану.

- Бојане, хоћемо ли да учинимо нешто поводом овог што 
рече Мира? Да нешто исправимо?

- Ех... играј, јебен ти, тако како играш... Немамо 
времена... сутраје представа.

Нисам био задовољан решењем, али нисам ни посумњао 
у добронамерност Мирине примедбе. Тек неколико дана касније, 
седећи са Бојаном у “Позоришној касини”, сазнао сам да су 
разлози за примедбу били “друге природе”.

- Знаш... Мира је нешто начула шта си рекао... Била је 
љута на тебе... Знаш, у Атељеу кад се причало на састанку... Ти 
си рекао, да треба да идем на суд...

- Нисам за тебе рекао...
- Зар је то сада важно... Све је океј!... Радиш ли нешто у 

позоришту? Знам да си напустио Атеље!
И разговор је отишао на друге теме. Схватио сам да је 

“неко” фамилијарно, моју изјаву погрешно пренео Бојану и Мири, 
али намерно.
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Уследило је, кроз две сезоне, да сам у Народном 
позоришту имао највећи број представа и од редовних чланова 
Драме. Те 1964. године “у пакету” смо ангажовани за редовне 
чланове драме: Бранка Зорић, касније Васовић, Станислава- 
Сташа Пешић, Петар Краљ, Миша Жутић, Душко Голумбовски, 
Љиљана Контић-Бојанић и ја. Часопис “Дуга” је тим поводом 
донео велику колор фотографију нас са Вецом, и насловом 
“Веца и његова деца” .

Два “детета” са те фотографије су била старија од њега 
по пет година.

Иако сам добијањем места редовног члана Драме добио 
плату четири пута мању од месечних хонорара које сам до тада 
добијао у Народном позоришту, био сам пресрећан.

Само највеће и најзначајније позориште у земљи пружа 
пуну сатисфакцију позиву који сам изабрао. Позоришна 
представа је колективно дело, па је нормално да је успех уз 
најбоље и прави успех. Неуспех се доживљава безболније са 
њима.

Нека питања, постављена самом себи, нисам могао да 
избегнем: зашто нисам остао ту где сам могао пре десет година, 
већ сам отишао у Цетињско позориште? Нисам ли десет година 
“проћердао” без везе, да бих се вратио на почетак? Одмах се 
наметнуло као одговор да бих остао сиромашнији за лутке, за 
дружење са Десанком Максимовић, за сарадњу са Душком 
Радовићем и целом екипом На слово, на слово, за смех и вриску 
хиљаде и хиљаде деце, а и не бих имао прилике да се “прошетам 
Европом”. За тих десет година дошао сам до сазнања да уз 
“даске које живот значе” има још пуно “дасака” на којима се 
може стајати са пуним, комплетним животним смислом.

И када сам очекивао један мирнији, садржајнији и 
квалитетнији рад, почеле су да ми се догађају врло неугодне 
ситуације. Прва је била нови “удар” Мире Ступице, која изгледа 
није желела да пређе преко оне погрешно пренесене 
информације са састанка у Атељеу 212.

Колега и друг са Академије, Бранислав Јеринић-Цига ме 
је позвао једног дана у “Мадеру” на важан разговор.

- Морам да ти кажем, пријатељи смо, Мира Ступица 
тражи да ти се уручи отказ!

- Зашто?... И како?
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- Ти знаш да је летос објављена Привредна реформа 
(1965. године), да су све установе и предузећа добили налоге да 
све финансијске и материјалне проблеме реше унутар 
организација. Јуче смо имали седницу Уметничког савета драме, 
ја сам члан, Мира која је председник Савета је изложила свој 
план у вези “Привредне реформе” .

- И решила да преко мене спроведе “Привредну 
реформу”?

- Ниси само у питању ти. Треба да се отпусти десет 
глумаца по њеном предлогу. Ту су још Мирко Милисављевић, 
Љиљана Контић-Бојанић, Раша Симић, Рале Тадић и др.

- Да ли је давала образложења за сваког, или смо онако 
у “пакету”?

- За тебе је рекла да си непотребан позоришту, јер имаш 
“блатфус” на лицу - које ништа не говори (блатфус на немачком 
језику значи: равни табани).

Захвалио сам се Циги на обавештењу и разишли смо се.
Сутрадан сам предао секретарици Драме, Даници Томић 

оставку, да је проследи директору Драме. Образложио сам у 
оставци да сам обавештен о састанку Уметничког савета и о 
мишљењу председнице, Мире Ступице, о мени, и да мислим да је 
бесмислено да уз такво мишљење останем у Позоришту.

Два дана касније позвала ме је Даница да дођем у 
Позориште, зове ме директор Лукић. Док сам чекао да уђем код 
директора, он се појавио са мојом оставком у руци.

- Шта ти је ово? - упитао ме.
- Ако је моје, онда је оставка.
- Зашто је дајеш?
- Образложио сам! Шта треба да очекујем у ансамблу где 

председник Уметничког савета, Мира Ступица, мисли о мени то 
што је рекла?

- Ко те је ангажовао у Народно позориште, Мира или ја.
- Ти.
- Ево ти, узми и поцепај сам да не цепам ја... Најбоље да 

то уради другарица Даница... Данице, ево, узмите и поцепајте ову 
глупост.

Даница је узела и уз смешак поцепала.
- И научи се већ да у позоришту не наседаш на све 

глупости које чујеш, - био је Вецин закључак.
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Тих дана су већ текле пробе комада Лопов J1. Леонова 
али због реновирања гледалишта Народног позоришта, 
премијера је заказана на сцени Југословенског драмског 
позоришта, које је било негде на гостовању. Обичне и генералне 
пробе су такође биле на сцени овог позоришта.

На једној од генералних проба, завршивши своју прву 
сцену, стајао сам у салону, поред бифеа са Борисом 
Андрусевићем, Ралетом Тадићем, Љубом Ковачевићем и још 
неколицином глумаца који нису били на сцени. Било је и неких 
чланова Југословенског драмског позоришта. На вратима из 
гледалишта се појавила Мира Ступица. Притворивши полако 
врата, да не омета пробу која је била у току, упутила се право 
према мени.

- Ћиро, малопре сам гледала твоју сцену. Ја не знам шта 
ћемо урадити и како ћемо проћи Јова, Мија и ја који играмо 
главне улоге, не знам ни да ли ће Бојан као редитељ да направи 
добру представу. Али, веруј ми, дуго сам у позоришту и не могу 
да се преварим! Твоја улога је бисер, дијамант у представи. 
Браво! Немој да бринеш како ћеш проћи на премијери. То што 
радиш је изврсно!

Одћутао сам. Нисам уопште реаговао. Знао сам да је 
требало да се захвалим на тако великом признању од тако 
велике глумице, али сам имао више жељу да је подсетим на 
недавни састанак Уметничког савета, где је тражила да будем 
отпуштен због “блатфуса” на лицу. Ћутао сам због присутних са 
стране.

Самоуправљање

У то време, уз мој неприметни улазак у Народно 
позориште, на велика врата и уз “велика звона” улазила је и 
највећа глупост која је могла да задеси позориште и односе у 
њему. Ушло је САМОУПРАВЉАЊЕ. Врло брзо затим и Закон о 
организацијама удруженог рада (ОУР). Почело је са изборима за 
Органе управљања, Радничке савете, Уметничке савете, 
Дисциплинске комисије, Зборове радних људи (ЗРЉ) и све то уз 
већ постојеће Организације савеза комуниста је довело до тога
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да су углавном сви заборавили да су ангажовани да би увече 
излазили на сцену пред публику. Почело је са размештањем у 
органе самоуправљања по морално-политичкој подобности те је 
понекад било важније бити изабран у “руководеће тело” него 
добити добру улогу. Са тог руководећег места лако се добијала 
улога. Зборови радних људи су по Закону о самоуправљању 
представљали највиши законодавни орган, те су све одлуке 
морале добити сагласност збора и на њему бити изгласане. И 
тако су наши зборови у Драми постали места за трачеве, 
сукобљавања лицем у лице, кукање и плакање због малих 
плата, за бројање реплика и количине текста изговореног на 
сцени како би се доказала нечија уметничка вредност. Глумци су 
излагани лицитацији од стране колега. Дизањем два прста могли 
смо да повећамо нечију плату много више од почетне 
лицитационе цене. Ако колеге “откажу” , следила је жалба, да би 
се на следећем Збору “лицитација” поновила и “експонат” добио 
већу цену (плату).

Сећам се једне ситуације када су решаване жалбе 
незадовољених првом лицитацијом. Зоран Стоиљковић-Чкиља је 
молио Богдана Михаиловића који је на збору читао жалбе на 
“личне дохотке” (плате), да му жалбу стави после свих осталих, 
на последње место, у нади да ће критеријуми свих нас ослабити, 
па ћемо тако сви дићи два прста за повећање како бисмо стигли 
да одемо и до куће пре представе коју увече имамо. Нажалост, и 
врхунски уметници су губили критеријуме и достојанство “у жару 
борбе” за што боље место у ансамблу (бољу плату).

- Молим вас, желим само да вас подсетим да ја говорим 
једну трећину од целокупног текста који се изговара на сцени 
Народног позоришта - рекао је Миша Жутић на једном од 
зборова када је било речи о сврставању глумаца у групе, 
односно неке категорије које су углавном измишљали управник и 
директори.

- Можете ви изгласати шта хоћете, али у овом позоришту 
постоје само три глумца, а остало је пратећи ансамбл, изјавила је 
том приликом, Мира Ступица када се повела дискусија да се 
првој групи прикључи и Оливера Марковић (Веца је у прву био 
сврстао Миру Ступицу, Јована Милићевића и Мију Алексића).

“Авај” , шта би рекао Шекспир! Није јој пало на памет да 
би без тог “пратећег ансамбла” могли да играју само један комад
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из целокупне светске и домаће драмске литературе, Беговићев 
Вез трекег, с тим да један остане без посла.

- Молим вас, “мене се није разумело”, био је врло 
категоричан Јован Милићевић на једном збору, када је управник 
Гојко Милетић објашњавао да су финансијска средства 
недовољна за повећања плата. - Ја тражим да будем плаћен по 
својој вредности. Ако немате средстава, извршите прерасподелу 
постојећих. Мене не занима ни да ли ће, ни шта ће имати да једу 
Рале Тадић, Љиља Контић, или Ћира Животић. Хоћу оно што ми 
припада и колико вредим.

Оваква изјава, је наравно изазвала смех и код нас 
прозваних, али и код већине присутних.

Јовану Милићевићу се одмах десило нешто, што је дошло 
као Божја казна.

Јован је увек имао проблем са учењем и памћењем 
текстова. Врло често му се због тога дешавало да прави лапсусе 
или да препричава текст својим речима. Сећам се да су се 
глумци кладили на представи Томас Мор у пиће да ли ће рећи 
"као тигрица”, (како је по писцу), или fce то бити “као лавица”, 
“као пантерица” или њима нека слична звер.

Некада је “лапсус” могао да има веће последице. Играли 
смо Шекспиров комад “Ричард п” . Одмах на почетку комада је 
двобој између Болинбрука (Јован Мили-ћевић) и Моубриа (Милан 
Пузић). Стоје један наспрам другог спремни да узму шлемове и 
копља и започну двобој. Јован (Болинбрук) треба да приђе мени 
(Лорд-Маршалу).

Болинбрук: Лорд-Маршале, пусти да пољубим руку 
Свом суверену и клекнем пред њега;
Јер ја и Моубриа смо као два човека 
Решена на дуго, тешко ходочашће,
Па нас пусти да се свечано, љубазно 
Са пријатељима својим опростимо.

Лорд-Маршал: Тужилац с дужним поштовањем,
поздравља велечанство да вам целива руку и опрости се са 
вама.

Овог пута се дешава овако: Јован прилази мени, а не 
гледајући ме, претпостављам због оног ускраћивања хране на 
збору од пре два-три дана говори не схватајући значење тог што 
говори:
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"Лорд-Маршале, пусти ме да пољубим руку
Моубрију и клекнем пред њега;
Јер ја и Моубри смо као два човека
Решена на тешко ходочашће
Па нас пусти да се свечано изљубимо
и опростимо”.
Рекао сам само следеће:
- Изволите војводо од Херефорда!
Мика Викторовић (Ричард II) схватио је да представа 

пропада ако се Јова и Пузић изљубе, да то и неће моћи да ураде 
ако желимо да наставимо представу, одмах је бацио палицу 
(скиптар) и прескочивши две странице текста наставио:

- Стојте, нек ставе на страну шлемове и копља... итд...
Тако смо наставили представу али без започетог

двобоја.
Ускоро се на огласној табли појавило обавештење да се 

заказује Збор драме са једном једином тачком:
1. Стање у Драми
Решим се и ја да проговорим на Збору. С обзиром на тему 

о којој сам желео да говорим, одлучим да све то напишем и 
прочитам. Тако нећу моћи да будем оптужен, да сам нешто што 
нисам желео, изрекао у узбуђењу, а могу приложити и писани 
документ. Напишем и замолим друга са Академије, а сада и 
члана Уметничког савета, Бранислава-Цигу Јеринића, да чује то 
што желим да прочитам. Нађемо се у Клубу књижевника.

- Прочитај на Збору све то, нема ничег неистинитог. Мало 
је оштро, али прочитај! - рекао ми је Цига пошто је саслушао.

Сутрадан, увече, нашао ме је у бифеу Народног 
позоришта директор Драме, Веца Лукић.

- Молим те хајдемо у једну од ложа, нешто да те питам. 
Одвео ме је у најдаљу, усамљену ложу.

- Чуо сам да сутра хоћеш нешто да прочиташ?
- Да. У оквиру дневног реда, али сам написао да би било 

концизније и краће. Да не узмем много времена.
- Хоћеш ли ми дати да видим?
- Не, нећу!
- Па добро, прочитај ми ако се плашиш да ћу поцепати.
- Не! Нећу ти ни прочитати, чућеш сутра.
- Чекај! Можемо ли да се договоримо да то не читаш.
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- Не! Не можемо! Сигурно ћу прочитати, осим ако ме неко 
физички не спречи.

- Слушај! Ако решимо твој проблем у позоришту, ако ти 
гарантујем својом часном речи да ће ти бити и плата 
исправљена, стварно сам тек данас видео колика је, а већ је 
време да добијеш добру улогу...

- Не, хвала директоре! Ово што ћу прочитати није моје 
незадовољство на плату, никада ме није ни занимало колика је. 
Моје опредељење за позориште није новчане природе. Нисам 
незадовољан ни улогама, тек сам ушао као редован члан у 
позориште. Глумац сам тек нешто више од десет година, имаћу 
доста времена за играње до пензије. Хоћу просто да се укључим 
у разговоре о стању у Драми, а одлучио сам да то писмено 
изложим.

- Желео сам да те помогнем да избегнеш неке последице 
које те могу пратити после тога... Схвати овај разговор као 
пријатељски разговор, нисам у улози директора Драме ни 
започео... Али... Очигледно је да нећеш променити одлуку?!

- Буди сигуран да нећу, без обзира на све последице. Не 
постоје алтернативе за ово што желим да прочитам. Захвалан 
сам ти за бригу и упозорење. Верујем да си ми пришао 
добронамерно.

Сутрадан на Збору, уз Вецу, појавио се и управник 
позоришта Гојко Милетик Говорио је први, рекао је у свом 
излагању да би требало да се о свему говори отворено, 
аргументовано, да се износе чињенице а не само да би се 
говорило, и што је најважније - искрено. Не треба прећутати 
ниједан проблем или незадовољство. Добио сам диван 
“шлагворт” , што би ми глумци рекли. Дигао сам два прста.

- Дајем реч Ћири Животићу - најавио ме председавајући
Збора.

- Слажем се потпуно са Управником, да се само истином 
и чињеницама може решити сваки неспоразум. И отвореношћу. 
Зато сам написао то што хоћу да изнесем и прочитавао три јутра 
проверавајући колико сам сигуран да тако мислим, а и да неко 
не би помислио да сам рекао нешто неконтролисано и у узбуђењу.

Ево те моје изјаве:
“Пре отприлике месец и нешто дана, председница нашег 

Уметничког савета, цењена глумица Мира Ступица, тражила је
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на састанку Уметничког савета да ја - и још десетак колега и 
колегиница - добијемо отказ као непотребан вишак у ансамблу 
Драме. На челу отпуштених требало је да буде и доајен нашег 
ансамбла, Мирко Милисављевић. Разлог за моје отпуштање је 
био “блатфус” (равни табани на немачком), на мом лицу које је 
безизразно. Директор Драме је одбио моју оставку коју сам 
поводом тога поднео. Само коју недељу касније на генералној 
проби Лопова, Jl. Леонова у Југословенском драмском позоришту 
ми је пришла Мира Ступица и у присуству Бориса Андрусевића, 
Ралета Тадића, Љубе Ковачевића и неких чланова 
Југословенског драмског позоришта, рекла:

“Ћиро, мало пре сам гледала твоју сцену. Ја не знам шта 
ћемо урадити и како ћемо проћи Јова, Мија и ја, који играмо 
главне улоге, не знам ни да ли ће Бојан као редитељ направити 
добру представу. Али, веруј ми, дуго сам у позоришту и не могу 
да се преварим, твоја улога је бисер, дијамант у представи. 
Браво! Немој, да бринеш како ћеш проћи на премијери. То што 
радиш је изврсно!”

Коментар препуштам Збору.
Ево и другог догађаја:
“Пре два-три Збора наш уважени колега Јован 

Милићевић јавно је тражио од управника, Гојка Милетића, да 
буде извршена прерасподела средстава, како би он био плаћен 
по својим вредностима без обзира како и шта ће јести Рале 
Тадић, Љиљана Контић-Бојанић и Ћира Животић. У међувремену 
је била представа Ричард //. Колега Јован Милићевић, не знајући 
текст, довео је представу у питање. Уместо да ме, као Лорд- 
Маршала, замоли да му допустим да се са својим сувереном 
Ричардом п опрости, пред двобој са Моубријем (Милан Пузић), 
замолио ме је да клекне пред Моубријем и да се са њим изљуби. 
Ситуацију је спасао Мика Викторовић (Ричард II) прескочивши 
бар две странице дела.

Ја hy се са задовољством одрећи дела своје мале плате 
у корист материјално угроженог колеге, Јована Милићевића, али 
кад научи текст и престане да препричава Шекспира.

Ето, ја сам толико о отворености и чињеницама у 
драми.!”



204 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

На крају читања сам још рекао да жалим што данас није 
присутна председница Уметничког савета Мира Ступица, али 
сам сигуран да јој је део мог излагања о њој - већ познат.

Настала је дуга пауза. Председавајући Збора узалуд је 
чекао да негде угледа два дигнута прста. Јавио се управник, 
Гојко Милетић:

- Мислим да ово није начин на који треба да разговарамо 
између себе. Овако се не може говорити о нашим врхунским 
уметницима чак и ако је говорено аргументовано и истинито. Где 
ће нас све то одвести? Створиће се већи јаз међу глумцима и... и 
тако је управник наставио да говори уопштено, демагошки, без 
отворености, и без чињеница.

Завршетком његовог говора завршен је и састанак.
- Па ми смо се, изгледа, данас џабе састајали, ништа није 

договорено? - упита неко излазећи из сале.
- Како, бре, џабе?... Како џабе, и шта да се договоримо 

кад је Ћира све сјебо’!... Ти, Ћиро, идеш сад на лед! Бићеш 
окачен на “зимзелену грану” .

Рале Тадић је имао “тезу” о качењу на “зимзелену грану” . 
Качење на “зимзелену грану” је значило да се глумцу замрзава 
статус за нове улоге, односно да му Управа и редитељи не 
додељују нове улоге. То је било као најтежа казна неком што је 
нешто казао или учинио, а неком “моћнику” није било по вољи. 
Већ напред сам рекао да је самоуправљање створило велики 
број тих “моћника” .

За глумца и јесте највећа казна ако не игра. Разуме се да 
сам и ја после овог састанка окачен на “зимзелену грану” , али ме 
је спасавало што сам имао већ доста улога у представама 
текућег репертоара,- па ми се број представа није смањивао у 
једном месецу. Био сам ангажован у представама радо гледаним 
и играним пред пуним гледалиштем, па су нормално биле често 
на репертоару. Отварањем сцене у Земуну тај број ми се и 
повећао.

После овог састанка Јован Милићевић ми је, пролазећи у 
бифеу поред мене, добацио: “Празна тиква, сама звечи”. Нисам 
ништа схватио, сем да је требало да значи да сам ја тиква. Мира 
Ступица је престала да ми отпоздравља и пролазила је поред 
мене не примећујући ме.
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Десио се, убрзо после свега, један догађај који је требало 
да ме опомене, да строго морам водити рачуна о својим 
поступцима. На последњој генералној проби Максима Црнојевика 
Л. Костића, позвао ме је пре почетка пробе редитељ, Арса 
Јовановић, и саопштио ми да скинем костим, јер је моја сцена 
избачена, “да би се убрзао ток представе” иако је моја сцена 
трајала 45 секунди. Наравно да сам скинуо костим без 
коментара. Арса и ја смо још од Академије били у добрим 
односима. Сарађивали смо и на Радио-Београду. На неколико 
дана пред ту генералну пробу срели смо се на улазу у 
Позориште,

- Здраво Арсеније! - поздравио сам га.
Није одговорио. Окренуо се и отишао. И то је био знак 

мог качења на “зимзелену грану” . Никако нисам успео да сазнам 
зашто ли је и на премијерном и на свим осталим плакатима 
остало моје име, као да сам учесник у представи.

За прославу стогодишњице Народног позоришта 1968. 
године биле су предвиђене две представе. Театралија 
Сингидунум, колаж састављен од одломака из најуспелијих 
представа приказаних за протеклих 100 година, у којој ће 
учествовати цео драмски ансамбл, је била предвиђена за 
почетак јубиларне сезоне.

Подвала М. Глишића требало је да се премијерно изведе 
22. новембра на Дан Народног позоришта.

Управа Народног позоришта је, уз значајну подршку 
великог броја сарадника, испланирала обиман и значајан 
програм, како би се обухватио и макар делимично приказао 
стогодишњи труд и рад, али и резултати. Разне изложбе, 
многобројне свечаности. “Театралију Сингидунум” су режирала 
два редитеља. Први део, до паузе, режирао је Браслав-Браца 
Борозан, а други део Бора Григоровик Сви редовни чланови 
драме су у једном од одломака добили улоге.

Долазећи на премијеру, код улаза у Позориште, срео сам 
колегиницу Дарославу Плаовић, супругу мог професора Раше 
Плаовића. Знао сам да професор све премијере гледа из 
електричарске кабине, иза партера, како би могао да пуши за 
време представе.

- Професор fce, вероватно, и вечерас, по обичају, гледати 
из “своје кабине”? - упитах Дарославу.
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- Неће, Ћиро! Данас сам га то исто питала, а он ми је 
одговорио: “Ако за мене - после 50 година проведених на сцени 
Народног позоришта од 100 година колико их Позориште данас 
има и слави - нема места на сцени, онда ми је место у кући, а 
никако у гледалишту!... Нећу вечерас ни у оделу бити. Обући ћу 
пиџаму!... Стогодишњица у пиџами!!!”

Као да ме је гром погодио. У тренутку сам осетио како ми 
се испод груди нешто згрудвало. Дарослава је отишла, а ја сам 
остао као одузет. Несигурним корацима сам се попео до 
гардеробе, покушавајући да се повратим и да заборавим 
професорово огорчење изречено Дарослави.

Био сам емотивно врло везан за професора Плаовића 
као личност. Био сам просто фасциниран његовом памећу, 
доследношћу, духовитошћу и његовим саветима у свакој 
ситуацији. “Па, стварно, ако у овој вечерашњој представи 100- 
годишњице Народног позоришта нема њега и његових 50 година 
проведених у овој кући, шта ја онда ту да тражим?... Зар ме неће 
бити срамота на сцени ако се сетим њега... Чему ћу се ја 
радовати ако је он остао код куће тужан и нерасположен.” То су 
биле моје мисли.

Пошто нас је у гардероби било доста, почев од вршњака 
Бориса Андрусевића и Раше Симића, па Миде Стевановића, 
Богдана Михајловића, Звонка Јовчића и других, разговор нас је 
одвукао на неке забавније теме, те сам, привремено заборавио 
на разговор са Дарославом.

Професор Плаовић је био у сукобу са Управом позоришта 
већ прилично дуго. Разлог је био јако ружан поступак Управе 
позоришта и Дирекције Драме према њему, који се ни са чим није 
могао правдати ни оправдати.

Пред годишњи одмор професору Плаовићу је понуђено 
драмско дело Галилеј Б. Брехта, како би могао на миру преко 
лета да га чита, јер је одмах после одмора, на почетку нове 
сезоне, требало да се почне са пробама где би он играо главну 
насловну улогу - Галилеја. Професор је прихватио да се преко 
лета припреми да би играо насловну улогу, у режији Боре 
Г ригоровића.

После лета, почетком нове сезоне, дешава се скандал. 
Професор сазнаје за објављену, на табли, поделу у којој главну 
улогу Галилеја, игра Бранислав-Цига Јеринић. Професор је,
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разуме се, с правом повређен. После педесет година проведених 
у тој кући, са резултатима које је постигао за то време не сме се 
тако нешто догодити, разумљиво, професор одмах прекида 
сваку даљу сарадњу са Позориштем. Ремете се и односи између 
кумова, професора Плаовића и Бранислава-Циге Јеринића. 
Професор годину дана не улази у Позориште, нити говори са 
Цигом и Славком Јеринић, сматрајући да Цига није требало да 
прихвати улогу, знајући да је његовом професору обећана и 
додељена. Ниједан од тројице могућих криваца за скандал није 
прихватио да је иницијатор, да уместо Професора улогу Галилеја 
добије Цига Јерини-ћ: ни управник Гојко Милетић, ни Велимир- 
Веца Лукић, директор Драме, а ни редитељ Бора Григоровић. 
Сваки од њих је вешто и лукаво сваљивао кривицу на ону другу 
двојицу.

После завршене премијере Театралије Сингидунум, после 
великог аплауза и овација упућених 100-годишњици позоришта, 
нашли смо се сви извођачи у својим гардеробама и скидали 
маске и костиме. Међу последњима, задржавши се негде, ушао 
је у гардеробу Борис Андрусевић.

- Ено, управник Гојко, са директором драме Вецом и 
осталом свитом оде негде да прославе јубилеј Позоришта. Ишли 
су по гардеробама и честитали “значајним” члановима драме 
100-годишњицу, и отишли! - рече Борис.

- Чекај, зашто нису свратили и у нашу гардеробу? И нама 
је, ваљда, јубилеј, и ми смо учесници у вечерашњој свечаној 
премијери, а има нас доста у гардероби? - побуни се неко од 
глумаца.

- Шта ће овде? Зашто да свраћа у шок-гардеробу?... Коме 
да честита? - добаци Ибра гардеробер који је тако био назвао 
нашу гардеробу: Шок-гардероба. Наравно да је то било изречено 
у шали, али је и те како “долило уље на ватру” .

Разговор је настављен, али сам се ја, у мислима, потпуно 
вратио разговору са Дарославом пре почетка представе. Сви 
каснији догађаји те вечери су ми измицали свесној контроли. Све 
је било под неком емотивном тензијом.

Сишавши у позоришни бифе где су ме чекале супруга и 
њена сестра, попио сам два-три пића и осетио ефекат као да сам 
попио неколико пута више. Доста њих је прилазило да ми 
честита јубилеј позоришта, али је моја мисао била “закована”
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питањем: где је личност, која није присутна на прослави, а има 
највише заслуга од свих нас, и највише је уложила у ову 100- 
годишњицу? Где је вечерас личност професора Плаовића?

Неко је испричао како he свечана вечера бити код 
Немање, у ресторану на Коларчевом универзитету.

Следећем који ми је пришао да честита јубилеј рекао сам 
отприлике:

- Иди на “Коларац” и честитај јубилеј управнику и 
директору, Гојку и Веци, пизда им материна, а не мени. 
Најзаслужнији и није вечерас присутан, захваљујући њима!

Мора да сам изгледао врло јадно, јер ми је један 
пријатељ пришао и понудио да ме одвезе кући. Доласком, код 
куће ми се родила, а одмах затим и сазрела, идеја да онима који 
на “Коларцу" задовољно уживају прослављајући јубилеј, без 
најзаслужнијег за ту представу, треба покварити то 
задовољство. Немајући други избор, одлучио сам да то урадим 
ја.

- Идем на “Коларац” да им загорчам вече! - саопштио сам 
супрузи и њеној сестри и одмах телефоном позвао такси. Узалуд 
су покушавале да ме спрече у реализацији, најпре речима, а 
затим и физички. Нису успеле. Одгурнуо сам их и отишао на 
“Коларац” . Било је закључано, али сам ја упорним звоњењем 
успео да се појави вратар.

- Закаснио сам због неких обавеза, - рекох. Пустио ме је и 
сео сам за шанк на супротној страни од оне где је био сто са 
“званицама” . Било је то велико друштво, колико се сећам, било 
је ту гостију из Министарства за културу Србије, управник Гојко 
Милетић са супругом, директор Драме Велимир-Веца Лукић са 
супругом, глумицом Милком, бивши дугогодишњи директор 
драме Милан Ђоковић са супругом Дивном Ђоковић, глумицом, 
редитељ Бора Григоровић, редитељ Браслав-Браца Борозан са 
супругом Надом, глумицом, Мира Ступица, Јован Милићевић, 
Бранислав-Цига Јеринић са супругом Славком, глумицом, Васа 
Пантелић и још многи чланови Народног и других позоришта и 
разни сарадници и пријатељи позоришта.

Приметили су мој улазак, наставили разговоре, али са 
честим погледима према мени. После неког времена према мени 
се упутио и пришао Васа Пантелић.

- Ћиро, дођи, седи са нама. Зашто седиш сам?
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- Хвала, Василије, лепше ми је овде. Хвала ти на позиву - 
одговорио сам.

- Мислим, да ниси сам... У реду је... извини... - и оде. 
Схватио сам да га је послао управник Гојко. Мало после прилази 
Браца Борозан.

- Дођи, Ћиро, немој зајебавати, знамо због чега си љут. - 
био је одређенији Браца Борозан.

- Нећу, хвала.
- Само себи, без разлога, компликујеш живот! - мудрује 

Борозан.
- Ако. Избор је лично мој!
Оде и Борозан.
Одмах затим прилази ми и Бора Григоровић.
- Ајде, Ћиро, седи са нама. Ти знаш да сам ти пријатељ. 

Чули смо за твоју псовку у бифеу, али се нико, веруј ми, не љути 
на тебе, неки смо и на твојој страни.

- Боро, нећу! Знам да смо пријатељи и немој да сада то 
реметимо. Иди и седи тамо за сто, и прослављај!

И Бора оде. Прилази, најзад, и супруга управника Гојка 
Милетића.

- Могу ли ја да Вас замолим да дођете и седнете са нама?
- Ко сте Ви, госпођо? Извините, али ја Вас први пут видим 

у животу! Не разумем шта хоћете од мене.
Збуњено је отишла. Одмах затим је ушла у ресторан моја 

супруга, Беба, уплакана, и почела да ме моли да не правим 
никакву “гужву”, да не погоршавам ситуацију, већ да пођемо 
кући. Разуме се да сам је одбио. Најзад се са стола огласио и 
управник Гојко.

- Ћиро, и Ви госпођо, дођите и седите са нама за сто.
Нисам издржао!
- А где ти је вечерас, Раша Плаовић, легенда Народног 

позоришта. Провео је педесет година на сцени, а вечерас седи у 
кући, а ти који немаш ама баш никакве везе са позориштем, сем 
што те је неко поставио за управника, славиш 100-годишњицу 
иако си, тек деценију понекад присутан у Позоришту. Срам те 
било!

Схватих да му се обраћам са “ти” ! Учини ми се да је то 
мало. Треба га понизити више него што су они повредили 
професора Плаовића:
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- Гледао сам те вечерас на телевизији пре представе. 
Чуо сам твоју слаткоречиву изјаву о значају постојања Народног 
позоришта, о неговању позоришне културе, о 100-годишњем 
доприносу Народног позоришта на друштвени развој. То је 
наравно било за јавност, али си највише допринео да овде 
вечерас не седи доајен и човек који је највише учинио за 
позориште, јер је поклонио своје знање, цео свој живот публици. 
Стиди се тога што си рекао, јер ниси тако и радио.

Гојко и сви поред њега су ћутали. Само је моја супруга 
јецала поред мене и понављала исто:

- Молим те, ћути! Молим те... Зашто то радиш...? Хајдемо
кући.

- Остави ме, бар ти, на миру!... Било ти је тешко, - 
наставио сам обраћање Гојку, - било ти је тешко после 
представе да се попнеш још један спрат, у гардеробу где је 
десетак младих глумаца очекивало да им неко од Управе 
честита јубилеј; и нама је била свечаност, а не само “вама 
изабранима” . Бар ти као управник ниси смео да правиш разлику. 
Међутим, твоји капацитети су за управника Сељачке радне 
задруге, а не управника Народног позоришта у Београду. Место 
управника Народног позоришта је у рангу Министра за културу. 
(Тада нисам ни слутио да ће са места управника Народног 
позоришта отићи на место министра за културу Србије).

Док сам ја “сипао” увреде, већ су неки почели да устају и 
одлазе. Прво Ђоковић са супругом, Борозан са супругом, Јован 
Милићевић, Мира Ступица и др. Убрзо су устали и пошли Гојко и 
супруга.

- Иди! И ниси достојан да будеш овде. У бачију, козе да 
чуваш! Доћи ћу ујутро да ти донесем оставку, пизда ти материна, 
сељачка! Не желим да будем у позоришту у коме си ти управник.

Отишли су без иједне речи.
- Дођите и седните са нама. Сада, када си успео да 

растуриш завршну свечаност 100-годишњице, немој да седите 
сами, ти и Беба. Седите са нама који смо остали, - са неком 
симпатијом позвао ме Веца, директор Драме. Пришли смо и сели 
поред секретарице драме Данице Томић. Добио сам одмах од 
неколицине примедбе на недолично понашање и недозвољен 
начин обраћања свом управнику Гојку Милетићу.
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- Па зар мислите да ја то не знам. Наравно да сам и сам 
свестан тога, али било је с предумишљајем.

Остали смо до зоре. Сутрадан сам одлучио да одем у 
Позориште и поднесем оставку. Онда је зазвонио телефон и 
јавио се Веца.

- Можеш ли да дођеш у један сат у ресторан “Сунце” у 
Дому омладине? - питао је ме.

- Идем у Позориште да однесем оставку.
- Дођи прво у “Сунце” , а онда ћемо заједно у позориште, 

јер ме је Гојко задужио да те нађем и да заједно одемо код њега.
- Али ја немам шта више да му кажем од оног што сам му 

синоћ рекао. Остајем при свему и треба само да му поднесем 
оставку.

- Дођи у један сат у “Сунце” !
Отишао сам у “Сунце” и сачекао Вецу.
- Слушај, немој правити никакве глупости, никакве 

оставке не пиши. Сад ћемо отићи код Гојка и немој ништа да 
таласаш. Слушај овог пута Гојка, јер си синоћ само ти говорио, а 
он те слушао.

Прихватио сам одлазак, јер сам сматрао да сам као члан 
Позоришта, а то сам још увек био, дужан да се одазовем позиву 
без обзира на моје будуће намере. Ушли смо Веца и ја код њега и 
јавили се.

- Седите! Јесте ли за кафу? - упита нас.
- Може. Мени без шећера - рече Веца.
- Ти, Ћиро?
- Мало шећера! - рекох седајући за округли сто са стране.
Гојко позвао секретарицу, наручио кафе, а затим започео

са Вецом разговор, послован, који ја нисам пратио у очекивању 
да се обрати мени. Међутим, стигла је већ и кафа, а они су 
наставили започети разговор. Радило се о неким новчаним 
проблемима.

- Видиш, никако да решимо финансијску ситуацију у 
позоришту - обрати се Гојко мени.

Слегнух раменима, јер сам очекивао другачији разговор. 
О оном синоћ. Гојко је изгледа схватио моју недоумицу.

- Ниси био сасвим у праву у вези професора Плаовића. 
Ангажовао сам пуно људи као посреднике да се превазиђе спор,
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али је Раша остао упоран у одбијању и није желео да настави 
сарадњу са Народним позориштем. И сам сматрам његово 
неучествовање у овој 100-годишњици ненадокнадивим губитком 
за позориште, али ја нисам могао ништа више.

- Да ли сте покушали да одете код њега кући на 
разговор?

- Било је немогуће. Сваки мој телефонски позив 
завршавао се са “Сине, мани свађу” !

Ућутали смо. О догађају од синоћ ни речи више.
- Чуо сам да и ти навијаш за “Партизан”? - упита.
- Да, тачно сте информисани!
- Онда смо бар у фудбалу истомишљеници!
Насмејао сам се, шта сам друго могао. Онда је он једног 

лепог дана постао министар за културу у Влади Србије.
Проверавајући код Дарославе Плаовић податак о 

понуђеној улози Галилеја професору Плаовићу, испричала ми је 
следеће.

- “Јесте! Једног дана су у нашу кућу дошли директор 
Драме Веца и његова супруга Милка. Веца је тада професора, 
који је већ био пензионер, упитао да ли би прихватио да игра 
улогу Галилеја, пошто Позориште планира да овај комад уврсти 
у репертоар. Можда би било добро, - рекао је Веца, - како би 
професору смањили напоре играња представа, дати алтернацију 
Циги Јеринићу. Професор се сложио око алтернације, рекавши 
да је он и раније играо у представама где су са њим паралелно, 
исту улогу играли Мирослав Петровић, Предраг Тасовац и други. 
Као професор Циге Јеринића, Раша сматра, да ова улога није за 
Цигу, да му неће донети неке значајне резултате и да би му та 
алтернација била лоша услуга, али ако Цига то жели да игра, он 
пристаје на алтернацију, па нека Цига учи!

Почетком нове сезоне дошла сам у позориште, и видела 
поделу у којој Галилеја игра само Цига Јериник”

- Значи, Дарослава, да Цига није прихватио да професор 
алтернира са њим! Хтео је да игра сам! - прекинуо сам је.

- Ти се завитлаваш а ја ти причам истину. Дошла сам кући
- наставља Дарослава, - и била сам прилично смушена. Раша је 
приметио. *

- Шта ти је сине, шта се десило?
- Изишла је подела... прочитала сам...
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- Која подела?
- Галилеја.
- И ко игра Галилеја?
- Цига!
- Сам?
- Сам.
Уследила је мала пауза. Онда ми је Раша рекао следеће:
“Е, сад гледај, сине! Моја нога, до краја мога живота, 

неће крочити преко прага Народног позоришта!”
И није улазио, све до отварања сцене у Земуну, када је 

прихватио своју стару улогу Хаџи-Томе у Коштани Б. Станковића.
- завршила је Дарослава причу.

Глишићева Подвала је други комад за прославу 
стогодишњице Народног позоришта. Премијера је била 
предвиђена за 22. новембар 1968. године, дан Народног 
позоришта. Нисам био у подели, али је на десетак дана пред 
премијеру на огласној табли изишло обавештење којим се 
позивају чланови Драме који желе да статирају у представи и 
тиме увеличају значај представе у прослави “стогодишњице”, да 
се јаве Бати Путнику како би их “убацио” у представу.

Јавили смо се једино Богдан Михајловић и ја. Бата нам је 
објаснио да, уствари, има проблем како да заврши први део 
комада у кафани. Желео је да то буде са великом галамом, 
свађом и тучом. Предложили смо му да то започне картањем, а 
онда се вика, свађа и туча могу импровизовати и трајати онолико 
колико му треба.

Прихватио је, дао нам је неколико фиксираних реченица, 
остало смо импровизовали. Допало му се то и предложио ми да 
ме уведе на почетку те слике, у кафану, са задатком да 
представљам кроз целу слику претњу да ћу бити виновник свађе 
или туче, али да то покушам без икаквог текста. Дозволио ми је 
чак и да сам нађем мизансцен (кретање), с тим да не реметим 
радњу комада. Задатак је био врло занимљив, те сам се 
ангажовао да га решим најбоље што умем. После два-три дана, 
пред почетак генералне пробе ме је позвао и рекао ми да хоће 
да ме “провуче” кроз све слике другог дела представе.

- Није ли то мало превише. Не знам да ли ћу без текста 
моћи да оправдам своје постојање на сцени? - упитао сам га.
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- Не, немој да се плашиш. Ти не можеш да схватиш 
колико је јасно кад уђеш, да ћеш направити неки скандал и тучу. 
Сваки текст би био сувишан. Не бој се, слушај мене, бићеш 
изненађен оним што ћеш доживети после премијере.

Послушао сам га овог пута, јер су ми сви предлози били 
логични, могли су се оправдати глумачки, ни налик на оно што 
смо не дај Боже, имали у Атељеу 212, у припремама и 
реализацији Професора Тарана.

Резултат је био изнад свих мојих очекивања. Те вечери, 
на пријему у Скупштини Србије поводом прославе стогодишњице 
Народног позоришта, где је био цео ансамбл Драме и многи 
културни и јавни радници Београда, осећао сам се као да сам 
играо главну улогу. Био сам због тога прилично збуњен. Пришао 
сам Путнику и захвалио сам му се.

- Бато, хвала ти, био си за све у праву!
- Хвала и теби што си поверовао, више од мене!
- Не разумем?!
- Храбрио сам те, јер си ми био потребан. Сада могу да ти 

признам да сам те храбрио због својих, редитељских интереса. А, 
видиш, исплатило се обојици.

Лично ми је било најважније да се потврдило моје 
мишљење и уверење да се може направити добра улога, а да се 
не изговори мало или нимало текста у комаду. Велике улоге 
често постају само “дугачке улоге”. Можда је у игри, а не у 
количини текста доказ, да глумци нису само репродуктивни 
уметници. Али то је питање за позоришне теоретичаре.

Режија телефоном

Године 1967. Велимир Лукић је направио драмску 
адаптацију великог руског романа Тихи Дон М. Шолохова. Комад 
је одмах, по хитном поступку, ушао у репертоар што је било 
добро. Режија је поверена искусном и добром редитељу, Арси 
Јовановићу, што је, такође, било добро. Проблем је једино био у 
томе што је Арса морао због неких личних потреба да отпутује у 
Лондон и тамо да остане извесно време. Пробе су морале да се
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наставе, а Арса је морао да отпутује. Та “морања” су била 
решена тако, што је директор Драме и адаптатор романа, 
Велимир Лукић, “водио пробе” . Био је присутан на пробама док 
смо ми прочитавали текст и о њиховом току извештавао 
телефоном Арсу Јовановића у Лондону. Арса је телефоном 
давао инструкције Велимиру Лукићу шта треба даље, овај 
преносио нама, а ми смо “морали” да их извршавамо. Тако су сва 
“морања” до краја остварена.

Арса је дошао на неколико дана пред премијеру, извршио 
неке коректуре, поставио мизансцен, заправо изаранжирао нам 
положаје на сцени, и “Тихи Дон” се појавио пред београдском 
публиком. Цела представа се дешавала на једном испупчењу 
које је стајало на средини сцене, тзв. “ калоти” (требало је да 
представља одсечак лопте, односно део “земаљске кугле” на 
коме се налази Совјетски Савез). Већи део представе смо 
проводили гурајући делове те “калоте” по сцени не би ли 
променили место збивања. Остао ми је у сећању један догађај са 
премијере. Миша Жутић је играо приповедача. У завршној сцени 
када се Григорије Мелехов враћа кући и прихвата у наручје сина, 
треба да каже: “Григорије Мелехов је стајао пред својом кућом и 
на рукама држао сина, док је хладно сунце нестајало за 
бреговима...”

Цига Јеринић (Григорије Мелехов) је стајао и држао на 
рукама сина, али Миша Жутић је рекао: “Григорије Мелехов је 
стајао на рукама пред својом кућом..”

И нико се, па ни Миша није сећао, како је завршио 
реченицу икомад.

“Енглезирање” у Театру

Осванула је 1968. година на огласној табли нова подела. 
Зимска бајка Виљема Шекспира у режији господина Клифорда 
Вилијамса, позоришног редитеља из Лондона. Обавештени смо 
да је господин Клифорд, један од водећих енглеских редитеља, 
и изузетан познавалац и реализатор Шекспирових комада у 
Енглеској. Господин Клифорд је дошао на прву пробу и уз
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преводиоца ре,<ао неколико речи о Шекспиру, о свом методу 
рада, али је одмах дошло и до блокаде даљег одвијања проба.

Господин Клифорд је мислио да смо ми текст већ 
научили, и да је остало још само да утврдимо скраћивања, па 
одмах други дан да идемо на сцену. Он није знао да ми прво 
данима читамо текст за столом, често пута почињемо срицањем, 
а тек кроз месец дана прелазимо на сцену и мизансцен 
(кретање) и даље са текстом у руци. Успут су неки носиоци 
главних улога имали велике замерке на превод и “архаичан 
стих” и предложили да се ангажује нови преводилац и да комад 
преведе на наш “савремени језик”, може и у прози.

Господин Клифорд је онда рекао да је најбоље да се он 
врати у Енглеску, па кад ми све то обавимо, и научимо текст, да 
он дође и за месец дана да реализује представу.

Тако је и било. Преводилац, Александар Петровић је 
превео комад, ми нисмо научили текст, али је господин Клифорд 
позван да дође и настави рад. Одређен му је за асистента и 
преводиоца наш познати Шекспиролог и редитељ Душан 
Михаиловић. Душко, познат свима у позоришту као “Бата-Душа” 
исти је комад режирао у Зрењанинском позоришту и добро је 
познавао енглески језик.

Почеле су пробе одмах на сцени. Више од половине 
глумаца је држало текст у рукама, али господин Клифорд није 
ништа коментарисао. Седећи у гледалишту давао је кратке, 
прецизне примедбе. Понекад би зауставио пробу на дуже, и 
објашњавао глумцима С1*туације у које улазе, и шта текстом 
треба и на који начин да искажу. Међутим, дешавало се да 
господин Клифорд своју примедбу искаже једном реченицом, 
рецимо, “То морате рећи оштрије, интензивније”, а “Бата-Душа” 
то преводи неколико минута. Није господин Клифорд поверовао 
у толику разлику између енглеског и српског језика. Врло брзо је 
схватио да “Бата-Душа” уз превођење почиње и да “режира” 
успут, и зато је затражио да он остане само као “асистент", а за 
превођење да доведу са Филолошког факултета доброг 
студента који студира енглески, али без позоришног искуства.

Играо сам тамничара који у затвору чува краљицу 
Хермиону коју је муж, краљ Леонт, затворио под сумњом 
неверства, а све због своје болесне љубоморе.
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Дворкиња, Паулина, коју је играла Мира Ступица, долази 
да обиђе краљицу и на моје појављивање пита ме да ли знам ко 
је она? На мој одговор да знам “као врлу госпођу коју поштујем”, 
Мира, која је после “оног збора радних људи Драме” престала да 
ми се јавља, одгурнула ме је руком и текстом “водите ме онда 
краљици”, прошла поред мене. Господин Клифорд је зауставио 
пробу и нешто прилично дуго говорио нашем новом преводиоцу, 
студенткињи енглеског језика. Затим је она превела.

- Господин Клифорд каже да не смете ни додирнути, а 
некмоли одгурнути Тамничара, јер би вас он тог тренутка 
ухапсио. Господин Клифорд каже да зна, обавештен је, да сте ви 
прва глумица у овом театру, али у овом комаду морате играти 
своју улогу, а не своју плату. Он не зна у ком је рангу господин 
који игра Тамничара, али у овом комаду, овог тренутка је изнад 
њега само краљ. И краљица мора да извршава његове одлуке и 
наредбе, а ви, као дворкиња, свакако без поговора.

Имао сам утисак да је Мири било жао што не игра 
тамничара а ја дворкињу.

Господин Клифорд је пробе држао у континуитету, некад 
и по 8 часова без прекида. Ратко Сарић, глумац старије 
генерације, из само себи познатих разлога је, преко преводиоца, 
објаснио да узима на свака два часа лек и мора да изађе са 
пробе да би то обавио. Господин Клифорд је рекао да нема 
проблема само да му каже да ли су у питању парни или непарни 
сати. После тога, прекидао је пробу тачно у минут када Ратко 
треба да узме лек.

- Господин Клифорд моли за разумевање што ћемо имати 
5 минута прекид пробе, господин Ратко Сарић мора да узме лек - 
саопштавала је преводилац.

Ратко га је једног дана замолио да га ослободи сутрашње 
пробе, јер има снимање на Телевизији, и да би неодлазак за 
њега био и материјални губитак, остао би без хонорара. 
Господин Клифорд је уз извињење одбио да га пусти али му је 
обећао да уколико не направи са телевизијом неки компромис, 
он лично ће му штету надокнадити.

За 28 дана је све приведено крају, чекали смо премијеру. 
Вецу је бринуло ш у о  Миша Жутић држи текст и на генералним 
пробама али га је господин Клифорд тешио.
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- Господине Лукићу, немојте да се бринете, сигуран сам 
да гатнеће моћи држати на премијери.

На дан пред премијеру стигла је вест која нас је све 
шокирала. Мија Алексић, који игра Аутолика, и на коме је 
Клифорд препознавши Мијине глумачке могућности - поставио 
цео други део представе, пребачен је у току ноћи у болницу због 
срчаних тегоба. У позоришту је настала паника. Карте су за 
сутрашњу премијеру и све репризе до краја месеца биле 
распродате. Шта учинити? “Бата-Душа” предлаже да се 
премијера пребаци на термин када је заказана реприза, да он 
доведе Аутолика из своје Зимске бајке Зрењанинског 
позоришта, који би уз две-три пробе са господином Клифордом 
заменио Мију. Скоро да су били спремни да прихвате такво 
решење управник Гојко Милетић и директор Драме Велимир 
Лукић.

Господин Клифорд коме су то све преводили, је 
затражио реч и пред целим ансамблом Зимске бајке на чистом 
енглеском језику, уз преводиоца за нас који га нисмо знали, 
рекао нешто што се мора запамтити.

- Не слажем се ни са каквим алтернативним решењем 
извођења представе Зимска бајка без господина Мије Алексића. 
Први разлог је, што сам радећи са њим схватио колико је то 
велики глумац, па сам цео други део представе “Зимска бајка” 
“ослонио на њега”. Игра сваког другог глумца без обзира на 
његове квалитете, уз само неколико проба, не би оправдала моју 
концепцију. Представа би била бесмислена.

Други, много важнији разлог је следећи. Како би Мија 
примио, лежећи у болници због срца, вест да се игра представа, 
после три дана, у коју је он" уложио месец дана труда? Без 
обзира да ли би ту вест прочитао у новинама или сазнао од 
неког лекара који би био на премијери! Зар не размишљате да 
бисмо били одговорни за евентуално продужење и погоршање 
његове болести? Господин Мија ми је јуче на проби поклонио 
флашу вискија за успешну сарадњу, не знајући шта ће га 
задесити. Директор Лукић fce ми је сачувати у канцеларији до мог 
повратка из Енглеске. Отпутоваћу, али ћу се вратити чим 
господину Мији буде добро, заједно ћемо отворити тај виски и 
попити по чашу за здравље, а затим са једном, пробом одиграти
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премијеру. Уколико одлука буде другачија, забрањујем да будем 
потписан као редитељ комада. Хвала!

Била је то, нећу да кажем школа због кратког трајања, 
али био је кратки курс “енглезирања” у театарској уметности!

На премијери је “прорадила” балканска школа јахања без 
седла. У поменутој сцени где је господин Клифорд објашњавао 
ко је Тамничар а ко дворкиња десило се следеће.

На мој текст: “И морам, госпођо,
присутан бити вашем разговору...”

Мира Ступица је пришла и уз текст: “Добро, нек буде, 
молим те”, испљескала ме је два-три пута по образу.

Веца Лукић каже да господин Клифорд, који је седео 
поред њега у ложи, само што се није срушио са столице.

Ордење и медаље

Уласком самоуправљања у Народно позориште ствар је 
изгледала овако.

Основано је четири ОУР-а (организације удруженог рада): 
ОУР Драме, ОУР Опере, ОУР Технике и ОУР Опште службе. У 
Народном позоришту је било два управника и шест директора. 
Управници су били: управник Народног позоришта и управник 
сцене у Земуну. Управник сцене у Земуну је имао два директора: 
уметничког и техничког. Сваки ОУР имао је свог директора. Уз 
директора сваки ОУР је имао радничку контролу, комисију за 
процену резултата рада, дисциплинску комисију, уметнички 
савет, председавајућег ЗРЉ (збора радних људи), по два 
представника у централном радничком савету на нивоу 
Народног позоришта.

Уз директоре следећа функција од угледа је било место 
председника: председник радничког савета, председник
радничке контроле, председник комисије за процену резултата 
рада, председник дисциплинске комисије, председник 
уметничког савета, председник ЗРЉ-а, председник ООСКЈ 
(основне организације Савеза комуниста Југославије) итд. Све то 
је имао сваки ОУР посебно.
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Уз управнике и директоре било је озваничено и место 
шефа. Шеф књиговодства, шеф леве стране позорнице, шеф 
десне стране позорнице, шеф кројачнице, шеф гардеробера, 
шеф фундуса и опреме, шеф реквизите, шеф фризернице, шеф 
сликарнице и други шефови. Најзад, после дуге и упорне борбе и 
многодневног непрекидног заседања чланства, и балет је извео 
сецесију, отцепио се од Опере, постао посебни ОУР и добио 
седмог директора у Народном позоришту. Наравно, одмах и све 
самоуправне органе и председнике. Извршили су убрзо и 
рангирање својих чланова, прешли скоро сви у солисте и остало 
неколико њих као чланови cor DE BALET-a.

Највећа је невоља била у томе што је морало увек да 
дође до консензуса свих директора ОУР-а да би се направили 
месечни репертоари представа. Тако, да би се, рецимо, неког 16. 
фебруара одиграла, рецимо, Госпођа министарка морали су да 
се сложе сви директори.

У радничком савету Народног позоришта било је по два 
представника из сваког ОУР-а, али и представника сцене Земун. 
Када је требало изгласавати репертоар представа које треба 
припремати у новој позоришној сезони, тешко су пролазили 
Молијер, Шекспир, уопште страни и домаћи класици, јер је 
требало шити неколико десетина костима, правити неколико 
десетина перика, за такве комаде. Костимографи, кројачи и 
фризери су пре гласали за савремени домаћи репертоар за који 
је било довољно, са чеком Народног позоришта, отићи у неку од 
робних кућа, повести глумце и на лицу места испробати “костим” . 
Фризери пред представу очешљају или “растрше” косу глумаца 
уз мало “лака за косу” и то је све...

У таквој атмосфери дошла је почетком 1968. године 
иницијатива Управе позоришта и Радничког савета да се због 
прославе 100-годишњице Народног позоришта у ОУР-има 
размотре кандидати заслужни за добијање ордења и медаља, 
јер се на време морају доставити спискови Кабинету 
председника Републике Југославије. Ордење је постало главна 
тема разговора у позоришту. Почела су заседања свих 
самоуправних органа и партијске организације, јер су уз 
уметничке заслуге морале бити потврђене и морално-политичке 
подобности, тада врло важан фактор на територији целе земље. 
Када су самоуправни органи и партијска организација направили
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прелиминарне спискове, цела ствар је стигла на Збор радних 
људи, да ЗРЉ изврши евентуалну допуну или измену, и све то 
изгласавањем озваничи, пре него оде у Кабинет председника 
Републике Југославије.

Заказан је збор у Драми. Одзив је, разуме се, био 
масован, штета је било пропустити прилику. Збор је дуго трајао. 
Сваки члан Драме имао је право да да предлог о коме смо се 
изјашњавали и гласали. О сваком појединачно. После неколико 
сати дошли смо до четрдесетак предлога од нас шездесетак 
колико је бројао ансамбл Драме. Тада су критеријуми попустили. 
Почело је све чешће дизање два прста. Неко је дао предлог да 
сви, који су провели у Позоришту више од 20 година, добију 
орден.

- Ако су нам критеријуми овакви какви су, не видим 
зашто међу одликованима не би била и Богосава-Боба Никшић 
којој фале две-три године да би испунила тих 20 година. - Јавио 
се Веца Лукић, директор Драме.

Скочила је Мира Ступица, која није приметила да је у 
међувремену ушла и Богосава-Боба Никшић и села иза ње.

- Па, Вецо, не можемо да се спрдамо са одликовањима 
да извините на изразу. Молим вас, ко је Богосава Никшић и шта 
је то вредно урадила као глумица да је предложимо за орден? 
Хајде, погледајмо се у очи, ко може гласати за Богосаву 
Никшић? Ко?

Мира је после ове тираде победоносно погледала по 
свима нама, али окренувши се око себе, срела се очи у очи са 
очима Богосаве Никшић. Мучна пауза је потрајала неколико 
секунди.

- Хајде... ти, Бобо... реци сама... да ли мислиш да 
заслужујеш... да заслужујеш да будеш одликована и добијеш 
орден?

Ма какав орден... шта ће ми орден... - промуцала је
Боба.

- Ето... видите - неће! - издува се Мира као балон.
Наравно, изгласали смо и Боби орден. Остало нас је

десетак, новопридошлих у стални ангажман, без ордена.
После састанка Мира је Бобу, са којом се иначе дружила 

и биле су пријатељице, одвела у бифе Народног позоришта и 
провеле су дуго времена у разговору. Излазећи из Позоришта
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купила јој је на ћошку киту цвећа и отпратила је до аутобуса за 
Карабурму, Боба каже да је сутрадан, на представи, чекала од 
Мире велика корпа цвећа, највећа коју је добила у животу.

Од 500 сталних чланова Народног позоришта у тој 100- 
годишњици прославе, за ордење разних заслуга, са разним 
лентама и звездама, па до медаља за храброст и друге врлине, 
предложено је Кабинету председника Републике Југославије 
преко 250 чланова Народног позоришта. Колико ме сећање 
служи одликовани су управник Гојко Милетић и директори 
Драме и Опере Велимир Лукић и Младен Сабљић.

Црни септембар

Долазак Паола Мађелија 1972. у Народно позориште је 
био значајан за позориште, али у негативном смислу! Не мислим 
на уметничке домете и редитељске резултате његових 
представа, већ на његов утицај на један број младих глумаца, 
које је врло брзо окупио око себе. Убедио их је да хоће “у једну 
уметнички учмалу атмосферу” да донесе нове, до тада невиђене 
код нас, европске тенденције у театру и да препороди 
позоришни живот у Београду. То је био почетак стварања 
отворених “јавних кланова” у Народном позоришту. Довео га је у 
Позориште Арса Јовановић и врло брзо је добио подршку 
Управника Гојка и директора Драме, Веце.

Касније, доласком румунског редитеља, Хореа Попескуа, 
сазнали смо да је пре Београда режирао у Румунији и да је 
протеран из земље због неке афере са ћерком неког румунског 
генерала. Мађели је добио режију представе Помозите ми да 
умрем. Текст је био од неке италијанске новинарке и представа 
је била на малој сцени (КРУГ 101). То је на неки начин био и 
почетак “физичког театра” код нас. “Политички театар” је 
настао касније. Група глумаца коју је скупио око себе почела је и 
у бифеу Народног позоришта да седи издвојено од нас, осталих 
колега. Врло брзо су од остатка колектива добили назив “Црни 
септембар” по имену једне, тада терористичке Палестинске 
организације која је била врло актуелна.
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Мађели је протурио причу да је син богатог италијанског 
индустријалца, да је Стрелеров ученик, да је већ режирао по 
Европи и да ће на премијеру Помозите ми да умрем доћи “џет- 
сет” друштво из Италије. И заиста, појавило се неколико 
“Ферарија” и “Масератија” са италијанском регистрацијом, из 
којих је изношен виски и вино “Кјанти”. Од те представе сам 
запамтио да је Богдан Михајловић висио неких пола сата окачен 
ногама на вратилу са главом надоле. Због страха да не скрши 
врат нисам пратио више од пола представе, колико је висио. 
Добио је Мађели убрзо да режира Мандраголу Н. Макијавелија, а 
затим и Рибарске свађе К. Голдонија. Већ после прве представе 
Помозите ми да умрем Мађели је схватио, а био је врло 
интелигентан, да прича о богатом пореклу и фамилији 
индустријалаца неће код нас богзна како проћи. Ми смо још увек 
били друштво, где је на власти била идеологија, да су сиромашни 
и пролетеријат једино поштени и добри и да је богатство зло 
против кога се треба борити свим средствима. Брзо је објавио 
своју опредељеност, још као дечака, за комунистичке идеје. 
Престали су да на премијере стижу “Ферари” и “Масерати” и 
Мађели је врло брзо постао један од водећих редитеља у 
Београду са провереном “морално-политичком” прошлошћу. 
Једном је у разговору, вођеном међу глумцима у бифеу, 
Мирослав Петровић рекао: “Изабраће га једног дана и у Градски 
комитет, само док добије наше држављанство.”

И Мандрагола и Рибарске свађе су добро прошле у оцену 
критике што је још више подстакло на стварање “клановских 
подела” у ансамблу. Почели смо да се делимо на “мађелијевце” 
и остале. Онда смо се ми остали почели да делимо као амебе на 
“Борине глумце”, “Грацине глумце”, “Брацине глумце” , те су нас 
уједињавали једино гостујући редитељи.

Мађели је за Народно позориште био као она крава у 
домаћинству, која да доста млека, а онда се “ритне” и проспе 
све. У каснијем периоду било је престиж, у Народном позоришту, 
ући у поделу код Мађелија. Међутим, успеси Мандраголе и 
Рибарских свађа нису ни издалека били поновљени. Почео је да 
прави “условљене” поделе, и додељује улоге глумцима за које су 
то били “превелики залогаји”. Осим “сликовитости и 
спектакуларности” изостали су прави позоришни резултати.
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Играо сам 1978. у последњој режији Паола Мађелија у 
Народном позоришту, у представи Како вам драго В. Шекспира. 
После премијере мој сусрет са шекспирологом и редитељем 
Душком Михаиловићем је овако изгледао.

- Зар је и тебе овај -италијански преварант, успео да 
превари, да се уплашиш од речи “пакао” и побегнеш од 
партнера, кријући се иза дрвета, а играо си личност која у 
комаду има највише мудрости, најздравију философију о животу 
и најчаснији однос на окружење?

- Ти, Душко, знаш да глумац мора да испуњава 
редитељске захтеве, нарочито везане за мизансцен. Мислио сам 
да ћу начином интерпретације представити личност, без обзира 
на кретање!

- Џабе ти је било све што си, и како си рекао, кад си се 
уплашио речи “пакао” и побегао са просценијума у трећи план 
позорнице... Али, добро, није то било најгоре у представи.

Играо сам пастира Корина. У сцени са Микијем 
Манојловићем (Кремен, будала) води се дијалог:

“Кремен: Ти си природан филозоф. Јеси ли икад био на 
двору, пастире?

Корин: Нисам, одиста.
Кремен: Е онда си печен за пакао.
Корин: Нисам, надам се...
Кремен: Заиста си печен.
Корин: Зар зато што нисам био на двору?
Кремен: Па ако никад ниси био на двору, онда никад ниси 

видео добро понашање; ако то ниси видео, онда се зацело 
понашаш зло; а зло је грех, а грех води у пакао. Ти си у опасном 
стању, пастиру. Нека ти је господ у помоћи.

Корин: Господине, ја сам поштен радник; ја зарађујем оно 
што једем; набављам ово што носим; не мрзим никога; не 
завидим ничијој срећи; радујем се туђем добру; помирио сам се 
са својом бедом, а највећа ми је гордост кад видим своје овце 
како пасу и своје јагањце како сисају.

Мађели ми је стварно поставио сцену да после Микијеве 
реченице: “Е онда си печен за пакао” побегнем са предњег дела 
позорнице чак у трећи план и сакријем се иза једног дрвета да 
следећи текст кажем као правдање, а не као своје убеђење.
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Иако сам се трудио да звучи као убеђење, “после бежања” то 
није било могуће. Шекспиролог Душко је био у праву.

Звездаштво

Систем награђивања, без обзира какав је био, морао је да 
буде лош од оног тренутка, када је Закон одлучио да плате у 
Народном позоришту одређују својим колегама глумци, певачи и 
балетски играчи. Додатно томе, вредност глумаца, певача и 
балетских играча је одређиван по количини изговореног текста, 
броју арија односно величини оперске улоге или значаја улоге у 
балетској представи. На тај начин се дошло до тога да је рецимо 
било важније добити дугачку улогу без обзира како ће бити 
остварена; у опери важније добити Виолету у Травијати, него је 
добро отпевати; у балету добити Одету-белог лабуда, него то 
успешно одиграти. Дошло се до оцењивања Шекспира, Вердија и 
Чајковског, заправо до рангирања подела, пре одигране 
премијере. Почело је одбијање средњих и малих улога, а ако би 
уследио притисак, глумци су радили безвољно, врло често да 
намерно одмогну главним улогама, изостајало се са проба, 
вадила се лажна лекарска уверења и тако је позориште полако 
престајало да буде колективна уметност. Бивало је само онда 
када би редитељ успео да направи поделу у којој није било 
деструктиваца. Били су то комади са малим бројем улога. То је 
довело да је у једном периоду Мала сцена (Круг 101) била 
уметнички далеко изнад велике сцене. Тешко је било направити 
добру представу са великим ансамблом, а о спектакл- 
представама да не говорим. Било је просечних представа, али су 
брзо остајале без публике. На њих су организовано довођене 
школе због школске лектире, или организације учлањене у 
Позоришну комуну.

Награђивање глумаца, где глумци одређују плате својим 
колегама, врло је одговарало руководећим структурама у 
Позоришту, јер су тако скидали сваку одговорност са себе због 
незадовољства у ансамблу. Преко комисија, које су биране за 
процену резултата рада, спроводили су све што су желели.
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Чланови комисије су, углавном, највише и најбоље процењивали 
себе. У току рада, члан комисије који би дошао на ред за 
процену, излазио из просторије где се одлучивало, како би 
колеге непристрасно, без његовог присуства “излицитирале” 
његову уметност изражену у динарима. Али су ови знали да ће и 
они доћи на ред за излазак из просторије, те нису шкртарили. 
Тако направљени спискови су достављени директору Драме. Он 
би их врло пажљиво простудирао и измењао по личној процени 
вредности својих глумаца. Није мењао цифре чланова комисије 
за процену резултата рада. Знао је да су сви запамтили своје 
плате. Списак је одлазио на Збор радних људи на изгласавање, 
где је настајала невиђена вика и дрека свих чланова Драме. Сви 
су били незадовољни. Чланови комисије нису ни примећивали да 
то нису њихове процене. Они са највећим платама тражили су 
објашњења зашто су њихове плате мање од највећих плата у 
Опери, кад су и једни и други носиоци најдужих (главних) улога. 
Када је инспицијент Предраг Перовић упитао зашто инспицијенти 
у Опери имају веће плате уследио је, од директора Драме, 
одговор: “Зато што знају ноте” ! Веца је седео задовољно, као да 
са свим овим он нема никакве везе; све су то урадили чланови 
Комисије за процену рада.

Мени је дефинитивно постало јасно да резултати на 
сцени не учествују у вредности глумаца, а да количина текста, 
без обзира на глумачки резултат на сцени, учествује 
пропорционално на количину динара коју глумац добија на крају 
месеца. Играјући сваке вечери био сам много срећнији од, 
рецимо, Милене Дапчевић, која као првакиња није седам година 
изашла на сцену. Звезде су биле неприкосновене, обезбеђивале 
су себи места која им често нису припадала. Навешћу пример, 
један од многих.

На тзв. кандидационом збору требало је предложити 
кандидате за Уметнички савет Драме Народног позоришта. У 
Савет се бира 7 чланова, али да би избори били демократски 
предложено је 14 кандидата, па ко победи. Први на листи 
предложених је био, нормално, један од првих глумаца, Јован 
Милићевић. Листа је истакнута на огласној табли, а кроз две 
недеље су одржани и тајни избори. Објављени су и резултати 
избора, опет на огласној табли; Јован Милићевић није прошао; 
био је на једанаестом месту. Вероватно да Јован није читао
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резултате, не верујући у могућност да не буде изабран, јер се 
појавио на првом заказаном састанку Уметничког савета 
учествујући у раду и гласању као редовни члан. Нико се није 
усуђивао да му каже да није изабран за члана Савета. Трајало је 
то више од једне године у мандату од две године. Почели смо 
већ шале и вицеве на његов рачун да причамо у бифеу, али се 
нико није усуђивао да му саопшти да није члан савета. На крају 
му је једне вечери то саопштио Туре.

- Јово, морам да ти нешто кажем, јер сам ти пријатељ. 
Немој да правиш од себе будалу и идеш на састанке Уметничког 
савета. Ти ниси изабран, па према томе и ниси члан. Зајебавају 
се на твој рачун више од годину дана, а нико то неће да ти 
саопшти.

Јован је рано ујутро дошао у Дирекцију драме, љут као
рис.

- Да ли је дошао директор Драме?
- Није још, - одговорила му је секретарица Даница.
- Зашто мени није нико саопштио да ја нисам члан 

Уметничког савета; више од годину дана је прошло?
- Ја не знам! То не спада у моју дужност. Ви знате да ја 

присуствујем тим састанцима само у улози записничара.
- Морали сте да ми кажете и ви, а не да ми у бифеу то 

саопштавају неки “шкембари” !
Звезде понекад падају са неба - и изненада.

Позоришна комуна

У глави управника Народног позоришта, Гојка Милетића, 
родила се идеја како обезбедити додатна средства, уз она која 
се добијају преко буџета. Основати “Позоришну комуну”, 
институцију при Народном позоришту у коју ће се удруживати 
предузећа и установе, уз плаћање годишње чланарине. За 
узврат ће њихови чиновници и радници имати попуст приликом 
куповине улазница за представе Народног позоришта. Одмах се 
ступило у акцију. Успостављен је контакт са београдским 
“фирмама” , успут је затражено од средстава информисања да
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подрже "акцију приближавање културе радним људима”. У 
Народном позоришту је састављен тим који ће посећивати 
“фирме”. Били су то управник Гојко Милетић, првакиња Драме 
Мира Ступица, првак Опере Мирослав Чангаловић и шеф 
пропаганде Александар Радовановић. Купљена је и корпа цвећа 
коју је шофер Народног позоришта односио у “фирме” где треба 
да стигне делегација из Позоришта, и где ће је представник те 
фирме (обично генерални директор) предати пред 
фоторепортерима и сниматељима првакињи Драме, Мири 
Ступици. Чим се заврши церемонија, шофер узима корпу цвећа и 
односи је у следећу “фирму” коју ће делегација посетити, а овде 
се завршава потписивање докумената за упис у “Позоришну 
комуну”. Свака сличност са Главом шећера М. Глишића, је 
ненамерна и случајна.

Појавила се на првој страни “Политике-експрес” слика 
делегације Народног позоришта и директора радне “фирме” како 
предају корпу цвећа Мири Ступици, уз чланак са крупним 
насловом да се оснива “Позоришна комуна” . Глумац Рале Тадић 
је тога дана, када су новине то објавиле, ушао у бифе Народног 
позоришта са “Политиком-експрес” у руци и уз шеретски осмех 
објавио:

“Људи... Еј, Гојко, Мира и Чангаловић оснивају “Просјачку
оперу”.

За врло кратко време био је позван код Гојка, да му, 
вероватно, потанко објасни свој назив за “Позоришну комуну”, 
јер се задржао више од два сата. Мислим да је тај разговор био 
почетак једне Ралетове идеје, коју је касније, у тренуцима 
незадовољства често понављао.

- Еј... слушај, бре... Прогутаћу један камичак, затим мало 
нитроглицерина, па преко тога још један камичак... ући ћу 
пажљиво код Гојка у канцеларију, прићи му, па кад ме упита шта 
желим, уз узвик: “Оле!”, скочићу у вис... Еј, ту је крај!
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Господин Управник

Очекивао сам, после оне вечери на Коларчевом 
универзитету, и мог прилично неконтролисаног испада, без 
обзира на сутрашњи сусрет са Вецом и Гојком, да ћу наићи на 
њихово резервисано и званично држање према мени, што би на 
неки начин и било оправдано. Десило се, међутим, супротно. 
Веца је почео све чешће да ми прилази у Позоришном бифеу или 
у Клубу књижевника. Углавном нисмо били сами, у бифеу увек 
са неким од колега, а у Клубу књижевника су били увек на окупу 
књижевници Миодраг Булатовић, Брана Шћепановић, Жарко 
Команин, а врло често новинар Миливоје Глишић и драмски 
писац Миодраг Ђукић.

Веца, секретарица Даница и ја, смо понекад проводили у 
позоришном бифеу читаво поподне, до представе, без одласка 
кући. Веца није волео да седи у кући. Волео је кафанско миље, 
волео да прича, скоро увек је “држао банку” и био је у томе врло 
вешт и врло духовит. Понекад је било и доста “митоманског” у 
тим причама, али је било занимљиво. Ако бих га прекинуо, или 
било чиме показао сумњу у неку причу, нервирао се и онда би ми 
сручио читаву серију “увреда” : Да сам хомољско брдско говедо, 
да џабе носим оволику “ куглу” уместо главе на раменима, и томе 
слично. Подсећао ме је понекад на чика-Мишу Ђурића, који му је, 
на “философији”, био и његов професор.

Једне ноћи ми је причао како је волео као клинац бокс, 
да је чак једно време тренирао у неком клубу и имао неке пробне 
мечеве. Каријеру боксера му је прекинула болест, када је у 
болници провео две-три године. Тада није било пеницилина код 
нас и једва су успели да му спасу ногу да не буде ампутирана. И 
сада има потпуно укочен доњи зглоб и мало шепа. За те две-три 
године лежања прочитао је брдо књига да би “убио време” .

- Па одлично је онда што си се разболео! - констатовао
сам.

- Зашто?.. Не разумем?
- Па да се ниси разболео сад би био тренер боксерског 

клуба “Раднички” , а не песник и директор Драме Народног 
позоришта. Мука те је натерала да будеш интелектуалац.
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- Нисам тако размишљао...
- Размишљање је продукт мозга, а не срчаности и снаге!
- Ти ћеш то да ми кажеш... и онда би уследиле и 

поновљене све старе, а и измишљене нове “увреде” : да живот 
испуњавам најнижим страстима, својственим само животињама и 
томе слично.

Управника, Гојка Милетића сам одмах, првог лета, после 
прославе 100-годишњице позоришта, срео у Будви. Био је 
фамилијарно на годишњем одмору као и ја. Поздравили смо се 
врло срдачно, ја уз малу нелагодност, и започели разговор.

- Колико остајеш на летовању? - упитао ме је Гојко.
- До почетка позоришне сезоне!
- Где проводиш време?
- Одвезем фамилију на Милочерску плажу, а онда сваког 

дана смислим неку забаву.
- Знаш ли да играш преферанс?
- Знам!
- Један пријатељ и ја немамо трећег, хоћеш ли да се 

прикључиш?
И тако, почели смо поподне да проводимо сваки трећи- 

четврти дан, играјући преферанс.
Једног дана, чекајући његовог пријатеља, причао сам му 

о Ралетовој тези са “зимзеленом граном”. Смејао се.
- Очекивао сам после оне вечери, и мог некоректног 

понашања према Вама, да ћу бити окачен на “зимзелену грану”.

- Зашто? Ја нисам осветољубив. Ја сам те потпуно 
оправдавао, иако ми је било ужасно непријатно. Најбоље је да то 
заборавиш и да почнеш да ми се обраћаш са “ти” . Ми смо 
приближна генерација.

Гојко је, ипак, био господин.

Директор цинкарош

Дешавало се некако, све чешће, да Веца и ја, а често нам 
се прикључивала и секретарица Даница, цело по подне
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“бадаваџишемо” у позоришном бифеу. Становао сам на Новом 
Београду, 10 км удаљеном од Позоришта, па ми је често било 
бесмислено да до представе, у кратком временском размаку 
идем до куће и вратим се.

Представе сам имао сваке вечери. Три сцене, две у 
Београду и једна у Земуну, Драми су обезбеђивали две 
представе дневно, а понекад и три. Опера је ретко ишла у Земун. 
Мени лично се дешавало, недељом обично, да имам представу и 
у Београду, и у Земуну, или обратно. Када је, недељом, Нушићев 
Народни посланик у Београду, а Шекспиров Хамлет у Земуну, мој 
вечерњи распоред је био овакав: одиграм представу у Београду 
и одмах, не свлачећи костим, улазим у комби где ме чека костим 
за представу Хамлета. У току вожње од Београда до Земуна, 
свлачим костим из Народног посланика, негде на половини 
Бранковог моста сам потпуно го, затим облачим костим гробара 
за представу Хамлет, скидам једну и правим другу маску. 
Излазим из комбија и кроз пет минута почиње сцена сахране 
Офелије. Паја Минчић и ја смо били гробари у Хамлету. После 
полагања Офелије у гроб и стављања плоче преко, у тренутку 
смањивања светла због краја слике, отресали смо руке једну о 
другу кобајаги од земље и тако смо започињали аплауз који се 
ширио код свих гледалаца.

Једном сам упитао Вецу.
- Шта ће бити ако којим случајем на Бранковом мосту 

саобраћајац заустави комби ради контроле и нађе ме голог 
унутра?

- Бићеш приведен у “29. новембар” , у милицију, под 
сумњом да се бавиш проституцијом, што би ми причинило велико 
задовољство.

Седимо Веца и ја у бифеу и “бадаваџишемо”.
- Кад је премијера “Маринкове баре” - питам га.
- Не схватам... Какве “Маринкове баре”?
- Па, гледао сам јуче генералну пробу Лабудовог језера. 

Пао је и бели и црни лабуд. А многе балерине се гегају као 
пловке.

- Кажеш “Маринкова бара”? - почео је да се тресе од
смеха.

- Па кад више личе на гуске и пловке...
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- Јао, знаш шта ће да ти ради Гојко... Идем одмах да му 
кажем како зовеш његово Лабудово језеро. Јуче ми се хвалио да 
је одушевљен како му балерине играју.

- Нећеш, ваљда, да му кажеш?!
- Идем одмах! - устаде и оде Веца.
Знао сам да Гојко више воли Оперу и Балет од Драме и 

зато нисам желео да чује овај наш разговор. Кроз десетак 
минута стигао је Гојков курир.

- Зове те Управник да се одмах попнеш код њега, - 
саопштио ми је некако поверљиво.

Ушао сам у канцеларију.
- Добар дан. Звали сте ме? (Нисам на “ти”, сад не играмо

карте)
- Седи.
Сео сам поред Веце који само што не пукне.
- Како ти зовеш Лабудово језеро?
- Па... чули сте!
Гојко је почео врло озбиљно.
- Мислим да је недопустиво да члан куће, на омало- 

важавајући начин говори о једном резултату, поготово кад није у 
сектору његове професије. У тај резултат, без обзира на твоје 
оцене, уложен је дуготрајан труд и напор. Нису ту у питању само 
појединци који имају успут и киксеве, већ огроман апарат...

Гојко је наставио, а ја сам почео да размишљам о томе да 
ли сад враћа све, за оно вече у ресторану Коларчеве задужбине, 
када сам га оптужио за неучествовање Раше Плаовића у 100- 
гђдишњици Народног позоришта.

-... Па је несхватљиво да члан Народног позоришта прича 
около, пре премијере, ружно о представи, - заврши Гојко.

- Нисам ја причао около. Били смо само директор Драме и 
ја. Ја сам то рекао само у његовом присуству, без људи са 
стране... А нисам ни претпостављао да имам директора 
цинкароша!

- За ово “цинкарош" после овог разговора, доћи ћеш код 
мене у канцеларију. - рече ми Веца.

Прошао сам као Рале после “Просјачке опере” .
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ФЕДРАС (Фестивал драмских аматера села)

Почетком октобра 1972. позвао ме је телефоном Миле 
Гајић, редитељ и директор Дома културе из Ваљева.

- Ћиро, да ли ти знаш да се, неколико километара од 
села Куле, твог места рођења, у Малом Црнићу, одржава 
републички фестивал драмских аматера села?

- Откуд бих знао!
- Сада знаш. Сутра те твоји земљаци и ја чекамо у Малом 

Црнићу. Потребан им је члан жирија из њихове средине. 
Подсетио сам их да из њихове средине имају глумца, члана 
Народног позоришта у Београду. Чекамо те сутра! Здраво!

То је био почетак мог двадесетогодишњег ангажовања 
око манифестације, за коју смем да тврдим да је имала изузетан 
значај у развоју драмског аматеризма у Србији, и културном 
развоју села уопште.

Прве две године 1972. и 1973. био сам члан жирија, али 
сам одмах те друге године одбио да то и даље радим. Разлог је 
био нешто, што је изгледа морало да се пренесе и на аматерски 
фестивал, као пракса са професионалних позоришних 
фестивала: То је одређивање редоследа награђених представа и 
глумаца “по кључу” .

“Морало се” и представама из АП Војводине и АП Косова, 
без обзира на постигнути резултат, додељивати неко високо 
рангирано место или награда за улоге. Нисам се слагао са тим. 
Договорио сам се зато са директором фестивала Мићом 
Несторовићем, председником Савета фестивала Милисавом 
Миленковићем и председником општине Душаном Милановићем, 
да уместо члана жирија узмем у задатак да сваке вечери, док 
траје фестивал, доведем по једног професионалног глумца из 
неког београдског позоришта, као “госта вечери”. Његов би 
задатак био да непосредно после завршене представе наступи 
са својим програмом од 15-30 минута. На тај начин бисмо 
постигли најмање два ефекта. Повећао би се број публике на 
представама, и публика би имала прилику да види први пут 
“уживо” глумце које понекад види на телевизији, али и 
позоришна имена позната по чувењу и преко штампе.
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Врло озбиљно сам прихватио ову улогу и трудио сам се 
да пред ту сеоску публику доведем највећа имена београдских 
позоришних кућа. Некада то није било лако остварити, углавном 
због превелике заузетости глумаца, јер су термини од седам 
узастопних октобарских дана, колико се одржавао фестивал, 
многима били претрпани у матичним позориштима. Планирао сам 
их у таквом случају за следећу годину. Успео сам, ипак, да за 
двадесет година, у Мало Црниће на Федрас, доведем више од 
120 глумаца из београдских позоришта као “госте вечери” . Били 
су између осталих:

Љубинка Бобић, Мира Ступица, Оливера Марковић, 
Босиљка Боци, Маја Димитријевић-Беловић, Славка Јеринић, 
Раша Плаовић, Мија Алексић, Љуба Тадић, Мика Викторовић, 
Мирко Милисављевић, Марко Тодоровић, Павле Минчић, Бата 
Стојковић, Цига Јеринић и глумце млађе генерације Цеца 
Бојковић, Снежана Савић, Бранка Зорић-Васовић, Сташа Пешић, 
Зоран Радмиловић, Петар Краљ, Богдан Михајловић, Рале 
Тадић, Мида Стевановић, Марко Николић итд., итд. Неки су 
ишли и више пута. Љубинка Бобић и Мија Алексић су ишли по 
три пута. На тим сусретима било је и занимљивих догађаја 
глумаца са органима власти, који су били примани као врло 
драги гости, или с људима из организације око фестивала.

Једне године директор Фестивала Мића Несторовић и ја 
смо се договорили да покушамо да доведемо Радомира-Рашу 
Плаовића, тада доајена позоришних глумаца и мог професора, 
да отвори Фестивал. Отишао сам код професора Плаовића, 
испричао му о нашој идеји, с тим да fcy га возити колима тамо и 
назад, а да са нама пође и његова супруга Дарослава. Раша је 
прихватио. Јавио сам Мићи да долазимо и да би било лепо да га 
дочека председник општине, Душан Милановић, а да га затим 
одведемо у манастир Горњак.

Стигли смо још у преподневним часовима. Одмах су нас 
повели у канцеларију председника у којој је већ био и 
председник Општинског комитета СКЈ, Бора Филиповик Рашу су 
изузетно дочекали. Одмах после поздрава госте су понудили 
пићем.

- Професоре, може ли виски, вињак, пиво или ракија?
- Ајде бежи... какав виски... виски у Стигу!?... Може 

вињак уз пиво, не знам каква вам је ракија?!
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Насули су вињаке, отворили пиво и наздравили...
- Живели, и добро дошли, професоре! - наздрави Душан.
- Ајде живели, председниче најбогатијег села у Србији... - 

запео Раша али је одмах био прекинут.
- Е то нисмо, професоре! Ми смо једна од неразвијених, 

сиромашних општина. Чисто смо аграрна, пољопривредна 
општина, немамо ни једну фабрику на територији, ни град, само 
су сеоска дома-ћинства. Трудимо се сада да изградимо уз млин 
једну фабрику тестенина, па ће нам онда, надам се, кренути 
набоље... Запео председник да се жали, као да му Раша може 
помоћи у индустријализацији општине.

- Чекај, председниче, мани свађу! Ниси хтео да чујеш шта 
хоћу да кажем. Кажем - најбогатије општине, јер ово што ви 
имате, ако имате по причи коју сам чуо од мог ученика, вашег 
земљака, надам се сине, Ћиро, да си ми причу тачно пренео, 
дакле, ако имате то, где ја треба вечерас да нешто причам, онда 
сте ви најбогатија општина у Србији, јер други то немају...

- То имамо, - прекиде га Душан.
- Па шта онда хоћеш друго? Нећеш ваљда мечке да 

водаш! То што ти хоћеш сељаке да доведеш да буду радници у 
фабрици, што ће за плату, коју ћеш им дати моћи да купе џак 
парадајза, то ће бити њихова несрећа. Али ти причам о овом 
духовном богатству које сте омогућили народу овог краја. Многе 
би општине волеле да имају и то часопис за који сам чуо да вам 
већ дуго излази, за песнике овог краја и све друго... Ето, 
председниче, па сад реци да ли сте богати.

- Јесмо, професоре, у праву сте!
Пре поласка у манастир Горњак, замолио сам 

председника да пође још неко са Рашом, Дарославом и са мном. 
Извинио се што не може лично, очекује неку делегацију из 
Републике, јер је данас и “Дан општине Мало Црниће”. Пошли су 
некадашњи председник општине Драгољуб Љупче Јовичић и 
заменик председника општинског комитета Вукадин-Вуле Јосик 
Раша је одмах желео да уђемо у манастир Горњак.

Пошли смо сви, али ме је неко повлачио за рукав. Застао
сам.

- Слушај, Ћиро, иди ти са Рашом и Дарославом у 
манастир а ја и Љупче ћемо вас сачекати овде, испред 
манастира.
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- Зашто?
- Ти знаш како су прошли пре неколико година, 

председници Пожаревца и Малог Црнића, Бранко Ивошевић и 
Душан Гајић, зато што су обилазили манастире у овом крају. 
Смењени су оба. Може и нас неко видети кад будемо излазили... 
Чекаћемо те овде!

- Ајде, сине... - звао је Раша који је већ био код капије.
Пожурио сам да до капије стигнем Рашу и Дарославу. Био

је одушевљен када смо ушли.
- Лепота! Просто, лепота!
Ушли смо у манастир.
- Сине, Ћиро, ти знаш да овде постоје два звона. Једно 

звони тање, друго дебље?!
- Знам!
- Е, сад ћу ја овде, у средини цркве да говорим познату 

песму Ђуре Јакшића Hoh у Горњаку. Ти 'ћеш кад дођем до 
задњег стиха и кажем: Тако, царе Лазо, да повучеш конопац оног 
што звони тање - даааанг, а када кажем:

- Доходи, повуци конопац другог звона што звони дебље - 
боооонг, и ја завршим:

- Горњаку!
Урадисмо ми тачно по режији професора Плаовића:
- Тако, царе Лазо (дааанг) доходи (бооонг) Горњаку!
Одмах затим упита га супруга Дарослава:
- Откуд ти знаш Радомире, ову песму напамет?
- Па, Дарослава, сине, сећаш ли се да је пре четрнаест 

година на Коларчевом универзитету била прослава рођења Ђуре 
Јакшића и да сам ја, учествујући у програму, говорио ту песму.

- Знам. Пре четрнаест година! Али откуд је знаш сада?
- Е, па, сине, не зову мене џабе - луди Раша.
Сазнао сам касније, да је пре Другог светског рата 

снимљена плоча и то баш са Рашом како говори ту песму уз та 
два звона, и да се и данас чува у Музеју позоришне уметности 
Србије.

После посете манастиру и ручка у оближњем мотелу, 
Раша и Дарослава су остали да се одморе и одспавају како би 
Раша увече био одморан да наступи на отварању.

Било је предвиђено да пре него што прогласи фестивал 
отвореним, говори Песму о соколу М. Горког, монолог Владике
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Данила из Његошевог Горског вијенца и Миткеа из Коштане Б. 
Станковића.

Увече је сала била препуна. Стајало се и са стране и иза 
седишта. У прва два реда су били званични гости из Републике, 
председници општина Пожаревац, Смедерево, Велико 
Градиште, Голубац и Петровац на Млави. Из Републике су били 
из Владе Србије и ЦК СКС, који су уствари дошли на прославу 
“Дана општине Мало Црниће” па су остали и за отварање 
фестивала.

Изишли смо на сцену Раша и ја.
- Добро вече, драги земљаци и гости, вероватно и није 

потребно, али за оне који не знају, представљам вам доајена 
позоришта у Србији, сигурно највећег живог глумца, уз то 
редитеља и професора Рашу Плаовића који ће вечерас као прво 
рећи песму Максима Горког...

“Чекај сине, - прекиде ме Раша - ајде седи тамо у ћошак 
позорнице, па ћеш после рећи то што треба да кажеш. А ја вам, 
драги пријатељи, морам честитати на овоме што ће данас 
започети и што ће се неколико дана пред вама догађати. Данас 
сам вашем председнику рекао да има најбогатију општину, а 
вама кажем да сте срећни што се ово догађа у вашем атару, те 
сте у могућности за једним духовним обогаћењем..."

И Раша одржа говор о драмском аматеризму, као 
најчистијем облику позоришног стваралаштва.

- “Пре него што пређем на предвиђени програм хоћу још 
нешто да вам кажем. Данас смо били у вашем оближњем 
манастиру Горњак. Ви знате да га је подигао цар Лазар 1379. 
године, десет година пре Косовске битке. Наш познати сликар и 
песник Ђура Јакшић, који је био наставник цртања у вашем крају, 
овековечио га је у двема песмама Пут у Горњак и Hoh у Горњаку. 
Ја сам данас Hoh у Горњак говорио у манастиру, а Ћира је вукао 
за ужад два звона на крају песме. Ја ћу сад овде, да кажем ту 
песму, а ти, Ћиро, сине, имитирај звона са “дааанг”.

- Е, то не могу, доста ми је епизода.
- Добро.
И Раша изговори песму и доби френетичан аплауз. 

Изговорио је после моје најаве и Песму о соколу М. Горког. Опет 
исти аплауз.
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- Професор ће сада говорити говор Владике Данила из 
Његошевог Горског вијенца.

- Пре него што вам изговорим тај говор морам да вам 
кажем да постоје две књиге на свету у којима је садрж^на 
целокупна мудрост живљења. То су Свето писмо и Горски 
вијенац покојног владике црногорског и песника Петра 
Петровића Његоша.

После Миткета из Коштане Б. Станковића, Раша отвори 
фестивал.

- Проглашавам фестивал отвореним. Живели!
После аматерске представе, директор Мића нас је повео 

у хотел “Дунав” у Пожаревцу. Неко ме отпозади повукао за сако. 
Окренем се и видим Бору Филиповића, председника Општинског 
комитета СКЈ.

- Стани, да те питам нешто.
- Кажи!
- Је л ’ Раша побожан?
- Немам појма, знам да је завршио два факултета! А што

питаш.
- Да се обојица носите у мајчину. Вечерас сам имао у 

првом реду изузетно угледне госте из Републике и пет 
председника општина из региона. Мислио сам да “изведете неки 
ред” , а он почео те цар Лазар, те манастир Горњак, те “Свето 
писмо” као да сам довео попове, а не људе из културе. Џабе му 
та два факултета, сјебали сте ми вече и обрукали сте ме пред 
људима, само да знаш! Пази убудуће кога доводиш на Федрас.

У себи сам се насмејао и отишао да нађем Рашу, 
Дарославу и Мићу.

Права публика

Љубинка Бобић-Боба је три године узастопце била на 
фестивалу. Два пута као “гост вечери”, а трећи пут јој је Мића, 
директор Федраса обезбедио седмодневни боравак као 
специјалном госту Федраса. Први пут је наступила са одломком 
из Нушићеве Госпође министарке и Мицом из Нушићеве Власти.
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Домаћини су јој те вечери понудили да ако жели може да 
погледа аматерску представу која је играна.

- Иемој, молим те, да ме остављаш саму са неким, пођи 
са мном - дошапнула ми је.

Ушли смо у салу пред сам почетак представе. Пролазећи 
целом дужином сале поред публике, приметио сам, пратећи је, 
да је добро осмотрила присутне гледаоце. Сместили су нас у 
први ред.

- Је л б р е ,  шта си ме довео овде? - шапну ми на уво.
- Како зашто? Због публике, видећеш како је то добра 

публика.
- Па то ти кажем. Што ми ниси рек’о да се добро 

припремим.
- Шта да припремиш. Играла си то неколико стотина

пута.
- Jec’! Знаш да сам се сад “утроњала”?!
- Зашто? Објасни ми.
- Зато што видим да је ово права публика. Код ови’ не 

пролази фолирање. Није ово публика с Битефа, па да мож’ да 
продаш “рог за свећу” !... Је л ’ ова представа има паузу?

- Вероватно има...
- Ја нећу да гледам други део. Сад ме срамота д ’ изиђем. 

Да ми нађеш неко сопче, да се ја припремим.
- Ништа не брини. Рећи ћу им да због концентрације не 

можеш да гледаш други део.
- Jec’! Тако им кажи.
Нисам могао да поверујем да Љубинка Бобић може да 

има такву трему. Кад сам је видео пред излазак на сцену скоро 
је дрхтала. Додала ми је папире да пратим, и да јој шапнем ако 
стане. И кад је кренула ретко сам је видео да тако игра. “Као да 
полаже аудицију” - и сама је рекла после свега. Такав аплауз је 
доживела, можда, само на премијери у Београду.

Друге године била је гост са Мирком Милисављевићем. 
Играли су целу сцену др Нинковић - Живка из Госпође 
министарке. И овај пут су, обоје, имали велику трему пред 
излазак.

Мали број глумаца је свој долазак на овај Фестивал, и 
своје наступање после представе, схватио као неки необавезни 
излет уз нешто што се може успут рећи публици. Међутим, један
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глумац кад сам га пре поласка из Београда упитао са чиме ће 
наступити, рекао ми је: “Нема проблема. То је тамо сељачки 
фестивал и вероватно га гледају сељаци. Лако ћу ја !”

Сутрадан би ме гледаоци сретали са врло одређеним 
коментарима.

- “Бре, Ћиро, ја сам мислио да је он (она) много бољи 
глумац (глумица)”.

- “Много је “блед” , да л ’ не уме боље или нас је 
потценио?”

- “Бирај мало, Ћиро, немој сваког да нам доводиш", итд.
Била је Љубинка у праву. Овде не пролази “фолирање” .
Идеју дадоведем на Фестивал, као “госта вечери” , нашу

највећу песникињу, Десанку Максимовић, Мића је оберучке 
прихватио. Највише се том доласку радовао домаћи, Стишки, и 
један од највећих песника Србије, Србољуб-Срба Митић. Срба је 
био и у оснивачкој екипи Федраса. Десанка је познавала његову 
поезију и изузетно га ценила.

После завршене аматерске представе сусрет са 
Десанком као “гостом вечери” био је дужи и од представе. После 
говорења својих песама, што је требало да буде крај програма, 
Десанка је започела дијалог са публиком, подстицала гледаоце 
на питања, и на крају и она изрекла да су мештани овог краја 
“богати” , имајући нешто овако као што је Федрас.

Договорили смо се после завршене вечери са 
организаторима да наша екипа (Десанка, Драган Лаковић, Мирко 
Шоуц* Донка Шпичек и ја) дођемо и одиграмо четири програма за 
ученике основних школа општине Мало Црниће.

Том приликом “родила се”, како је Десанка волела да 
каже, песма Србе Митића, “Здравица”, посвећена доласку 
песникиње Стишкој деци. До сада није нигде објављивана.
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Здравица 
Величанственој Десанки Максимови-ћ

Обдан над Стигом птице лете 
Лете тице неке златопере 
Предивне тице-песме 
Унебесимајезда 
OčHoh засања, засања њива 
Нежне јој груди затрепере 
OčHofi у небу дубоком 
Усхитно сјаје се песме-звезде 
Обдан над Стигом лете тице 
Тице неке златопере.

У овој равници од доброте се 
И љуби и мре без мере 
У овој равници и вук - намерник 
Од лепоте се разнежи 
Велика житна Вогињо 
Верна си и кад те изневере 
Велика срчана Мајко 
Преблага си и кад заснежи 
У овој равници од доброте се 
И љуби и мре без мере.

Ево нам усред зиме 
Процвала ливада чудошарна 
Ево нам усред зиме 
Облаци лептирића долећу 
Дошла нам знана Душа 
Десанка песмодарна 
Вечито смејна и мудра 
Девојчица у цвећу 
Ево нам усред зиме 
Процвала ливада чудошарна.

Добро нам дошла песмо
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У цвркутаво дечје јато 
Добро нам дошла Песмо 
У земљу жита и шљивика 
Добро нам дошла Златна 
Да дарујеш нам злато 
Добро нам дошла Бајко 
У земљу ратара и песника 
Добро нам дошла Лепото 
У лепршаво дечје јато.

Србољуб Митић

Хамлет

Подела улога у Шекспировом Хамлету, у режији 
Велимира Лукића, за многе је било изненађење које је изазвало 
велике полемике у ансамблу. Подела је изашла са тим да ће 
представу режирати два редитеља. Бора Григоровић и Велимир 
Лукић, али је Бора полако ишчезавао, а ускоро и нестао. Режију 
је наставио Веца сам уз помоћног редитеља Звонка Јовчића. 
Није то било ништа ново у Народном позоришту да директори 
Драме режирају представе, или стављају на репертоар своје 
драме. Веца је само искористио обе могућности. Ни ту није био 
усамљен. Пре њега је то радио Милан Ђоковић, а после њега 
Вида Огњеновик

Бора Григоровић тврди да је Веца ставио Хамлета на 
репертоар из два разлога. Први је, како би “контрирао” 
Југословенском драмском позоришту, јер је Стево Жигон тамо 
започео своју режију Хамлета. Други разлог је био да Пери 
Банићевићу који је у пуној глумачкој снази, омогући да одигра ову 
улогу. Сложио бих се да је заиста у том времену требало Пери 
омогућити да одигра Хамлета, али је требало и неком редитељу 
који је у пуној редитељској снази омогућити да изрежира 
представу Хамлет.

Написао сам тих дана молбу Уметничком савету да ми 
омогући да за једну представу будем креатор костима.
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- Какве су ти оно глупости што пишеш Савету? - упитао 
ме је Веца чим смо се срели први пут.

- Зашто да не креирам костиме, ако то волим?
- Зато што то раде квалификовани, који су за то 

завршили школу.
- Квалификован сам за костим, колико ти за режију.
- Знам, али ти ниси директор.
Одговор је био више него убедљив.
То што је урадио Веца као директор, годинама су радили 

редитељи и глумци долазећи на руководећа партијска, или 
руководећа места у самоуправничким телима. Скоро да није 
било партијског секретара у позоришту, или председника 
радничког или уметничког савета, да није искористио могућност 
да "мазне” главну или значајну улогу. У томе су имали, углавном, 
пуну Вецину подршку. На тај начин није долазило до великих 
“таласања и незадовољстава изабраних”, који су били у прилици 
да дижу два прста када се одлучује о суштинским питањима у 
позоришту која предлажу Управник и директори. Остатку 
ансамбла је остављена прилика да доле у бифеу износи своја 
мишљења.

А Збор радних људи? Збор радних људи није имао 
могућности и прилике да се изјашњава о таквим питањима, јер је 
избором својих представника у органе самоуправљања њима дао 
овлашћења да га заступају. Ови, међутим, нису никада 
подносили извештаје, или су то чинили, понекад, на крају 
мандата, а тада је све било завршено. Пред Збор се, рецимо, 
износио репертоар позоришта за следећу сезону и “да се Власи 
не сете” изгласаван је од Збора, а онда је у следећој сезони 
играно оно што је одлучио директор Драме “са околином”. "Са 
околином” којом је био везан преко Градског комитета, преко 
разних “структура власти” и “везан везама”.

Пошто је Веца у једном периоду, дуго времена у току 
дана “траћио” са мном, сетили су се “корисници Вециних услуга” 
да није лоше гнев незадовољника у Драми Народног позоришта 
скренути према мени и да то што су у репертоару запостављени 
последица је мог утицаја на мишљење Веце Лукића о њиховим 
глумачким вредностима. Имао сам два случаја, где сам 
директно, отворено нападнут, да се дружим са Вецом да би га 
погрешно информисао о појединим догађајима и нанео им штету.
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Нису могли да ме оптуже за нешто друго, пошто сам имао једну 
од најмањих плата, а нисам играо главне улоге. Хтео сам у 
почетку да ступим у озбиљан дијалог, у своју одбрану, али сам се 
у међувремену сетио једног дивног афоризма Владе Булатовића 
(ВиБ) “Како да објасниш коњу, да је коњ”.

Ко ће бити управник?

Одлазак Гојка Милетића 1972. је довео до велике 
знатижеље све ансамбле Народног позоришта ко ће доћи на 
место управника Народног позоришта. Почела су нагађања, 
предвиђане угледне личности Београда, али је најчешће 
помињано име директора Драме Велимира Лукића.

Онда се једног дана појавило на огласној табли 
обавештење којим Веца обавештава чланове куће, да нема 
намеру да одлази са места директора Драме, да неће 
конкурисати за место Управника; то га не занима, те моли да се 
престане са помињањем његовог имена.

Глумац, Мида Стевановић, који је застао поред огласне 
табле да прочита ново обавештење је кратко прокоментарисао.

- Значи он ће бити Управник!
И постао је.
Када је отворен конкурс за управника Народног 

позоришта, почеле су да стижу пријаве. Са Драмом смо 
отпутовали на гостовање у Загреб. Конкурс је још само један дан 
био отворен, када је Веца идући самном према центру града 
купио “Политику-експрес” и прочитао, да се међу пријављеним 
на конкурс налазе и Милосав-Буца Мирковић и Петар Волк.

- Па неће, ваљда, два ишутирана управника из 
Југословенског драмског позоришта да ми буду “шефови”. Идем 
одмах да пошаљем телеграм да се јавим на конкурс.

- Надам се да у Позоришту и имаш спремну 
документацију за конкурс? Верујем...

- Пази, бога ти... ти знаш шта ја имам! - прекинуо ме је, 
потцењивачки.
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Било је чланова Народног позоришта који су веровали да 
ће се конкурсом доћи до селекције у избору управника Народног 
позоришта. То су били они који нису знали да “благослов долази 
са Студентског трга” из Градског комитета.

Вецина реченица “да ће послати телеграм којим ће се 
јавити на конкурс” изречена у Загребу била је због мене, да бих у 
њу поверовао. Веца је волео, због сујете, да “верујеш" у његову 
лаж, иако зна да не верујеш.

Ко ће бити директор?

Прелазак Вецин на место управника у Драми је оставио 
празно директорско место и нову загонетку за чланове Драме. 
Ко ће доћи за директора Драме? Опет нагађања, опет оно већ 
познато: “Чуо сам од једног пријатеља који је на високом 
положају”. Веца се одлучио за свог пријатеља, али и 
дугогодишњег сарадника Народног позоришта, чије смо драме 
већ играли. Правио је и драматизације. На место директора 
дошао је Мирко Милорадовић, књижевник.

Мирко није био човек коме се могло било шта 
условљавати. Био је врло спонтан и ефикасан у односу на неке 
директорске обавезе; део тих обавеза одмах је пребацио на 
секретарицу Даницу да их она извршава. У контакту са глумцима 
није било никакве калкулације или “дипломатије” : иступао је 
врло отворено, али и искрено. Једној младој глумици- 
приправници, која је тражила да је прими на разговор, и на 
питање да ли јој може рећи кад ће почети да игра, и шта ће 
играти, дао је врло “прецизан” одговор.

- Пих, откуд знам! Не знам ни Мира Ступица шта ће 
играти, да знам шта ћеш ти. Вероватно нећеш играти ништа 
скоро!

Другој младој глумици која је, одигравши већу улогу, 
тражила повећање плате, и запретила тужбом у Градски 
комитет ако јој не повећа, одговорио је исто тако јасно и 
“прецизно” :

- Можеш да идеш у мајчину да ме тужиш, а не у Градски 
комитет.
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Припремала се 1973. на сцени у Земуну представа 
Рибарске свађе К. Голдонија. Режирао је Паоло Мађели, а 
играла је екипа “Црни септембар”. Учинило им се да им 
недостаје 10-15 дана како би представу довели до “уметнички 
високог резултата”. Мађели је предложио да напишу писмо 
директору Драме са молбом да им то омогући, али да се сви 
потпишу како би писмо добило на значају. Тако су и урадили. 
Пошто су карте за премијеру, репризу и остале представе у том 
месецу већ биле у продаји, то би значило отказивање неколико 
представа и направило би велике компликације у репертоару.

Мирко је отишао у Земун на пробу, ушао у мрачну салу и 
сместио се негде у средини. Неко га је приметио и рекао 
Мађелију. Овај је одмах прекинуо пробу и позвао цео ансамбл на 
сцену.

- Ево... де... дошао је директор. Можемо сада да се 
договоримо... Друже, директоре... де... Ви знате шта сви 
мислимо, де.... добили сте наше писмо?

- Јесам! Добио сам.
- Смо се сви потписали.
- Знам, само сте требали да се потпишете у круг.
- Де... зашто у круг?
- Да га лакше натакнем на курац!
Премијера је одиграна у заказано време.
Браца Борозан је започео 1974. пробе Софокловог Цара 

Едипа. Ксенија Јовановић је пошто-пото хтела да игра Јокасту. 
Прва подела у режији Арсе Јовановића, са Бекимом Фехмију као 
ЕдиПом и Ксенијом као Јокастом прекинуто је већ после првих 
неколико проба, а сада је Борозан направио нову поделу са 
Мидом Стеванови-ћем као Едипом и, наравно, са Ксенијом као 
Јокастом. Сви смо сумњали у могућност реализације, јер је 
Борозан желео да направи класичну представу са Хором од 
шеснаест чланова, како доликује античком театру.

На првој проби није се појавио ни један глумац из Хора. 
Борозан је одлучио да настави пробе са глумцима који имају 
улоге, а Хор ће се касније прикључити. Али ни глумци са улогама 
нису редовно долазили на пробе.

Додељена ми је улога Хоровође, морао сам увек да будем 
присутан јер се улога провлачи кроз цео комад. Веца ми је, са
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задовољством, у бифеу због Хоровође доделио назив “овна 
предводника” ! Смејао се “као луд” !

На пробама смо, углавном, били присутни Едип, Јокаста, 
Хоровођа, Тиресија и редитељ Борозан. Врло често је проба 
почињала овако:

- Ти, Ћиро, данас играш Хоровођу, али читаш Креонта, 
затим првог и другог пастира... Ја ћу читати Тиресију... а, шта?... 
Данас немамо ни Јокасту?... А, да... ја сам је пустио за данас... 
онда ћу ја читати и Јокасту. Идемо!

И тако је то трајало недељама, а почели су да се ређају и
месеци.

Борозан је прво пристао на смањење Хора на дванаест, 
затим на осам, па на крају са четири глумца. Није ни то успео да 
оствари.

- Знаш шта, нећемо одустајати. Спојићемо текст 
Хоровође и Хора, можда ће то бити оцењено као модеран 
приступ античкој трагедији, - одлучио је једног дана Борозан, 
поносан на своје решење.

На једној проби смо се нашли само Борозан, Мида и ја.
- Прекинућемо пробе, обавестићу директора Драме да 

глумци не долазе, па нека он реши, то је његов проблем!
Заказана је преко огласне табле проба Цара Едипа на 

коју ће доћи директор Драме. Појавио се Мирко.
- Какав то проблем имаш, Брацо?
- Не долазе ми глумци на пробе... Мислим не долазе сви.
- Колико то глумаца треба да дође?
- Без Хора, био бих задовољан да дође бар десетак.
- Пих, бре... а ко да ти скупи толико глумаца... То не 

можеш да скупиш ни из свих позоришта, на једном месту. Ради 
са онима који дођу... Нека се смењују, па ће се, ваљда, до 
премијере скупити сви... Ја ћу мало да им припретим! Видећемо!

Ускоро смо одустали, нико више није ни помињао Цара
Едипа.

Тек кроз неколико година, Ксенија је успела да дође до 
нове поделе са Мишом Жутићем као Едипом. Режирао је 
румунски редитељ Хореа Попеску. На једвите јаде су стигли 
некако до премијере, а боље би било да нису!

Велики број глумаца, већина од оних који нису долазили 
на пробе и избегавали своје обавезе одлазећи на разна снимања
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на телевизију и филм, покренула је одговорност дирекције Драме 
за хаотично стање у ансамблу.

Мирко се одлучио да сазове ансамбл на Збор и да буде 
само једна тачка дневног реда: “Да ли сте за, или против, да 
Мирко Милорадовић остане на месту директора драме?” Нека 
врста референдума, али са јавним изјашњавањем, односно 
гласањем.

- Мирко, немој то да радиш, изгубићеш! У садашњој 
ситуацији нема човека у позоришту, од ноћног чувара до 
управника, који не би изгубио, - рекао сам му пре референдума.

- Зашто бих изгубио? Мене глумци воле! Ја сам Џек!
Нас шесторо је било уздржано. Џек је изгубио, остали 

смо без директора. Истина, Мирко није био властољубив, остао 
је у позоришту као драматург. Али га је судбина довела до 
Министра за културу у Влади Србије.

Тражи се нови директор

Избор за новог директора Драме појачао је поделе у 
ансамблу. И јавила су се два најозбиљнија кандидата за 
упражњено место. Познати бивши управник Београдског 
драмског позоришта и редитељ Предраг Динуловић и млађи, 
непознати у Београду, Никола Петровић, управник Сомборског 
позоришта. Мађели је са екипом “Црни септембар” отпочео 
велику “агитацију” за Николу Петровића.

Динуловића су хтели да доведу Јован Милићевић, Мира 
Ступица, Ксенија Јовановић, Оливера Марковић уз помоћ старије 
генерације глумаца. Тих дана је у бифеу Народног позоришта 
била “врло жива политичка активност”, како би се рекло 
дипломатским језиком. Сећам се једног коментара Милета 
Лазаревића.

- Овај дрипац, Мађели, хоће да доведе још једног новог
дрипца.

“Кампању” за Николу Петровића је водила Сташа Пешић. 
Покренула је акцију сакупљања потписа и са папирима у руци 
данима тражила истомишљенике.
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Пришла ми је једног дана.
- Ћиро, хоћеш ли да потпишеш петицију коју је потписало 

двадесетак нас млађих, да нам за директора Драме дође Никола 
Петровић, млади управник Сомборског позоришта?

- Ја, Сташа, не знам човека, па како бих могао да се 
опредељујем за њега?!

- Знамо га ми, твоје млађе колеге, можеш нам ваљда 
поверовати. Мислимо да си и ти за једно модерно позориште, а 
не за музејско. Никола је млад човек, а знаш колико година има 
Динуловић.

- Ја сам пре свега за добро позориште, тада је и модерно, 
а гаранција за то нису уопште године човека који је на челу. 
Прилично сам незаинтересован ко ће доћи на место директора 
Драме. Биће да су заинтересовани они који бирају улоге.

Па онда потпиши за Николу, ако си већ 
незаинтересован. То значи да ниси против.

- Мислим да вам тај списак неће много значити и са 
бројем преко половине ансамбла, знајући ко води “кампању” 
противкандидата.

- Да ли због њих не смеш да потпишеш?
- Не постоји “нико” , због кога не бих смео да урадим

нешто.
- Па, онда потпиши због нас младих, који те волимо!
- Е, на љубав се мора одговорити љубављу! - рекао сам.
И потписао сам.
Са Предрагом Динуловићем сам се познавао из мојих 

млађих дана. Неколико пута сам и био код њега у кући, на 
картању. Када је изабран за директора Драме рекао сам му да 
сам “званично” био против њега.

- Потписао сам петицију за Николу Петровића, али ће те 
из позоришта отерати ови што су те довели.

Као да сам био пророк.
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Висим на табли

Из једног малог неспоразума, боље рећи неслагања, са 
редитељем Градимиром-Грацом Мирковићем на пробама Станоја 
Главаша Ђуре Јакшића, дошло је 1972. до озбиљног “етно- 
психолошког сукоба” (обојица смо Пожаревљани). Напустио сам 
једну пробу и рекао му да ми нађе замену за улогу, јер више ни 
по коју цену нећу с њим сарађивати. Престао сам следећих дана 
да одлазим на пробе Станоја Главаша.

После неколико дана позвала ме је телефоном 
секретарица Даница и рекла да ме сутра у 11 часова чека 
управник Веца у својој канцеларији. Кад сам сутрадан дошао, у 
канцеларији је била и Даница поред писаће машине са увученом 
хартијом.

- Седи... Зашто ти не идеш на пробе Станоја Гпаваша? - 
пита ме Веца.

- Дошао сам у сукоб са редитељем, али је он личне 
природе и не желим да објашњавам разлог.

- Мене не занима сукоб, него да ли ћеш ти ићи на пробе, 
што ти је радна обавеза, или нећеш?

- Не, нећу ићи!
- Знаш ли које су последице које произилазе из тога?
- Знам.
- Како ћеш да исхраниш децу без плате?
- Шта те се тиче!
- Хоћеш ли потписаТи писмену изјаву, коју ће Даница 

откуцати да и поред мог упозорења одбијаш да идеш на пробе?
- Хоћу. Потписаћу!
Сутрадан се на огласној табли нашло обавештење којим 

се позивам да долазим на пробе “Станоја Главаша” , у супротном 
ће се према мени поступити по Статуту Народног позоришта о 
правима и дужностима чланова. Дат ми је рок, не сећам се тачно, 
од неколико дана да размислим.

Било је разних коментара, али је то обавештење на табли 
било неколико дана тема разговора у позоришту. Престао сам да 
се јављам Веци при сусрету у позоришту. Почео сам о свему томе 
да размишљам, искључујући Грацу као разлог сукоба.
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Сетио сам се ситуације, када је Веца отпустио Гидру у 
време највећег међусобног дружења. Зашто не би и мене. 
Признао сам себи да нисам тако нешто очекивао, зато сам и био 
тако одлучан. Мислио сам да ако су други тако нешто могли да 
чине, зашто не бих могао и ја? Тек много касније, у једном 
разговору, Милка ми је рекла: “Он је моћан и суров према 
пријатељима ако му то затреба, а према непријатељима је 
попустљивији и блажи”.

Када сам дошао до одговора на питање да ли је вредно 
због једног просечног редитеља одрећи се позоришта у коме 
радим посао који волим, отишао сам на пробу.

Веци се више нисам јављао. Прошло је више од месец 
дана, сретали смо се често сами у ходницима, али смо пролазили 
као да онај други не постоји.

- Дођи код мене у канцеларију, - рекао ми је при једном 
сусрету у ходнику.

Пошао сам са њим. Сели смо, окренуо је телефон и 
наручио две кафе. Ја сам ћутао.

- Знаш ли зашто сам те окачио на таблу?
- Да би ме после отпустио!
- Можда и бих, сад не знам. Други разлог је био, што је 

требало да убацим Снежану Савић у представу Станоје Главаш 
да игра Спасенију. Уметнички савет није хтео да се сложи са 
тим, па сам истицањем тебе на таблу, а заслужио си то, скренуо 
пажњу са Снежане на тебе. Кад може један “Жутаћ” (Градимир 
Мирковић) да те изнервира, могу и ја да скренем пажњу и 
разговоре у бифеу на твој случај. За то време Снежана је 
долазила на пробе и премијера је изашла.

- Лоша!
- Лоша, али је изашла.
- Видиш да сам погрешно проценио кад сам одлучио да 

се вратим на пробе.
- Ниси! Шта ти фали? Нити је теби спала круна са главе, 

нити је “Жутаћ” натакао круну на главу!
- Интересује ме, ипак, да ли би ме отпустио?
- Да! Вероватно бих!... али бих те после неког времена

вратио.
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Солистички концерт у Паризу

Десанка Максимовић, Драган Лаковић, Мирко Шоуц, 
Данка Шпичек и ја наставили смо и даље, да обилазимо 
европске земље, и одржавамо програме за децу наших радника 
запослених на привременом раду у иностранству. Отишли смо 
1974, да за 29. новембар, дан Републике, будемо пет дана у 
Паризу, где ће се примати деца наших радника у пионирску 
организацију, после чега ћемо им приказати наш програм. 
Дошавши у Париз, два дана пре 29. новембра, сазнали смо да су 
то већ обавили, јер су родитељи инсистирали да за празнике 
путују и буду слободни. Ми остајемо по плану пет дана, али 
програма нема, слободни смо, сем Десанке Максимовић којој је 
заказано једно вече за разговор са Југословенима који су остали 
у Паризу.

Драган Лаковић (Карло Лаковети), Мирко Шоуц и ја смо 
сваког јутра, у једном пансиону на “Трокадеру” где смо били 
смештени, после доручка правили дневни план обиласка 
Париза. Користили смо, наравно, метро и тако брзо стизали 
свуда. Драган нам је једног дана приредио изузетно 
задовољство. Сишли смо у метро негде код Тријумфалне капије. 
Доле, у станици је било као у кошници.

- Мирко, молим те, дај ми твој шешир, - замолио је Драган 
Мирка, који је увек у касним јесењим и раним пролећним данима 
имао шешир на глави. Скинуо је Мирко шешир и дао га Драгану, 
не знајући шта ће с њим да уради. Драган се попео на једну 
камену клупу, ставио шешир поред својих ногу, окренут нагоре, и 
из свег гласа почео да пева арију Монтеронеа из опере Риголето 
Ђ. Вердија. Мирко и ја смо га запрепашћено гледали. Почели су 
да застају пролазници и да слушају Драгана. У станици 
поплочаној плочицама Драганов глас је грмео и одјекивао и све 
више је било путника око њега. Кад је завршио арију добио је 
аплауз и доста њих је у шешир убацивало франке и у 
новчаницама и у металу. Драган се поклонио и почео арију 
Риголета. Драган је имао школован глас, у Београдској опери је 
већ два пута наступао у насловним улогама Мазепи (М. Глинка) 
и Кнезу од Зете (П. Коњовић). После арије Риголета је добио
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велики аплауз од већ великог броја засталих пролазника који су 
изашли из већ неколико прошлих композиција метроа. Драган се 
клањао публици, а многи су убацивали франке у шешир. 
Скупивши све из шешира вратио га је Мирку, пролазници су 
кренули својим путем. Мирко и ја смо се смејали.

- Смејте се... Сестру ти, био си прва хармоника Европе... 
Да ли си икада имао солистички концерт у Паризу? - упитао је 
Мирка.

- Нисам и нећу имати!
- Наравно... Сад си својим очима видео да ја јесам.
- Тачно!
- Могли бисмо да се јавимо телевизији Београд да 

објавимо да си имао солистички концерт у Паризу а да то није 
лаж ако јавите, - прокоментарисао сам.

- Их, ко би у то поверовао?! Куповаћу вам карте за метро 
од ове лове док смо овде.

Нови занат

Пресељењем у нови стан, 1974. одлучио сам се за 
намештај који ће ми правити столар “по мери”. Плакаре, кревете, 
полице, секретер, све сем кухињског и трпезаријског намештаја. 
Нађем столара и направим катастрофалну грешку. Исплатио му 
унапред целу суму. Рокови пролазе, намештај не стиже. Одем 
код њега да видим шта је урадио и схватим да је купио потребан 
материјал, урадио врло мало, али ми се похвалио да је купио 
половни аутомобил. Аутомобил је био узрок нерада. Више се 
возио него што је радио. Док седим код њега у радионици он 
ради, чим одем из радње оде и он. Остаје као једини излаз да 
седим код њега да посао заврши. И тако седећи гледам и пратим 
све фазе рада. Од мерења, резања, бушења, типловања, 
кантовања, шмирглања, лепљења, до састављања свих 
припремљених елемената у целину. После више од пола године 
прекораченог рока донесе он скоро све у стан и изврши 
монтирање. Неке делове није урадио до краја, али сам ја већ био 
донео одлуку.
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- Србо, хвала ти, без обзира што није на време и што сам 
изгубио много времена седећи...

- Мораш ме разумети, али ћемо све завршити...
- Не! Нећемо ништа завршавати, још једном ти хвала, 

могло је и горе.
- Ја сам обавезан...
- Ниси ништа обавезан, све ћу завршити сам!
Отишао је прилично збуњен.
Још за време снимања телевизијске серије На слово, на 

слово, причао ми је Мића Татић о томе како је сам правио скоро 
цео намештај у кући. Пробаћу и ја!

У словеначкој фирми “Автотехна” наручим целокупни 
“Бошов” алат за програм “Уради сам” . Стигне ми најјача 
бушилица са свим столарским алаткама и додацима. Кружне 
тестере, пружне тестере, шмиргл-шајбне, бургије свих димензија, 
купим чекић, клешта, турпије и све оно што имају прави столари, 
али умањено. Купим табле панел-плоча, табле иверице, летве, 
клавир шарке, клап-шарке, лепкове и једну собу испразним и 
прогласим радионицом. Правио сам грешке све док нисам 
научио, основно столарско правило: трипут мери - једанпут сеци.

После месец дана “проглашена радионица” је постала 
спаваћа соба. Данас, пола ствари у стану је личне израде.

Уз “даске које живот значе” и неке друге “даске” донеле 
су ми велико задовољство. За разлику од првих дасака, ове 
друге су сигурније задовољство.

Самоуправљач

Два пута сам био укључен директно у органе 
самоуправљања. Први пут сам био изабран за члана Комисије за 
вредновање резултата рада. Задатак те Комисије је био да 
распоређује глумце у већ утврђен оквир, где су већ одређене 
динарске вредности минималне и максималне плате. Између те 
минималне и максималне плате, које су усаглашавањем 
одређивали управник, директори и Раднички савет Народног 
позоришта, Комисија је требало да да само предлог за
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“размештај” сваког појединца. Тај предлог је онда преправљао 
прво директор, затим управник, па је тек онда изгласавао 
Раднинки савет.

Чланови Комисије су били врло непопуларни у ансамблу, 
јер је већина чланова Драме веровала да им плате зависе од 
рада Комисије за вредновање резултата рада. Имао сам “срећу” 
да сам морао да прекинем рад у Комисији, јер ми је стигао 
телеграм да ми је отац имао тежак мождани удар и отпутовао 
сам у село. Заменио ме је Предраг Тасовац. Оптужбу да сам се 
“вешто извукао” из Комисије сам демантовао очевом смрћу. 
Када су објављене плате после неколико дана, Огњанка 
Огњановић, која је била члан Комисије, рекла ми је да то нема 
везе са цифрама које су они предали. Десила се “метаморфоза 
плата".

У суштини код “основних плата” је владала 
“уравниловка". Највеће су биле за четрдесетак процената веће 
од оних најмањих, не рачунајући приправничке плате. До правог 
учинка, то јест, висине месечне плате се долазило великим 
бројем представа. Свака представа се посебно плаћала, те се 
тако дешавало да сам, са једном од најмањих основних плата, 
пуних десетак година био међу три најбоље плаћена глумца у 
Народном позоришту. Великом броју, сујетних глумаца, било је 
важније да у старту “по уметничкој процени глумаца” имају више 
“од оног другог”. Сећам се, на једном Збору смо гласањем, 
прегласавањима и врло жучним убеђивањима одлучили да у 
ансамблу Драме од 60 чланова имамо 36 првака драме, 
петнаестак глумаца I и II категорије, тако да сам остао скоро 
усамљен испред приправника. Неко је предложио да би било 
врло нормално да се прикључим II категорији.

- Молим вас - рекао сам - моје је лично право да се о 
предлогу не изјашњавате јер то не желим. Врло сам поносам што 
сам сам у групи, издвојен, и што нисам део масе. То ипак нешто 
говори!

И напустио сам Збор.
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Власт

Други пут сам у органима самоуправљања био у функцији. 
Био сам председник Дисциплинске комисије. Запео Браслав 
Борозан на Збору да то морам да будем ја. Разлог и 
образложење је да ја долазим редовно на пробе, на време на 
представе, не одбијам улоге итд. Одмах сам га демантовао и 
рекао да ову улогу одбијам. Борозана су подржали, изгласали ме 
без мог пристанка, а евентуално не вршење функције на коју сам 
изабран значило би непоштовање воље ансамбла Драме. Избор 
је био једногласан.

- Добро, прихватићу, али ћу вас “драти” (кажњавати).
- И треба, то и хоћемо, сложила се, овог пута, половина 

ансамбла. Били су то они који су извршавали своје обавезе.
Дисциплинску комисију су још сачињавали и чланови 

Марко Николић и Анђелка Ристић-Ђека и придодати члан из 
Етнографског музеја. Морало је по Закону о самоуправљању да 
један члан буде спољни, неке друге организације у граду.

Прве две пријаве су били врло озбиљни случајеви. 
Радило се о доласку на представе под дејством алкохола. У 
једном случају се радило о озбиљном, тешком пијанству, иако је 
“оптужени" изјавио да је попио само један вињак, али је пре тога 
због прехладе узео два аспирина, и да је та “хемијска реакција” 
довела до тога да је “бауљао по сцени” . Кажњен је последњом 
опоменом пред искључење из Народног позоришта, условно на 
годину дана.

Други случај је био блажи. Оптужени је у писменој изјави 
написао да је обукао костим који није био довољно изветрен, па 
га је “напио нафталин” . Кажњен је опоменом.

Ова два случаја су инспирисала Бранислава-Цигу 
Јеринића да да познату изјаву: “Изгледа да се само ја напијем од 
пића”.

Стигле су и друге две пријаве од стране нове директорке 
Драме, редитељке Виде Огњеновић.

Прва је била против Жарка Команина, нашег драматурга, 
зато што није дошао на једно дежурство неке представе на Кругу 
101. Директорка је на формулару изнела кривицу Жарка
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Команина, али је на прикљученом табаку хартије, на целој 
страни, потанко објашњавала последице које настају таквим 
односом према обавезама, колико је то опасно за радну 
атмосферу у колективу и томе слично.

Случајно сам, пре десетак дана од овог догађаја, свратио 
у дирекцију Драме и из директоркине канцеларије се чула 
велика вика и дрека.

- Свађају се Вида и Жарко, ништа озбиљно, - рекла ми је 
Даница када је видела да сам за тренутак застао, не знајући шта 
се дешава.

После неколико минута излетео је Жарко из канцеларије 
залупивши врата из све снаге. Пошао је, али се вратио, отворио 
врата од канцеларије и као суманут дрекнуо.

- Ти си луђакиња!
Залупивши поново свом снагом врата изашао је не 

погледавши Даницу и мене. Даница је само слегла раменима.
- Ово је Данице црногорски обрачун, - био је мој коментар.
Читајући сада пријаву било ми је јасно шта је све

“уграђено” у пријаву. Кад сам нашао Жарка и рекао му да је 
стигла пријава и да мора да ми да писмену изјаву и да објасни 
свој недолазак на дежурство, био је врло искрен.

- Сунце (Жарко се свима обраћао са: “сунце”), потпуно 
сам био заборавио да сам тог дана дежуран на представи. Да је 
само неко окренуо телефон, нашао би ме код куће. Читао сам 
“Фауста” и у време почетка представе сам био, вероватно, код 
оног дела “ткам горе, ткам доле” . Написаћу ти изјаву и донећу ти 
сутра.

- Ја ћу ових дана заказати заседање Дисциплинске 
комисије, биће објављено на огласној табли. По нашем Статуту 
можеш доћи са браниоцем, можеш и адвоката Губерину (чувени 
адвокат који је бранио и злочинце и осуђене на смрт) да поведеш 
ако хоћеш, можеш доћи сам, а можеш и да не дођеш. Твоја 
писмена изјава је довољна за нашу одлуку.

- Сунце, донећу писмену изјаву, нећу долазити!
Добио сам сутрадан писмену изјаву која је била 

идентична ономе што ми је у разговору рекао.
Друга пријава је била против Зорана Стоиљковића- 

Чкиље. Отишао је са пола пробе код Градимира Мирковића, а 
ником се није јавио. Рекао сам му све што и Жарку.
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- Донећу ти лекарско уверење и доћи ћу кад то будете 
решавали, - рекао ми је Чкиља.

Заказао сам заседање Дисциплинске комисије, један дан 
у 9 часова пре подне, да бисмо до почетка проба у 10 часова 
били готови. Директорка је дошла мало пре 9 часова да ме 
обавести да мора у 10 часова да стигне у Земун, режира 
представу, те да Жарков случај буде први. И замолила ме да 
почнем на време.

У 9 часова је стигао само Чкиља и остали чланови 
Дисциплинске комисије укључујући и спољнег члана. Жарко није 
дошао.

- Молим вас, почните без њега - била је нестрпљива 
директорка Вида.

Отворио сам суђење и прво прочитао директоркину 
пријаву-оптужницу, јер то стварно није била уобичајена пријава 
која је увек у таквим случајевима имала две-три реченице, ко је 
урадио и шта је урадио. Прочитао сам затим Жаркову изјаву, и 
обавестио чланове Комисије да Жарко неће доћи да се усмено 
брани.

- Молим вас, пре него што дам реч директорки која ће, 
претпостављам, још нешто додати уз ову пријаву и пре него што 
се укључите да изнесете своје мишљење, хоћу као председник 
да само нешто додам. Лично мислим, да је овде у питању 
“племенски сукоб” и да би праву пресуду једино могао да донесе 
краљ Никола да је жив...

Директорка је скочила са столице.
- Ви сте безобразни... Срам вас било... Седим овде као 

будала, мислећи да сам са озбиљним људима... Само да знате 
да никада у мојим режијама нећете играти.

И нестаде кроз врата. Девојка, спољни члан Комисије је 
збуњена. Не зна да ли је ситуација озбиљна..., али кад је видела 
Марка и Ђеку како се смеју одмах им се придружила. Чкиља који 
је чекао да дође на ред само се пљескао по образима.

- Ух... у-у-у-у... изгледа да ћу ја да најебем!
Једногласном одлуком је Жарко кажњен тако, што ћу га

ја приликом првог сусрета опоменути да више не заборавља 
дежурства.

Прочитао сам затим пријаву против Чкиље.
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- У писменој изјави си наговестио да ћеш поднети 
лекарско уверење Дисциплинској комисији, а био си тог дана до 
пола пробе на извршавању радне обавезе?!

- Ево, имам лекарско уверење! - каже Чкиља и пружи ми
га.

Упоређивањем датума видим да се поклапају. Истог дана 
је напустио пробу када му је отворено боловање.

- Значи ти си тога дана, када си напустио пробу, имао 
отворено боловање.

- Јесам! Позлило ми је после два сата, стојећи на сцени.
- Ја мислим - обратио сам се члановима Комисије, да ми 

пријаву морамо одбацити као неосновану. Пријављени има 
лекарско уверење као доказ да је био неспособан за 
извршавање радне обавезе. Међутим, морамо покренути 
поступак против инокосног руководиоца који је дозволио да 
радник, који је на боловању долази на посао и ради. Макар и два 
сата. То је колико ја знам 5 милиона за радну организацију, а за 
инокосног руководиоца 500 хиљада.

- За кога је казна 500 хиљада динара, упита Чкиља?
- У овом случају за управника, Вецу!
- Море, дај ми то лекарско, - скочи Чкиља, оте ми из руку 

лекарско уверење и поцепа га. - Јеси ли ти, Ћиро, нормалан? У 
писссс.... казните ме колк’о хоћете... Лепо бих прошао да казне 
Управника да плати пола милиона.

Чкиљу смо казнили опоменом ту, на лицу места.
Девојка из Етнографског музеја се смејала и, 

поздрављајући се, опоменула ме.
- Немојте, молим вас, случајно да пропустите, да ме не 

позовете на неко следеће заседање Комисије.
- Наравно, не бисмо ни имали кворум!

Дужи језик - мања плата

Канцеларија Александра Радовановића-Аце, шефа 
пропагандног одељења Народног позоришта је било место где су 
радо навраћали позоришно-слободоумни људи и из позоришта,
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али и позоришни људи из града, редитељи, позоришни 
теоретичари, па и обични позоришни пријатељи.

Најчешћи посетиоци “Ацине канцеларије” били су: Бора 
Пашћан, оперски диригент, Младен Сабљић, оперски редитељ, 
Жарко Команин, књижевник, драмски писац, а и драматург 
Народног позоришта, Миленко Мисаиловић, позоришни редитељ 
и драматург Народног позоришта, Антоније Ђурић, новинар и 
књижевник, Цисана Мурусидзе, позоришни редитељ, Душан 
Михајловић, лектор Народног позоришта, Слободан Турлаков, 
директор оперског студија у Народном позоришту, Рашко 
Јовановић, позоришни теоретичар и заменик управника 
Београдског драмског позоришта, Нада Шарић, балерина 
Народног позоришта, Даница Томић, секретарица Драме и многи 
други.

Ту су безрезервно изношена мишљења о позоришној 
прошлости, садашњости, а било је дозвољено предвиђати и 
будућност. Пре познатих догађаја у Пољској, канцеларија је 
носила назив “Глазгов” , а после је постала “Гдањск” .

Први назив “Глазгов” добила је после једног необичног 
догађаја: редитељ Народног позоришта Арса Јовановић режирао 
је неку представу у енглеском граду Глазгову. Искористио је 
прилику да, уз сагласност Мире Траиловић, директора БИТЕФ-а, 
доведе на фестивал БИТЕФ-а једну представу из Глазгова. 
Представа није изазвала богзна какво интересовање публике, те 
је до дана приказивања било продато само неколико карата. 
Неко се, из “Ацине канцеларије”, досетио да направи шалу. 
Позвао је телефоном Атеље 212 и затражио да га “споје” са 
директорком фестивала, Миром Траиловић:

- Хало, да ли је то директорка БИТЕФ-а, госпођа Мира 
Траиловић?

- Да, изволите.
- Овде представник “групе грађана са Дорћола”. Желели 

бисмо да видимо вечерашњу представу из Глазгова. 
Заинтересовано је нас око стотину. Да ли бисмо могли да 
добијемо толико карата?

- Како да не, дођите одмах... Можемо вам их и донети 
само ми реците адресу!

- Хвала, потрудићемо се сами да дођемо!
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Телефонска веза је прекинута. Представа из Глазгова је 
остала без “сто грађана са Дорћола” , а Ацина канцеларија 
“посталаје Глазгов” .

Ту су позоришни догађаји хваљени, оптуживани, 
правдани, предвиђани, игнорисани, исмевани, класифицирани, 
упоређивани и то “без мане и страха”. То је била позоришна 
просторија у коју је и Веца волео да долази чешће док је био 
директор Драме, а од када је управник мало је проредио 
доласке. Једина просторија у згради у којој му нисмо признавали 
“статус управника” . Свеједно, и када није био присутан био је 
често “на тапету” свих слободоумних у “Гдањску” .

Ето, толико као увод у причу која следи.
Седели смо једног дана као и обично и ћаскали. Да ли 

ћемо успети са следећом премијером или ћемо “окивати” неки 
нови чабар. Волели бисмо оно прво, али не зависи од нас. Тема 
је била и романса Веце са балерином Надом Шарић, о којој се 
шушка по позоришту. Да ли је тако или је измишљотина? Не могу 
да се сетим баш свих присутних, али знам да је осим Аце и мене 
било још неколицина.

Ушао је Душко Михајловић, наш лектор.
- Ћиро, моли те Мила, ако хоћеш, да јој нешто помогнеш.

- обратио се мени. - Сама је у дирекцији Драме, Даница је данас 
одсутна. Мила треба нешто да купи у граду, а не сме да остави 
празну канцеларију због телефона. Иди замени је пола сата док 
обави куповину.

Сад се ја правим важан.
- Добро, Душко, да ли сам ја у овој кући уметник, или 

заменик дактилографкиње?
- Па мислим: ако си са неким интиман и у великој љубави, 

можеш и да га замениш на кратко.
- Кад си ти видео Управника Вецу Лукића да замењује 

балерину Наду Шарић у Лабудовом језеру?
Душко је стајао тренутно изненађен, док су се остали 

грохотом смејали.
- Ијао! Идем одмах да му кажем шта си рекао. - каже

Душко.
- Ниси ваљда полудео?
- Одмах идем, - и оде Душко из канцеларије.
- Сад бежи из ове канцеларије, - саветује ме Аца.
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Сачекао сам мало, али кад сам кроз отворена врата чуо 
да се Веца уз претње са помињањем мајке - пење уз степенице, 
здимио сам из канцеларије кроз ходник.

Мила Пешут је била дактилографкиња у дирекцији Драме 
и Веца је лансирао ту вест о “великој љубави” између ње и мене. 
Секретарица Даница је доста припомогла као Вецин верни 
сарадник.

Веца је једном приликом, знајући да сам дан раније 
отпутовао у Швајцарску на две недеље (због програма за децу 
наших радника), окренуо број мог кућног телефона.

- Бебо, дајте ми Ћиру.
- Боже, Вецо, знате да је јуче отпутовао на две недеље у 

Швајцарску, ви сте га пустили.
- А да, заборавио сам. Да, да... зато је значи, Мила 

тражила 14 дана неплаћеног одсуства и негде отпутовала.
Када сам се вратио из Швајцарске, после неколико дана 

зазвонио је телефон. Дигао сам слушалицу. Био је Веца.
- Слушај ме пажљиво. Сад сам ти на Радничком савету 

смањио плату за 1.000 динара. То ти је за оно Лабудово језеро и 
Наду Шарик

- Ух, много ме брига, - и спустио сам слушалицу.
Сутрадан ме у позоришту срео Туре.
- Кажи ми јеси ли ти у некој свађи са Вецом?
- Нисам. Зашто?
- Ти знаш да сам ја председник ове Комисије за 

вредновање резултата рада. Правили смо неке корекције плата 
и ја сам се “на Комисији” изборио да ти повећамо плату за 1.000 
динара. Јуче сам десетак минута на Радничком савету бранио 
своје мишљење да треба да добијеш повећање за 1.000 динара. 
Сви су се сложили и сви су гласали за повећање. Онда се јавио 
Веца и рекао: “Молим вас да вратимо случај Животића на 
поновно гласање. Ја мислим да је њему довољно ово што има.” 
Сви су се згледали, знајући да се дружите, али су на 
поновљеном гласању сви гласали против повећања. Одмах 
после тога Веца је напустио седницу Радничког савета и више се 
није враћао. Ако ти је то пријатељ, онда сам ја Мерилин Монро.

Када је Веца због срчаних сметњи ускоро морао да 
остане у болници, поручио ми је преко неколицине да дођем у
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болницу. Био је сам у једној соби, лошег расположења, јер су му 
забранили да пуши.

- Цигарете су ми чиниле највеће задовољство у животу, 
сада су ми и то забранили.

- Па добро, биће ти тешко у прво време, а онда ћеш се 
одвићи од пушења.

- Тешко, пушићу чим изађем одавде.
Остао сам два-три сата, онда ми се припушило и кренуо 

сам да одем.
- Где ћеш? Зашто журиш?
- Имам неке обавезе. Молим те, кад изађем проћи ћу 

поред овог прозора, отвори га да ти нешто покажем.
- Шта, шта? Кажи ми шта?
- Видећеш!
Изашао сам и успут запалио цигарету. Веца је већ стајао 

код отвореног прозора. Пришао сам, повукао дугачак дим, 
удахнуо и издахнуо пуним плућима њему у лице.

- Видиш! Колико ме је брига за твојих 1000 динара! - и 
продужио сам ка капији.

Чуо сам иза себе како ми прети и опет помиње мајку.

Тридесет година уметничког рада

На Федрасу 1978. предложио ми је Милисав Миленковић, 
председник Савета Федраса и секретар општине Пожаревац, да 
би било добро да се идуће 1979. у Пожаревцу обележи мојих 30 
година уметничког рада, с обзиром на мој почетак и постављење 
за глумца у Обласном пожаревачком позоришту 1949.

Рекао сам:
- Ја сам противник јавних обележавања било каквих 

својих догађаја. Не обележавам ни свој рођендан.
- Било би добро да то прихватиш због Пожаревца. 

Замрло је све што је везано за културу. Овакав догађај може да 
покрене неке младе људе да се заинтересују за аматерски рад. 
Ја бих искористио своје место секретара општине, да општина на



264 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

челу са председником покрене неке механизме и то добије на 
значају.

Убеди он мене и ја прихватим, али сам поставио неке
услове.

- Да то буде представа Народног позоришта у којој играм,
- Да буде са позивницама а не плаћеним улазницама,
- Да ја добијем 50 позивница које ћу поделити својим 

пријатељима, и
- Да му дам списак мојих другова из гимназије који живе у 

Пожаревцу.
Прихватио је и он моје услове.
У Народном позоришту сам у разговорима са управником 

Вецом и директором Видом добио сагласност о гостовању 
Народног позоришта са представом Категорички захтев Б. 
Пекића, 22. фебруара 1979. у Пожаревцу у оквиру обележавања 
30 година мог уметничког рада. Трошкове гостовања је преузела 
општина Мало Црниће у којој сам рођен. Нови Дом културе у 
Пожаревцу није био готов и све је планирано да се одржи у 
старом Дому културе где је и било Обласно народно позориште у 
коме сам почео 1949.

Карте које сам добио поделио сам фамилији по околним 
селима, пријатељима у Београду, а неколико карата у другом 
реду (први је био за званице по протоколу) дао сам свом 
дугогодишњем пријатељу, адвокату Бранку Ивошевићу из 
Пожаревца, с тим да једну карту понуди Невени, супрузи већ 
преминулог позоришног великана Миливоја Живановића, 
Пожаревљанина.

Бранко је био велики пријатељ са Миливојем, а ја сам 
желео да Невена види да Миливоје није заборављен од свих 
земљака. Бранко ми се врло брзо јавио телефоном са вешћу да 
је Невена болесна, не може доћи, али ће ми послати Миливојев 
шешир и штап, као поклон за јубилеј, али и због свог уверења да 
ћу их ја најбоље сачувати.

Међутим, Бранко Ивошевић је после спектакултарне 
смене са места председника општине Пожаревац био, за 
“руководећи естаблишмент” Пожаревца “персона нон грата”.

Пошто је Категорички захтев кратка представа и траје 
само 75 минута, ја сам за други део, после паузе, повео Драгана 
Лаковића и Мирка Шоуца, да одиграмо део нашег програма за
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децу, којим смо обилазили Европу и Србију. Од тих 30 година 
рада, ја сам радио 25 година и са луткама на Телевизији и у Дому 
пионира у Београду, и желео сам да и део те своје активности 
прикажем.

Баш тај други део био је примљен са великим аплаузом. 
Било је неколико краћих поздравних речи мојих колега 
редитеља, доносили су ми цвеће, књиге, слике и друге поклоне, 
а онда се чуо Бранко Ивошевић из сале.

- Ћиро, не дозвољавају ми да ти донесем поклон, шешир 
и штап Миливоја Живановића од Невене. Зауставили су ме!

Погледах у том правцу и видех два човека у цивилу да 
стоје испред Бранка, који у рукама држи цвеће, штап и шешир.

Тог тренутка сам се покајао што сам прихватио све ово. 
Схватио сам да је цела “фешта" требала некоме ради 
политичких мућкања и политичких успона, али било је касно.

- Сачекај, Бранко! Надам се да мене неће зауставити.
Сишао сам, “чувари” су се уклонили и узео сам цвеће,

штап и шешир.
Пошто је у хотелу “Дунав” била приређена вечера за 

извођаче представе и одабране госте. Позвао сам Бранка да 
пође са мном, али је одбио пошто не жели да ми квари вече, а 
није био сигуран како би реаговали “званичници града”.

- А шта ће бити ако и ја не одем, седнем у ауто и одем за 
Београд? - упитао сам га.

- То не смеш никако да урадиш! Верујем да си узбуђен, 
али не смеш бити и неурачунљив. Тамо је пуно твојих пријатеља, 
доста твојих гимназијских колега из Пожаревца, немаш право да 
их разочараш. Имаћемо доста времена ти и ја за наше дружење.

Отишао сам на заказану вечеру, али је вече за мене било 
покварено. Одобровољио ме је један школски друг из 
Пожаревца, Долбиш Богољуб, директор пожаревачког гробља.

Пришао ми је при крају вечере, да ми се захвали што је 
добио позивницу за представу и вечеру.

- Ћиро, стари друже, већ двадесет година сам директор 
гробља и још нико ме за то време није позвао да негде будем 
присутан. Ти си први, и за то сам ти неизмерно захвалан. Нећу 
моћи на исти начин да ти се одужим, али ти на Пожаревачком 
гробљу нудим једну парцелу на најлепшем месту, у центру, са 
два лица. Многи су на њу бацали око и хоће да је резервишу,
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нарочито “ови из власти”. Нисам је још ником обећао, ево 
вечерас је нудим теби. Изнад је велико “кисело дрво”, ти знаш 
да испод њега у земљи нема ни буба, ни глиста, ни црва. 
Најмање девет година гаранције да нећеш бити “начет” ! - 
Саопштио ми је то Долбиш врло озбиљно, поверљиво, да не чује 
нико сем мене и супруге, Бебе.

Док је завршавао причу помислио сам како су Кафка и 
Бекет за Долбиша обична деца.

- Хвала ти пуно, Долбиш, имам већ у месту рођења 
породичну гробницу.

- Ако се предомислиш јави ми док то неко не узме на 
силу. Још једном ти много хвала што си ме се сетио, - и оде.

- Ви сте, изгледа, у овом крају сви помало ненормални - 
рекла ми је Беба кад је отишао.

- Врло вероватно, али не помало, - морао сам да се 
сложим још увек под утицајем оног што се десило са Бранком на 
крају представе.

После неколико месеци срео сам Борислава 
Марјановића-Машу пријатеља још из гимназијских дана. Био је 
тада омладински руководилац, а сада је директор Робне куће 
“Београд” у Пожаревцу, поздравили смо се и мало попричали, а 
онда ми је рекао да дођем кроз један сат код њега у Робну кућу 
на кафу, мора нешто врло важно да ми саопшти.

Стигао сам у договорено време.
- Слушај! Много су љути представници власти овде у 

Пожаревцу на тебе, због тога што си на онај твој јубилеј позвао 
Бранка Ивошевића...

- Али, Машо, он је мој пријатељ свих тих тридесет година 
без обзира на све положаје које је имао или их губио у 
Пожаревцу. Ти знаш да сам га упознао још док је био тракторист.

- Знам. Али то њих не занима! Седео сам пре неки дан са 
њима. Не знајући да смо ми пријатељи већ 30 година, договарали 
су се преда мном да те првом приликом ухапсе овде у 
Пожаревцу и да те успут пребију чим им пружиш неку згодну 
прилику да то изведу. Рецимо, да направиш неки саобраћајни 
прекршај или возиш под дејством алкохола. Дали су број твоје 
регистрације милицији да те прате кад си у граду. Пази, да им не 
пружиш прилику, пази, како и куда возиш!

- Хвала, Машо! Тек сад сам збуњен?!
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- Не знаш ти колико су они опасни и бескрупулозни.
Отишао сам запрепашћен.
Заборавио сам на тај догађај и седео једне ноћи са 

школским друговима, сада лекарима у Пожаревцу, браћом 
Милојковић, у бару “Циганска ноћ” код Лене Циганке. Лену сам 
познавао још из Београда и позвао сам је да седи са нама. 
Седела је једно време отпевала нам је и неколико песама и 
отишла да служи госте за шанком. Дошла је поново до нашег 
стола после неког времена и шапнула ми на уво.

- Немој вечерас да седаш у кола чекају те два 
милиционера да те ухапсе.

- Зашто? Јесу ли рекли?
- Не знам. Стоје код шанка, ја сам их понудила да нешто 

попију, али су одбили. Један ми је рекао у поверењу: “Чекамо 
оног за оним столом да пође, ако стави кључ у браву аутомобила 
имамо налог да га одмах ухапсимо." Рекао ми је то, не знајући да 
смо пријатељи. Идем одмах тамо да ме не примете са тобом, 
посумњаће нешто.

- Хвала ти, Лено.
Објаснио сам браћи Милојковић, шта ми је Лена рекла.
- Спавај, код мене - предложио ми је један брат.
- Важи! - прихватио сам.
Кад смо излазили милицонери су пошли за нама. 

Видевши да одлазимо пешке ушли су у кола и пратили нас са 
угашеним светлима, на раздаљини од стотину метара. Ушли смо 
у стан и Милојковић је ставио кафу. Погледао сам кроз прозор и 
видео сам милицијска кола још увек испред зграде. Угасили смо 
светло у стану и док смо попили у полумраку кафу кола су 
ишчезла. У Београд сам отпутовао сутрадан.

Изазов за глумца - монодрама

Донела ми је супруга Беба из Народне библиотеке 
Србије, где је радила, један куцани текст од др Александра 
Пејовића, начелника посебних фондова.
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- Ево, поздравља те Пејовић и шаље ти текст монодраме 
коју је написао за тебе.

- За мене?!
- Да, баш за тебе! Рекао је да је прочиташ, и да му се 

јавиш телефоном да ли би прихватио да је одиграш у сарадњи са 
редитељем Душком Михаиловићем “Бата-Душом”.

Монодрама је била Др Стипе Паштровић, урађена према 
новелама Вељка Петровића Буња, Федор и Микошевићеве 
сирене. Прочитао сам текст, допало ми се, али сам био убеђен 
да то није за мене, да је то за сасвим другачији “глумачки 
профил” . То сам му и рекао у телефонском разговору и послао 
му текст, по супрузи, назад. Био је прилично тужан што не 
желим да прихватим. Онда је наступио Душко Михаиловић, Бата- 
Душа.

- Зашто ти одбијаш да радиш одличан текст, поготово 
што је писан за тебе. Ја ти унапред тврдим да ти то може 
донети, пре свега, једно дивно задовољство. Личност коју би 
играо је блиска теби, твојим глумачким средствима која су мени 
позната, а о којима вероватно ниси никада размишљао. Поред 
тога, сем главне личности, постоји мноштво других о којима 
говори, те у вештој концепцији и те личности треба одиграти.

Такво објашњење је већ било довољно да код мене 
изазове глумачку радозналост. “Бата-Душа" и ја смо већ 
сарађивали у Народном позоришту, а пратио је и све представе 
Народног позоришта у којима сам играо. “Средио” ме је врло 
брзо, и ми смо почели да радимо. Једини услов који сам му 
поставио је да одустанам оног тренутка када ми се учини да је 
тај посао бесмислен.

“Бата-Душа” је, међутим, врло вешто водио редитељски 
поступак, и врло брзо ме довео до мишљења да у монодрами 
има ситуација које су биле скоро идентичне са мојим животом, да 
играм аутобиографску монодраму, и ја сам озбиљно “загризао” 
врло тежак залогај. Др Пејовић је повремено долазио, уверавао 
ме да је то скоро “генијално” ; можда су се и договорили да ме на 
тај начин “пале” за наставак рада. “Бата-Душа” је почео да на 
пробе доводи и људе са стране, ређале су се похвале, развијали 
су “глумачку сујету” коју сам први пут осетио и поверовао сам да 
је то што радим, можда, добро. Добро је било што сам то
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поверовао. Да није било тако, вероватно не бисмо дошли до 
финала, јер ја то нисам доживљавао као обавезу.

Премијеру су ми др Пејовић и “Бата-Душа” заказали у 
Сомбору некадашњем Раванграду, месту где је рођен Вељко 
Петровић, а и где се дешава радња монодраме. Пошто су све 
личности о којима се говори, некада живеле у Сомбору, имао сам 
велику трему, неће ли неко у публици открити неки 
“фалсификат” у начину како их, играјући, представљам.

Десило се да је на премијеру дошао и наш велики сликар 
Милан Коњовић, житељ Сомбора, савременик Вељка Петровића, 
али савременик и личности које “одигравам” у монодрами. То је 
већ изазвало и додатну трему.

Када сам завршио монодраму која траје око 60 минута, 
док је трајао аплауз пришао ми је сликар Милан Коњовик 
Аплауз је прекинут у очекивању шта ће ми велики сликар рећи.

- Хвала вам што сте ме вратили у прошлост. Био сам 
велики пријатељ са Вељком Петровићем, познато ми је његово 
књижевно дело. Позната ми је и већина личности које сте 
вечерас овде одиграли, иако их ви нисте познавали, у 
интерпретацији сте их потпуно, аутентично приказали, рекао бих 
чак “скоро пресликали” . Као да сам после толико година био 
поново међу њима.

Било је то, за мене, пре свега велико признање др 
Пејовићу и “Бата-Души” који су ме довели до овога о чему је 
говорио Коњовић. Како бих, иначе, могао “да пресликам” нешто 
што нисам никада видео. За мене је то још један доказ да је 
позориште колективна уметност.

Монодраму сам одиграо преко 50 пута, углавном “гратис”. 
Једну представу сам играо у Швајцарској у Цириху за наше 
земљаке. Неки симболи и метафоре су их посебно потресли, као 
и акценти сатире пред проблемом однарођавања.

Морам нешто и да признам. На свакој представи сам 
имао осећање напора и мучења. Пред сваку представу сам се 
питао зашто то радим када ту нема задовољства “игре”. 
Монодрама није “право позориште” , можда само “подсећа” на 
позориште. Ни сендвич, ма колико био велики и”богат” не може 
да буде прави ручак. Мислим да је монодрама “измишљотина” 
сујетних глумаца који верују да могу читав сат да држе пажњу 
гледалаца, а да не буду досадни. Или оних других који воле “да
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се показују” не занимајући их уопште да ли су досадни. Има 
много глумаца који воле да “ударају рецке” улога које су 
одиграли без обзира како су то урадили. Монодрама по мојој 
некој категоризацији спада у “дугачке улоге”.

Једном приликом сам разговарао са познатом глумицом 
Мајом Беловић о том проблему. Она је имала преко двадесет 
монодрама на репертоару. Назвали су је “Краљица монодраме”. 
Питао сам је да ли јој се током игре дешава да се запита: није ли 
можда досадна у том једном сату?

- Па наравно. Што је још опасније деси ми се да у средини 
једне почнем текст из друге монодраме. Ишла сам и код 
психијатра на консултације. Када је чуо број монодрама и колико 
је сати текста у глави, рекао ми је да све, па и мозак има свој 
капацитет, а онда долази до пуцања, распадања и 
непредвиђених ситуација.

Последње две представе сам одиграо у фебруару 1984. 
године поводом 100-годишњице од рођења Вељка Петровића. 
Једна је била на Радничком универзитету у Новом Саду, а друга 
у Народном позоришту у Београду у Кругу 101.

Позориште “СУНЦЕ”

- Знаш ли ти какву позоришну салу имаш на пет стотина 
метара од свог стана? - упитао ме је једног дана Душко 
Михаиловић “Бата-Душа” док смо радили монодраму Др Стипе 
Паштровић.

- Мислиш на салу Месне заједнице “Сава” у блоку 45?
- Мислим баш на њу. То је велика штета што “зврји 

празна” . Одрже по некада неки састанак, а онда опет нико и не 
улази у њу.

- Па шта ја да урадим да буде другачије?
- Мораш се ангажовати да оснујеш ново позориште. Само 

у околини, на свега 2 км од те сале, има најмање 70-80 хиљада 
становника. Толико имају само већи градови у Србији, а неки од 
њих имају одлична позоришта.
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Преварим се, и упутим му једно питање, мислећи да ћу 
њиме скинути тему са дневног реда.

- А... хоћеш ли ми помоћи у томе?
- Врло радо! Ти знаш, да бих увек све учинио кад је 

позориште у питању, - био је “Бата-Душа” спреман.
- Морамо наћи још глумаца заинтересованих за тако 

нешто, како би се укључили у организацију.
- Наравно.
Убрзо су почели преговори, најпре са Месном заједницом 

“Сава”, која је била власник сале, а онда смо затражили да наш 
предлог изнесемо на седници Скупштине општине Нови Београд. 
Учинило се да ће све кренути без проблема. Нисмо очекивали 
отпор у реализацији програма. Глумци воле да играју, а то је све 
у близини, у граду у коме има неколико великих позоришта и 
неколико стотина глумаца. Већи проблем смо очекивали у 
налажењу средстава да се позорница оспособи за извођење 
мало сложенијих представа. Председник Скупштине општине 
Нови Београд је био чак и одушевљен идејом. Нови Београд је 
већ имао преко 200.000 становника, а у позориште се морало 
“преко Саве” . Организовали смо и неку расвету за почетак. 
Добили смо неколико рефлектора на поклон од Београдског 
драмског позоришта. Укључили су се одмах и глумци са станом у 
Новом Београду, Огњанка Огњановић, Огњанка Хет, Тома 
Курузовић, Милутин-Миле Јаснић.

Позориште смо озваничили, регистровали га и дали му 
име Позориште “Сунце”, због блока 45 који је носио незваничан 
назив “насеље Сунце” . Прва премијера је била монодрама “Др 
Стипе Паштровић”, а Тома Курузовић је одмах кроз неколико 
дана одиграо монодраму “Пети бојовник” Б. Ћопи-ћа. Представе 
су игране понедељком јер је то био слободан дан осталих 
београдских позоришта. Почели смо и са спремањем два нова 
комада “Бедни људи”, драматизација романа Ф. Достојевског и 
“Кућа Лукића” Данка Поповића. Врло радо су нам се одазвали 
глумци београдских позоришта и за почетак без икакве 
финансијске накнаде долазили су са својим програмима. Али, 
како је говорио Зоран Радмиловић у “Радовану III” Душка 
Ковачевића: “Ми Срби смо најопаснији кад смо ми, око нас”. Са 
Радничког универзитета Нови Београд кренуле су приче да смо 
све смислили ради личног, приватног богаћења. У Савет
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позоришта нам је убачен и инспектор СУП-а Србије, не знам шта 
му је био задатак, али се није видело да помаже развоју 
позоришта.

Изишле су нам обе премијере. Скромно опремљене али је 
публике било: увек пуна сала. Промена председника Скупштине 
општине Нови Београд још више је утицала на разбијање 
позоришта "Сунце” . Са Радничког универзитета Новог Београда 
су све више заоштравали кампању да се позориште “Сунце” 
затвори, првенствено из страха да ће се новац из буџета, 
намењен њима, дати позоришту “Сунце”.

Штампа се определила за нас. Добијали смо њихову 
подршку на културним страницама дневних листова. “Бата- 
Душа” је мислио да треба издржати што дуже, да ће то једног 
дана ипак бити право позориште. Нашли смо и архитекту који 
нам је направио бесплатно планове за адаптацију позорнице и 
сале. Узалуд! Против нас су били баш они који су одлучивали, 
власт и функционери у култури Новог Београда.

Онај део грађанства, који су били потенцијални гледаоци 
позоришта, заситио се кроз две године “скромног позоришта” , 
где смо мењали места неколицини паравана на сцени, и полако 
је престајао да долази. И када сам једног дана поставио сам 
себи питање зашто се мучим око нечега што други неће, а све то 
већ имам у највећем позоришту у граду, Народном позоришту у 
Београду. Рекао сам “Бата-Души” да је лепо покушати, али ја 
одустајем од свега. Није му било право, али је и он после неког 
времена одустао.

Мислим да нам је једна од “грешака” била, што смо 
прихватили његов предлог да позориште “Сунце” буде 
бесплатно. Требало је мало мислити о психологији нашег света:

“Шта је џабе, то вероватно и не вреди” !
Требало је да позориште “Сунце” гостује у Швајцарској у 

Цириху за наше држављане са представом Бедни људи Ф. 
Достојевског, али је у последњем тренутку отказано. Разлог је 
био што се Комисија за културну сарадњу са нашим радницима 
на привременом раду у иностранству није сложила да се гостује 
ван земље са таквим насловом Бедни људи. То може да изазове 
“разне асоцијације” код наших људи који живе ван земље, а то 
нам не треба. И тако смо дотерали дотле да ни генијални текст 
Достојевског - није био пожељан.
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Ако је позориште слика живота и времена у коме се 
живи, онда је било сасвим нормално да је систем руковођења 
позориштем морао да буде слика система у коме смо живели. 
Ако смо живели у једнопартијској држави, како би то дефинисао 
Мирко Милисављевић, онда је било сасвим нормално што смо 
живели и у партијском позоришту.

Крајњи “благослов” за место управника позоришта, без 
обзира на расписани конкурс и одлуке тзв. “комисија за избор 
управника” долазио је разуме се (то се зна) из Градског 
комитета Савеза комуниста Југославије (Партије) са седиштем 
на Студентском тргу. Тако је слика живота и времена у коме 
живимо, а приказивана у позоришту, најпре сликана углавном у 
том Градском комитету са Студентског трга (у даљем тексту 
“Студентски трг”). Дакле, “Студентски трг" “благосиља” 
управника, а затим га строго контролише преко свог “комесара" 
(секретара Партије у позоришту). “Комесар” подноси извештај 
“Студентском тргу” о свему, па и о дисциплинованом или 
непослушном управнику позоришта. Тако се круг затварао.

Велимир Веца Лукић је, добивши од “Студентског трга” 
мандат управника позоришта, уз своју високу интелигенцију 
успевао да надмудри “Студентски трг” , тако, што је “комесаре” 
придобијао да раде за њега. Уместо да га контролишу, доносили 
су му извештаје шта “Студентски трг” мисли о њему и на тај 
начин избегавао било каква изненађења. Због тога му је увек 
било важно ко ће у позоришту бити изабран за “комесара” . Као 
велики тактичар успевао је да на то место дођу што 
амбициознији глумци или редитељи без довољно покрића или 
“послушници”, тј. они који ће у перспективи радити за њега. Прве 
је за успешну сарадњу са њим награђивао улогама и режијама, а 
са другима се “договарао” око успешне сарадње.

Кад се појавио комад Карамазови Душана Јовановића, 
који је у реализацији редитеља Николе Јефтића запретио да 
представа буде “опаснија” од текста, пре премијере се појављује 
и “цинкарош" који обавештава “Студентски трг” о могућности 
јавног “политичког скандала” . Одмах је позван “комесар” у 
“Студентски трг” и издата му је јасна наредба: “Премијера 
комада Карамазови Душана Јовановића не сме бити јавно
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приказана, а то мора бити интерна одлука комуниста Народног 
позоришта”.

Сазван је партијски састанак, на коме је “комесар” 
пренео дословно наредбу “Студентског трга” . Једногласно су за 
ту одлуку "Студентског трга” гласали сви чланови, укључујући 
управника и остале који су одговорни што је комад у репертоару, 
да комад не сме бити јавно приказан. И, скинут је, премијере није 
било.

“Цинкарош" није никад званично откривен, сумње су 
постојале на више лица, а “комесар” је, због тога што је наредбу 
“Студентског трга” отворено пренео, био позван у “Студентски 
трг” и замењен одмах.

Није узалуд у позоришту важило мишљење да су 
партијски секретари били велико оруђе у рукама Велимира 
Лукића, а скоро “бог и батина” у рукама “Студентског трга” - 
разуме се, док су на власти.

Мира Ступица је желела у једној прилици да скине већ 
заказану представу, Шекспирову Зимску бајку, због свог неког 
приватног ангажовања ван Народног позоришта. Веца није 
прихватио, јер су карте већ биле у продаји, а и представа је била 
тек мало на репертоару.

Мира је, користећи свој ауторитет, рекла да неће доћи на 
представу.

Веца је смислио “казну” за Миру Ступицу. Позвао је Соњу 
Јауковић, тада приправницу у ансамблу Драме, и дао јој да 
замени Миру, а да надаље буде равноправна алтернација; да 
игра сваку другу представу док је комад на репертоару.

Други случај:
Јован Милићевић је због једномесечног гостовања са 

Домом Југословенске армије у Источној Немачкој, тражио од 
Веце да откаже три представе Коштане Б. Станковића, где је 
играо Миткета.

Веца се није сложио.
Јован је ипак отишао, а Веца је позвао Растка Тадића, 

глумца кога Јован није волео и дао му улогу Миткета, да замени 
Јована, и да надаље игра у алтернацији.

Трећи случај:
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Мија Алексић је једном дошао на представу под дејством 
алкохола.

Веца је одмах позвао Ђорђа Пуру да замени Мију и да 
надаље игра сваку другу представу.

Све те казне су биле ефикасне, али на штету гледалаца.

Сарадња са редитељима

Када глумац у свом радном веку од четири деценије и 
крајњем збиру редитеља са којима је радио дође до цифре која 
прелази тридесет, онда први редитељ, хронолошки гледано, 
издваја се као први у емотивној везаности. Као прва љубав, први 
пољубац са девојком, прва вожња возом, први лет авионом или 
прво летовање на мору. Остаје у трајном сећању чак и у 
детаљима.

Редитељ Мирољуб-Мики Миловановић

Мој први редитељ у Обласном народном позоришту у 
Пожаревцу био је Мирољуб-Мики Миловановић, после много 
година познатији као заменик Гојка Милетића, управника 
Народног позоришта у Београду. Тада се више није бавио 
режијом, јер је у међувремену завршио Правни факултет и 
посветио се правним пословима, али је практично остао увек 
везан за позориште. Мики ми је био први редитељ као аматеру у 
Пожаревачкој гимназији, а онда ме је “одвео” у позориште. Мики 
је у Пожаревачком позоришту био и глумац и редитељ. Глумац је 
био, како је говорио, из нужде. Није било младих глумаца. Више 
је волео да се бави режијом. Какав је био као редитељ? Па, 
постоји ли лепша, боља и паметнија девојка од оне у коју се први 
пут заљубимо?! Уз то још и немамо велики избор ради поређења. 
Ја нисам до тада имао прилике да видим ни једну другу 
представу неког другог професионалног позоришта. У Београду 
сам одлазио са Гимназијом на једнодневне ђачке екскурзије, али 
нас нису водили у позориште, ишли смо само у Зоолошки врт.
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Мики је за мене тада био збир Клајна, Ступице, Гавеле и Мате 
Милошевића заједно. У Пожаревцу, за мене, није било 
паметнијег, образованијег човека од њега. Оно што би ми он 
рекао за мене је био императив. Остала ми је у сећању моја прва 
улога као новопостављеног, професионалног глумца. Мики је 
постављао Коштану Б. Станковића и мени као 
осамнаестогодишњаку, најмлађем глумцу у ансамблу, доделио 
улогу Стојана.

- Умеш ли да лумпујеш? - упитао ме Мики првих дана
проба.

- Откуд умем! То нисам никад ни радио ни пробао.
- Мораћемо да пробамо.
- Како?
- Долазићеш сам на индивидуалне пробе.
Нисам ништа даље питао, чекајући дан када ће и то да 

ме снађе. После једне пробе заказао ми је Мики да дођем увече 
на “посебну, индивидуалну пробу” . У згради Пожаревачког 
позоришта пробна сала је имала на вратима великим словима 
исписано: Студио. Не желећи да баш до краја откријем своје 
незнање, нисам никада хтео да питам зашто “Студио” а не, 
рецимо “сала за пробе” или “пробна сала”, али сам дошао до 
личног закључка да је то зато што се ту “студирају улоге”. 
Дошао сам, дакле, у “Студио” и чекао редитеља. Мики је ушао са 
смешком.

- Здраво, јеси ли се припремио?
- За шта?
- За лумповање. Имаш у другом чину, кад дођеш у Собину 

са Коштаном и целом циганском булументом, један тренутак, 
када те, уз музику и вино, та опчињеност Коштаном избацује из 
нормалног расуђивања и понашања. “Када се распојасаш", што 
би рекао народ. Тада се пуштају неки чудни узвици, млатара 
рукама, тресе главом, претерано уздише и још којешта. 
Претпостављајући да то досад ниси радио, а и сам си то 
потврдио, морамо да вежбамо - завршио је Мики излагање.

Проблеми које сам имао на тим “индивидуалним 
пробама” не могу се описати. То је за мене било толико мучно, да 
сам чак размишљао “да се оканем ћорава посла” , како би рекао 
мој доцнији професор Раша Плаовик Приметио је Мики моју муку 
и одустао од таквих проба, али је нешто постигао. Као да сам се
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ослободио неких окова, који су ме спутавали, да нека своја 
осећања која носим у себи, јавно показујем. Веровао сам да је 
срамота показивати их другима. Тада сам, чини ми се, први пут 
схватио, да глумац, у потенцијалу својих глумачких могућности, 
мора освојити затим и имати кључ и пронаћи начин како 
исказати она стања која нису “његова природа и нарав”, а да му 
гледалац поверује да је он баш такав. Иако нисам довољно 
искусан, сигуран сам да су ми те мучне индивидуалне пробе биле 
корисне и ја сам Микију захвалан за помоћ коју ми је пружио.

Још ми је у нечему много помогао. После непуне године 
сарадње уследио је за мене одлучујући разговор.

- Мислим да треба да покушаш да конкуришеш за упис на 
Позоришну академију, - рекао ми је Мики, - ово што сада радиш 
неће те далеко одвести. Позоришта fte се ускоро почети 
затварати. Остаће само велика. Ако останеш ван њих, бићеш 
несрећник, увек незадовољан мислећи да ти је неко други крив. 
Млад си, зато покушај да преко Позоришне академије постанеш 
прави школован глумац.

- А ако не успем? Ако ме не приме?!
- Иди студирај нешто, има толико паметних занимања. И 

ја сам одлучио да завршим право. Позориште fce ми, можда, 
остати као нешто успутно.

- Али ми позориште значи много.
- Добро. Ево, прихватам да те озбиљно припремим за 

пријемни испит за Академију, али да не будем кривац у случају 
неуспеха.

- Нећеш, буди сигуран!
- А да ли ми обећајеш да ћеш у случају да не будеш 

примљен напустити позориште и студирати нешто друго?
- Обећавам.
Стисли смо чврсто руке једно другом. Спремио ме је и 

врло сам му захвалан што сам успео. Да није било њега сигурно 
не бих више имао ни једног редитеља у животу, јер ми је 
дефинитивна одлука била, да у случају неуспеха на пријемном 
испиту, одем на други факултет. Алтернатива је била 
архитектура, пошто сам био одличан у математици, физици и 
хемији.

У току студија на Позоришној академији, професор 
Плаовић нам је дозволио, после прве године, односно после
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контролног испита, да играмо у премијерама Народног 
позоришта у Београду уколико нам редитељи доделе улоге. 
Лично сам имао среће да играм у режијама Браслава-Браце 
Борозана, др Хуга Клајна, др Бранка Гавеле као гостујућег 
редитеља из Загреба. Биле су то врло мале улоге, тешко је 
употребити реч “сарадња”, јер сам беспоговорно слушао шта ми 
се каже и покушавао да тако урадим што боље могу. Али сам 
пажљиво пратио све пробе, од прве до последње генералне и 
код др Хуга Клајна и др Бранка Гавеле. За мене су то практично 
били наставци часова глуме које сам имао код професора 
Плаовића. Др Хуго Клајн је просто фасцинирао својом 
прецизношћу у анализи, не само личности у комаду, већ и тачно 
одређеним местима где ће гледаоци реаговати или смехом или 
негодовањем, па чак и где се може очекивати аплауз на 
отвореној сцени. Др Гавела је умео да “прочита” сваког глумца и 
нађе начин како да га доведе дотле, да уради оно што му је 
потребно, а да глумац остане у уверењу да је то све сам 
осмислио и да то мора тако урадити без обзира коме ће се то 
свидети, а коме неће.

Од преко тридесетак редитеља у чијим сам режијама 
учествовао, само неколицина могу ући у број са којима сам, могу 
да кажем, сарађивао. То су стални редитељи Народног 
позоришта, ређе гости. Народно позориште, као највеће 
позориште у земљи, врло често је имало гостујуће редитеље, 
повремено и из иностранства.

Професор Плаовић нам је често говорио: “Глумац не сме 
да мисли” ! Ја лично, то сам схватао половично. Глумац не сме да 
мисли погрешно... или... не сме сваки глумац да мисли. Професор 
Плаовић је остварио најбоље улоге када су биле “мислеће 
улоге”. Хамлет, Леоне Глембај, Марко Антоније, Јаго и томе 
слично. А шта ако редитељ не уме да мисли, а глумац га 
беспоговорно слуша и прати? Већ сам навео случај када ми је 
редитељ, Паоло Мађели, подвалио или како је то рекао “Бата- 
Душа” “преварио” . Он је знао да ја о њему имам мишљење да је 
“фолирант” и намерно ме је у кључној сцени улоге “превезао 
жедног преко воде”. Само зато што нисам хтео да мислим када 
је било време, пре премијере. Кајао сам се после што сам уопште 
прихватио да играм код њега. Урадио сам то само зато да бих до 
краја одржао принцип да никада не вратим улогу.
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Нисам волео редитеље, чији су захтеви били изнад моћи 

глумца да покрије и оправда тај захтев. И када виде да глумац 
тај захтев решава “механички и површно” , остају тврдоглави, а 
онда цела замисао буде неуверљива и “одвиси” . Зар није боље 
да глумац, својим могућностима, својим изражајним средствима, 
дође до резултата који делује “природно и садржајно”, без 
“празне спектакуларности” , а захтев редитеља бива испуњен.

Редитељ Бора Григоровић

Бора Григоровић је био редитељ са којим сам највише 
сарађивао, заправо, у чијим сам режијама највише играо. Бора је 
редитељ који и има највећи број представа у периоду који је 
провео у Народном позоришту, али и највећи број успешних 
представа.

Мислим да је Бора имао неколико врло значајних 
редитељских вредности. Као прво, умео је да “прочита” комад, 
затим да га врло вешто скрати (избаци све што је сувишно, 
досадно и што се понавља), да направи праву, бескомпромисну 
поделу улога у ансамблу, и на крају да у раду пружи глумцу 
избор израза, а онда то подведе под своју концепцију представе, 
и дода онде где треба додати, и одузме где треба одузети. Зато 
су његове представе остајале дуго на репертоару и то на нивоу 
премијере, нису се "разлабављале” и прелазиле у “шмиру”. 
Наравно, било је изузетака од свега овога, али то су биле 
ситуације када је и Бора морао “да поступи по вишим интересима 
морално-подобних моћника” . То се увек препознавало, бар у 
ансамблу Драме. Али ни тада није хтео да призна да му је подела 
натурена, достојанствено је примао “грех” на себе.

Једном је поклекнуо. Играли смо Молијеровог 
Мизантропа. Главну улогу је играо Петар Банићевић, а играли су 
још и Вера Чукић, Милка Лукић, Предраг Ејдус и други. Ја сам 
играо Периног слугу, собара. Код Молијера је познато, да су му 
слуге, односно личности “из народа” најживотније, најдуховитије, 
а самим тим и најзахвалније за глумца. Довољно је само сетити
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се Скапенових подвала. То у позоришту глумци зову: “хлеб без 
мотике”.

Негде пред крај припрема, пред генералне пробе, Бора 
ме је замолио за разговор.

- Молим те да се после данашње пробе нађемо у бифеу, 
имам једну велику молбу. Мораш ми помоћи ако си ми пријатељ!

- О чему се ради, Боро? Имаш неки проблем?
- Велики.
- Добро, сићи ћу у бифе.
Нашли смо се после пробе у бифеу, усамљени у једној

ложи.
- Слушај, ти знаш да сам у великом сукобу са Пером 

Банићевићем око припрема у току проба. Поставља ми неке 
неразумљиве захтеве, не прихвата ништа што му предлажем, 
дрзак је према мени, те зато једва чекам да како-тако дођем до 
премијере. Скоро да ме и не брине како ће се завршити само 
нека се заврши...

- Не знам како ти ја могу помоћи?
- Па ево... не знам ни како да ти објасним.. Сада ми је 

поставио услов да у сцени са тобом узме твој текст, а ти његов!
- Не разумем! Како да узме мој текст?!
- Да он говори твој текст, а ти његов. Молим те као свог 

пријатеља да то прихватиш, да ми помогнеш, да изађе та 
премијера, па каква буде. Није ти ваљда толико стало до те 
улоге?

- Чекај, Боро, опет не разумем! То значи да ја тих 
•неколико минута, колико траје та једна моја сцена у комаду, 
играм “Мизантропа”, а Пера мог слугу?

- А... тако испада!
- Чекај, да ли ти то прихваташ и слажеш се са тим?
- Шта друго могу!
- Пристајем, Боро. Направите те измене у тексту и дајте 

ми шта ја треба да кажем, па 'ћемо тако играти, како каже Пера - 
обећах Бори пријатељску услугу.

Тако је и било. На премијери и неколико реприза сам 
играо неколико минута “Мизантропа” .

Међутим, постоји и једна ведра и шаљива анегдота са 
проба у сарадњи са Бором.
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Припремали смо Категорички захтев Б. Пекића за Круг 
101. Бранкица Васовић је играла главну улогу, младу девојку на 
шалтеру, где ја, као неми стари “клошар” , долазим са неким 
захтевом, али као нем, не успевам никако да гестом и мимиком 
објасним шта желим. Сцена траје прилично дуго, а Бранкица 
после мноштва питања и претпоставки, упућених мени, и мог 
упорног одбијања да се ради о томе што она претпоставља, бива 
изнервирана и почне да се љути. “Чујте, ја сам трудна и ако се 
нервирам, дете може добити потрес мозга"!

Бора је прекинуо пробу.
- А... А... Бранкице, морамо овде да се зауставимо. Морам 

да ти објасним психичко стање труднице, јер ти ниси рађала!... 
То је једно врло чудно стање код жена, које се разликује од свих 
стања у разним другим ситуацијама... - И Бора је наставио 
објашњавајући, читавих неколико минута, психичко стање жене 
у другом стању.

Бранкица га је запрепашћено гледала, док смо се ми 
остали смејуљили у очекивању њене реакције.

- Па добро (псовка) да ли си ти нормалан, - најзад га је 
прекинула Бранкица. - Откуда ти знаш како се осећа трудница, 
кад си ти био женско? Ја нисам рађала, али сам бар женско, а 
сада ти мушкарац да мени дајеш упутство за психичко стање 
труднице. Откуда ти знаш какво је?!

- А... А... Ја сам редитељ, морам све да знам - покушао је 
да се извуче Бора, али слаба вајда, тражили смо паузу да 
искоментаришемо и порођај и догађај.

Моја последња премијера у Бориној режији био је комад 
Величанствени рогоња Тернана Кромленка.

Бора ми је рекао да прочитам дело и да могу да 
одаберем улогу коју хоћу сем, наравно, младића кога је доделио, 
тада младом, Микију Манојловићу. И шта се десило? Као и увек 
када глумац сам одабере улогу: тотално сам пропао! Ништа 
лошије нисам урадио у животу, рачунајући чак и своје хобије 
(лутке, столарију). Али и ту је остала једна анегдота.

Као градоначелник, у дијалогу са Микијем Манојловићем 
(Величанствени рогоња), имао сам једну реченицу која је могла 
двосмислено да се каже (као у Делфском пророчишту). 
Нагласком првог дела реченице шала је на рачун Микија,
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супротно је на мој рачун. Нисам био сигуран шта је жеља писца, 
па сам се за помоћ обратио Бори кад смо дошли до тог места.

- Боро, не знам да ли се шалим на Микијев или свој рачун, 
не знам како да кажем ову реченицу?

- А... А... Хоћу да ми ту реченицу кажеш са галским 
хумором.

Гледао сам га дуго и немо, без текста...
- Боро, ја сам рођен у Стигу, иза Пожаревца.
- Кажи онда како ти је најлакше. Шта ти могу кад си

сељак.
- Добро, онда ћу рећи на сељачки начин. “Округло па на

ћоше".
Тако сам и играо улогу “округло па на 'ћоше”, а и резултат 

је био такав.

Редитељ Браслав-Браца Борозан

Браслав-Браца Борозан је био први редитељ који ми је 
понудо улогу као студенту Позоришне академије, после 
професора Плаовића. Била је то мала улога у комаду Дон Жуан 
Сузан Лилар. Главну улогу је играо Васа Пантелић, тада већ 
афирмисан глумац. Било је то, чини ми се, 1952. Борозан је до 
тада већ имао врло успешну режију Сирана де Бержерака Е. 
Ростана, а како да је нема са Љубишом Јовановићем у насловној 
улози, Олгицом Спиридоновић као Роксаном и Рашом Плаовићем 
као конт де Гишом. Не познавајући Борозана, ипак ми је 
импоновао позив да играм. без обзира на величину улоге, управо 
због тога, што ћу играти у представи редитеља, који је режирао 
Сирана де Бержерака. Касније, доласком у стални ангажман у 
Народно позориште постао сам незаобилазни глумац у 
представама које је режирао Борозан.

Већ сам описао како је неуспешно завршена сарадња на 
реализацији представе Цар Едип која никада није доживела 
премијеру. И поред тог неуспеха, не знам колико редитељевом 
кривицом и немоћи, а колико због немоћи позоришне 
организације да у самоуправној недисциплини организује
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нормалан рад, ја сам волео да играм у Борозановим режијама. А 
зашто?

Борозан је био редитељ који је глумцима дозвољавао да 
сами себи изаберу начин и прилагођење за оно што је он 
постављао као захтев и задатак које та улога треба да испуни у 
реализацији представе. Борозан није био редитељ дресер. 
Неколико пута ми је, на питање како да решим неки глумачки 
проблем и обогатим личност коју играм, одговарао неодређено, 
али у суштини веома разумљиво.

- Па добро, Ћиро, немој ме зајебавати. Ако те твој 
професор Раша није научио како ћеш глумити, ја то сигурно нећу 
моћи. Обогаћуј улогу како знаш и умеш. Нисам ја овде зато да те 
учим како ћеш да глумиш, већ да ти кажем зашто си ту, и шта 
треба конкретно да учиниш. Да ти дам задатак. Ја ћу те само 
опоменути шта не смеш, а шта смеш.

Наравно да су глумци, који су волели редитеље-дресере 
били склони да то тумаче као неку његову неспремност, 
несигурност, па понекад и као леност.

Постоји известан број глумаца који, пре него што нешто 
“одиграју” морају да испричају како ће то “да одиграју” . Када се 
редитељ сложио са тиме, они “одиграју” исто онако како су јуче 
то урадили. Сутрадан долазе са новим идејама “у причи”, а онда 
у реализацији ураде исто као и прекјуче. Дође премијера, а они 
играју као на првим пробама, немајући могућности и прилику, да 
публици “причом искажу шта су одиграли”. Можда ме је управо 
Борозан несвесно одучио од “вербалне концепције” улоге. 
Стално сам развијао “покажи шта знаш“ , па ако се редитељу не 
свиди и не уклапа у целину, он ће ми то рећи и исправити.

Сећам се једног занимљивог догађаја из периода 
спремања једног другог, Молијеровог, Дон Жуана. Комад је 
режирао Борозан: Дон Жуана је играо Јован Милићевић, а 
Зганарела Мија Алексић.

Јован се врло брзо конфронтирао у раду и већ на првим 
мизансценским пробама (пробама у простору) није никако хтео 
да му Мија (Зганарел) на сцени буде ван видика или иза леђа! 
Јован је добро познавао Мијину “ глумачку моћ” и сугестивност и 
није желео да му она буде ван његове контроле. Зато је настао 
тај “сукоб” између Борозана и Јове. Борозан је био буквално 
“блокиран” да оствари своју замисао мизансцена. Борозан је чак,
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чинило се, ушао у фазу депресивног стања због тога. Седели смо 
у паузи проба заједно у бифеу.

- Брацо, могу ли нешто да те питам?
- Ако је нешто у вези улоге, немој ме ништа питати као 

бога те молим. Не знам ни Јовану шта да кажем, а камоли теби!
Питање није било у вези улоге (играо сам Просјака), али 

сам одустао од питања и насмејао сам се.
Борозан се обратио за помоћ директору Драме, Веци, да 

му помогне око конфликта са Јовом. Веца их је позвао обојицу на 
разговор и рекао им да међусобни спор морају да реше 
компромисима у интересу куће и представе.

Седели смо, неколицина нас, једно поподне у 
Позоришном бифеу са Вецом. Приликом разилажења Веца ме је
упитао.

- Журиш ли негде?
- Не, нигде!
- Пођи са мном, ако хоћеш, у клуб Коларчевог 

универзитета, треба да се нађем са Брацом. Имао је договор са 
Јовом да оде код њега у 17 сати кући, да се договоре како да 
наставе пробе Дон Жуана. Договорили смо се да се нађемо после 
тог разговора.

Отишли смо у клуб, а мало после се појавио и Браца.
- Шта је било? - упитао је Веца.
- Ех, шта је било... Било је свашта... Конобар донеси ми 

један дупли виски! - довикнуо је Браца келнеру.
Веца и ја смо се погледали. Браца је врло ретко 

“конзумирао” алкохол.
- Па, шта је било? Што си тако нервозан? - упоран је 

Веца, али већ са малим смешком.
- Чуј, ј ....  ти госпу.... У животу се нисам тако јадно и

6ecn0M0tiH0 осећао. Био сам и у рату, али ми је било лакше.
- Па шта се десило? Није те ваљда Јова тукао? - Веца је

био веома нестрпљив и смејао се унапред: у таквом
расположењу чешкао је своју косу испред ува и цупкао 
коленима. Често ми се чинило да је он и живео због оваквих 
ситуација.

- Дошао сам код Јована у тачно заказано време и 
зазвонио, - почео је да прича Борозан, пијући нервозно виски. -
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Отворила ми је једна жена, кућна помоћница претпостављам, 
којој сам рекао да имам заказан састанак са Јованом.

“Уђите и причекајте овде, ја ћу господина обавестити да 
сте стигли” - рекла ми је и отишла. После неколико минута се 
вратила. “Господин се управо тушира после спавања, изволите у 
салон да га сачекате” . Увела ме је у салон и нестала. Сео сам на 
једну фотељу поред врата и почео да разгледам просторију. 
Осећао сам се као у неком музеју антиквитета, само што нису 
постојали конопци који омеђују различите епохе. После нешто 
више од пет минута, гледао сам на сат, појавио се Јован у једном 
“цветном” пењоару, опасан свиленим гајтаном са две ројте на' 
крајевима. “Здраво, Брацо, мало сам се успавао па касним, 
пређи овамо за сто! То је гарнитура (рече име неког Луја), који 
сам купио скоро, врло скупо сам је платио, кошта ме “као светог 
Петра кајгана” ! Преместих се на столицу, али седох као на 
“кутију са јајима” из страха, хоће ли издржати моју тежину пошто 
сам уочио да има изузетно танке ноге; а толико кошта. Конобар, 
донеси још један виски, - наручи Браца јвш пића.

Веца се смејао са задовољством.
- Онда је Јован позвао кућну помоћницу и наручио две 

кафе “за господина без шећера” - рекао јој је. “Знам да због 
шећерне болести пијеш потпуно горку - обратио се мени, - чим 
донесе кафу прећи ћемо на договор” . Онда ми је док смо чекали 
наручену кафу причао где је шта куповао од ствари у салону, 
којим све каналима и колико га је то све баснословно коштало. 
Стигла је и кафа. “Ви сте сада слободни, немојте нас ометати 
док вас не позовем” - обратио се кућној помоћници. “Тај сервис, 
шољу коју сада држиш у руци, је кинески. Стар преко триста 
година и платио сам га преко 5 хиљада немачких марака” - 
узгред ми рече Јован. Умало не испустих шољу. Отпих мало и 
пажљиво је спустих на тацну. “Сада да пређемо на главну ствар”
- рече Јован и из џепа извади један табак хартије. “Ево, ја сам 
овде у 17 тачака сажео шта мислим о улози и како ћу да играм 
Дон Жуана. Прати пажљиво па ћеш ми рећи своје примедбе”. - и 
почео да чита. Нисам могао ништа да пратим, гледао сам у ону 
шољу и више размишљао зашто толико кошта, него како ће 
Јован играти Дон Жуана. Почео сам да га слушам тек када ме је 
“прозвао”. “Брацо, сматрам да ти је јасно шта ја мислим о улози, 
али дај да разговор наставимо сутра, на проби, каснимо а мени
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за пар минута стиже “једна мала” , незгодно је пред њом да 
причамо о пословним стварима, ти разумеш је л ’ да, надам се да 
се нећеш “наљутити”, - и позва кућну помоћницу - “испратите 
господина” .

- Шта си ти рекао? - нервозан је Веца.
- А јеби га, шта сам могао рећи? Ништа! ... Конобар, 

донеси још један виски... Дупли.
- Па шта ћеш сада?
- А, шта ћу? Пустићу га нека игра улогу помоћу својих 17 

тачака, а са Мијом нека се договара око међусобних односа Дон 
Жуана и Зганарела, и око мизансцена... Шта ћу? То ти је живот!... 
Конобар, виски... а, донео је већ...

И те вечери је Браца био “у најбољем расположењу” од 
кад сам га познавао. Остали смо дуго, скоро до јутра. Браца је 
чак у једном тренутку, псујући живот, а слушајући музику са 
радија, покушао да игра и чочек са раскопчаном кошуљом.

Јован ће касније, на премијери, грлећи Славку Јеринић 
која је играла једну од Дон Жуанових девојака, а опседнут Мијом 
Алексићем као Зганарелом, изрећи један од својих чувених 
лапсуса.

- Волим те, Зганареле!
Колико редитељ може бити “крив” за неуспех једне 

представе, или обратно, колико редитељ може бити “заслужан” 
за успех једне представе? О томе би, верујем, сваки позоришни 
теоретичар могао да напише књигу. Не желећи да уз своју 
професију натоварим себи и ту улогу, ипак морам да поставим 
питање како је могуће да Браслав-Браца Борозан направи 1950. 
године изврсну представу Сирана де Бержерака Е. Ростана, а 
осамнаест година касније направи једну лошу представу Сирана 
де Бержерака? Било би нормално, да после скоро две деценије 
искуства, и доста изрежираних представа у том периоду, 
направи бољу представу од претходне?

Често се чује у глумачким разговорима, понекад као 
скривена жеља, а понекад као захтев: “Морам у каријери да 
одиграм ту и ту улогу” . А шта ако не може?! Можда није нигде 
тако видљиво, уз то и врло штетно, као у позоришту, када се 
глаголи хтети и желети употребе уместо глагола моћи и умети.

Наша позната глумица, Ксенија Јовановић, више од десет 
година “јурила” је шансу да одигра Јокасту у представи Цар Едип
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од Софокла. Променом директора Драме се увек актуелизовало 
стављање на репертоар Цара Едипа. За време “владавине” Веце 
Лукића пробе Цара Едипа је започео Арса Јовановик Едип - 
Беким Фехмиу, Јокаста - Ксенија.

Премијера није изашла!
За време “владавине” Мирка Милорадовића пробе је 

почео Браца Борозан: Едип - Мида Стевановић, Јокаста - 
Ксенија.

Премијера није изашла.
Доласком Виде Огњеновић на чело Драме доведен је 

румунски редитељ - гост, Хореа Попеску, који је већ имао две 
успешне премијере у Народном позоришту, Брехтову Мајку 
храброст, Шекспирову Меру за меру. Едип - Миша Жутић, 
Јокаста - Ксен^ја.

Премијера изашла, боље да није?!
Где је био проблем? Сигурно није био у томе што Ксенија 

није могла да одигра Јокасту. Напротив, могла је и те како! 
Проблем је што није имала са ким. Као прво, у позоришту није 
било глумца за Едипа, а као још важније, ниједан директор 
Драме није имао снаге да “сакупи” шеснаест глумаца за хор 
стараца. “Самоуправљачи” нису пристајали да говоре “углас”. 
Онда је Вида одредила приправнике и младе глумце који су 
морали “да слушају” . И ту су настали проблеми. Није било 
шеснаест младих мушкараца па је редитељу понудила половину 
глумица уместо глумаца. Младе глумице - приправнице у хору 
Атинских стараца! “Што не бива - не бива” , што би рекао Нушић. 
Попеску је, да би са таквом поделом направио представу, морао 
да “смисли” концепцију, где је радњу представе ставио у 
“Клинички центар” и тако је хор Атинских стараца претворио у 
медицинске “часне” сестре.

Негде, пред премијеру, Попеску је са Бором Григоровићем 
био код мене на ручку. Бора је преводио, те сам добро упамтио 
шта ми је поводом рада око Цара Едипа, сузних очију, рекао.

- Ђиро, биће ме срамота због ове премијере. Највише бих 
волео да се нешто деси, па да је не буде. Одавно бих напустио 
режију и вратио се у Румунију, али бих тамо имао великих 
проблема, јер је моје гостовање у Београду у оквиру 
Југословенско-румунске културне размене. Како бих могао да
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објасним зашто сам напустио своју обавезу. Биће ме највише 
срамота од мојих пријатеља, глумаца, са којима сам сарађивао у 
две претходне премијере.

- Да ли бисте, као уметнички директор у свом позоришту 
“Јан Карађале” у Букурешту, дозволили да оваква представа, 
какву сте овде направили, доживи премијерно извођење!? - 
упитао сам Попескуа.

- Не! Ни говора! Зато ме је и срамота! - одговорио је.

Редитељ Градимир-Граца Мирковић

Морам да цитирам један афоризам Владе Булатовића- 
Виба пре него што кажем, оно што хоћу да кажем.

“Једни живе за Партију,
Други живе у Партији,
Трећи живе од Партије” .
Нисам никада успео да остварим праву сарадњу са 

Грацом. Узрок није ни случајно сукоб, који сам већ напред 
описао, јер сам већ од првих проба, његове прве режије у 
Народном позоришту, имао осећај неповерења. Просто му ништа 
нисам веровао као редитељу. Из последње поделе у којој ми је 
доделио улогу, а било је то Сумњиво лице Б. Нушића, “побегао” 
сам замоливши Директора Драме да учествујем у Коштани Б. 
Станковића коју је режирао Бора Григоровић и која је 
припремана паралелно.

Граца је ушао на “велика врата” у Народно позориште 
као гост редитељ. Направио је 1973. одличну представу 
Обломов Ивана Гончарова. Наставио је, такође, одличном 
представом Нечиста крв, Б. Станковића 1975. где је направио и 
драматизацију. Мислим да је ту и настао преокрет. Охрабрен и 
финансијским успехом као аутор-драматизатор (Веца Лукић: 
“Више му је уплаћено за ауторска права од представе Нечиста 
крв , него што је Бора Станковић добио за своја целокупна 
дела”), кренуо је у режије својих драматизација (Људи са четири 
прста, Ивкова слава), па је чак понудио “драматизацију” драме 
Коштана Б. Станковића! Написао је на крају и драму о Милени
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Павловић-Барили, почеле су и пробе у Народном позоришту, али 
је скинута, пре премијере, са репертоара.

У тој метаморфози (од определења “за позориште”, и 
живота “у позоришту”, до жеље да живи “од позоришта”) дошло 
је затамњење његовог почетног сјаја, а можда га је дугогодишња 
улога “комесара” са “Студентског трга” (бог и батина) одвела у 
заблуду да се може истовремено живети и за позориште, и у 
позоришту, и од позоришта, тј. истовремено бити и први, и други, 
и трећи.

Редитељ Оливер Викторовић

Један од редитеља-гостију, са којим сам имао велико 
задовољство да радим, био је син нашег глумца Михаила Мике 
Викторовића, Оливер Викторовић. Мислим да је потенцијално 
било далеко већих могућности и знања, него што је практично 
успевао да то покаже на нашим сценама, а режирао је на све 
три: великој сцени у Београду, Земунској сцени и на Кругу 101. И 
кад није у рукама имао добре драме, успевао је да од 
“непозоришних текстова” направи успешне представе. Умео је 
да мотивише глумце. Велики део ансамбла волео је са њим да 
ради, јер је и он волео да саслуша глумца.

Режирао је Оливер за Круг 101 представу Како је 
Добросав протрчао кроз Југославију Милована Данојлића. Пред 
крај рада, неколико дана пред премијеру, позвао ме је на 
разговор.

- Звао сам те да те нешто замолим првенствено као 
пријатеља, али и са великим уважавањем као глумца. Услуга 
треба да буде пријатељска, а помоћ глумачка. Верујем да те 
предлог неће повредити, ниси сујетан...

- Хајде, Оливере, кажи шта хоћеш, зашто правиш толики 
увод. Наравно да се нећу увредити, ма шта да ми предложиш!

- Радим представу на Кругу 101, већ сам пред генералним 
пробама, а немам решење да повежем сцене да ми представа 
прође у континуитету. Драматуршки је тако написана, да је 
састављена од великог броја кратских сцена. Потребан ми је
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глумац који ће, појављујући се између тих сцена са одређеним 
радњама, увек као нова личност, практично најавити и одиграти 
тему следеће сцене. Појавиће се, рецимо, као Вук Караџић, као 
милиционер, као просјак итд. Не смем то да понудим ни једном 
другом глумцу, одбиће ме, а у великој сам невољи.

- Чекај, то је врло примамљиво! Колико тих међусцена 
имаш у предстви? - био сам већ “увучен у игру".

- Требало би да се појавиш скоро десетак пута, увек као 
друга личност! Али без текста! Учинио би услугу мени, без неке 
велике користи за себе.

- Не зна се у Позоришту никад ништа унапред. Није 
важно што је без текста! Када долазим на прву пробу? 
Пријатељу се помаже без гледања на користи за себе. Кажи ми 
само да ли је то комедија?

- Требало би да буде. Уз мало сатире!
- Нема проблема, прихватам!
Оливер је све то тако добро осмислио и поставио, да се 

публика забављала, смејала и аплаудирала на свим 
представама, увек пред препуним гледалиштем.

Редитељ Цисана Мурусидзе

Са редитељем Цисаном Мурусидзе сам мало радио: први 
пут у Бекствима, Михаила Булгакова одмах по доласку Цисане у 
Народно позориште 1972. Касније смо се разилазили, јер су се у 
Позоришту припремале представе паралелно, па се увек 
дешавало да сам у другим поделама. Други пут сам био у подели 
Нушићеве комедије Ујеж ( Удружење југословенских еманци- 
понованих жена) коју је режирала Цисана 1980.

Управник Веца и ја смо једном приликом направили шалу 
са Цисаном а везано је за ту представу.

У Ујежу сам играо инспектора који доводи родитељима 
(Предраг Тасовац и Оливера Марковић) сина провалника који је 
обио са друговима једну радњу и нешто су покрали. Родитељи су 
угледни грађани. Отац професор-научник, а мајка председница
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Ујежа, женске организације најугледнијих жена града. Доведем 
им сина и кажем:

“Господине професоре, по наредби члана Кварта 
доводим вам сина који је са друговима обио радњу Ранковић и 
комп. и покрао... итд.”

Онда се професор распитује о детаљима, мајка грди сина 
и ја одлазим.

Пошто је мој излазак на сцену после паузе, у другом делу 
представе, обично сам за време првог дела, обучен и 
нашминкан, седео у управниковом салону на првој галерији, са 
Вецом, и ћаскао да “убијемо време” .

Једне вечери пала ми је на памет идеја, знајући да 
Цисана прати представу из ложе у партеру, да текст променим, и 
да у њега убацим имена и презимена управника Велимира 
Лукића и директора Драме, Виде Огњеновић.

- Слушај, - обратио сам се Веци, - шта би урадила Цисана, 
која гледа представу, када бих вечерас рекао Тасовцу на сцени: 
“Господине професоре, по наредби управника Кварта, господина 
Велимира Лукића, доводим вам сина који је са друговима обио 
просторије Виде Огњеновић и покрао тајна Видина документа...

- Јао, хоћеш ли да кажеш? - пресрећан је био Веца.
- Ако обећаш да ме нећеш казнити?!
- Нећу, али не причај да си се са мном договорио.
- Наравно да нећу!
Када је дошло време извео сам дечака на сцену и рекао 

Тасовцу оно што сам обећао Веци. Нисам предвидео да Таса, 
због смеха који га је спопао, не може да изусти ни реч. Надуо се 
као балон и тресе се. Смеје се и Оливера, али види да мора да 
спасава ситуацију. “Снашла се” тако што је водила дијалог са 
мном и сином кобајаги кроз плач. Плач уместо смеха! Таса и 
даље не проговара и даље се тресе. Оливера се снашла и 
почела да удара сина док није побегао са сцене.

- Могу ли, ја да идем госпођо? - упитао сам Оливеру.
- Можеш... Иди дођавола! - Чуо сам кад сам изишао.
На изласку са сцене већ ме је чекала Цисана, која је 

чувши шта сам рекао на сцени, напустила ложу и дошла на 
позорницу.

- Јеси ли ти луд? - упитала ме избезумљено.
- Зашто?
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- Зашто си оно рекао?
- Да насмејем Тасу.
- Знаш ли да управник гледа представу из ложе?
- Није ваљда?
- Гледа! Требало је да ra видиш! Слушај, ја ово морам да 

пријавим у извештају “дежурног са представе”, јер ја дежурам. 
Он ће сигурно да погледа извештај да ли сам те пријавила.

- Наравно, сигурно ће да погледа. Пријави ме! Напиши, 
шта могу... Нисам га видео.

Већ исте вечери смо Веца и ја коментарисали “Тасин 
шок” када је чуо текст са познатим именима и презименима.

Лично ми је жао што са Цисаном нисам чешће и више 
сарађивао, чини ми се да бисмо се много разумевали, јер 
истоветно мислимо о позоришту.

Редитељ Миленко Мисаиловић

Не рачунајући познанство са Позоришне академије, које 
је било нормално међу истим или блиским генерацијама 
студената, први мој утисак о Миленку Мисаиловићу као 
редитељу је створен преко сцене Народног позоришта, што је 
исто тако нормално. Како би могло другачије! Гледајући 
представу Аутобуска станица В. Инџа било ми је одмах јасно да 
се ради о врло озбиљном редитељу. Представа је била хит у 
Београду: на крају премијере завеса се дизала преко 20 пута, а 
учесницима Оливери Марковић и Северину Бијелићу пре свих, 
затим Предрагу Тасовцу, Циги Јеринићу, Драгомиру Бојанићу- 
Гидри, Милени Дапчевић и Вуки Дунђеровић - донела је значајне 
поене у културном миљеу града.

Моја лична сарадња са Миленком мора бити посебна 
прича, с обзиром да је Миленко “кривац” једног мог успеха с 
“великом улогом” без иједне речи пишчевог текста.

Изашла је 1964. у Народном позоришту подела комада 
Игра интереса Хасинто Бенавентеа у режији Миленка 
Мисаиловића. У подели сам био и ја са улогом “Секретар” . Дан
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пре прве пробе узео сам дело у Дирекцији Драме, дошао сам 
кући, прочитао комад, а нигде нисам нашао и наишао на текст 
улоге коју играм. На много места пише да Секретар улази са 
Доктором (Мирко Милисављевић), али ћути, нематекста.

Дошао сам на прву пробу и сео са стране, поред Душка 
Михајлови-ћа, нашег лектора. Миленко излаже како замишља 
представу, почиње редом да говори о личностима у комаду. 
Играју их Вука Дунђеровић, Милка Лукић, Богосава Никшић- 
Бијелић, Оливера Вучо, Нада Борозан, Станислава Пешић, 
Северин Бијелић, Милан Пузић и др., све укупно 17 улога. 
Приближава се да говори и о личности Секретара.

- Шта ти играш? - шапатом ме пита Душко.
- Секретара, али немам текст.
- Па што си онда дошао на пробу?
- Сад’ ћеш видети, кад Миленко објасни “редитељски” 

врло вешто, да је то једна од најважнијих улога у комаду, - 
шалим се ја и смејем се. Душко се исто насмејао.

По редоследу улога Миленко стиже до улоге Секретара.
- Е сада... имамо једну од најважнијих улога у комаду без 

које би представа била осиромашена... - почео је Миленко.
Душко је праснуо у гласан смех.
- Зашто се смејеш, Душко... не разумем - збуњен је за 

тренутак Миленко.
- Управо ми је пре непун минут Ћира рекао, да нема 

текста, али да ћеш рећи да он игра главну улогу... па ми је сада 
смешно...

- Нема текста! Тачно, у томе и јесте ствар. Улога је^зато и 
изузетна и важна, јер ће ми она повезивати и објашњавати онај 
део представе који није исказан текстом осталих улога... - и 
Миленко настави своју “редитељску” причу.

Али, да ја не дужим причу. Дошла је и премијера Игре 
интереса. Први аплауз на отвореној сцени био је упућен мени. 
Било^ми је пријатно, али сам одмах знао да он уствари припада 
исто толико и редитељу представе. Њему чак и више! Цела 
представа је одлично примљена код гледалаца. После 
представе десило се нешто што ми је остало као најдраже 
признање, као највећи комплимент у 40-годишњем глумачком 
раду. Пришла ми је наша велика, а можда и највећа глумица



294 ЧАРОБЊАЦИ СЦЕНЕ

после Другог светског рата Олгица Спиридоновић, загрлила ме и 
пољубила.

- Знаш ли да сам цело време чекала, када ћеш се поново 
појавити на сцени. Само сам тебе гледала и смејала се.

- Хвала ти, значи да сам добро играо своју “Игру 
интереса”.

Та представа је била разлог, што сам могао дубоко да 
поверујем Миленку и сада када ми је сугерирао да треба 
обавезно да остварим ову књигу у којој су и анегдоте о глумцима, 
и мој глумачки живот. Миленко је знао колико волим Нушићев 
хумор, па ми је објаснио како ће ми Нушић много припомагати.

Нушићеву Аутобиографију сам прочитао још у дечачком 
добу. Оставила је на мене фантастичан утисак. То је књига којој 
сам се најчешће у животу враћао: сада ћу поново да је прочитам.

У Аутобиографији сам често налазио равнотежу, кад 
смехом потиснем реални живот којим сам, хтео - не хтео, био 
окружен.

Сад ми и деда Милан долази у сећање.
Мој деда Милан, који је прошао Церску битку и Солунски 

фронт, је чини ми се био мој “најдражи васпитач” .
- Ако желиш да ти буде лепо у животу и да будеш срећан 

мораш пре свега научити да заборавиш ружне ствари; да 
избегнеш непријатне ситуације; да бежиш од мрачних људи који 
не умеју да се насмеју; кад немаш, знај да има и оних који од 
тебе мање имају; гледај да увек будеш независан; увреду 
покушај да опћутиш; помисли да долази од будале и дружи се са 
људима који воле оно што и ти.

Пишући други део ове књиге, често сам молио мог 
колегу, Бошка Пулетића, да му прочитам шта сам написао и да 
ми каже шта мисли о томе. Бошко већ има написану драму 
Букефал, која је извођена у Нишком позоришту, а то је било 
довољно да сам веровао у његову оцену. Било ми је важно кад 
ми каже да је то довољно “писмено”.

- Мислим да је добро... мада ме мало подсећа на 
Нушићеву “Аутобиографију”...

- Одлично, Бошко! Ништа ми не смета. Нека подсећа и 
много... ја не пишем из неких “књижевних амбиција” . Пишући о
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себи желим, уствари, да више кажем о другима којима сам био 
окружен, - рекао сам са олакшањем.

Стварно ми је било лакнуло. Бошко није знао да је моја 
најдража књига била Нушићева “Аутобиографија” .

Онда су поново долазили тренуци кад бих “дао два 
гроша да се пустим".

Изгледа да боље познајемо друге људе око себе, него 
себе!? Можда о другима лакше просуђујемо, док себи лакше 
опраштамо?!

Партнери

Било је то у пролеће 1975. Телефоном ме је позвала 
секретарица Драме Даница Томић да дођем код директора 
Предрага Динуловића. Рекла ми је да не зна разлог позива. 
Уласком у канцеларију код секретарице видео сам да је ту и 
директор Динуловић. Даница се значајно смешкала, док ми је 
Динуловић дуго задржавао руку приликом поздрава, просто не 
желећи да је пусти.

- Мораш нам учинити једну велику услугу, а ја те посебно, 
као пријатељ а не као директор, молим да нас не одбијеш. Ево, 
обећај овако “бланко” да нас нећеш одбити?!

Посумњао сам одмах, по Даницином осмеху, да је нека 
замка у питању.

- Обећавам! Шта је то тако важно?
- Сутра да путујеш, са представом Ожалошкена 

породица, у Чачак. Да замениш Павла Минчића у улози Проке. 
Ено га, укрутио се, лежи код куће на дасци, не може да макне. 
Не бисмо могли да ти обезбедимо пробу, мораћеш да се снађеш!

- Не, не могу! И поред обећања одбијам!... Не, не могу... 
никако не могу. Улога има сигурно стотинак реплика, Прока је 
цео комад на сцени. Морао бих до сутра увече да научим, 
практично, цео комад на памет. Прока има два-три оштра сукоба 
са Агатоном (Мија Алексић), реплике су кратке, али врло 
прецизне... Ако ми случајно “блокира” мозак, може само да се 
спусти завеса, а ја да доживим, не дај боже, инфаркт! Не, не, 
нема шансе!... Не могу! Видех да је Динуловић прилично
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разочаран мојим рафалом разлога и непристајањем. Даница се 
била уозбиљила.

- Знаш ли због чега те молим? Већ смо два пута 
отказивали Чачку ову представу у задњи час. Један пут је била 
поледица, није се могло путовати преко Рудника, а други пут се 
опет неко био разболео. Ако и трећи пут откажемо, неће нам ни 
поверовати. Размисли, узми одмах текст и иди код Паје кући, он 
те чека да ти објасни мизансцен и све што ти није јасно.

- Не могу, Предраже! Молим и ја тебе да ме схватиш. 
Знам представу, гледао сам је много пута, али не смем да 
прихватим. Ето, то је прави разлог, уплашен сам и не смем!

- Добро, схватам... Данице, јавите онда Чачку да не 
долазимо. Реците да се Паја укочио... Ето, могао си да тој 
публици приредиш неко задовољство, уместо трећег 
разочарења. Распродате су све улазнице, додавали су и 
помоћна места да би задовољили све заинтересоване.

Сео сам, и осетио се кривцем без разлога. У том тренутку 
је у канцеларију ушао Мија Алексић.

- Мијо, не идемо сутра у Чачак!... Нисам успео да убедим 
Ћиру да ускочи уместо Паје!

- Зашто нећеш? - упитао ме Мија.
- Не смем. Има много текста и безброј кратких реплика 

да бих могао до сутра све да научим, а нећемо имати ни пробу.
- Слушај ме. Ти знаш да сам ја у Југословенском 

драмском позоришту у Ожалошћеној породици играо Проку, 
знам улогу на памет. Сутра је потребно само физички да будеш 
присутан на сцени, да имам партнера за свађу, у тих неколико 
сцена са тобом, а не мораш рећи ни једну једину реч. Шта кажеш 
биће добродошло. Ако застанеш, одмах говорим ја и твој 
(Прокин) текст уз мој (Агатонов)... Уосталом, знаш из представе 
Народни посланик да се ми као партнери допуњујемо, а 
заједнички “допуњујемо” и Нушића. Хајде, узми текст и иди код 
Паје... Данице, јавите Чачку да долазимо по договору... Ето, 
Предраже, проблем је решен!

- Хвала вам обојици - лакну Предрагу.
- Чекај, Мијо...
- Чекам те сутра у аутобусу за Чачак, - прекиде ме Мија.
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Схватих да Мија није случајно ушао у канцеларију и 

поновио Динуловићеву реченицу: “Хајде, узми текст и иди код 
Паје”.

Поподне сам провео код Паје, пола ноћи и сутрадан до 
поласка аутобуса учио текст. У аутобус сам ушао са текстом 
Ожалошћене породице и сео на задње седиште. И даље сам 
учио текст. Ушао је Мија и видевши ме са књигом у руци, пришао 
је и узео ми књигу.

- Доста учења, дођи напред да чујеш добар виц.
До Чачка нас је забављао причама и вицевима. Потпуно 

сам заборавио на оно што ме чекало у Чачку. Представа у Чачку 
је текла нормално, Мија ми је “наместио” два аплауза на 
отвореној сцени. На крају представе прекинуо је аплауз намењен 
њему и изашао са сцене. Вратио се са флашом шампањца и дао 
га мени.

- Вечерас сте гледали представу Ожалошћена породица 
захваљујући колеги Момчилу-Ћири Животићу, који је прихватио 
да за један дан научи улогу и замени оболелог Пају Минчића. Ми, 
колеге, награђујемо га овом флашом шампањца, а ви га 
наградите најдражим поклоном за глумца, једним аплаузом - 
обратио се Мија публици.

Зашто ме је Мија у дирекцији Драме подсетио на 
представу Народни посланик Б. Нушића? У тој представи, у 
сцени са Мијом (Младен-Јеврем) неколико пута сам покушао да 
Мији направим неко изненађење. Нисам никада успевао из 
простог разлога што је увек одреаговао као да је знао шта ћу 
учинити. Одреаговао би као да смо то безброј пута испробавали. 
Да бих био спреман на реванш, на идућој представи имао сам 
пуну концентрацију и у тој нашој игри уживала је и публика и 
гласно поздрављала. Представа се тако обогаћивала новим 
детаљима и елементима без додавања текста. Забављајући се 
међусобно уживали смо у игри, “не одрађујући свој посао” . Ово је 
био довољан разлог да прихватим “ускакање” у Ожалошћену 
породицу и да Мија Алексић буде на првом месту од свих 
партнера у мом радном веку.

Бранка (Бранкица) Васовић-Зорић је глумица коју сам 
међу глумицама највише волео као партнера. Све што сам рекао 
за Мију важи за њу. Играјући са њом увек сам имао осећај да се 
све то дешава први пут. Иако је све било прецизно увежбано,
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њене реплике сам доживљавао као да их први пут чујем. У току 
проба је увек била спремна на договоре и компромисна решења 
која су у интересу представе, а тиме и у интересу гледалаца због 
којих се прави представа.

Као контраст оваквим партнерима, били су егоцентрици, 
глумци-силеџије. “Ја, па ја !” Само један пример издвајам између 
многих.

На проби Бекета Ж. Ануја глумац Богдан Михајловић је у 
једном дијалогу са Јованом Милићевићем застао са једном 
репликом неколико секунди. Јован је одмах реаговао.

- Богдане, хоћеш ли рећи текст?
- Хоћу, Јово. Желим само да направим малу паузу, због...
- Нема никакве паузе!!! У овом позоришту се зна ко може 

и сме правити паузе! - рече партнер, партнеру!

Веца и ја на крају

Седео сам једног дана у канцеларији секретарице Драме, 
Данице Томић. Била је још присутна и Мила Пешут, 
дактилографкиња. Тема разговора нам је била последња 
прерасподела нових плата у Народном позоришту учињена тих 
дана. Данијела, како сам звао Даницу, је била врло незадовољна 
својом новом платом. Био сам и ја, али је она била у врло 
неповољној ситуацији, јер није могла да оствари онај додатни део 
као ја, играјући представе. Затим, она је била пред пензијом за 
неку годину, што је могло неповољно да утиче на висину пензије.

Наишао је изненада управник Веца Л укик Прекинули смо 
разговор, а Данијела је почела нешто да тражи по столу.

- Здраво! - поздравио нас је Веца.
- Добар дан, здраво - отпоздравили смо Мила и ја. Даница 

је ћутала и наставила да нешто петља по столу.
- Јесте ли ви нешто љути, другарице Данице? - упитао је 

Веца Даницу. Волео је понекад да је ословљава са “другарице 
Данице” .
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- Јесам Вецо! Љута сам и врло увређена! Боље да ме не 

дирате уколико није нешто пословно. Већ ми је доста свега у 
овом позоришту!

- Шта се десило?
Даница је ћутала и наставила да нешто ради.
- Шта јој се десило? - упитао је Веца мене.
- Причали смо о новим платама. Даница је незадовољна 

својим рангирањем и платом, - покушао сам да објасним.
- Па не делим ја плате! - превари се Веца.
- Шта ви не делите! Шта не делите! Немојте молим вас. 

Немојте мени објашњавати шта ви радите, а шта не радите. 
Сарађивали смо ви и ја за време ваша два мандата на месту 
директора Драме. Није могло ништа да се учини без вашег 
благослова! А поготово када су плате и поделе улога у питању. 
А сада сте још и управник... Добро... сада су друге личности 
окружене вашом пажњом и љубављу... Али то је ваша приватна 
ствар.

Веца је стајао збуњен, гледао у мене, а ја сам почео да се 
смејем, видећи га први пут немоћног, а још ми паде на памет 
мисао “сад су му јаја у процепу” .

- Жао ми је само што сам живела у заблуди да неко води 
рачуна о мом раду и залагању. Али надам се да бог види и... и... 
ту Данијела поче да плаче... и да ће бар он бити праведан и 
сваком доделити по заслузи, добро или зло... Не морам баш све 
да вам кажем шта мислим... и Данијела плачући оде из 
канцеларије.

- Не разумем зашто сам баш ја, једини кривац? - 
промумлао је Веца.

Е, ту нисам могао да издржим. Смејао сам се као луд. 
Веца је сео на столицу, слежући раменима, а ја сам наставио да 
се смејем.

- И ти си “главоња” баш данас морао да дођеш у 
Дирекцију Драме?! - рече ми Мила да би “спасла ситуацију”.

Тек тада сам почео још гласније да се смејем. Веца је 
устао и полазећи ми добацио.

- Дођи код мене у канцеларију! - и отишао.
- А ти Мила... реченица ти је била “фантастична” . Док си 

то смислила... - рекао сам Мили.
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- Ијао, толико сам била збуњена да и не знам шта сам 
рекла, правдала се Мила.

Отишао сам код Веце у канцеларију.
- Где оде Даница? - питао ме је.
- Не знам, али колико познајем Даницу она је сада на путу 

према Смедереву (Данијела је била Смедеревка).
Остао сам скоро два сата код Веце причајући “о 

догађају”. Био сам на Даничиној страни.
- Иди погледај да ли се вратила? - рекао ми је.
- Нећу. Заиста је у једном специјалном расположењу, 

нисам је до сада, никада, видео такву. Идем сада кући, проћи fce 
то све њу! - устао сам и врло лепо смо се растали Веца и ја.

Негде по подне, супруга ми је донела слушалицу 
телефона.

- Тражи те Веца!
- Слушај ме врло пажљиво што ћу ти сада рећи и молим 

те да ме схватиш најозбиљније... - зачуо сам Вецин глас, - никада 
више до краја свог или мог живота немој да ме зовеш 
телефоном, немој ни да ми се јављаш при случајном сусрету. 
Наше пријатељство је завршено заувек.

- Не разумем, шта је разлог?...
- Не треба ти никакав разлог, кажем ти да ми се више не 

јављаш и то је довољно.
- То је онда нека жеља “са задршком”?
- Таква је каква јесте. Здраво!
Ништа нисам схватао, али ми се кроз пола сата јавила 

телефоном Данијела (Даница),,
- Ћиро, да ли вам се јављао, можда, Веца.
- Јесте, пре пола сата.
- И шта вам је рекао?
- Да му се више не јављам ни телефоном ни када га 

случајно сретнем. Нисам ништа схватио.
- Значи и вама. Мени се јављао пре један сат и исто ми 

рекао, уз страшну псовку; отерао ме је у “материну” .
- Молим?
- Да, да, кад сам ја рекла то исто “молим” рекао ми је: “да

се носите у три....материне” !
И тако се завршило једно пријатељство. После доста 

времена, након последње представе Конака М. Црњанског, пред
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почетак адаптације зграде Народног позоришта, пришла ми је 
Соња Дивац са чашом пића да се куцнемо. Устао сам и куцнули
смо се.

- Куцни се са својимУправником!
Иза леђа ми је, са чашом, стајао Веца.
Приметио сам, погледавши око себе, доста радозналих 

очију оних што су били за столом, у очекивању да ли ћу 
прихватити помирење, јер су сви у позоришту знали за раскид 
нашега пријатељства.

- Живели, а бог ће ти опростити, - рекао сам му и куцнули 
смо се. Сели смо заједно сви троје, а следећа два сата Веца није 
прекидао причајући разноразне приче.

Када се, због адаптације зграде Народног позоришта 
Управа преселила у Земун у бивши “Дом слепаца” , позвао ме је 
једног дана да дођем код њега. Отишао сам. Наручио је две 
кафе.

- Ево, види где смо завршили. “У слепачком дому” !
- Права кућа, за праве људе, - рекао сам.
- Ма немој, ти... - узалуд је покушавао да буде онај “стари 

Веца” . Све је било бадава. Нешто је “пукло” и није се могло 
“наставити” . Срели смо се тек после усељења у нову зграду 
Народног позоришта, и још два-три пута, када је отишао из 
Народног позоришта у Атеље 212, али пријатељство никада 
више није могло бити успостављено.

Пензија

Са првим пролећним данима (и “са првим цвркутом 
птица” - рекао би песник) 1991. на огласној табли се појавила 
подела улога комада Последња потера за златом од Гордана 
Михића. На подели је било и моје име. Отишао сам у Дирекцију 
Драме и узео дело да га прочитам. Прочитавши га, сутрадан сам 
уместо на пробу отишао у администрацију Народног позоришта и 
питао да ли могу да ми израчунају када стичем право за одлазак 
у пензију.

- Дођи сутра, Ћиро, и добићеш тачан податак.
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Сутрадан сам се опет појавио, уместо на проби у 
администрацији.

- Испуњаваш све услове да можеш 1. јуна ове године у
пензију.

- То значи за нешто више од месец дана?!
- Тачно. Видиш како си паметан!
- Да бих то и потврдио направите ми решење за пензију 

од 1. јуна 1991. године.
- Стварно хоћеш у пензију? Имаш право на два месеца 

плаћеног одмора пре одласка у пензију.
- Не. Желим да ми пензија тече од 1. јуна 1991. дана када 

испуњавам услове и стичем право.
- Биће ти учињено по жељи!
То је крај мог “мечкарења”, по баба-Аји.

Поговор

“Дала баба грош да се у’вати, а онда би дала два да се 
пусти” - је отприлике оно што мислим док пишем Поговор. 
Желим, ипак, да објасним зашто ми је све ово напред требало? 
Зато - што ми није требало. Нико те не може увалити у већу 
невољу, као кад то урадиш сам.

Много пута ми се дешавало да у неком ужем или ширем 
друштву, свеједно, испричам по неку анегдоту о глумцима из 
прошлости или својим савременицима. Понекад би се неко од 
присутних и огласио.

- Зашто то не запишеш, штета би било да се та прича
изгуби.

- А, где да запишем?
- Напиши књигу!
- Бих, кад би умео.
- Пробај, нико се није научен родио!
Били су то предлози личних, искрених пријатеља за које 

сам знао да нису лицемерни. Били су то позоришни људи. Петар 
и Јелица Теслић били су чак и врло упорни у том наговарању, 
наговарала ме је редитељка Цисана Мурусидзе, особа која и није
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поникла у нашој средини, али су јој се те приче учиниле, 
вероватно, блиским и непознавајући многе личности из тих 
прича. Подстакла ме је на размишљање да су приче о глумцима 
блиске већини људи, али све је било врло далеко од тога да 
напишем књигу о томе. Дружећи се са млађим колегама, Бошком 
Пулетићем, глумцем Народног позоришта, често смо се, 
подстакнути неким догађајем у .Позоришту, присећали тих 
анегдота, а онда ми је Бошко дао и предлог.

- Зашто те анегдоте не снимиш на видео-траку, причајући 
их пред камером.

- Како?
- Нађи камеру, ја ћу ти помоћи.
Нашли смо и камеру и спонзора. Снимали смо нешто два 

дана, онда је спонзор одустао без објашњења зашто одустаје. 
Направљено је и једно вече у "Позоришном музеју” под називом 
“Чаробњаци сцене” , а кажу и да је снимљено на видео-траку, али 
се све на томе завршило.

Почео сам ово писање негде у пролеће 1998. и ево... За 
две године, ја сам у сећању преживео још једанпут свој радни 
глумачки век. Ако је у избору из тог века, испуњено неколико 
стотина исписаних страница, онда је остало још много више 
страница незабележено. Ако би се додало време до почетка и 
после свршетка радног века, онда би људски живот могао бити 
цела једна библиотека.

С поштовањем, према сваком читаоцу, 
и задовољном и незадовољном, 

остаје дужник

Момчило Животић, глумац, 
који је за свој глумачки рад одликован 

шеширом и штапом Миливоја Живановића, 
а по жељи госпође Невене, велике супруге 

великана Миливоја Живановића.
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РЕГИСТАР ИМЕНА

Алексић Милосав Мија 
1 8 ,3 1 ,3 4 ,6 0 ,1 1 0 ,1 8 0 ,1 9 8 ,1 9 9  
2 1 8 ,2 3 4 ,2 7 5 ,2 8 3 ,2 8 6 — 297 

Андрић Иво
7 9 .1 9 2  

Андрусевић Борис
1 4 7 ,1 5 3 ,1 8 0 ,1 9 8 ,2 0 3 ,2 0 6 ,2 0 7  

Ануј Жан 
298

Арбузов Алексеј
179

Банићевић Петар 
3 8 ,1 2 5 ,2 4 2 ,2 7 9 ,2 8 0  

Бајић Станислав 
114 

Бачић Баја 
153

Беговић Боро 
,131 ,132  

Белогрлић Вера
151 ,153  

Беловић Мирослав 
3 6 ,1 7 2 ,1 7 7 ,1 7 8  

Белови^ Маја 
36 ,2 3 4 ,2 7 0  

Бенавенте Хасино 
292

Бетовен Лудвиг 
165

Богатинчевић Павле 
59

Бернар Сара 
90

Бијелић Јован
6 8 ,69 ,70  

Бијелић Северин 
67— 70 ,8 6 ,8 7 ,2 9 2 ,2 9 3  

Бијелић Богосава
67 ,221 ,293  

Богић Бошковић Туре 
4 0 ,4 1 ,7 5 ,7 9 ,1 0 6 ,1 1 0 ,1 2 0 — 137 
1 7 9 ,1 95 ,227 ,262  

Богић Витомир Циле
53 ,54  

Богдановић Милан
87 .192

Бојковић Светлана Цеца
234

Бошковић Бошко
4 1 ,1 2 9 ,1 3 3 ,1 3 7  

Бошковић Велимир
6 4 ,6 5 ,6 6 ,6 9  

Борозан Браслав - Браца 
11 4 ,2 0 5 — 210 ,2 4 6 ,2 4 7 ,2 5 6 , 
2 7 8 — 287 

Борозан Нада
8 7 ,8 8 ,2 0 8 ,2 9 3  

Бобић Љубинка 
13 ,52— 6 9 ,9 0 ,9 2 ,2 3 4 ,2 3 8 , 
239 , 240 

Бојанић Драгомир Гидра 
26 — 3 7 ,7 0 — 8 3 ,179 ,194 ,
2 5 1 ,2 9 2  

Бојанић Љиљана 
7 8 ,8 0 ,8 2 ,1 2 9 ,1 9 4 — 203 

Броз Јосип Тито
2 5 .51 .63 .72 .73 .81  

Броз Јованка
51.81 

Брехт Бертолт
2 06 .287  

Брандо Марлон
70

Бујишић Вито 
133 ,134  

Бугарчић Никола
186

Боци Босиљка
234

Булатовић Миодраг 
229

Булатовић Влада Виб
24 4 .2 8 8  

Булгаков Михаило
292

Бутковић Милутин 
153 

Булић Карло 
113

Васовић Бранка
1 9 6 ,2 3 4 ,2 8 1 ,2 7 9  

Васић Павле 
113
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Верди Ђузепе 
74 ,2 2 5 ,2 5 2  

Веселиновић Јанко 
18,

Веселиновић Млађа 
36

Веселиновић Бранка
42

Викторовић Михајло Мика
8 9 ,1 2 0 ,1 2 1 ,2 0 1 ,2 0 3 ,2 3 4  

Викторовић Оливер 
28 9 ,2 9 0  

Вилијамс Клифорд 
215— 21 9  

Вивијен Ли 
149

Војиновић Јовиша 
43 ,44  

Воук Херман
27

Волк Петар 
244

Врбанић Анка
53 ,54

Вучо Оливера Катарина
293

Гајић Душан 
236 

Гвојић Бора 
191 

Гајић Миле
233

Гавела др Бранко
1 82 ,276 ,279  

Гете 
7 8 ,1 6 2 ,1 6 5  

Глишић Милован 
1 9 ,2 03 ,213 ,228  

Глишић Миливоје 
229 

Глинка 
252

Гончаров Иван
288

Голумбовски Душан 
196

Голдони Карло
223 ,246

Горки Максим 
3 3 ,3 5 ,2 3 6 ,2 3 7  

Граји+i Радослав 
156

Григоровић Бора 
2 0 5 — 2 0 9 ,2 4 2 ,2 7 9 — 282 ,2 8 7

Давичо Оскар 
87

Данојлић Милован 
289

Дапчевић Пеко 
28 ,1 4 2 ,1 4 3  

Дапчевић Милена 
142— 1 4 4 ,2 2 6 ,2 9 2  

Дедић Вера 
146

Дечермић Стојан
119

Динуловић Предраг 
192 ,1 9 3 ,2 4 8 ,2 4 9 , 2 9 5 — 297 

Динуловић Мира
193 

Дивац Соња
301

Добриновић Пера 
62

Добрковић Никола
190

Долбиш Богољуб
265

Дожић Гаврило, патријарх
22

Достојевски Фјодор 
80 ,9 7 ,2 7 1 ,2 7 2  

Драгутиновић Бранко 
126

Дунђеровић Вука
179 ,2 9 2 ,2 9 3

Ђоковић Милан
4 9 ,8 7 ,1 4 6 ,2 0 8 ,2 1 0 ,2 4 2  

Ђоковић Дивна 
8 5 ,1 2 3 ,1 2 5 ,2 0 8  

Ђорђевић Вишња 
60,71 

Ђорђевић Бранивој 
2 3 ,8 3 — 88



Момчило Ћира Животик 307

Ђукановић Мило
153

Ђукић Миодраг Ђука 
229

Ђурић др Милош 
112— 117,229  

Ђуровић Дејан 
156

Ђурић Антоније 
260

Ејдус Предраг 
279  

Есхил 
217 

Еурипид 
217

Живановић Миливоје 
2 4 — 3 9 ,4 8 — 5 1 ,6 5 ,7 1 ,9 0 ,9 2 ,
1 1 8 .2 64 .265 .303  

Живановић Невена
2 8 .3 4 .3 6 .2 6 4 .2 6 5 .3 0 3  

Жигон Стево
3 6 ,4 9 ,1 3 8 ,2 4 2  

Животић Душан 
108

Животић Радмила 
111,112 

Животић Данило
111

Живановић Ђорђе 
113

Жикић Миливој
69 ,70  

Жутић Миша
1 9 6 ,199 ,215 ,217 ,247 ,281

Зарић Драган 
3 5 ,90  

Зоговић Радован 
63 ,167

Ива, гардеробер 
207 

Ивањи Иван 
144

Ивошевић Бранко 
5 0 ,5 1 ,2 3 6 ,2 6 4 — 266 

Илић Влада 
3 7 ,38 ,1 0 6 ,1 0 7 ,1 1 1  

Илић Миодраг Бели
152 

Инџ Виљем.
70 ,292

Јанићијевић Сима 
24

Јакшић Ђура 
2 3 ,4 3 ,1 2 3 ,1 6 5 ,2 3 6 ,2 3 7 ,2 5 0  

Јанковић Софија 
71 ,74  

Јанковић Тори 
7 2 ,7 5 ,7 6 ,7 8  

Јаснић Милутин 
271

Јауковић Соња 
274

Јеринић Бранислав Цига 
2 9 ,9 2 ,1 2 7 ,1 7 9 ,1 9 6 ,2 0 1 — 21 2
2 1 5 ,2 3 4 ,2 5 6 ,2 9 2  

Јеринић Славка
8 0 ,1 7 9 ,2 0 7 ,2 0 8 ,2 3 4 ,2 8 6  

Јесењин Сергеј 
79

Јефтић Никола 
273

Јовановић Љубиша 
13 ,14 ,24— 2 9 ,3 9 —52,69 ,71 , 
9 0 — 9 7 ,1 4 0 ,1 9 4 ,2 8 2  

Јовановић Воја
1 3 ,2 1 ,6 6 ,6 9  

Јовановић Јова Змај
72

Јовановић Сава
187

Јовановић Ксенија
2 4 6 .2 4 8 .2 8 6 .2 8 7  

Јовановић Арсеније
3 8 ,1 9 4 ,2 0 5 ,2 1 4 ,2 1 5 ,2 2 2 ,
2 4 6 .2 6 0 .2 8 7  

Јовановић Душан
273

Јовановић Рашко 
260
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Јовичић Драгољуб Љупче
235

Јовићевић Ниша
136 ,137  

Јосић Вукадин Вуле
235

Јовчић Звонко
77 ,2 0 6 ,2 4 2

Клајн Хуго 
25 ,1 3 9 ,2 2 6 ,2 7 8  

Карађорђевић Александар 
16,17 

Кардељ Едвард
73

Качаревић Зорица 
120 ,129  

Кингсли С.
180

Ковачевић Љуба
198,203 

Кораћ Александар 
156

Кољеншић Милорад
41 ,47 ,65  

Ковачевић Душан 
101,171 

Коњовић Милан 
269

Коњовић Петар 
252 

Костић Лаза 
205

Команин Жарко
9 0 ,2 2 9 ,2 5 6 ,2 7 5 7 ,2 5 8 ,2 6 0  

Краљ Петар
194 ,234  

Крклец Густав
75

Крлежа Мирослав 
2 7 ,29 ,97 ,127  

Кромлек Ф.
281

Курузовић Тома
118.271 

Кукић Живорад Жак 
131 

Купер Гари
154

Лазаревић Миодраг 
4 3 ,9 2 ,9 3 ,9 4 ,2 4 8  

Лазић Жика
54 ,55  

Ливанов В.
35 ,3 6  

Лаковић Драган 
1 1 9 ,1 2 5 ,1 2 6 ,1 5 3 — 171
24 0 ,2 5 2 ,2 5 3 ,2 6 4  

Лаковић Предраг 
153

Лена, Циганка 
267

Леонид Леонов
4 2 ,1 9 8 ,2 0 3  

Лилар Сузан
282

Лукић Велимир Веца 
5 5 ,5 6 .8 1 — 9 1 ,1 8 3 — 188,
191 — 2 2 2 ,2 2 6 — 2 3 1 ,1 9 1 ,1 9 2
1 9 3 .2 0 8 .2 1 2 .2 7 9 .2 9 3  

Лукић Милка
1 9 1 .1 9 2 .1 9 3 .2 0 8 .2 1 2 .2 7 9 .2 9 3

Макијавели
223

Мајаковски Владимир 
34

Марковић Раде
43

Марковић Оливера
1 2 0 ,1 2 1 ,1 9 9 ,2 3 4 ,2 4 8 ,2 9 0 — 292 

Марковић Ђурђинка 
1 4 6 ,1 5 0 ,1 7 7 ,1 7 9  

Маринковић Александар Шиља 
76

Марио дел Монако 
79

Маринковић Марко 
27 ,28

Максимовић Десанка 
161— 1 7 6 ,1 9 6 ,2 4 0 ,2 4 1 ,2 5 2  

Мађели Паоло 
22 2 — 2 2 4 ,2 4 6 ,2 4 8 ,2 7 8  

Марјановић Борислав Маша
266

Максић Стеван 
1 19 ,120
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Машин Драга 
15

Матић Душан 
117 ,118  

Манојловић Мики
289

Марковић Бода
89

Мелентијевић Срета 
30

Мерлин Монро
262

Међедовић Јунус 
128 ,129 ,132  

Милетић Гојко
111 ,1 9 4 ,2 0 0 — 24 4 ,2 7 5  

Милованови11 Мирољуб Мики 
111 ,275 ,276 ,277  

Милићевић Јован 
15 ,1 7 9 ,1 9 8 — 2 1 0 ,2 2 6 ,2 4 8 ,2 7 4 , 
28 3 — 2 85 ,298  

Милисављевић Мирко 
5 5 — 6 3 ,1 9 7 ,2 0 2 ,2 3 4 ,2 3 9 ,
273 ,293  

Милићевић Огњенка 
42 .43  

Милошевић Мата 
3 4 ,3 5 .4 6 .2 7 6  

Милер Артур
24

Милутиновић Добрица 
13— 2 4 ,5 0 ,5 2 ,6 2 ,9 0 ,9 4
95 .122  

Мирковић Миша 
2 7 ,2 8 .176 ,177  

Мирковић Милосав Буца 
55 ,244  

Миловановић Вера 
186

Миленковић Милисав 
233 .263  

Милановић Душан
2 33 ,234 ,235  

Милорадовић Мирко 
2 45— 248,287  

Миљковић Бранко
192

Мирковић Градимир Граца
250 ,2 5 1 ,2 5 7 ,2 8 8

Милојковић Зоран 
267

Милојковић Драган
267

Минчић Павле 
1 0 6 ,1 3 0 ,1 5 3 ,1 9 6 ,2 3 1 ,2 3 4 , 
2 9 5 — 297,

Митић Србољуб Срба 
2 4 0 — 242,

Мисаиловић Миленко
2 6 0 ,2 9 2 ,2 9 3 ,2 9 4  

Михајловић Богдан 
19 9 ,2 0 6 ,2 1 3 ,2 2 3 ,2 3 4 ,2 9 8  

Михајловић Душан
1 3 0 ,2 6 0 ,2 6 1 ,2 6 9  

Михаиловић Душан
6 0 ,1 7 6 ,2 1 6 ,2 2 4 ,2 6 8 ,2 7 0 ,2 7 1  

Михајловић Драгослав
25 ,293

Михајловић Борислав Михиз 
183,184,

Михић Гордан
301 

Молијер 
60 ,1 2 8 ,1 3 2 ,2 2 0 ,2 7 9 ,2 8 3  

Мурусидзе Цисана 
2 6 0 ,2 9 0 ,2 9 1 ,2 9 2 ,3 0 2

Назор Владимир 
72

Начић Ташко 
65 ,116  

Несторовић Мића
2 3 3 ,2 3 4 ,2 3 8  

Нигринова Вела 
90

Николић Марко 
234 ,256  

Николић Паја
76

Никачевић Светолик 
96 ,180  

Николин Вукица 
156

Новаковић Радош 
30,31 

Новаковић Фран
1 3 ,14 ,63 ,64 ,65
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Новаковић Лола 
153

Нушић Бранислав 
1 9 ,2 7 ,4 3 ,53 ,60 ,109 ,112 , 
1 30 ,138 ,1 4 2 ,1 4 4 ,2 3 1 ,2 3 8 , 
2 8 7 ,2 8 8 ,2 9 0 ,2 9 4 ,2 9 5 ,2 9 7  

Обреновић Милош
51 ,55  

Обреновић Михаило
4 0 ,76  

Огњановић Огњанка
255,271 

Огњеновић Вида 
2 4 2 ,2 56 ,257 ,258 ,287 ,291  

Оливије Лоренс 
2 9 ,1 4 9  

Островски Александар 
2 7 :92 ,178  

Оцокољић Драган 
7 2 ,8 5 — 88 

Оџаклијевска Маја 
96

Павловић Милена Барили
288

Павловић Света 
120

Павловић Милоје 
172,173 

Павловић Миодраг 
184 .194  

Пантелић Васа 
4 0 .4 1 ,8 6 — 89 ,9 7 ,2 0 8 ,2 8 2  

Пашћан Бора 
260

Пејчић Љерка 
123

Пејић Антоније 
195

Пејовић др Александар
2 6 7 ,2 6 8 ,2 6 9  

Пекић Борислав
264,281 

Перишић Васо 
4 1 ,4 2 ,1 3 8 ,1 3 9  

Петровић Петар Његош 
1 9 ,23 ,122 ,127 ,133 ,139 ,
237 ,238

Первић Мухарем
189

Петровић Мирослав 
2 12 ,223  

Петровић Александар 
216

Петровић Вељко 
2 6 8 — 270 

Петровић Краљ Никола 
137 ,258  

Петровић Никола 
2 4 8 ,2 4 9  

Перовић Предраг 
226

Пешић Станислава
1 9 6 ,2 3 6 ,2 4 8 ,2 4 9 ,2 9 3  

Пешут Мила 
2 6 1 ,2 6 2 ,2 9 8 ,2 9 9 ,3 0 0  

Пијаде Моша
23

Пиже Клод Анри 
84

Плеша Бранко 
138

Плаовић Радомир Раша 
9 — 14 ,24— 5 2 ,6 6 — 71 ,83  
9 0 — 1 66 ,180— 1 9 4 ,2 0 5 — 213 
2 3 4 — 292 

Плаовић Дара
4 9 ,1 2 5 ,2 0 5 ,2 1 2 ,2 1 3 ,2 3 4 ,2 3 5
2 36 ,238  

Поповић Данко 
271

Попеску Хореа
2 2 2 ,2 4 7 ,2 8 7  

Поповић Гордана 
153

Поповић Коча
28

Поповић Раде 
116

Предић Урош 
18

Предић Милан 
1 8 ,19 ,20 ,21 ,53  

Прличко Петар
36 ,37



Момчило Ћира Животић 311

Пузић Милан
17 9 ,2 0 0 — 203,293  

Пулетић Бошко
9 3 ,1 0 3 ,1 0 4 ,2 9 4 ,3 0 3

Пура Ђорђе 
190 ,275  

Путник Јован 
187 ,188 ,213

Радовић Душко 
1 51— 161,196 

Радмиловић Зоран
101,271 

Радовановић Александар
228 ,259 ,261  

Радовић Ђуза
112

Ранковић Александар
32

Ривемал Александар
194

Ристановић Зоран
190 ,234  

Ристић Анђелка 
256  

Родић Душко 
120

Ростан Едмонд
2 4 ,2 7 ,3 5 ,2 8 2 ,2 8 6  

Рутић Јожо 
138

Ршумовић Љубивоје 
156

Савић Снежана 
234,251 

Савић Милунка 
173

Сабљић Младен
9 1 ,222 ,260  

Сарић Ратко 
9 0 ,9 7 ,2 1 7  

Северова Сава 
90,97  

Симић Раша 
197 ,206  

Софокле 
25 ,3 8 ,1 1 7 ,1 4 6 ,1 8 7

Сокић Ружица
190

Спиридоновић Олга
1 80 ,2 8 2 ,2 9 4  

Сремац Стеван 
15 ,19 ,107  

Станковић Бора
1 3 ,1 9 ,3 7 ,6 6 ,9 5 ,2 1 3 ,2 3 7 ,2 3 8
2 76 ,288

Станковић Србољуб 
149

Станисављевић Олга 
120

Станојевић чича Илија 
18

Станиславски
33

Старц Драго 
71

Старчић Виктор 
32 ,33

Стефановић Слава Раваси
120

Стевановић Мида
2 0 6 ,2 3 4 ,2 4 4 ,2 4 6 ,2 4 7 ,2 8 7  

Стојковић Предраг Баџа
75 ,76

Стојиљковић Зоран Чкиља 
199 ,2 5 7 ,2 5 8 ,2 5 9  

Стојиљковић Ђуза 
153

Стојковић Бата 
234

Стокић Жанка
90

Ступица Бојан 
2 8 ,6 2 ,8 0 ,1 8 0 — 198,276  

Ступица Мира
5 9 .6 0 .1 8 0 .1 8 9 .1 9 5 — 210,

2 1 7 — 2 2 1 ,2 2 8 ,2 3 4 ,2 4 5 ,2 7 4

Тадић Љуба
118 ,234  

Тадић Растко Рале
7 5 .9 2 .1 9 5 — 2 0 4 ,2 2 8 ,2 3 4 ,2 7 4  

Тасовац Предраг
92 ,2 1 2 ,2 5 5 ,2 9 0 — 292
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Татић Мића
151 ,153  

Тејлор Елизабет
154 ,155  

Теслић Петар
302

Теслић Јелица
302

Теодоровић Никола 
153

Тодоровић Милан
122,294 

Тодоровић Даница
1 03 .113 .122  

Тодоровић Марко
234

Томић Даница 
9 1 ,1 8 5 ,1 9 7 ,2 1 0 ,2 2 7 ,2 3 0 , 
24 5 ,2 5 0 — 2 6 8 ,2 9 5 — 300 

Томић Мића
153

Траиловић Мира 
1 89 ,190 ,200  

Трифуновић Бошко 
117 ,176  

Турлаков Слободан 
260

Ћоровић Светозар 
17

Ћопић Бранко
7 7 ,79 ,168 ,271

Фаркић Михајло 
1 76 ,177 ,184  

Фехмиу Беким
38 ,2 4 6 ,2 8 7  

Филиповић Бора
234 ,238  

Финци Ели
25 .122  

Фројд Зигмунд
25

Хет Огњанка 
271

Хлебш Соња 
42 ,46 ,47

Хомер
116

Цар Лазар
2 3 6 ,2 3 8  

Цвејић Жарко
71

Црњански Милош 
30 0

Чавић Дејан 
129

Чајковски Петар 
63 ,225  

Чалић Зоран 
81

Чангаловић Мирослав 
228  

Чукић Вера 
279

Чутурило Срба
1 54 ,155  

Чучковић Маја 
179

Џајић Драган 
49

Шарић Нада
2 6 0 ,2 6 1 ,2 6 2  

Шекспир Виљем 
1 6 ,23— 4 9 ,8 9 ,9 4 — 9 8 ,114 ,
1 2 7 ,1 4 9 ,1 8 2 ,2 0 0 — 2 0 3 ,215 ,
2 2 0 ,2 2 4 ,2 2 5 ,2 3 1 ,2 4 2 ,2 8 7  

Шо Бернард 
94

Шолохов Михајло 
214  

Шоуц Мирко
1 5 6 ,1 6 6 ,1 7 1 ,2 4 0 ,2 5 2 ,2 5 3 ,2 6 4  

Шпадијер Крсто 
86 ,87

Шпичек Донка 
1 5 6 ,1 6 1 ,1 6 6 ,1 6 9 — 171 ,240 , 
2 52

Шћепановић Брана 
229
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